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" Vše vzniká a existuje pouze díky síle ... 
Musíme PředPokládat, 

že za touto silou stojí vědomá a inteligentní Mysl. 
Tato Mysl je zdrQjem všeho. " 

- Max Planck, 1944 

Těmito slovy popsal Max Planck, 
otec kvantové teorie, univerzální pole energie, 

jež spojuje vše ve vesmíru: Božský zdroj. 

Božsl;<.ý zdn�j je náš svět. 
Je také všechno v našem světě. 

Jsme to my a vše, co mih�jeme, nenávidíme, 
vytváříme a prožíváme. 

Žitím v Božském zdroji se z nás stávají umělci 
vyjadřtBící své m;jniternější touhy, obavy, sny a přání 

prostřednictvím t;yemného kvantového plátna. 
To plátno jsme však my, 

stt;jně jako vXjevy na něm zachycené. 
My jsme barvy a my jsme i štětce. 

V Božském zdrqji jsme schránkou, ... 
v níž se vše odehrává, jsme mostem mezi výtvory 

našeho vnitřního a vnějšího světa a zrcadlem, 
jež nám ukazuje, co jsme stvořili. 

Tato kniha byla napsána pro ty z vás, 
kteří dychtí uvědomit si sílu svých největších tužeb 

a nejhlubších přání. V Božském zdroji  
jste počátkem zázraku, 

stejně jako zázrakem samým. 



Huno 

POjďte ke kraji. 
Možná spadneme. 

Pojdie ke kraji! 
Je to moc vysoko! 

POJĎTE KE KR4p. 
A oni šli. 

A on je postrčil. 
A oni letělí. 

Tato úvodní slova jsou nádherným příkladem schop
ností, jichž můžeme nabýt, pokud se odvážíme vydat 
za hranice toho, co jsme vždy považovali za pravdivé. 
Kratičký dialog z pera současného básníka Christophe
ra Loguea zachycuje skupinku žáků, kteří se ocitnou 
v situaci značně odlišné od jej ich původního očekává
ní.1 Nestojí pouze na kraji, nybrž se po učitelově po
vzbuzování ocit�jí za ním, což je pro ně překvapivou 
a zároveň povzbuzující zkušeností. V tomto dosud ne
zmapovaném území prožívají všechno úplně j inak -
a tento objev jim přináší novou svobodu. 

NásledlBící stránky v mnoha ohledech připomínají 
právě takovou cestu na sám kraj . Popisují existenci 
energetického pole - Božského zdroje -jež je schrán
kou, mostem a zrcadlem všeho, co se odehrává mezi 
naším vnitřním a vnějším světem. Toto pole nalezne
me všude, v nejmenších částečkách kvantově uspořá-
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daného atomu i ve vzdálených galaxiích, jejichž světlo 
na nás právě dopadá, i ve všem, co je mezi tím - právě 
tato skutečnost mění náš dosavadní pohled na poslá
ní, které na zemi máme. 

Někomu z vás následující stránky ukáží nový, hodně 
odlišný způsob uvažování o tom, jak věci fungují. Dal
ším nabídnou uspokojivé shrnutí vědomostí jim již 
známých nebo takových, které považují za správné. Ať 
už však patříte k první, či druhé skupině, díky existen
ci prvotní energetické sítě spojující tělo, svět a vše ve 
vesmíru se každému z vás otevřou dveře, za nimiž če
k�í úžasné a netušené možnosti. 

Můžeme se tak stát něčím víc než jen pouhými po
zorovateli, prožívajícími kratičký časový okamžik v již 
existujícím světě. Podíváme-li se na "život" - na naše 
duchovní i materiální bohatství, vztahy a životní drá
hy, nejhlubší vášně a největší úspěchy a také na obavy 
a nedostatek toho všeho - zahlédneme v něm jako 
v zrcadle své nejopravdovější a někdy i velice nevědo
mé hodnoty, které vyznáváme. Vidíme je kolem sebe, 
protože tajemná podstata Božského zdroje je činí zjev
nými, a pokud tomu takje, pak vědomí samo musí hrát 
v existenci vesmíru klíčovou roli. 

Jsme umĚLCI I umĚnf zAnoueĎ 
Ač může tato myšlenka připadat mnoha lidem přitaže
ná za vlasy, vystih�e přesně podstatu některých velkých 
sporů mezi nejskvělejšími mysliteli moderních dějin. 
Albert Einstein napň1<lad v jedné ze svých autobiogra
fických poznámek V)jadřuje přesvědčení, že jsme v pod
statě pasivními pozorovateli žijícími v již zaběhnutém 
vesmíru, v němž máme, jak se zdá, jen velmi malý vliv: 
"Tam v dálce nalézá se velký svět," uvádí, "který existuje 
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nezávisle na nás, lidských bytostech, a který před námi 
ležíjako obrovská, věčná hádanka,ježje, byťjen částeč
ně, přístupná našemu zkoumání a představám."2 

John Wheeler, fYzik z Prince tonu a Einsteinův kole
ga, nabízí na naši roli ve vesmíru názor, jenž je ve srov
nání s Einsteinovým, mnoha vědci dodnes uznávaným 
přístupem zcela odlišný. Wheeler odvážně, srozumi
telně a názorně vysvětluje: "Převládal tu onen zastara
lý názor, že někde tam [zdůrazněno autorem] je vesmír 
a tady je člověk, pozorovatel, který je před ním bez
pečně chráněn patnácticentimetrovým plátem skla." 
Wheeler pak dál rozvfjí představu vycházející z pokusů 
z konce 20. století, které prokázaly, že i pouhé pozoro
vání něčeho stačí, aby se ono něco změnilo: "Kvantový 
svět nám nyní ukázal, že pro to, abychom mohli byť 
jen pozorovat předmět tak maličký, jako je kupříkladu 
elektron, musíme ten skleněný plát nejdříve rozbít; 
musíme tam dosáhnout. . .. Původní výraz pozorovatel 
musí být prostě z knih vyškrtnut a nahrazen novým slo
vem účastník. "3 

Jaký to posun! Wheeler má na vztah ke světu, v němž 
žijeme, zcela odlišný názor; v jeho pojetí je nemožné, 
abychomjen pozorovali, co se kolem nás děje. Pokusy 
kvantové fYziky v podstatě dokazují, že pouhým pozo
rováním něčeho tak malinkého, jako je elektron, mě
nímejeho vlastnosti jen tím, že na něj zaměříme svou 
pozornost, byť jen na kratičký okamžik. Pokusy ukazu
jí, že sám akt pozorování je aktem tvoření a toto tvoře
ní je vytvářeno naším vědomím. Zdá se, že tato �ištění 
podporují Wheelerovu teorii, podle níž se již nemůže
me považovat pouze za přihlížející diváky nemající žád
ný vliv na svět, jejž pozorují. 

Abychom se mohli stát aktivními účastníky dění ko
lem nás a nebylijen někým, kdo se v krátkém čase vy-
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hrazeném životu vesmírem pouze mihne, musíme se 
znovu zamyslet nad tím, co je vesmír a jak funguje. 
Východiska tohoto radikálního pohledu na svět se sta
la podkladem pro řadu knih a studií jiného princeton
ského vědce a Einsteinova kolegy, Davida Bohma,jenž 
zemřel v roce 1992. Zanechal po sobě dvě prúkopnic
ké teorie přinášející velice odlišný - a v určitých smě
rech téměř holistický - pohled na svět a naši roli v něm. 

V první se věnoval interpretaci kvantové fyziky, čímž 
si připravil půdu pro schůzku a následné přátelství 
s Einsteinem. Byla to právě tato teorie, co otevřelo, jak 
Bohm říkal, dveře "tvůrčímu púsobení základních ... 
úrovní reality".4 Jinými slovy, Bohm věřil v existenci 
vyšších a nižších sfér vesmíru, poskytujících jakousi "ša
blonu" pro dění v našem světě. Věřil, že právě z těchto 
sotva patrných úrovní reality vzniká náš reálný svět. 

Druhá teorie popisuje vesmír jako samostatný jednot
ný přírodní systém, propojený zpúsobem, který není vIdy 
zřejmÝ. V průběhu raného púsobenf v Lawrenceově ra
diační laboratoři (Lawrence Radiation Laboratory) na 
kalifornské univerzitě (dnes Národní laboratoř Lawren
ce Livermora - Lawrence Livermore National Labora
tory) měl Bohm možnost pozorovat malé částice atomu 
ve zvláštním plynném skupenství zvaném !J!azma. Bohm 
zjistil, že pokud se částice ocitly v plazmatu, nechovaly 
se příliš jako samostatné jednotky,jak bychom očekáva
li, nyorž spíše jako by byly vzájemně propqjené v rámci 
nějaké vyšší existence. Tyto pokusy byly základem pro 
prúkopnickou práci, jež Bohma pravděpodobně nejví
ce proslavila - knihu z roku 1980 Wholeness and the lmpli
cite Order (Celistvost a implikátní řád). 

V tomto díle, znamenajícím posun v dosavadním 
zavedeném zpúsobu myšlení, přichází Bohm s názo
rem, že pokud bychom mohli z nějakého vysoko polo-
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ženého místa s dobrou vyhlídkou pohlédnout na ves
mír v celém jeho rozsahu, jevily by se záležitosti naše
ho světa jako obraz věcí odehrávajících se v jiné sféře, 
kterou nedokážeme zaznamenat. Na viděné i nevidě
né nahlížel Bohm jako na V)jádření vyššího, obecnější
ho řádu. Aby je mezi sebou rozlišil, nazval tyto dvě sfé
ry "implikátní" a "explikátní". 

Všechno, co vidíme, na co si můžeme sáhnout a co 
se jeví v našem světě jako oddělené, samostatné - např. 
skály, oceány, lesy, zvířata a lidé - je příkladem exPli
kátního řádu vesmíru. I když se tyto řády mohou zdát 
vzájemně odlišné, Bohm tvrdí, že v hlubší realitě jsou 
prop(�eny způsoby, které ze svého místa ve vesmíru 
prostě nemůžeme rozpoznat. Na všechno, co nám při
padá oddělené, pohlížel jako na součást vyššího celku, 
který nazval implikátním řádem. 

Aby popsal rozdíl mezi implikátním a expHkátním, 
připodobnil tyto pojmy k tekoucí řičce; zdání odděle
nosti popsal pomocí metaforického V)jádření rúzných 
druhů proudění, které můžeme spatřit v jedné a té sa
mé vodě: "V této říčce lze pozorovat neustále se mění
cí víry, bublání, vlnky, šplíchance atd., které se evident
ně nevyznaČlýí nezávislou existencí. "5 Bohm je vnímá 
jako úzce propojené pohyby vody, které spolu vzájem
ně hluboce souvisejí, ač nám mohou připadat odděle
né. "Pomijivá existence, jíž můžeme charakterizovat 
tyto abstrahované podoby vody, implikuje pouze relativ
ní nezávislost [zdůrazněno autorem], nikoli absolutně 
nezávislou existenci," uvedl. 6 Jinak řečeno, všechny jsou 
součástí stejné vody. 

Bohm použil tyto příklady, neboť tušil, že vesmír 
a vše uvnitř něj - včetně nás samých - může být součás
tí ohromného vesmírného schématu,jehož všechny čás
ti jsou rovnoměrně sdíleny všemi ostatními. Aby tento 
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sjednocující pohled na svět stručně shrnul, Bohm jed
noduše prohlásil: "Tento nový druh vhledu se dá mož
ná nejpříznačněji nazvat absolutní jednotou v plynulém 
pohybu. "7 

V 70. letech 20. století přišel Bohm s ještě srozumitel
nější metaforou, jež popis�e vesmír jako rozdělený, 
a přitom neporušený celek. Jelikož si uvědomoval při
rozenou provázanost vesmíru, začal být stále více pře
svědčen, že vesmír funguje jako obrovský kosmický ho-
logram. V hologramu obsahuje každá část jakéhokoli 
předmětu týž předmět v celém jeho rozsahu, pouze však 
v menším měřítku. (Ti, kdo nejsou s principem holo
gramu příliš obeznámeni, naleznou detailní vysvětlení 
v kapitole 4.) Bohm tvrdí, že to, co vnímáme jako náš 
svět, je ve skutečnosti obrazem něčeho dokonce mno
hem reálnějšího, odehrávajícího se v hlubších úrovních 
vesmíru. Právě tato hlubší úroveň je to, co je původní
implikátní. Podle přístupu ,Jak na hladině, tak pod hla
dinou" a ,jak uvnitř, tak venku" jsou uvnitř schémat 
obsažena dalŠÍ schémata, naprosto stejná, lišicí se pou
ze svou velikostí. 

Nádherný příklad již známého hologramu nalezne
me v elegantní jednoduchosti lidského těla. DNA kte
rékoli části těla v sobě nese náš genetický kód - celou 
strukturu DNA - který je stejný i v ostatních částech 
těla, bez ohledu na to, odkud byl odebrán. Je jedno, 
zda použijeme vzorek vlasů, nehtů či krve - genetická 
informace, která z nás dělá toho, kým jsme, tam bude 
vždy zakódována . . .  a bude pokaždé stejná. 

Podobně jako se vesmír neustále mění z implikátní
ho v explikátní, je právě přechod z neviděného na vi
děné tím, co vytváří dynamický běh světa. Právě tuto 
neustále se měnící povahu světa měl John Wheeler na 
mysli, když popisoval vesmír jako "zúčastněný" - tedy 
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jako něco neukončeného, co bez přestání reag�je na 
vědomí. 

Jistě není bez zajímavosti, že stejným způsobem na
hlížely v minulosti na fungování světa starověké texty. 
Z motivů, které se prolínají starověkými indickými vé
dami, dat�jícími se dle některých učenců do pátého 
tisíciletí před naším letopočtem, stejně jako dva tisíce 
let starými svitky od Mrtvého moře, se lze domnívat, že 
svět je odrazem věcí odehrávajících se ve vyšších sfé
rách či v hlubší realitě. 

Při komentování nových překladů útržkú svitkú od 
Mrtvého moře, známých jako Písně šabatové oběti, shr
m�jf překladatelé jejich obsah slovy: "Co se odehrává 
na zemi, není ničím jiným než slabým odrazem vyšší, 
konečné reality. "8 

Z kvantové teorie, stejně jako ze starověkých textú, 
lze vyvodit, že ve skrytých, námi neviděných sferách 
vytv<íříme plán vztahů, životních drah, úspěchú a ne
úspěchú viditelného světa. Z tohoto úhlu pohledu fun
gl�je Božský zdn�j jako obrovská kosmická obrazovka, 
na níž můžeme spatřit nehmotnou energii svých poci
tú a vyznávaných hodnot (hněvu, nenávisti a zloby, stej
ně jako lásky, soucitu a porozumění) promítnutou do 
hmotného prostředí života. 

Zdrqj, jak se zdá, poskyt�je nestranný prostor pro 
naše vnitřní prožitky a přesvědčení, jež m�jí ve světě 
vyplout na povrch; podobá se fl1movému plátnu, které 
zachycuje obraz nafilmovaného člověka nebo věci, aniž 
cokoli hodnotí nebo se k něčemu V}jadřt�e. Své sku
tečné názory na všelicos, od vášně až po zradu, dává
me někdy vědomě, častokrát však nevědomě "najevo" 
skrze kvalitu vztahú, kterými jsme obklopeni. 

Jinými slovy, jsme jako umělci V}jadřující své nejni
ternější touhy, obavy, sny a přání prostřednictvím ži-
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voucí podstaty tajemného kvantového plátna. Naše 
plátno je však oproti běžnému malířskému plátnu, kte
ré se v daný čas nachází na jednom místě, vytvořeno ze 
stejného materiálu, jako je vše kolem nás - je proto 
přítomno vždy a všude. 

U dělejme v analogii umělce a plátna ještě další krok. 
V tradičním pojetí stojí výtvarník a jeho dílo zvlášť; 
umělec proto musí k V)jádření svých vnitřních, umě

leckých představ použít nástroje. V Božském zdroji však 
toto rozdělení mizí: My jsme plátno, stejně jako \')jevy 
na něm zachycené; my jsme náčiní a zároveň umělec, 
který je používá. 

Sama myšlenka, že tvoříme ze sebe samých, vyvolává 
vzpomínku na jeden z kreslených seriálů Walta Disney
ho, které byly tak často k vidění na obrazovkách černo
bílých televizorů v 50. a 60. letech 20. století. Nejprve 
spatříme ruku neznámého umělce, kterak do kreslicí
ho bloku črtá dobře známou kreslenou postavičku, na
příklad Mickeyho Mouse . .Jak obrázek postupně vzniká, 
Mickey Mouse najednou oživne a začne se pohybovat. 
Pak začne Mickey zevnitřvlastnmo náčrtku sám vytvářet 
obrázky ostatních seriálových postaviček. Původní ma
líř už najednou není potřeba a mizí. .. 

Ruku už tedy nevidíme a Mickey a jeho přátelé začí
nají žít vlastním životem a pr�jevovat své vlastnosti. Za
tímco v namalovaném domě všichni spí, v kuchyni se 
rozproudí čilý život. Cukřenka tanctBe se slánkou, ča

jový šálek to roztáčí s talířkem na máslo a postavičky 
přestávají mít s malířem jakoukoli souvislost. .Jedná se 
možná až o ph1išné zjednodušení naší úlohy v Božském 
zdroji, nicméně nám pomáhá upevnit křehkou a abs

traktní představu o nás jako o tvůrcích tvořících ze sebe 

samých. 
Podobně jako umělci neustále vylepšují své dílo, do-
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kud není v jejich očích naprosto dokonalé, i my, jak se 
zdá, děláme v mnoha ohledech se svými životními zku
šenostmi prostřednictvím Božského zdroje to samé. Díky 
široké škále našich postojů, úsudků, pocitů a modliteb 
se ocitáme ve vztazích, úkolech a situacích, jež nám po
máhají, nebo nás naopak zrazují, a které se odehrávají 
na různých místech s různými lidmi, přičemž tito lidé 
i situace nám často připadají znepokojivě povědomé. 

Společně i jednotlivě si sdělujeme projevy svého ni
terného života v nikdy nekončícím koloběhu, v němž 
se jeden okamžik vrší na druhý, jeden den na další 
a tak stále dál. Jak krásná, podivná a zároveň působivá 
představa! Stejně jako malíř používá stáLe znovu a zno
vu totéž pLátno a snaží se př�iít na to, jak svou předsta
vu dokonale vyjádřit, můžeme se i my považovat za 
věčné umělce vytvářt�jící neustále se měnící dílo, jež 

nikdy nekončí. 
Skutečnost, že jsme obklopeni tvárným světem našich 

vlastních děl, má pro nás obrovský, nesmírně významný 
dopad; pro někoho možná i trochu hrozivý. Schopnost 
užívat Božský zdroj záměrně a tvůrčím způsobem nám 
najednou dává moc změnit veškeré své vnímání naší úlo
hy ve vesmíru. Minimálně však naznačuje, že jde o víc 
než jen o náhodné události a občasné časové souhry, 
s nimiž se potyKáme, jak nejlépe umíme. 

Koneckonců, naše spqjitost s kvantovou podstatou, 
jež nás propojuje se vším ostatním, nám připomíná, že 
my sami jsme tvůrci, a jako takoví můžeme proto vyjá
dřit své nejniternější touhy po zdraví, hojnosti, radosti 
a míru, ať se již týkají těla, života nebo vztahů. A může
me tak činit vědomě, v čase a způsobem, které si sami 
zvolíme. 

Všechny tyto možnosti však vyžadují nepatrnou, pře
sto však významnou změnu ve způsobu našeho nahlí-
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žení na svět a na sebe samy, podobně jako potřebovali 
žáci v básni Christophera Loguea z úvodu knihy nepa
trně "postrčit", aby začali létat. Naše tajná přání, vyso
ké cíle a velkolepé sny nám budou díky této změně 
najednou připadat na dosah. I když to zní téměř zá
zračně, vše - a ještě více - je v království Božského zdroje 
možné. Klíčem k úspěchu není jen porozumět, jak toto 
vše funguje; abychom mohli V)jádřit svá přání, potře
bujeme se rovněž naučit mluvit řečí, která bude pro 
tuto starověkou pavučinu energie srozumitelná . 

• • 

Nejstarší dochované moudré texty nám připomína
jí, že již existuje jazyk, kterým lze hovořit k Božskému 
zdroji, jazyk beze slov, jenž neužívá ani obvyklé vnější 
dorozumívací znaky řeči těla.Je tak jednoduchý, že už 
nyní jím všichni dokážeme plynně "mluvit". V podsta
tě jej používáme dennodenně - jedná se o jazyk lid
ských emocí. 

Moderní věda objevila, že během každé emoce, již 
zažíváme, dochází v těle k chemickým změnám, napří
klad ke změně pH nebo hormonů, které jsou odra
zem těchto pocitů.9 "Pozitivní" prožitky lásky, soucitu 
a odpuštění a "negativní" emoce nenávisti, osočování 
a závisti dávají každému z nás moc potvrdit či popřít 
v každém okamžiku každého dne svou existenCÍ. Na
víc táž emoce, která nám poskytuje takovou moc uvnitř 
našich těl, posouvá tuto sílu do kvantového světa mimo 
naše těla. 

Božský zdroj si také můžeme představit jako kosmic
ký plášť, který začíná a končí ve sféře neznáma a splývá 
přes všechno mezi tím. Tato pokrývka se skládá z mno
ha vrstev a najdeme ji vždy a všude, neustále přichysta-
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nou. Naše tělo, život a vše, co známe, se odehrává 
a existuje v rámci tkaniny tohoto pláště. Všechno, co 
prožíváme, od početí ve vlhkém lůně matky po sňatky, 
rozvody, přátelství a kariéry, to vše lze přirovnat k "zá
hybům" pláště. 

Z kvantového pohledu můžeme na všechno - od 
atomů hmoty a stébla trávy až po naše těla, planetu 
a vše mimo ni - pohlížet jako na "narušení" hladkosti 
tkaniny této časoprostorové pokrývky. Možná tedy není 
ani náhoda, že starověké duchovní a básnické texty 
popisqjí život veskrze podobně. Kupříkladu ve védách 
se hovoří o jednotném poli "ryzího vědomí" , jež zalévá 
a prostupl�e veškeré tvorstvo. 10 V souladu s těmito tex
ty jsou naše prožitky týkající se myšlení, sympatií, emo
cí a přesvědčení - a veškeré soudy, které se na základě 
nich vytvářejí - vnímány jako narušení či vzruchy v ji
nak klidné a nehybné oblasti. 

V podobném duchu popis�jí vlastnosti podstaty, jež 
je plánem pro vše ve vesmíru, i Ver.še důvěřující mysli 
(Sin Sin ming), pocházející ze šestého století. Tao, jak 
tuto podstatu nazývají, se naprosto vymyká možnostem 
popisu, stejně jako je tomu i u védských posvátných 
knih. Je vším - schránkou všech prožitkú a zároveň 
prožitkem samým. Tao je popisováno jako dokonalost, 
jako "širý prostor, kde nic nechybí ani nepřebývá".1I 

Pouze tehdy, narušíme-li poklid tao svými úsudky, 
začne nám podle Veršů důvěřující mysli unikat jeho řád. 
Až se opět zapleteme do přediva pocitů zloby a odlou
čení - a tomu se nikdy nevyhneme - poskytne nám 
text vodítko, jak se z něj dostat: "Chcete-li upřímně 
obnovit harmonii s vnější realitou, ve chVl1i pochyb
nosti prostě řekněte: ,Nic dvojího.' V tomto ,nic dvojí
ho' není nic odděleno, nic vyloučeno."12 

Připouštím, že pokud o sobě budeme přemýšlet jako 
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o narušení Zdroje, může se nám ze života vytratit kus 
romantiky, zároveň se nám tak ale naskýtá významná 
možnost, jak uchopit svět a samy sebe. Pokud si chce
me například vybudovat nové, zdravé a životně nezbyt
né vztahy či chceme do svého života vnést trochu léči
vé romantiky nebo přijít s mírovým řešením problému 
na Blízkém východě, musíme znovu narušit část pole, 
v němž se bude naše touha odrážet. Musíme vyrobit 
další "záhyb" na látce, z níž jsou prostor, čas, naše těla 
a svět stvořeny. 

Toto je vztah, který máme s Božským zdrojem. Jsme 
obdařeni mocí představit si, vysnít a poznat možnosti, 
jež nám život skýtá, zevnitř vlastního Zdroje, který k nám 
tak může zpětně odrazit to, co jsme stvořili. Princip to
hoto vesmírného zrcadla popsaly starověké knihy i sou
časná věda. Na pokusech uvedenýcb v pozdějších kapi
tolách dokonce poznáme,jak tyto odrazyfungují v jazyce 
vědy. I když tyto studie možná řeší některé záhady světa, 
v němž žijeme,jistě otvíréýí prostor dalším ,ještě složitěj
ším otázkám ohledně naší existence. 

Je zcela zřejmé, že o Božském zdroji nevíme všechno. 
Věda na všechno odpověď nemá - upřímně řečeno, 
vědci si n<:;jsou dokonce ani jisti, odkud se Božský zdroj 
vzal. Rovněž tak víme, že bychom jej mohli zkoumat 
ještě stovky let a ste:jně bychom všechny odpovědi nena
šli. Jisté však je, že Božský zdroj existuje. Je zde a skrze 
řeč svých emocí z něj můžeme čerpat jeho tvůrčí sílu. 

Toto poznání můžeme užitečně a smysluplně využít. 
Uděláme-li to, nebude pak už možné naše spojení 
mezi sebou navzájem a vším ostatním popřít. Teprve 
pak si možná díky tomuto spojení uvědomíme, jakou 
moc máme. Síla, kterou nám toto poznání nabízí, nám 
skýtá příležitost stát se mírumilovn�jšími a soucitněj
šími lidmi, aktivně přispívajícími k utváření světa vy-
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značujícího se podobnými vlastnostmi - a nejen to. Pro
střednictvím Božského zdroje máme příležitost se na 
tyto vlastnosti zaměřit a používat je pro utváření vlast
ních pocitů, představ a snů. Podaří se nám pak najít 
pravou podstatu síly, díky níž můžeme změnit svť� ži
vot i svět. ;, 

o TÉTO HR/ZE 
Naše zkušenost s Božským zdrqjem se dá v mnoha smě
rech přirovnat k počítačovému softwanl. Oba musí po
užívat pokyny vjazyce, kterému systém rozumí. U počí
tače se pOllŽíV'�jí číselné kódy O a 1 .  Vědomí vyžadl�je 
použitíjiného jazyka, bez čísel, písmen či dokonce slov. 
Jelikož jsme už nyní součástí Božského zdrqje, je zřej
mé, že bychom pro komunikaci s ním měli mít již vše 
potřebné, aniž bychom k tomu potřebovali návod či 
zvláštní školení. A také to máme. 

Vše naznaČl�je, že řečí vědomí jsou obecné emoční 
prožitky. Umíme milovat, nenávidět, míl strach a od
pouštět. Víme-li, že právě tyto pocity slouží k napro
gramování Božského zdrqje, múžeme své schopnosti 
zdokonalovat, a tak pochopit, jak vnést do života ra
dost, uzdravení a mír. 

• • 

Tato kniha neaspin�e na to stát se stěžt:;jní m dílem 
v oblasti dějin vědy a moderní fyziky. Existl�e řada ji
ných publikací, které se staly nesmírně přínosnými 
právě díky tomu, že tento druh informací dostaly do 
dnešního povědomí. O jedné - Bohmově Jednotě a im
plikátním řádu -jsem se již zmínil a jako další lze uvést 
Hyperspace (Hyperprostor) Michia Kakua. Obě přiná-



šejí nové, významné možnosti,jak pohlížet na náš svět, 
a já je mohu jen doporučit. 

Záměrem této knihy je stát se užitečným nástrojem -
průvodcem,jenž nás bude provázet tajemstvími každo
denního života. Proto zde také najdete pasáže, v nichž 
jsem se raději více zaměřil na zásadní a nečekané vý
sledky kvantových pokusů, než abych příliš zabředl do 
jejich technických podrobností. Abychom porozumě
li síle přináše:jící uzdravení, mír, radost, romantiku 
a partnerství a zároveň zdárně prožili čas, který je nám 
vyměřen, jsou pro nás spíše než jemné detaily průbě
hu těchto pokusů důležité jejich výsledky a to, co vypo
vídají o nás samých. Zájemcům o technické podrob
nosti jsou určeny poznámky na konci knihy, v nichž 
jsou uvedeny příslušné zdroje. Spoustu lidí pře lomové 
objevy ze světa kvantové fyziky nijak zvlášť nez;:yím;:yí; 
jsou to pro ně záležitosti, které patří na konference 
a semináře nebo o nichž lze ještě tak prohodit pár slov 
nad šálkem kávy s mlékem. Tyto objevy mají pro kaž
dodenní život zdánlivě minimální důležitost, navzdo
ry zásadním důsledkům, které pro nás mají, a výšinám, 
do jakých nás může jejich filozofický obsah vynést. 
Vždyť přece k čemu je dobré třeba vědět, že částice 
hmoty může být ve stejném okamžiku na dvou místech 
najednou nebo že se elektrony pohybují rychleji, než 
si myslel Einstein, když tuto znalost žádným způsobem 
nevyužijeme? Teprve když dokážeme dát tyto objevy, 
nad nimiž zůstává rozum stát, do souvislosti se svým 
uzdravením nebo s prožitky v nákupním středisku, 
obývacím pokoji, na letišti či ve třídě, kde trávíme svůj 
čas, teprve pak se pro nás stanou důležitými. 

Zdánlivou propast mezi záhadami kvantového světa 
a naší každodenní zkušeností překlenuje právě Božský 
zdroj. Kniha nepopisuje pouze výsledky bádání, nýbrž 
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jde dál: přináší nám poselství o způsobu, jak nám tyto 
objevy mohou pomoci stát se lepšími lidmi a jak spo
lečně vytvářet lepší svět. 

Napsal jsem ji z jediného důvodu: abych poskytl pocit 
naděje, příležitosti a povzbuzení ve světě, který nám 
dává najevo,jak jsme malí, neužiteční a bezmocní. Chci 
přitom použít neformální styl, jímž popíši všechny ty 
úžasné poznatky moderní vědy srozumitelným a zají
mavým způsobem. 

Poznatky z živých přednášek mi ukázaly, že chci-li 
upoutat publikum tak, aby to přineslo užitek, musím 
respektovat způsob, jakým se posluchači učí. K pocho
pení světa, v němž žijeme, používáme obě mozkové 
hemisféry, i když si třeba myslíme, že zapojl�eme jen 
levou (nebo někdo zase jen pravou).Je pravda, že ně
kteří lidé více spoléhají na jednu či na druhou hemi
sféru, avšak vyzveme-li je, ať učiní velký skok ve vnímá
ní světa, je dúležité respektovat obě dvě strany, tedy 
jak pravou - intuitivní, tak i levou - logickou. 

Z tohoto dúvodu je Božský zdroj napsán obdobným 
způsobem, jako se vytváří vzor na gobelínu. Na násle
dl�jících stránkách jsem vetkal "pravostranné" popisy 
osobních příběhů a bezprostřední zkušenosti do os
novy "levostranných" výzkumú a zpráv o objevech, díky 
nimž se dozvíme, proč jsou tyto příběhy dúležité. Vzhle
dem k tomuto způsobu podávání informací nemají 
předložené údaje tolik učebnicový charakter, zároveň 
však obsahují dostatek špičkových vědeckých poznat
ků, aby se daly považovat za smysluplné. 

Obdobně jako je veškerý život vybudován na čtyřech 
chemických bázích, které tvoří naši DNA,je vesmír prav
děpodobně založen na čtyřech základních vlastnostech 
Božského zdroje, díky nimž vše funguje obvyklým způ
sobem. Abychom mohli energii Zdroje čerpat, je důle-
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žité dokázat přijmout čtyři zlomové objevy, které ji jedi
nečným způsobem spojtúí se životem. 

Objev 1: Existuje energetické pole, které 
propojuje celý vesmír. 

Objev 2: Toto pole sloužíjako schránka, most 
a zrcadlo hodnot, které vnitřně uznáváme. 

Objev 3: Toto pole je nelokální a holografické. 
Každá jeho část je propojena s·další 
a každý kousek odráží celek v menším 
měřítku. 

Objev 4: S tímto polem komunikujeme 
prostřednictvím řeči emocí. 

V naší moci je tyto skutečnosti, které vše určují - od 
uzdravení po úspěch vztahů a povolání - rozpoznat 
a využívat. Koneckonců, přežití lidského druhu může 
míl přímou souvislost s naší schopností a vůlí sdílet ži
votně důležité postupy, pocházející z jednotného kvan
tového pohledu na svět. 

Vzhledem k široce pqjatému přístupu k Božskému, 
zdroji jsem knihu rozdělil do tří částí, z nichž každá 
pokrývá jeden z klíčových důsledků tohoto pole. Místo 
formálního závěrečného shrnutí na konci každé části 
jsem důležité pojmy zvýraznil v průběhu textu, přičemž 
každou takovou myšlenku jsem nazval "klíčem" a ozna
čil ji číslem (tedy klíč 1, klíč 2 atd.). Všech dvacet klíčů 
jsem vyjmenoval na konci osmé kapitoly, aby bylo 
možno do nich rychle nahlédnout. 

Nyní vás stručně seznámím s obsahem každé části, 
což vám pomůže lépe se zorientovat v předložených 
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materiálech a nalézt všeobecně užitečné informace, 
které buď obsahují důležité odkazy, nebo pro vás mo
hou být zdrojem inspirace. 

Část I, "Objevení Božského zdroje: Tajemství, které 
vše spojl�e", prozkoumává stálý pocit člověka, že jsme 
propqjeni energetickým polem, jež vše spojuje. V ka
pitole 1 popisuji jednoduchý pokus, který před sto lety 
přiměl vědce začít po tomto jednotném poli pátrat. 
V téže kapitole vás rovněž seznámím s výzkumem z 20. 
století, jenž znamenal na poli kvantové fYziky obrovský 
krok vpřed a na jehož základě se vědci znovu vrátili 
k púvodnímu pokusu, jehož výsledky naznačovaly, že 
je vše oddělené. Tento výzkum zahrnuje tři typické 
ukázky experimentú, jež nás seznaml!jí s nejnovějšími 
vědeckými poznatky o dříve nepoznaném energetic
kém poli. Tato :gištční říkají ve stručnosti následující: 

1 .  Lidská DNA má bezprostřední vliv na látku, z níž 
je náš svět stvořen. \ ,  

" , " ,I ' 

2. Lidské emoce mají bezprostřední vliv na DNA, 
která působí na látku, z nížje náš svět stvořen. 

3. Vztah mezi emocemi a DNA přesahl�e hranice 
času a prostoru. Výsledky jsou vždy stejné, bez 
ohledu na vzdálenost. 

Ke konci Části I mohou nastat jisté pochybnosti o exis
tenci Božského zdroje jako takového. Ať jej však popisu
jeme z duchovního, či vědeckého pohledu, je zřejmé, 
že někde něco opravdu je -je to energetické pole, kte
ré propojuje vše, co děláme, stejně jako čím jsme a co 
prožíváme. Logicky pak vyvstávají otázky, ,Jak s touto 
informací naložíme?" a ,Jak využijeme Božský zdroj?". 
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Část II, "Most mezi představou a skutečností: Jak Bož
ský zdroj funguje", zkoumá, co znamená žít ve vesmíru, 
kde kromě toho, že je vše propojeno (nikoli v lokálním 
slova smyslu) ,je vše ještě spojeno holograficky. Jemná síla 
těchto principů patří možná mezi největší objevy 20. sto
letí na poli fyziky, na druhou stranu je však docela mož
né, že patří k objevům nejméně pochopeným a nejvíce 
přehlíženým. Tato část je záměrně ponechána bez od
borných pojmů a je uspořádána tak, aby se stala užiteč
ným průvodcem záhadami naší zkušenosti, již všichni 
prožíváme, nicméně jen zřídka ji pochopíme natolik, 
abychom se z ní mohli poučit. 

Pokud se na život díváme tak, že vše je neustále všu
de, jsou důsledky takového poznání natolik dalekosáh
lé, že spoustě lidí činí potíže je pochopit. Právě díky 
všestrannému propojení je v naší moci pomáhat, sdí
let a účastnit se radostí i neštěstí života, a to kdykoli 
a kdekoli. Jak tuto sílu využijeme? 

Odpověď na tuto otázku začíná pochopením, že žád
né "tady" a "tam" nebo "tehdy" a "nyní" ve skutečnosti 
neexistuje. Díváme-li se na život jako na celkově pro
pojený hologram, platí, že tady už je tam a tehdy je vždyc
ky nyní. Starověké texty nám připomínají, že v každém 
okamžiku činíme rozhodnutí, jež buď potvrzuje, nebo 
popírá náš život. Každou vteřinu se rozhodujeme, zda 
se o sebe budeme starat způsobem, který nám dodává 
odvahu, či nás vyčerpává; zda budeme dýchat hluboký
mi, životodárnými nádechy, nebo nádechy mělkými, 
kterými budeme život popírat; a zda budeme o ostat
ních lidech přemýšlet a hovořit s respektem, či nikoli. 

Každé z těchto zdánlivě nevýznamných rozhodnutí 
se skrze naše nelokální holografické vědomí pojí s dů
sledky, které zdaleka přesahují místa a dobu našeho 
života. Naše individuální rozhodnutí se spojují do ko-
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lektivní reality, a to je důvod, proč jsou tyto objevy na 
jednu stranu vzrušující, na druhou však i znepokoj ivé. 
Na základě těchto poznání pochopíme: 

• proč jsou naše pozdravy, myšlenky a modlitby j iž 
tam, kam byly směrovány 

: "  I 

• že nás neomezuje ani tělo, ani fyzikální 
"zákony" 

• jak dodávat svým blízkým odvahu - ať se 
nacházejí na bojišti, nebo v zasedací místnosti 
správní rady 

" -. 

• že máme schopnost okamžitě léčit 

• že je možno vidět napříč časem a prostorem, aniž 
bychom museli otevřít oči. 

Část III, "Vzkazy z Božského zdroje: Život, láska 
a uzdravení v kvantovém vědomi', se přímo ponořuje 
do praktických stránek života v jednotném energetic
kém poli a zároveň seznamt:ůe s jeho vlivem na události, 
k nimž dochází. Na základě phKladů nevysvětlitelných 
událostí a zvláštních shod okolností, podivuhodných 
případů cíleného vyléčení a objasnění významu našich 
nejdůvěrnějších vztahů se stane pomůckou k pochope
ní, co mohou podobné zkušenosti znamenat pro nás 
samy. 

Na řadě skutečných příběhů vám jasně a zřetelně 
předvedu, jak zdánlivě bezvýznamné události života 
jsou ve skutečnosti odrazem "nás samých" a ukazt:ůí 
nám naše nejvěrnější a nejniternější postoje. Nalezne
te mezi nimi i příběh o tom, jak nás naši domácí maz-
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líčci mohou svou řečí těla upozornit na tělesné one
mocnění, které buď již odeznělo, nebo se v nás stále 
rozvfjí. 

Božský zdroj je výsledkem více než dvacetiletého vý
zkumu, stejně jako mé osobní cesty mající za cíl poro
zumět obrovskému tajemství uchovávanému nejstarší
mi, nejmystičtějšími a nejuctívanějšími duchovními 
texty. Pokud jste se vždy snažili dopátrat odpovědi na 
otázky ,Jsme skutečně propojeni, a pokud ano, do jaké 
hloubky toto propojení sahá?" a "Kolik moci opravdu 
máme, abychom změnili svět?", pak se vám bude tato 
knížka líbit. 

Božský zdrojje napsán pro ty, jejichž život spojuje re
alitu minulosti s nadějí budoucnosti. Jste to vy, od koho 
se žádá najít slitování ve světě zjizveném bolestí, před
sudky a strachem. Protože stále žijeme v podmínkách, 
jež nám ohrožují život, je nezbytné vytvořit nový způ
sob myšlení, abychom zdárně prožili dobu, která nám 
byla dějinami vymezena. 

Nakonec možná zjistíme, že právě schopnost poro
zumět Božskému zdr�ji a uplatnit jeho "pravidla" je 
klíčem k vnitřnímu klidu a míru, k největší radosti 
a také k přežití jako druhu. 

- Gregg Braden 
San ta Fe, Nové Mexiko 

---------4. .�--------
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H A P I T O L A  J E D n A  

O l Ó Z H R :  c o  JE  u ffi E Z I P R O S l O R U 1  
ODPOUĚĎ: Hoisuv ZDROJ 

" Věda nedokáže vyřešit 
nfjvětšf tajemstvf přírody. 

Je to proto, že, vzato do důsledků, 
my sami jsme . . .  součástf tajemství, 

které chceme vyřešit. " 
- Max Planck ( 1858-1947) ,  fyzik 

"Pokud pochopfme sami sebe, 
své vědomí, 

pak porozumfme vesmfru 
a odloučenf se vytratf. " 

- Amit Goswami, fyzik . 

Existuje místo, kde vše začíná, místo čisté energie, kte
rájednoduše ,Je". V tomto kvantovém inkubátoru rea
lity je všechno možné. Osobní úspěch, hojnost a uzdra
vení, ale také selhání, nedostatek a nemoc . . .  všechno, 
od našich nejhorších obav po největší touhy, má svůj 
počátek v této "směsici" možností. 

Každou z těchto možností podněcujeme k životu 
představivostí, očekáváním, úsudky, vášněmi a modlit
bami, které vytvářejí realitu. Prostřednictvím představ 
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o tom, kdo jsme, co máme a co ne a co by se mělo či 
nemělo stát, vdechujeme život svým největším rados
tem a zároveň i nejčernějším okamžikům. 

Abychom toto místo čisté energie mohli ovládnout, 
musíme o jeho existenci vědět, pochopit, jak fungu
je, a konečně hovořit jazykem, kterému rozumí. Je 
to místo, kde začíná svět - čistý prostor Božského zdro
je, kde se pro nás jako tvůrce reality stává vše dostup
ným. 

Klíč 1 :  

, . 

Božský zdroj je schránkou obsahující 
vesmír, mostem mezi veškerými věcmi 
a zrcadlem, jež nám ukazuje, co jsme 
stvořili. 

J. 

Moudrý indiánský stařešina, kterého jsem spatřil 
během výpravy do odlehlého kaňonu v oblasti Four 
Corners v severozápadním Mexiku, byl poslední, koho 
bych čekal, že ono pozdní řijnové odpoledne potkám. 
A najednou byl tu - stál na vršku mírného úbočí, které 
nás od sebe na naší společné cestě ještě dělilo. 

Nebyl jsem si jist, jak dlouho už tam tak stál. Když 
jsem ho zahlédl, jen čekal a sledoval, jak se na cestě 
opatrně vyhýbám uvolněným kamenům. Zapadající 
slunce vytvořilo záři, jež na mužovo tělo vrhala tmavý 
stín. Když jsem si rukou zastínil oči, viděl jsem, jak 
mužovu tvář ovívá několik pramenů vlasů, sahajících 
mu až po ramena. 

Vypadal stejně překvapeně jako já. Přiložil dlaně 
k ústům a jeho hlas se ke mně nesl spolu s větrem: 
Ah ' 1 "  " oJ . 
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"Ahoj," opětoval jsem pozdrav. "Nenapadlo mě, že 
tady v tuhle dobu někoho potkám." Popošel jsem blíž 
a zeptal se : ,Jak dlouho mě pozoruješ?" 

"Moc dlouho ne," odvětil. "Chodím sem do tamhle
těch jeskyní naslouchat hlasúm předků," řekl a napřá
hl ruku směrem k druhé straně kaňonu. 

Stezka, po níž jsme oba šli, se vine skrze shluk arche
ologických nal�zišť,jejichž objekty postavil před téměř 
jedenácti stoletími tajuplný kmen. Nikdo neví, odkud 
jeho členové přišli a co byli zač. Tito lidé, kterým sou
časní obyvatelé jednoduše řík�jí "lidé starých civiliza
cí" a o jejichž vývoji dovedností a zručnosti neexistu
jí žádné záznamy, s� jednoho dne najednou objevili 
a přinesli s sebou n�ivyspěl�iší technologické poznat
ky, které nebyly v Severní Americe překonány ještě dal
ších tisíc let. 

Vypadalo to, jako by se zde toto místo jednoho dne 
zničehonic zjevilo - a s ním i čtyi'patrové vysoké budo
vy, dokonale vypracované kamenné kivy (kulaté obřad
ní místnosti) vybudované pod zemí, rozsáhlé zavlažo
vací systémy a kultivované plodiny, z nichž byli tito lidé 
živi. A pak ti, kdo toto vše vybudovali, najednou zmize
li - prostě se vypařili. ' 

Lidé starých civilizací po sobě zanechali několik vzác
ných stop, z nichž lze usuzovat, kdo vlastně byli. Nikdy 
se o nich nenašly žádné písemné záznamy, s V)]imkou 
skalního umění na stěnách kaňonu. Nebyla objevena 
hromadná pohřebiště ani válečné zbraně. Přesto dúka
zy o jejich životě existl�ií: jsou jimi stovky starověkých 
phoytků na ploše téměř osmnáct kilometrů dlouhého 
a půldruhého kilometru širokého kaňonu v odlehlém 
koutě severozápadního Nového Mexika. 

Častojsem sem chodil, abych se prošel, ponořil se do 
podivuhodné krásy otevřené pustiny a vnímal dotek 
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minulosti. Onoho pozdního řijnového odpoledne jsme 
oba dva, moudrý stařec i já, přišli do této vysoko polože
né pustiny ze stejného důvodu. Když jsme zjistili, že oba 
věříme, že tato krajina stále skrývá mnoho tajemství, 
podělil se můj nový přítel se mnou o následující pňběh. 

pAEO oŘunvml ČRSV . . .  
"Před dávnými časy byl náš svět hodně jiný než ten 
dnešní," začal moudrý stařec. "Žilo zde méně lidí a byli 
mnohem více spojeni se zemí. Rozuměli řeči deště, 
plodin a Velkého stvořitele. Dokonce uměli hovořit 
ke hvězdám a nebeským lidem. Byli si vědomi posvát
nosti života, pocházejícího ze svazku Matky Země s Ne
beským otcem. Za těch časů vládla rovnováha a lidé 
byli šťastní." 

Jakjsem poslouchal starcův mírumilovný hlas, jenž 
se odrážel o pískovcové stěny tyčící se kolem nás, cítil 
jsem, jak ve mně vytryskává připomínka něčeho velmi 
starodávného. Najednou však jeho hlas zesmutněl. 

"Pak se cosi přihodilo," pokračoval. "Nikdo vlastně 
neví proč, ale lidé najednou začali zapomínat, kdo jsou. 
A jejich zapomínání vedlo k tomu, že se začali cítit od
děleni - odděleni od země, od ostatních, dokonce i od 
toho, kdo je stvořil. Byli ztraceni a bloumali životem 
bez cíle a jakéhokoli spojení. Takto odloučeni se do
mnívali, že mohou přežít, jen když budou bojovat 
a bránit se před týmiž silami, jež jim daly život a s ni
miž se naučili žít v souladu a důvěře. Brzy veškerou 
energii vypotřebovali na obranu před okolním světem, 
místo aby se usmířili se světem v sobě." 

Mužův příběh na mě okamžitě zapůsobil. Kdyžjsem 
jej poslouchal, měl jsem dojem, že popisuje lidi dneš
ních dnů. Pomineme-li několik izolovaných kultur 
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a vzdálených oblastí, v nichž ještě přežívají tradice, pak 
rozhodně platí, že naše civilizace je více orientována 
na svět kolem nás než uvnitř nás. 

Každoročně utrácíme stamiliony dolarů, abychom 
se ochránili před nemocemi a pokusili se ovládnout 
přírodu. Tímto konáním jsme se zřejmě vychy1ili z rov
nováhy s vlastním světem více než kdy předtím. Starco
vo vyprávění vzbudilo mou pozornost -jenže kam svým 
příběhem vlastně mířil? 

,,1 když zapoplllěli, kdo jsou, někde v hloubi duše 
jim dar předkú zústal," pokračoval. "V jejich nitru stá
le přežívaly vzpomínky. V noci se jim zdálo, že kdysi 
uměli uzdravit tělo,. přivolat déšť, když bylo potřeba, 
a hovořit s předky. Věděli, že jednou své místo ve světě 
přírody znovu najdou. 

Jak se snažili upomenout na to, kým byli, začali bu
dovat vně svých těl věci, jež jim připomínaly, kým jsou 
uvnitř. Čas plynul, a oni sestrojili léčicí přístroje,  vy
mysleli preparáty pro rúst plodin a natáhli dráty, aby 
se mohli dorozumívat na dálku. Čím více se vzdalovali 
vlastní vnitřní síle, tím více se jejich vnější život zaplňo
val věcmi v naději, že je učiní šťastnými." 

Kdyžjsem naslouchaljeho slovúm, uvědomil jsem si 
podobnost mezi lidmi, o nichž vyprávěl,  a dnešní civi
lizacíjiž zcela zřetelně. Naše společnost propadla po
citu, že nedokáže pomoci sama sobě ani učinit svět lep
ším. Jak bezmocní se dokážeme cítit při pohledu na své 
blízké, kteří se nám vzdalují v bolesti anebo v závislosti 
na drogách. Domníváme se, že nemáme moc, abychom 
ulehčili utrpení, jež s sebou přinášejí ony strašné ne
moci, které by neměly nikdy žádného živého tvora pot
kat. Múžeme jen doufat v mír, díky němuž se budou 
moci naši blízcí bezpečně vrátit z bojiště domú. A jak 
se svět rozděl�e do skupin podle náboženské víry, ro-
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dových linií a hranic, máme pocit, že tváří v tvář ros
toucí jaderné hrozbě vúbec nic neznamenáme. 

Zdá se, že čím více se vzdah�jeme od našeho přiro
zeného spojení se zemí, s tělem, se sebou navzájem 
a s Bohem, tím prázdnějšími se stáváme. Tuto prázd
notu se pak všemožně snažíme vyplnit "věcmi". Když 
o tom hovořím, vybaví se mi podobné dilema vylíčené 
ve vědeckofantastickém filmu Kontakt. Prezidentúv po
radce pro otázky vědy (v podání Matthewa McConaug
heye) v něm zkoumá zásadní otázku ,jíž čelí každá tech
nologická společnost. Během televizního interview se 
otáže, zda se v dúsledku technického pokroku stala naše 
společnost lepší ajestli lidi spojuje, nebo si kvúli němu 
připadáme izolovanější. Odpovědi se ve filmu nedoč
káme, je však nicméně jisté, že dané téma by vystačilo 
na celou knihu. Dobrým námětem k zamyšlení je i další 
poradcúv dotaz - kolik energie vynakládáme na rúzná 
rozptýlení. 

Jestliže získáme pocit, že videohry, filmy, virtuální 
on-line vztahy a bezhlasová komunikace jsou životní 
nutností, a všechny tyto a podobné záležitosti se sta
nou náhražkou skutečného života a osobních kontak
tú, múže to být signál, že se společností není něco 
v pořádku. Není pochyb, že díky elektronice a zábav
ním médiím nám múže život připadat zajímavější; zá
roveň by nám však tato skutečnost měla sloužit jako 
varovné připomenutí, že ztrácíme schopnost žít boha
tý, zdravý a smysluplný život. 

A pokud se navíc zaměříme na to, jak se vyhnout ne
moci, a ne jak zdravě žít, jak se vyhnout válce, a ne jak 
spolupracovat v míru, a jak raději vymý.5let nové zbraně 
než žít ve světě, v němž se stal ozbrojený konflikt již 
minulostí, je jasné, že cesta, po níž kráčíme, není ni
čím jiným než snahou o pouhé přežití. Takový zpúsob 

8 



života však nikoho šťastným neučiní, nikdo se nestane 
skutečným "vítězem". Jakmile poznáme, že takto ž�je
me, je nasnadě, že bychom se měli poohlédnout po 
jiné cestě. A právě o tom je tato kniha a kvůli tomu 
vám tento příběh vyprávím. 

,Jak ten příběh končí?" zeptal j sem se starce. "Poda
řilo se těm lidem znovu nalézt sílu a rozpomenout se, 
kým jsou?" 

Tou dobou již slunce zmizelo za stěnami kaňonu 
a já jsem konečně uviděl, s kým vlastně mluvím. Slun
cem zastíněný muž přede mnou se mé otázce zeširoka 
usmál. Chvilku byl zticha a pak zašeptal: "To nikdo neví, 
protože ten příběh ještě neskončil. Ti lidé, co se ztrati
li, jsou naši předci a my jsme ti, kdo píší jeho konec. 
C ·  l'š ;J" o S l  mys 1 ,  ty.. . .  , 

Po tomto setkáníjsem onoho muže viděl užjen pár
krát, na rúzných místech po celé zemi a v komunitách 
lidí, jež jsme oba milovali. Často na něj však myslím. 
Když pozon�i vývoj událostí ve světě, vzpomenu si na 
jeho příběh a přemýšlím, zda jej dokončíme ještě bě
hem tohoto života. Budete vy a já  těmi, kdo se rozpo
menou? 

Poučení z mužova příběhu, který jsem v kaňonu vy
slechl, má zásadní význam. V naší společnosti převládá 
historicky vžitý názor, že prostředky, jež používaly dáv
né civilizace, ať jsou jakkoli staré, jsou vždy méně po
kročilé než moderní technologie. Tito lidé nejspíš 
opravdu nepoužívali k řešení svých problémú "moder
ní" vědu; měli totiž možná něco mnohem lepšího. 

V debatách historikú a archeologú, živících se inter
pretováním minulosti, se toto téma obvykle stává zdro
jem prudkých a vášnivých diskusí. ,tJestliže byli tak po
krokoví, kde jsou důkazy o jejich technologiích?" táží 
se odborníci. "Kde m�í všechny ty topinkovače, mik-
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rovInné trouby a videa?" Osobně mi přijde velice zají
mavé, že při hodnocení rozvoje civilizace může tolik 
záležet na věcech vytvořených lidmi. A co ono myšlení, 
které předcházelo všemu, co stvořili? Pokud je mi zná
mo, v archeologických záznamech z oblasti jihozápad
ní Ameriky (a vlastně ani odnikud jinud) vskutku žád
ná zmínka o nalezené televizi nebo digitální kameře 
není - otázka zní proč? 

Je možné, že když zkoumáme pozůstatky vyspělých 
civilizací, kupříkladu Egypta, Peru či pouštních oblastí 
amerického jihozápadu, jsme svědky pozůstatků nato
lik moderní technologie, že žádné topinkovače ani vi
dea nepotřebovala? Možná, že tito lidé přestali toužit 
po složitém vnějším světě plném nepotřebných věcí. 
Možná v sobě objevili něco, co jim poskytlo vnitřní 
mechanizmus, umožňl�ící žít odlišným způsobem - pro
stě znalosti, které jsme my už dávno zapomněli. Ta 
moudrost jim mohla poskytnout vše, co potřebovali 
k zachování života a k umění léčit způsobem, který my 
teprve nyní začínáme chápat. 

Pokud je to pravda, pak nám možná jen stačí podí
vat se do přírody, abychom pochopili, kdo jsme a jaké 
je naše životní poslání. Možná jsou nám už některé 
z nejvýznamnějších a nejužitečnějších poznatků k dis
pozici v rámci tajemných objevů kvantového světa. Fy
zikové v minulém století objevili, že látka, z níž jsou 
naše těla a vesmír stvořeny, se vždy nutně neřídí přes
nými a logickými fyzikálními zákony, o nichž se po tři 
staletí nikdo neodvážil pochybovat. Pravda je taková, 
že v tom nejmenším možném měřítku našeho světa 
právě částice, z nichž jsme složeni, porušují zákony, 
podle kterých jsme jeden od druhého odděleni a naše 
bytí je omezeno. Na úrovni malých částic se zdá, že vše 
je propojené a neomezené. 
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Tyto objevy naznačují, že uvnitř každého z nás je něco, 
co není ohraničeno časem ani prostorem, dokonce ani 
smrtí. Výsledkem těchto zjištění je fakt, že zřejmě žije
me v "nelokálním" vesmíru, kde je vše propojeno. 

Dean Radin z Institutu gnozeologických nauk byl 
mezi prvními, kdo začali zkoumat, co pro nás zname
ná žít v takovém světě. "Nelokalita," vysvětluje, "značí, 
že existují postupy, při nichž věci,jež sejevíjako oddě
lené, ve skutečnosti oddělené nejsou. ") Radin tvrdí, že 
v sobě neseme určité rysy, které přesahují současnost 
a umožňují nám rozptýlit se v prostoru a čase. Jinými 
slovy, ono "my", žijící uvnitř našeho fyzického bytí, není 
ohraničeno ani kůž!, ani vlasy, kterými je naše tělo 
definováno.  

Ať už však ono t�jemné "něco" nazýváme jakkoli, 
máme je všichni: to naše se prolíná se všemi ostatními 
jako součást všezahrnujícího energetického pole. Toto 
pole je považováno za kvantovou síť propojující ves
mír a zároveň za nesmírně podrobný, aktivní program 
všeho, co potřebujeme - od uzdravení těla až po prosa
zení světového míru. Abychom objevili svou skutečnou 
sílu, musíme toto pole pochopit a poznat, na jakém prin
cipu fun�je. 

Pokud lidé starých civilizací z kaňonu severního 
Nového Mexika - anebo odkudkoli - pochopili, jak 
tato zapomenutá část našeho já funguje, je pro nás 
velice důležité znalosti a moudrost předků respekto
vat a hledat prostor, jakje uplatnit i dnes. 

JSmE SPDJEDI - DPRRUDU SPDJERI1 
Moderní věda je na stopě rozluštění jedné z největ

ších záhad všech dob. Ve večerních zprávách se o ní 
zřejmě nic nedozvíte ani ji nen�dete na první straně 
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USA Today nebo Wall Streetjournalu. Téměř sedmdesát 
let výzkumů v oblasti vědy známé jako "nová fYzika" 
však naznačuje, že se tomuto poznání nevyhneme. 

Klíč 2: V našem světě je všechno propojeno se 
vším. 

A o tom je řeč - opravdu ! To je ta zpráva, která vše 
mění a zcela otřásá základy vědy, jak ji dosud známe. 

"Dobrá," řeknete si, "o tom už jsme slyšeli. Proč by 
mělo být zrovna toto zjištění něčím zvláštní? Co ve sku
tečnosti znamená být propojen?" Ptáte se velmi dobře 
a odpovědi vás mohou překvapH. Rozdíl mezi novými 
objevy a našimi předchozími názory spočívá v tom, že 
v minulosti nám bylo prostě řečeno, ž.e tu nějaké spoje
ní existuje. Prostřednictvím odborných výrazů jako 
"citlivá závislost na počátečních podmínkách" (néboli 
"motýlí efekt") a teorií naznačujících, že co uděláme 
"tady", prqjeví se ,jinde",  jsme mohli, byť jen matně, 
pozorovat spojení odehrávající se v našem životě. Díky 
novým experimentům se však dostáváme o krok dál. 

Kromě důkazu, že jsme se vším spojeni, teď výzkumy 
navíc prokázaly, že důvodem tohoto propojení jsme my 
sami. Díky němu jsme schopni zařídit si život podle svých 
představ. Jsme nedílnou součástí všech svých dennoden
ních prožitků, od hledání milostného vztahu a uzdravo
vání nejbližších až po naplnění největších snů. 

Skutečnost, kterou tyto objevy prokázaly, tedy že jsme 
schopni vědomě využívat své spojení, nám umožňuje 
čerpat tutéž sílu, která řídí celý vesmír - a to už je po
řádná příležitost. Díky souladu, který je v každém z vás, 
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ve mně, ve všech lidech kráčejících po této planetě, 
jsme přímo napojeni na sílu, jež vše stvořila - od ato
mů a hvězd až po DNA! 

Má to všakjeden háček: Tato sílaje nečinná, dokud 
ji sami neprobudíme. Klíč k probuzení této úžasné síly 
spočívá v malé změně způsobu,jakým na sebe pohlíží
me. Podobně jako Logueovi žáci, kteří po překročení 
hrany útesu poznali, že vlastně umějí létat (viz báseň 
na straně iX) , můžeme pouhou nepatrnou změnou vní
mání začít čerpat nejmocnější sílu na světě, abychom 
se vypořádali i se zdánlivě nemožnými událostmi. To 
se stane, jakmile sami sobě dovolíme pohlížet na svou 
roli ve světě jinak než dosud. 

Jelikož se vesmír jeví jako vskutku obrovské místo -
možná až příliš rozsáhlé, abychom jej dokázali vůbec 
pochopit - můžeme začít tím, že na sebe budeme v kaž
dodenním životě nahlížet novým způsobem. Ona "malá 
změna" spočívá v tom, že se budeme vnímat jako součást 
světa, n'ikoli jako izolovaného jedince. Abychom sami 
sebe přesvědčili, že jsme skutečně propojeni se vším, co 
vidíme a prožíváme, musíme pochopit, jak jsme připo
jeni a co toto spojení znamená. 

Klíč 3: Abychom mohli čerpat sílu přímo 
z vesmíru, musíme sami sebe vidět jako 
součást světa, a ne jako jedince, který j e  
o d  něj oddělen. 

Skrze spojení, jež vše propojuje, se zdá, že "látka", ze 
které je vesmír stvořen (vlny a částice energie) ,  porušu
je zákony o čase a prostoru, jak jsme se je kdysi učili. 
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Přestože mohou podrobnosti tohoto tvrzení připomí
nat science-fiction, jsou naprosto reálné. Kupříkladu 
u částic světla (fotonů) bylo vypozorováno, že bilokl�í 
g .  jsou ve stejném okamžiku na dvou různých místech, 
vzdálených od sebe řadu kilometrů. 

Pokud jde o naši DNA i o atomy čehokoli jiného, 
vypadá to, že věci v přírodě si navzájem sdělují infor
mace rychlostí vyšší, než je rychlost světla, což by podle 
předpokladů Alberta Einsteina nemělo nikdy nastat. 
Během některých pokusů se dokonce stalo, že infor
mace dorazily do místa určení je.'5tě dříve, než opustily 
výchozí místo ! Dříve se podobné úkazy považovaly za 
nemožné, jenže podle všeho nejenže možné jsou, ný
brž nám dokonce u malých jednotek příslušné látky 
ukazují mnohem víc než jen zajímavé anomálie. Po
kud dokážeme nahlédnout za hranice toho, co známe 
pod pojmem fYzika, možná nám volnost pohybu, jíž se 
kvantové částice vyznačují, pomůže odhalit,jak fungu
je zbytek světa. 

Jakkoli mohou tyto výsledky připomínat futuristický 
scénář některého dílu Star Treku, vědci je dnes pečli
vě sledl�í. Jednotlivé pokusy přinášející výše uvedené 
výsledky jsou zajisté fascinující a zaslouží si být prozkou
mány podrobněji. Vezmeme-li je však v úvahu jako ce
lek, naznač�í, že možná nt;jsme tolik omezeni fYzikál
ními zákony,jakjsme dosud věřili . Třeba věci opravdu 
dokáží cestovat rychleji než světlo a mohou být ve stejný 
okamžik na dvou místech najednou. A jestliže mají tuto 
schopnost věci, jak jsme na tom my? 

Právě toto jsou možnosti, které provokují fantazii 
a nedcyí dnes badatelům spát. Jde o to propojit před
stavu něčeho, co by mohlo existovat, s emocí, jež urči
tou možnost uvede v život; tak vznikne realita. K tomu 
dojde, jakmile budeme ochotni poskytnout ve svých 
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názorech prostor něčemu, co údajně neexistuje.  Ono 
"něco" pak vytvoříme silou vědomí a uvědomění. 

Básník William Blake považoval sílu představivosti 
za základ naší existence, nikoli za něco, cojen tu a tam 
prožijeme ve volném čase. "Člověk je představivost 
sama," řekl a dále upřesnil: "Věčné tělo člověkaje Před
stavivost, to jest sám Bůh. "2 Filozof a básník John Mac
kenzie zašel v objasnění našeho vztahu k představivos
ti ještě dál, když řekl: "Rozlišit, co je skutečné a co jen 
zdání, není dost dobře možné . . .  vše, co existl�e, je . . .  
jen zdání. "3 Oba výroky tvrdí, že konkrétní události 
skutečně nastanou teprve tehdy, když v mysli připustí
me, že mohou nastat. .  

Aby se však imaginární představa, jež se vyskytne 
v jednom okamžiku, stala skutečností v okamžiku ná
sledl�jícím, musí existovat něco, co obojí spojí. Někde 
v oné tkanině, ze které je utkán vesmír, se musí nachá
zet spojení mezi minulými představami a současnými 
a budoucími skutečnostmi. Einstein byl skálopevně 
přesvědčen, že minulost a budoucnost jsou těsně pro
pojeny jakožto základ čtvrté dimenze, kterou nazýval 
časoprostorem. "Rozdíl mezi minulostí, přítomností 
a budoucností," řekl, ,je pouze utkvělou, neodbytnou 
iluzÍ. "4 

Pomocí postupů, kterým teprve nyní začínáme ro
zumět, zjišťujeme, že nejenže jsme spojeni se vším, co 
vidíme v nynějším životě, nyorž také se vším, co kdy 
existovalo, stejně jako s událostmi, které ještě nenasta
ly. To, čím procházíme nyní,je výsledkem událostí, kte
ré se odehrály (alespoň zčásti) v oblasti vesmíru, kam 
ani nedohlédneme. 

Dopad těchto vztahů je obrovský. Ve světě, v němž 
vše - od světového míru až po osobní uzdravení - spoju
je inteligentní energetické pole, se vše, co bylo v minu-
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losti považováno za iluze a zázraky, stává náhle dosaži
telným. 

Budeme-li mít tato propojení stále na mysli, začne
me přemýšlet o způsobu, jakým přistupujeme k živo
tu, k rodině či dokonce k náhodným známým. Nic již 
nelze považovat za náhodu, ani věci dobré či zlé, správ
né nebo špatné, nic, počínaje nejradostnějšími a nej
krásnějšími životními zkušenostmi a konče nejstrašněj
ším lidským utrpením. Jejasné, že klíčem k uzdravení, 
míru, hojnosti, stejně jako k získávání zkušeností 
a budování kariéry a vztahů, které nám přinášejí ra
dost, je pochopení, do jaké míry jsme se vším v naší 
realitě propojeni. 

HL EoAnl ZDROJE 
VybaVl�ji si okamžik, kdy jsem svému indiánskému pří
teli z kaňonu poprvé sdělil novinky o našem propojení. 
Při náhodném setkání v místním obchodě jsem mu s vel
kým zanícením začal tlumočit informace z tiskového 
prohlášení, jež jsem právě dočetl. Týkalo se "nového", 
právě objeveného energetického pole, pole, které vše 
sjednocuje a odlišuje se od ostatních známých energií. 

"Tohle energetické pole," vyhrkl jsem, "to je to, co 
všechno spojuje. Spojl�je nás se světem, s druhými lid
mi, dokonce i s vesmírem mimo Zemi, právě tak, jak 
jsme o tom tehdy mluvili." 

Přítel byl chvíli zticha, aby svým typickým způsobem 
ukázal,  kterak respektl�e mé nadšení. Po několika vte
řinách se nadechl a - tak jako mnohokrát předtím -
přímočaře odpověděl. 

Mluvil otevřeně a k věci. "Dobrá," začal, "vy jste zjis
tili, že je všechno propqjeno. To naši lidé tvrdí celou 
dobu. Je dobré, že na to vaše věda už také přišla! "  
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Pokud inteligentní energetické pole vskutku hraje 
tak významnou roli ve fungování vesmíru, proč jsme 
se o tom dozvěděli teprve nedávno? 

Právě jsme se přehoupli přes 20. století, období, na 
něž budou možná historikové pohlížet jako na nejpo
zoruhodnější epochu v dějinách lidstva. Jedné genera
ci stačilo, aby přišla na to, jak uvolnit energii atomu, 
uchovat obsah knihovny o velikosti městského bloku 
na počítačovém čipu a pochopit a rozluštit DNA. Jak 
jsme mohli dosáhnout všech těchto vědeckých zázra
ků, a přitom nepřijít na ten jediný, nejdůležitější ob
jev, tedy poznání, jež nám umožňuje využívat sílu sa
mého vesmíru? Odpověď vás možná překvapí. 

• • 

Není to tak dávno, co se vědci skutečně pokoušeli 
rozluštit tajuplnou otázku, zda jsme, či nejsme propo
jeni skrze inteligentní energetické pole. Chtěli jednou 
provždy dokázat, zda toto pole existuje, či nikoli. Ná
pad vše prozkoumat byl doz�jista dobrý, nicméně ještě 
sto let poté se stále vzpamatováváme ze způsobu, ja
kým byl tento slavný experiment interpretován. Ajaký 
to mělo důsledek? Téměř po celé 20. století byli vědci, 
kteří se odvážili byťjen zmínit o jednotném energetic
kém poli, jež vše spojuje skrze jinak prázdný prostor, 
v posluchárně vysmíváni nebo museli rovnou opustit 
univerzitní scénu. Až na několik výjimek nebyla tato 
myšlenka akceptována, a dokonce se ani nesměla stát 
předmětem seriózních Vědeckých diskusí. Vždy tomu 
tak ale nebylo.  

Jakkoli pro nás stále zůstává záhadou, čímje vlastně 
vesmír propojen, byla učiněna celá řada pokusů ono 
"cosi" pojmenovat, a tak potvrdit jeho existenci. Ku-
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příkladu v buddhistických sútrách je říše krále bohů 
Indry popisována jako místo, kde vzniká pavučina pro
pojující celý vesmír: "Daleko v nebeském obydlí moc
ného boha Indry se nachází nádherná síť zavěšená ob
ratným umělcem tak, že se rozprostírá donekonečna 
všemi směry. "5 

Příběh o stvoření světa v podání Indiánů kmene Hopi 
zase líčí, jak současný koloběh našeho světa začal kdysi 
dávno, když se Pavoučí babička vnořila do prázdnoty 
tohoto světa. Nejdříve ze všeho upředla obrovskou pa
vučinu, jež všechno spojila, a s její pomocí pak vytvořila 
místo pro život svých dětí. 

Všichni, kdo věřili v univerzální, vše propojující ener
getické pole, o něm od dob starých Řeků jednoduše 
mluví jako o éteru. V řecké mytologii byl éter považo
ván za základ vesmíru a popisován jako "vzduch, který 
dýchají bohové" . Jak Pythagoras, tak Aristotelés jej ozna
čovali za tajemný pátý element světa, který doplňuje 
čtyři již poznané - oheň, vzduch, vodu a zemi. Tento 
výraz, jejž  později využívali i alchymisté k popisu světa, 
se zachoval až do počátků zrodu moderní vědy. 

Někteří velcí historičtí myslitelé však v rozporu s tra
dičními názory většiny dnešních vědců nejen věřili 
v existenci éteru, nyorž zašli v tomto směru ještě dál. 
Tvrdili, že éter je nezbytný k tomu, aby fyzikální zákony 
fungovaly tak,jak fungují. Sir Isaac Newton, "otec" mo
derní vědy, použil v 17 .  století slovo éter k popisu nevi
ditelné látky prostupující celý vesmír, která, jak věřil, 
zodpovídá za gravitaci a umožňuje vnímat tělesné po
city. Považoval ji za živoucí duševno, i když si uvědo
moval, že ve své době nemá vybavení, jež by její exis
tenci potvrdilo. 

Z oficiálního vědeckého hlediska přišel s popisem 
éteru jako látky, jež všechno spojuje, až James Clerk 
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Maxwell, muž, který postuloval teorii elektromagne
tického pole. Éter popsal jako "hmotnou látku mno
hem jemnějšího charakteru než viditelná skupenství, 
vyskytující se pravděpodobně v těch částech vesmíru, 
jež se jeví jako zdánlivě prázdná". 6 

Někteří uznávaní vědečtí myslitelé tuto starodávnou 
terminologii, sloužící k popsání podstaty vyplňující 
prázdný prostor, používali ještě na počátku 20. století. 
Považovali éter za skutečnou látku, jejíž konzistence 
se nachází někde mezi hmotnou substancí a čistou 
energií. Právě éter, říkali, je to, co umožňuje světeI
ným vlnám cestovat z jednoho místa do druhého v pro
středí, které se jina� jeví jako prázdný prostor. 

"Nezbývá mi, než mít za to, že éter, který může být 
"nositelem" elektromagnetického pole s jeho energií 
a vlněním,je obdařen určitým stupněm materiálnosti, 
jakkoli odlišné od všech běžných látek," uvedl držitel 
Nobelovy ceny za ryziku Hendrik Lorentz v roce 1906.7 
Právě Lorentzovy rovnice se nakonec staly Einsteinovi 
prostředkem k formulování jeho převratné teorie re
lativity. 

I když jeho teorie nepřikládala vesmírnému éteru 
velký význam, Einstein sám věřil, že musí dojít k obje
vu, kterým se vysvětlí, co se v prázdnotě vesmíru vlast
ně nachází. ŘI'kal: "Vesmír bez éteruje nemyslitelný." 
Podobně jako Lorentz a staří Řekové, kteří považovali 
tuto látku za jakýsi kanál, j ímž proudí vlny, i Einstein 
uvedl, že éter je nezbytný pro existenci ryzikálních zá
konll: "V takovém prostoru [bez éteru] by se nejen 
nešířilo světlo, ale nebyla by ani možná existence mě
řítek prostoru a času. "8 

Einstein zřejmě na jednu stranu možnost existence 
éteru uznává, na druhou stranu však varuje, aby nebyl 
považován za energii v běžném slova smyslu. "Éteru by 
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se neměly přisuzovat vlastnosti typické pro měřitelná 
média, tedy například že je tvořen částmi ["částicemi"] 
sledovatelnými v čase. "9 Einstein tak popsal, jak je exis
tence éteru vzhledem k jeho neobvyklým základním 
vlastnostem stále slučitelná s jeho vlastní teorií. 

Pouhá zmínka o éterovém poli i dnes rozdmýchává 
diskuse o tom, zda éter existuje, či nikoli. Takřka sou
časně vyvolává vzpomínku na známý experiment, jenž 
měl jednou provždy prokázat existenci či neexistenci 
tohoto pole . Jak už to u podobných výzkumů bývá, 
výsledky přinesly mnohem více otázek - a sporných 
bodů - než měly vyřešit. .. : . 

DCJSLRUDČJšl .DCdsPĚŠDV" PORUS U DĚJIDACR 
Experiment s éterem, jenž proběhl před více než sto 
lety, je pojmenován po dvou vědcích, kteříjt:;j navrhli 
Albertu Michelsonovi a Edwardu Morleym. Michelson
Morleyho pokus měl jediný cíl - určit, zda záhadný ves
mírný éter vskutku existuje, či nikoli. Dlouho očekáva
ný pokus - navržený k prověření výsledků podobného 
pokusu z roku 1881 - vyvolal ve vědecké sešlosti, která 
se v roce 1887 shromáždila v laboratoři, dnes známé 
jako Case Western Reserve University, velké vzrušení.]() 
Pokus nakonec přinesl takové výsledky, které nemohli 
předvídat ani ti největší myslitelé konce 19.  století. 

Úvahy předcházející experimentu byly nade vší po
chybnost naprosto novátorské. Pokud éter opravdu 
existlBe, usuzovali Michelson a Modey, pak se musí 
jednat o energii všude kolem nás, klidnou a nehyb
nou. Pokud tomu tak je, pak by průchod zeměkoule 
tímto polem měl vytvořit ve vesmíru určitý pohyb, kte
rý by měl být měřitelný. Stt::jně jako dokážeme postřeh
nout vánek vlnící se nekonečnými poli zlatavé pšenice 
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na kansaských pláních, měli bychom být schopni za
znamenat i "vanutí" éteru. Michelson a Modey nazvali 
tento hypotetický jev éterový vítr. 

lt 
" , 

,#I l. i *' " ;; l ;, , ) Světelný pap";'eki 
1 / 1 , :� , I B" pOhybujíCí

, 
" j r. '  " ��',' " ' , 

" " " " , ff " " . se rychlejI : ,' ,f!, 
. ,  

< ,, ' . 14 • ." 
protoze " ,, ' _ " . .. " po proudu.; , ' � ; ' � t 

" , �'I,'��ětelný paprsek ,,A" 
:', � -fl pohybltiící se ' 

pomaleji protože ' 
proti proudu. 

Vyobrazení 1.  Michelson a Morley se domnívali, že po
kudje éter přítomen, bude paprsek světla cestovat pro
ti éterovým proudům (A) pomaleji,  zatímco po proudu 
(B) rychleji .  Tento pokus, uskutečněný v roce 1 887, žád
né éterové proudy ne�istil. Závěr zněl: éter neexistuje. 
Výsledky tohoto výkladu se však honily vědcům hlavou 
ještě více než sto let. V roce 1986 uveřejnil časopis Natu
re výsledky pokusů provedených s citlivějšími přístr�ji :  
bylo objeveno pole s vlastnostmi éteru, které se chová 
právě tak,jak naznačovaly předpovědi o století dříve. 

Každý pilot vám potvrdí, že letí-li letadlo souběžně se 
vzdušnými proudy, čas potřebný k přesunu z jednoho 
místa na druhé se díky tomu o hodně zkrátí. Když na
opak letadlo letí proti vzdušnému proudu, cesta je ob
tížná a odpor větru přidá k celkovému letovému času 
hodiny navíc. Michelson a Morley z toho vyvodili, že 
když se vystřelí paprsek světla dvěma směry současně ,  
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měl by rozdíl v čase, za který dosáhnou cíle, umožnit 
odhalení přítomnosti a toku éterového větru. I když 
uspořádat tento pokus byl dobrý nápad, jeho výsledky 
všechny překvapily. 

Stalo se, že přístroje používané Michelsonem a Mor
leym žádný éterový vítr nezaznamenaly. Po nalezení, dalo 
by se říci, absence větru, vedly pokusy z let 1881 a 1 887 
zdánlivě ke stejnému závěru: éter neexistuje. Michelson 
interpretoval výsledky "nejúspěšnějšího neúspěšného po
kusu" v historii v prestižním časopise American.Journal oj 
Science následovně: "Výsledek ověření hypotézy o stacio
nárním éterovém poli je tedy negativní, což vede k ne
vyhnutelnému závěru, že hypotéza je  chybná." l l  

Zatímco z hlediska prokázání existence éteru mú
že být tento experiment pokládán za "neúspěch", ve 
skutečnosti názorně dokázal, že se éterové pole prostě 
nemusí chovat způsobem, který vědci očekávali. Neza
znamenání pohybu ještě neznamená, že éter nebyl pří
tomen. Obdobně bychom mohli vystrčit prst nad hla
vu, abychom zjistili, zda exist�je vítr: Pokud bychom 
došli k závěru, že vítr není, jen proto, že jsme během 
testu zrovna žádný vánek necítili, jednalo hy se zhruba 
o obdobné myšlení, jaké vedlo k závěrúm vyvozeným 
z pokusu v roce 1887. 

Dnešní vědci, kteří tento pokus přijali jako dúkaz 
neexistence éteru, pracují tedy s předpokladem, že vše, 
co se v našem světě děje, probíhá nezávisle na sobě. 
Akceptovali fakt, že co udělá jednotlivec v jedné části 
světa, nemá naprosto žádnou souvislost s ostatními ob
lastmi a nepúsobí ani na jiného člověka na druhé stra
ně planety. Tento experiment se však nejspíš stal zá
kladem pro světový názor, který má pro náš život a zemi 
nesmírný dopad. V dúsledku tohoto zpúsobu myšlení 
vládneme národúm, zásobujeme města energií, zkou-
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šíme atomové bomby a čerpáme zdroje a myslíme si 
přitom, že co uděláme na jednom místě, nebude mít 
vliv na místo nacházející se někde jinde. Počínaje ro
kem 1887 je rozvoj naší civilizace založen na přesvěd
čení o vzájemné izolovanosti všeho, co nás obklopuje.  
Pokusy z nedávné doby však prokázaly, že tento před
poklad je prostě chybný. 

Nové výzkumy, provedené po více než sto letech 
od původního pokusu, naznačují, že éter nebo něco 
éteru podobného opravdu existuje -jen se zřejmě ne
vyskytuje v podobě, v jaké jej Michelson a Morley oče
kávali. Jelikož věřili, že toto pole musí být nehybné 
a vytvořené z elektřiny a magnetizmu, stejně jako ostat
ní formy energie obj"evené v polovině 19. století, snaži
li se nalézt éter tak, jako by se jednalo o běžný druh 
energie. Jenže éter má k průměrnosti hodně daleko. 

V roce 1986 uveřejnil časopis Nature skromnou re
portáž se stručným názvem "Speciální relativita" . 12 Byl 
v ní popsán pokus provedený vědcem E. W. Silvertoo
them a sponzorovaný americkým vojenským letectvem. 
Výsledky pokusu zcela otřásly základy Michelson-Mor
leyho experimentu, ste;jně jako vším, v co jsme ohled
ně našeho spojení se světem věřili. Snvertooth zopako
val pokus z roku 1 887 - ale za použití mnohem 
citlivějších přístrojů - a uvedl, že přístroje pohyb v éte
rovém poli zachytily. A co víc, tento pohyb přesně sou
visel s pohybem zeměkoule vesmírem, jak se původně 
předpokládalo! Pokus, a po něm i další, ukázal, že éter 
vskutku existuje, tak, jak v roce 1944 tvrdil Planck. 

Ačkoli novodobé pokusy na existenci tohoto pole 
neustále poukazují, můžeme si být jisti, že už o něm ni
kdy neuslyšíme jako o "éteru". O tom totiž stačí pouhá 
zmínka, aby ve vědeckých kruzích začala padat slova jako 
"pseudověda" a "bláboly". V kapitole 2 poznáme, že pro 
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existenci univerzálního energetického pole, prostu
p�jícího celý náš svět, se zatím používají různé pojmy. 
Pokusy, dokazující jeho existenci, jsou totiž tak nové, 
že konkrétní název musí být teprve zvolen. Ať už však 
budeme toto pole nazývat jakkoli, je jisté, že "něco" 
existuje. To "něco" propojl�e vše v našem světě i mimo 
něj a ovlivňuje nás způsobem,jemuž se teprve snažíme 
porozumět. 

Jak se to mohlo stát? Jak jsme mohli přehlédnout 
tak významný klíč k pochopení vesmíru? Odpověď na 
tuto otázku sahá až k samému jádru bádání, které mezi 
mysliteli posledních dvou století vyvolávalo ostrou po
lemiku a vášnivou diskusi - a tento spor trvá dodnes. 
Vše totiž závisí na způsobu, jakým ve světě vnímáme 
sami sebe, a na interpretaci takového vnímání. 

Klíčovým faktem je, že energie spojující vše ve vesmíru je 
rovněž součástí toho, co spojuje. Pokusy ukaz�jí, že toto pole 
není odděleno od každodenní reality, nybrž že naopak 
běžný viditelný svět vzniká jako pole: jako by byl plášť 
Božského zdrqje hladce rozprostřen po celém vesmíru 
a tu a tam se "zkrabatil" do skály, stromu, planety či na
šeho známého. Vždyť toto vše jsou jen drobná zčeření 
pole, a klíčovým předpokladem, abychom mohli z Bož
ského zdrc�je čerpat sílu, je drobná, leč nesmírně důle
žitá změna ve způsobu našeho myšlení. Aby k ní vůbec 
mohlo dojít, musíme pochopit, proč vědci nahlížejí na 
svět právě tak, jakje dnes obvyklé. 

STRučné DĚJ/nv rVZ/HV: 
RůznA PRBU/DLB PRO Různé SUĚTV 
Věda je, jednoduše řečeno, jazyk k popsání světa pří
rody a našeho vztahu k němu a ke světu mimo něj .  
Jedná se pouze o jediný jazyk; existovaly i jiné (napří-
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klad alchymie a náboženství) , používané dlouho před
tím, než se objevila současná věda. I když nebyly tak 
sofistikované, rozhodně fungovaly. Vždy mě udivuje, 
když se lidé ptají: "Co jsme dělali předtím, než vznikla 
věda? Věděli jsme něco o světě?" Odpovědí je hlasité 
"ano". Věděli jsme toho o světě hodně. 

Naše znalosti byly natolik dobré, že poskytly základ 
pro pochopení všeho, od vzniku života a příčiny i léč
by nemocí po výpočet fází slunce, měsíce a hvězd. Tento 
druh vědění sice evidentně nebyl popsán odborným 
jazykem, tak, jak jsme dnes zvyklí, přesto však byl uži
tečný, neboť ukazoval, jak věci fungují a proč jsou prá
vě takové, jaké jsou .. Ve skutečnosti byl natolik dobrý, 
že s ním civilizace vystačila po více než pět tisíc let, aniž 
by musela spoléhat na vědu, jakou známe dnes. 

Začátek vědy a vědecké éry je spojován s počátkem 
1 7. století. V červenci 1 687 uveh':jni1 Isaac Newton své 
klasické dílo Philosophiae naturalis principia mathematica 
(Matematické principy přírodovědy) , v němž ukázal, 
že matematikou lze popsat běžný svět kolem nás. 

Po více než dvě staletí tvořila Newtonova pozorová
ní přírody základ vědeckého oboru, který se dnes na
zývá "klasická fyzika". N ewtonova fyzika spolu s Maxwel
lovou teorií elektřiny a magnetizmu z konce 19.  století 
a Einsteinovou teorií relativity z počátku 20. století 
dokázala velice úspěšně vysvětlit chování velkých, pozo
rovatelných objektů - např. pohyb planet nebo jablka 
pad�ícího ze stromu. Sloužila nám natolik dobře, že 
jsme byli schopni vypočítat oběžnou dráhu satelitů 
a dokonce vyslat člověka na Měsíc. 

Na začátku 20. století však vědecké výzkumy proká
zaly, že v přírodě existuje místo, v němž Newtonovy zá
kony prostě nefungují; tím místem je miniaturní svět 
atomu. Dříve jsme neměli technické prostředky, aby-
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chom mohli nahlédnout do subatomárního světa nebo 
sledovat chování částic atomu během zrodu hvězdy ve 
vzdálené galaxii. V obou oblastech - té nejmenší i té 
největší - začali vědci pozorovat jevy, které klasická fY
zika nedokáže vysvětlit. Musel být proto vytvořen nový 
druh fYziky, založený na zákonech, jež objasňují výjim
ky vyskytující se v našem každodenním životě: to, co se 
děje ve sféře kvantové fYziky. 

Definici kvantové fYziky nalezneme již v jejím názvu. 
Kvantum znamená "oddělené množství elektromagne
tické energie" -jedná se tedy o látku, z nížje náš svět 
vytvořen, zredukujeme-li jej až na samou podstatu. 
Kvantoví fYzikové brzy [jistili, že to, co nám připadá 
jako jednoznačné, ve skutečnosti jednoznačné není. 
Následující analogie nám možná pomůže pochopit, 
proč tomu tak je. 

Když se v kině promítají na plátno pohyblivé obráz
ky, víme, že příběh, na který se díváme, je jen klam. 
Milostná dobrodružství a tragédie, které nás tak berou 
za srdce, jsou ve skutečnosti výsledkem spousty nehyb
ných obrázků promítaných v rychlém sledu za sebou, 
aby vzniklo zdání nepřerušovaného příběhu. Zatímco 
naše oči skutečně vidí jednotlivé obrázky rámeček po 
rámečku, mozek nám je spojlĎe dohromady a my je 
pak vnímáme jako jeden souvislý pohyb. 

Kvantoví fYzikové věří, že náš svět funguje víceméně 
podobným způsobem. Když se kupříkladu v neděli 
odpoledne díváme na sportovní program a sledujeme 
gól ve fotbale nebo trojitý axelpausen v krasobruslení, 
díváme se z kvantového pohledu na sled jednotlivých 
událostí odehrávajících se velice rychle a těsně za se
bou. Stejně tak, jak se nám díky velkému počtu za se
bou seřazených obrázků zdá dění na filmovém plátně 
reálné, i život se odehrává v krátkých,  malých světel-
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ných dávkách nazývaných "kvanta". Kvanta života se 
odehráv�jí natolik rychle, že pokud nemáte mozek vy
cvičen pro jinou hladinu vnímání Uako je tomu u ně
kterých druhů meditace ) ,jednoduše tyto impulzy zprů
měruje,  aby vytvořil nepřerušované dění, j ež pak 
sledl�jeme v podobě nedělní sportovního přenosu. 

Kvantová fYzika tedy zkoumá jevy, které se odehrávají 
ve velmi malém měřítku sil tvořících základ našeho re
álného světa. Rozdílnost způsobů, jakými kvantový 
a všední svět fungují, vedla ke vzniku dvou myšlenko
vých směrů vyznávaných současnými vědci: klasickému 
a kvantovému. Jeden jako druhý přichází s vlastní teo
rií, která jej podpon�je. 

Skloubit tyto dva rozdílné způsoby myšlení do jedi
ného pohledu na svět -jednotné teorie - představuje 
obrovskou výzvu. K formulování takové teorie však musí 
existovat nčco, co vyplňl�e prostor, který považujeme 
za prázdný. Co to však může být? 

SHRnUTI DLOUHÉ CESTV 
UEDOUCr H JEDnOTnÉ TEORII 

1 687 - Newtonovská fyzika: Isaac Newton zveřejňu
je své pohybové zákony; začíná období moderní vědy. 
Newton pohlíží na svět jako na obrovský mechanický 
systém, v němž jsou prostor a čas absolutní. 

1867 - Fyzika teorie polí: James Clerk Maxwell při
chází s existencí sil, které Newtonova fyzika nedokáže 
vysvětlit. Jeho bádání, spolu s výzkumem Michaela Fa
radaye, vede ke zjištění, že vesmír je tvořen energetic
kými poli, jež na sebe vzájemně působí. 
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1900 - Kvantová fyzika: Max Planck publiklůe teorii 
o uspořádání světa, v níž hrají zásadní roli dávky ener
gie zvané "kvanta". Pokusy prováděné na kvantové úrov
ni naznačují, že hmota existl�je spíše jako výsledek prav
děpodobnostních j evil a tendencí než jako něco 
absolutního; podle kvantové fyziky nemusí být "sku
tečnost" nakonec tak skutečná či jednoznačná. 

1905 - Fyzika relativity: Einsteinúv pohled na svět 
newtonovské fYziky rozčihŮe. Albert Einstein tvrdí, že 
čas není absolutní, nýbrž relativní. Klíčovým aspektem 
relativity je skutečnost, že čas a prostor nemohou být 
odděleny a existl�í společně jako čtvrtá dimenze. 

1970 - Teorie strun: Fyzikové objevl*, že poznatky 
z kvantového a obyčejného prostředí lze vysvětlit po
mocí teorie popisl�jící vesmír jako maličké vibrující stru
ny energie. Hlavní proud fYzikúji v roce 1984 př�jímá 
jako možné pojítko pro sjednocení všech dosavadní 
teorií. 

20?? - Nová a vylepšená jednotná fyzikální teorie: 
Někdy v budoucnosti přijdou fYzikové na zpúsob, jak 
vysvětlit holografickou podstatu pozorování kvantové
ho světa a našeho každodenního života. Sestaví rovni
ce, j imiž sjednotí svá vysvětlení pozorovaných jevú 
v jeden logický příběh. " 

CO JE U mEZIPROSTORU1 
Někdy na začátku filmu Kontakt položí hlavní postava 
Dr. Arrowayová (v podáníJodie Fosterové) svému otci 
otázku, která se pak celým filmem táhne jako červená 
nit: Jsme ve vesmíru sami ? Otcovy názory se pro ni stávají 
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kritériem toho, co považ�e za správné. Dostane-li se 
do situace, v níž je zranitelná - například se otevře 
milostnému vztahu nebo ve vzdálených končinách ves
míru, do nichž byla dopravena, dá na své zkušenosti -
stávají se pro ni otcova slova vodítkem pro to, čemu může 
věřit. Ajak odpověděl na její otázku? Jednoduše. "Po
kud jsme ve vesmíru sami,je to strašné mrhání místem." 

Máme-li za to, že prostor mezi libovolnými dvěma 
věcmi je prázdný, pak se tedy tak jako v uvedeném pří
kladujedná o hrozné plýtvání. Vědci soudí, že více než 
devadesát procent vesmíru "chybí" ajeví se nám jako 
prázdný prostor. To znamená, že z celého vesmíru,jak 
jej známe, pouhých. deset procent v sobě "něco" obsa
huje. Opravdu si myslíte, že těch deset procent světa, 
který obýváme, představuje všechno, co tu je? Co je  
v prostoru, který je  podle nás "prázdný"? 

Pokud je  vskutku prázdný, pak je  třeba zodpovědět 
důležitou otázku: Jak se mohou energetické vlny, jež 
všechno přenáš<::j í  - počínaje voláním z mobilního te
lefonu a konče světlem, které odráží slova z této strán
ky - šířit z jednoho místa na druhé? Podobně jako vo
da odnese vlnky vzniklé vhozením kamene do rybní
ka, i zde musí existovat něco, co přenáší vibrace života 
zjednoho bodu do druhého. Aby to však platilo, musí
me vyvrátit jedno z klíčových dogmat moderní vědy: 
názor, že vesmír je prázdný. 

Jakmile konečně vyřešíme záhadu, z čeho je vesmír 
stvořen, učiníme obrovský krok vpřed v pochopení sebe 
samých a vztahu, který máme k okolnímu světu. Tato 
otázka, jak uvidíme později, je stará jako lidstvo samo. 
A odpověď, jak rovněž zjistíme, nám pravděpodobně 
ležela celou dobu u nohou. 

Pocit, že jsme určitým způsobem spojeni s vesmírem, 
se světem a j eden s druhým, nás doprovází odjakživa -
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počínaje dějinami původních obyvatel vytesanými do 
stěn útesu v Austrálii (o nichž dnes soudí, že jsou staré 
přes dvacet tisíc let) a konče chrámy starověkého Egyp
ta a skalním uměním amerického jihozápadu. Co přes
ně nás spojuje, zůstává předmětem sporú a debat i přes
to, že výše uvedený názor je silnější než kdy předtím. 
Abychom mohli být spojeni, musí existovat něco, co nás 
spojuje. Lidé - ať už šlo o básníky, filozofY, vědce nebo 
ty, kdo se při hledání odpovědi vydali za hranice v té 
době vžitých názorú - měli odnepaměti pocit, že uvnitř 
prázdnoty, kterou nazýváme "vesmír", něco opravdu je. 

Fyzik Konrad Finagle ( 1 858-1936) vznesl předvída
telnou otázku týkající se významu vesmíru jako takové
ho: "Považte, co by se stalo, kdybyste dali prostor mezi 
věcmi pryč. Všechno ve vesmíru by se spojilo do obje
mu zrnka prachu . . , .  Právě prostor z<yišťl�e, aby se vše 
neodehrávalo na stejném místě."13 Prúkopnický antro
polog Louis Leakey kdysi prohlásil: "Dokud nepocho
píme, kdo jsme, nemůžeme nikdy doopravdy postou
pit kupředu." Domnívám se, že v tomto výroku je hodně 
pravdy. Způsob, jakým jsme na sebe pohlíželi v minu
losti, fungoval dost dobře k tornu, abychom se dostali 
tam, kde jsme dnes. Nyní nastal čas otevřít dveře nové
mu pohledu, pohledu, s nímž jsou spojeny ještě větší 
možnosti. Možná, že největší překážkou v pochopení, 
kdo jsme a jak vesmír ve skutečnosti funguje, byla naše 
neochota se prostě zamyslet, co to vlastně znamená, 
že prostor je obýván nějakou inteligentní silou a že my 
jsme jeho součástí. 

Ve 20. století moderní věda pravděpodobně odhali
la, co je uvnitř prázdného prostoru: je to energetické 
pole lišící se od všech ostatních forem energie. Tato 
energie nejspíš existl�e všude a stále již od samého 
počátku světa, podobně,jako je tornu se sítí boha lnd-

3Ó , 



ry a Newtonovým éterem. Albert Einstein při své před
nášce v roce 1928 řekl: "Podle všeobecné teorie relati
vity je vesmír bez éteru nemyslitelný; v takovém pro
storu by se nejen nešířilo svědo, ale nebyla by ani možná 
existence měřítek prostoru a času." J 4  

Max Planck prohlásil, že existence takového pole 
ukazuje, že náš reálný svět se opírá o inteligenci. "Mu
síme připustit, že za touto silou [která se nám jeví jako 
hmota] stojí vědomá a inteligentní Mysl." A uzavřel to 
slovy: "Tato Mysl je zdrojem všeho [hranaté závorky 
a kurzívu doplnil autor] ."  15 

OCRS &/OS1&/00UR LUR 
Prostor mezi věcmi vnímáme zpravidla jako prázdný, 
ať již hovoříme o vesmírné propasti mezi vzdálenými 
hvězdami a galaxiemi, či o mikroprostoru mezi ener
getickými pásmy, která tvoří atom. Když říkáme, že 
je něco "prázdné", obvykle tím myslíme, že uvnitř nic 
není - absolutně nic. 

Necvičenému oku se může to, co nazýváme "prosto
rem", skutečně jevit prázdné. Jak však múže být pro
stor prázdný? Když se nad tím zamyslíme, co by zna
menalo žít ve světě, kde v prostoru mezi věcmi opravdu 
nic není? Předně víme, že nalézt takové místo ve ves
míru je zřejmě nemožné, a to z jediného dúvodu: Jak 
řfká jedno rčení, příroda se děsí prázdnoty. Kdybychom 
se ale přesto dokázali nějakým zázrakem do takového 
místa dostat, jak by tam vypadal život? 

Za prvé, jednalo by se o hodně ponuré místo. I kdy
bychom rozsvítili baterku, její  svědo by se nikam ne
dostalo, protože by neexistovalo nic, čím by mohly svě
telné vlny procházet. Bylo by to jako hodit kámen do 
vysušeného rybníka a čekat, až se začne čeřit hladina. 
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Ze stejného důvodu by byl také náš hypotetický svět 
naprosto tichý. I zvuk totiž musí projít nějakým dru
hem média, aby byl zachován. Většina druhů energie, 
jak je známe dnes - od pohybu větru až po sluneční 
žár - by nemohla existovat, neboť elektrické, magne
tické a radiační pole - a dokonce ani gravitační pole -
by ve světě, kde by byl prostor skutečně prázdný, ne
mělo stejný význam. 

Naštěstí však o tom, jak by takový svět vypadal, pře
mýšlet nemusíme, neboť prostor, jenž nás obklopuje, 
určitě prázdný není. Ať už mu však my sami či věda 
a náboženství dáváme jakékoli pojmenování, je  zřej
mé, že existuje pole či "obrovská síť", jež vše na světě 
spojuje a vede nás k vyšší síle lepšího světa. 

Počátkem 20. století se Einstein zmínil o záhadné 
síle, která, jak si byl jist, existuje v prostoru, jejž vní
máme jako okolní svět. "Příroda nám jen ukazuje ocas 
lva," prohlásil. Naznačil tak, že existuje něco nad rá
mec našeho vnímání reality, i když to ze svého kon
krétního místa ve vesmíru nevidíme. Einstein svou ana
logii s vesmírem krásně a výmluvně dále rozvedl, jak 
pro něj bylo typické: "Nezpochybňuji, že lev k němu 
[ocasu] patří, jen se pro svou obrovitost nemůže uká
zat celý najednou."16 Ve svých pozdějších pracích se 
Einstein k tomuto námětu vrátil a uvedl, že bez ohle
du na to, kdojsme čijakáje naše role ve vesmíru,jsme 
všichni podřízeni vyšší síle: "Lidské bytosti, rostliny 
i kosmický prach -všichni tancujeme na tajuplnou me
lodii vyluzovanou kdesi v dálce neviditelným pištcem. "17 

Energii Einsteinova lva popsal i Planck, když pro
hlásil, že základem světa je inteligence. Tím rozdmý
chal kontroverzní debaty,jejichž plamen hoří dodnes, 
a dokonce silněji než kdy dříve. Dřívější názory na to, 
z čeho je svět vytvořen (a když jsme u toho, tedy i rea-
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lita vesmíru) ,  tak upadly v zapomnění. Před více než 
půl stoletím nám otec kvantové teorie sdělil, že vše je 
spojeno velmi reálnou, i když neobvyklou energií. 

SPOJERI U ZDROJE: 
HunOTouA PRouAznoOST 
Od počátku 20. století, kdy Planck přišel se svými rov
nicemi kvantové fyziky, vzniklo hodně teorií a proved
la se spousta pokusů, které je potvrdily. 

Atomy a subatomární částice nacházející se na 
nejmenší úrovni vesmíru se ve skutečnosti chovají,jako 
by byly spojeny. ProQlém je, že vědci nevědí, jak a zda 
vůbec má toto chování sledované v tak miniaturním 
měřítku nějaký význam v měřítku našeho každodenní
ho živQta. Pokud ano, pak výsledky zkoumání nazna
čují, že všechny ty úžasné technické vymoženosti zná
mé ze science-fiction by se pro nás mohly brzy stát 
skutečností. 

V roce 2004 publikovali vědci z Německa, Číny 
a Rakouska studie, které vypadaly spíše jako fikce než 
jako popis vědeckého experimentu. V časopise Nature 
zveřejnili první zdokumentované pokusy s teleportací 
ve volném prostoru - g .  vyslání kvantové informace 
o určité částici (jejím energetickém plánu) na různá 
místa ve stejném čase. IS1inými slovy, bylo to jako "fa
xovat dokument a v průběhu faxování zničit originál" . 19 

Další pokusy dokázaly podobně "nemožné" kousky, 
kuphKladu "vyslání" částic z jednoho místa do druhého 
a jejich bilokaci, tedy umístění na dvou různých mís
tech současně. Ač se mohou jednotlivé výzkumy značně 
lišit, všechny m�jí společného jmenovatele, který je činí 
ještě z<ýímavějšími. Aby totiž fungovaly tak, jak fungují, 
musí zde existovat nějaké médium -jinak řečeno, musí 
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tu být něco, čím mohou částice projít. A teď se dostává
me k možná největší záhadě současnosti, neboť klasická 
fyzika tvrdí, že takové médium neexistuje. 

V roce 1997 uveřejnily vědecké časopisy po celém 
světě výsledky něčeho, co podle klasických fYziků ne
mělo vůbec nastat. Pokus, o němž bylo informováno 
tři tisíce čtyři sta novinářů, pedagogů, vědců a techni
ků z více než čtyřiceti zemí, byl proveden ve Švýcarsku 
na Ženevské univerzitě. Týkal se látek, z nichžje utvo
řen náš svět - částic světla nazývaných fotony - a jeho 
výsledky nepřestávají otřásat základy dosud obecně vži
tého názoru.2o 

O co konkrétně šlo? Vědci rozdělili jeden foton na 
dvě samostatné částice, a tak vytvořili "dvojčata" s iden
tickými vlastnostmi. Poté zařízením vyrobeným pro 
účely tohoto pokusu vystřelili obě částice opačnými 
směry. Dvojčata byla umístěna ve speciálně navržené 
komoře se dvěma dráhami z optických vláken,  jaká se 
používají pro přenos telefonických hovorú, které byly 
nataženy opačnými směry do vzdálenosti zhruba jede
nácti kilometrů od komory. V okamžiku, kdy dvojčata 
dosáhla cíle, je od sebe dělilo dvaadvacet kilometrů. 
Na konci dráhy byla dvojčata nucena "vybrat si" mezi 
dvěma libovolnými, ve všech ohledech identickými 
cestami. 

Co činí tento pokus tak zajímavým, je skutečnost, že 
v okamžiku, kdy obě částice dosáhly místa, odkud se mu
sely vydat jedním nebo druhým směrem, vždy si vybraly 
naprosto stejně a pokaždé se pohybovaly stejnou ces
tou. Výsledky byly při každém opakování pokusu bez 
vfjimky naprosto totožné. 

I když by podle zavedených představ měla dvojčata 
zůstat oddělená a nekomunikovat mezi sebou, chovají 
se, jako by byla stále spojena. Fyzikové tomuto záhad-
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nému spojení říkají "kvantová provázanost". Vedoucí 
projektu Nicholas Gisin to vysvětluje takto: "Fascinují
cí je, že provázané fotony tvoří jeden a týž předmět. 
I kdybychom třeba fotonová dvojčata oddělili geogra
ficky, pokud se jedno změní, nastane stejná změna 
automaticky i u druhého. "21 

V celých dějinách klasické fyziky neexistuje napros
to nic, co by dokázalo výsledky tohoto pokusu vysvět
lit. Přesto se s nimi stále znovu setkáváme u pokusů 
podobných tomu Gisinovu. Dr. Raymond Chiao z Ka
lifornské univerzity v Berkeley popsal výsledky ženev
ských experimentů jako ,jednu z velkých záhad kvan
tové mechaniky. Tato spojení jsou realitou přírody 
prokázanou experimentálně, avšak pokoušet se ji vy
světlit z filozofického hlediskaje velmi obtížné" .22 

Důvodem, proč jsou pro nás tyto výzkumy tak důle
žité, jé, že podle obecně vžitého názoru bychom měli 
věřit, že neexistuje způsob,jímž by spolu fotony mohly 
komunikovat - jejich volby by tedy na sobě měly být 
vzájemně nezávislé. Dosud jsme věřili, že pokud jsou 
hmotné předměty na tomto světě oddělené, pak jsou 
skutečně oddělené v každém slova smyslu. Fotony nám 
však dokazr�jí něco zcela jiného. 

Dávno před rokem 1997, kdy byly pokusy s fotony 
provedeny, se o tomto úkazu zmínil i Albert Einstein. 
Možnost vzniku takových výsledků nazval "tajemnou 
akcí na dálku". Dnes se vědci domnívají, že tyto neob
vyklé výsledky představují jevy, jež mohou nastat pou
ze v kvantové sféře, a označují je výrazem "kvantová 
podivnost" . 

Spojení mezi fotony bylo natolik dokonalé, že pro
bíhalo okamžitě. Jakmile hyl tento jev zjištěn na ma
lém vzorku fotonů, hyl následně nalezen i na jiných 
místech přírody, dokonce i v galaxiích vzdálených od 
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sebe několik světelných let. "V zásadě by mělo být jed
no, zda ke korelaci mezi fotonovými dv�jčaty dochází, 
když jsou od sebe vzdálena jen několik metrů, nebo 
když mezi nimi leží celý vesmír," říká Gisin. Proč? Co 
spojuje dvě světelné částice či dvě galaxie do takové míry, 
že změna v jedné současně vyvolá změnu ve druhé? 
Dozvídáme se tak o fungování světa něco, čeho jsme si 
při pokusech provedených v minulosti nevšimli? 

Abychom na tuto otázku nalezli odpověď, musíme 
nejdříve pochopit, odkud Božský zdľ<�j pochází. A z toho 
důvodu musíme udělat krok zpátky - hodnč zpátky - až 
do doby, o níž m�ií západní vědci za to, že je počátkem 
všeho . . .  nebo alespoň počátkem vesmím, jak jej zná
me. 

pAuoo ZDROJE 
Hlavní názorový proud dnešní včdy tvrdí, že náš svčt 
vznikl před třinácti až dvaceti miliardami let v dúsled
ku obrovské exploze, jež se zcela lišila ode všeho, co tu 
kdy předtím i potom existovalo. Ačkoli se teoric o době 
vybuchu a o tom, zda se jednalo o jcdnu či více explo
zí, různí, shodl�ií se v tezi, že náš svět započal kdysi 
dávno obrovským uvolněním energie. Roku 1951 po
užil astronom Fred Hoyle pro tuto nesmírnou explozi 
poprvé výraz, který se používá dodnes - nazval ji "vel
kým třeskem". 

Badatelé vypočítali, že pouhé zlomky vteřiny před
tím, než k velkému třesku došlo, byl celý vesmír mno
hem, mnohem menší než dnes. Počítačové modely 
ukazují, že byl tak malý, že byl pevně stlačen do veli
kosti miniaturní kuličky. I dnes kdyby se z vesmíru 
odstranil všechen "prázdný" prostor, měl by velikost 
zhruba zeleného hrášku. ' 
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Jakkoli však byl vesmír nepatrný, rozhodně nebyl 
chladný. Modely naznačují, že teplota uvnitř pevného 
místa dosahovala nepředstavitelných osmnáct miliard 
milionů milionů milionů stupňů Fahrenheita - mno
hem více, než je současná teplota slunce. Počítačové 
simulace ukazují, že během zlomku vteřiny následují
cím po velkém třesku teplota poklesla na "mírných" 
asi osmnáct miliard stupňů - a začal se rodit náš nový 
svět. 

Když výbušná síla velkého třesku roztrhla existující 
prázdnotu, přinesla s sebou nc:jen žár a světlo, jak by
chom čekali. Vřítila se do prostoru jako energetická for
ma, která se stala předlohou všeho, co je nyní a co kdy 
může nastat. Tato forma se stala středem zájmu staro
dávných mýtů , nadčasové lidové tradice a mystické 
inoudt;osti. Ozvěnu této energetické formy, ať užji bud
dhistické sútry nazývají Indrovou "sítJ", anebo tradice 
kmene Hopi "pavučinou" Pavoučí babičky, vnímáme 
dodnes. 

Tato síť či energetická pavučina se bez přes tání šíří 
vesmíremjako kvantová podstata úplně všeho, tedy i nás 
a našeho okolí. A právě toje energie, která spojuje naše 
životy v podobě Božského zdroje, podstata,jež plní funk
ci vícerozměrného zrcadla, které odráží, co jsme ve svých 
postqjích a názorech vytvořili, a ukazlĎe nám to v podo
bě našeho světa (viz Část III) . 

Jak si můžeme být tak jisti, že ve vesmíruje opravdu 
všechno spojeno? Pro odpověď n a  tuto otázku se musí
me vrátit k velkému třesku a k pokusu provedenému 
na Ženevské univerzitě, jak je popsán v předchozí čás
ti. Jakkoli se mohou zdát odlišné, přece jen je mezi 
nimi jistá, byť malá podobnost: U obou platí, že mezi 
dvěma věcmi, které byly jednou fyzicky spojeny, toto 
spojení nadále existuje. A právě toto spojení je před-
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mětem výzkumu. Při pokusu se jeden foton rozdělil 
na dvě identické částice, na dvojčata. Bylo to provede
no způsobem, který měl zajistit, že obě částice budou 
ve všech ohledech stejné. Klíčem k jejich spqjitosti je 
skutečnost, že fotony a částice z velkého třesku byly 
kdysi fyzickou součástí jeden druhého. Vypadá to, že 
jakmile je jednou něco spojeno, je to spojeno jednou pro
vždy, ať to fyzicky zůstane připojeno, či nikoli. 

Klíč 4: Jakmile je jednou něco spojeno, je to 
spojeno jednou provždy, ať to fyzicky 

. zůstane připojeno či nikoli. 

, 

Tento bodje v naší diskusi klíčový, a to z důležitého, 
byť často přehlíženého důvodu. I když nám dnešní svět 
může připadat obrovský (nehledě na miliardy světelných 
let, kterých je třeba, aby k nám dolétl třpyt n<::jvzdále
nějších hvězd) ,  bylo kdysi vše ve vesmíru stěsnáno do 
nepatrného prostoru. Během tohoto nepředstavitelné
ho stěsnání bylo vše fyzicky spojeno. Poté, co energie 
velkého třesku způsobila expanzi vesmíru, začal mezi 
částicemi hmoty vznikat větší a větší prostor. 

Pokusy ukazují, že pokud byly určité dvě věci někdy 
spojeny, pak bez ohledu na to, jak velká je mezi nimi 
vzdálenost, zůstanou spojeny navždy. Máme všechny 
důvody se domnívat, že tento stav propojenosti, který 
existuje mezi dnes již oddělenými částicemi, se rovněž 
vztahuje i na veškerou vesmírnou hmotu, která byla 
před velkým třeskem spojena. Principiálně vzato, vše, 
co bylo před třinácti až dvaceti miliardami let spojeno 
ve vesmíru velikosti hrášku, je  spojeno stále. A ener-
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gie, která toto spojení zajišťuje,je podle Plancka "zdro
jem" všeho. 

Dnešní věda zlepšila naše chápání Planckova zdro
je, neboťjej popsalajako druh energie, kteráje všudy
přítomná a která tu byla vždy od chV11e, kdy po velkém 
třesku začal ubíhat čas. Existence takového pole s se
bou přináší tři základní principy mající přímý vliv na 
způsob našeho života, na vše, co děláme, čemu věří
me, a dokonce i na náš pocit z každého dne života. 
Tato myšlenka je  bezpochyby v příkrém rozporu se 
zavedenými názory ve vědecké i duchovní oblasti. Sou
časně jsou to však právě tyto principy, které otevírají 
dveře povzbuzujícímu a životu prospěšnému pohledu 
na svět a na naše žití v něm: 

J .  První princip připomíná skutečnost, že vše je 
propojeno, neboť vše existuje v rámci 
Božského zdroje. Pokud tomu tak je, platí, 
že cokoli uděláme v jedné oblasti, musí mít 
vliv i na oblasti jiné. 

2. Druhý princip říká, že Božský zdrqj je 
holografický - tedy že kterákoli část pole v sobě 
obsahuje vše, co se v poli nacházL Jelikož se 
má za to, že samo vědomíje holografické, 
znamená to, že například modlitba, kterou 
vyslovíme v obývacím pokoji, již existuje a je  již 
u našich drahých tam, kam byla namířena. 
Jinými slovy, nemusíme své modlitby nikam 
posílat, protože již všude jsou. 

3. Z třetího principu vyplývá, že minulost, 
přítomnost a budoucnost jsou úzce 
propojeny. Zdroj se zdá být schránkou, jež 
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uchovává čas, a z�jišťtBe tak spojitost mezi 
přítomnými volbami a budoucími prožitky. 

Nezáleží na tom, jak to nazýváme nebo jak to defi
m�jí vědecké či náboženské kruhy,je všakjasné, že něco 
tam venku existl�je - síla, pole, přítomnost - ona ob
rovská "síť", která nás Sp(�j�je jednoho s druhým, s na
ším světem a s vyšší silou. 

Jestliže opravdu pochopíme, co nám tyto tři principy 
řík�jí o našich vztazích s ostatními lidmi, o světě a o nás 
samých, pak události našeho života získ,�jí naprosto nový 
význam. Stanou se z nás účastníci, nikoli občti sil, které 
nevidíme a jimž nerozumíme. Teprve potom dokáže
me z božího zdn�e čerpat energii. 

----------.. ..----------

, .,'1 I 

" /  

., " 1 
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H A P I T O L A  D U Ě  

ROZBlTf PARADIGmATU: 
POHUSV. HTERÉ UŠEeHno mĚnl 

" Všechno musí být založeno 
na jednoduché myšlence. 

Jakmile na ni jednou přijdeme, 
bude to tak podmanivé, tak krásné, 

že jeden druhému řekneme Ano, 
jak to mohlo být v'Ůbecjinak. " 

-John Wheeler (*191 1 ) ,  fYzik 

,Jsou dva zp'Ůsoby, 
jak být oklamán. Jedním je 
věřit tomu, co není pravda; 

druhým je odmítnout věřit tomu, 
co pravda je. " 

- S0ren Kierkegaard 
( 1813-1855) ,  filozof 

., 

, 

První paprsky ranního slunce vrhaly z hory Sangre de 
Cristo (hora Kristovy krve ) ,  tyčící se za námi směrem 
na východ, dlouhé stíny. Byl jsem dohodnutý s příte
lem Josefem (jeho pravé jméno změněno) ,  že se se

jdeme v údolí, projdeme se, popovídáme si a užijeme 
si rána. Když jsme došli na okr�j nesmírné plochy země 
spojující severní Nové Mexiko s jižním Coloradem, vi-
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děli jsme kilometry daleko přes pole,jež nás oddělova
la od obrovského zemského příkopu, soutěsky Rio Gran
de, formující břehy řeky Rio Grande. Pelyněk, který tu 
vysoko v poušti rostl, toho rána voněl zvlášť výrazně, 
a takJosef, jakmile jsme se vydali na cestu, začal hovořit 
o vegetaci pokrývající zemi. 

"Tohle celé pole," spusUI, "kam až dohlédneme, nm
guje jako j edna rostlina." Jeho teplý dech se mísil 
s mrazivým ranním vzduchem a každé slovo vytvořilo 
na chvilku jemný obláček páry. 

"Tady v údolí roste hodně keřů," pokračoval, "a kaž
dá rostlina je  spojena s ostatními sítí kořenů, které jsou 
našemu pohledu skryty. I když ale jsou kořeny schová
ny pod zemí, pořád tam jsou - celé pole je  jedna velká 
rodina pelyňku. Podobně jako u každé jiné rodiny," 
vysvětloval, "také zde zkušenosti jednoho člena do ur
čité míry sdílejí i ostatní členové." 

Přemýšlel jsem nad tím, co Josef řekl. Metafora, kte
rou použil, aby V)jádřil, jak jsme jeden s druhým a se 
světem spojeni, byla opravdu nádherná. Učili jsme se, 
že jsme jeden od druhého odděleni, odděleni od světa 
a ode všeho, co se v něm děje. Tato víra způsobqj e, že 
se cítíme izolovaní, osamělí a někdy bezmocní změnit 
to, co nám působí bolest a druhým utrpení. Ironiíje, 
že jsme zahlceni knihami plnými rad a semináři, kde 
nám říkají, jak jsme propojeni, jak mocné je  naše vě
domí, a zároveň že je lidstvo vlastně samostatným, vzác
ným druhem. 

Jak jsem tak Josefa poslouchal, bezděčně jsem si 
vzpomněl na slova velkého básníka Rúmího o situaci 
nás, lidí. ,tJak zvláštní jsme to bytosU!"  napsal. "Sedíme 
v pekle na dně temnoty a bojíme se vlastní nesmrtel-
nosU. "1 

Přesně tak, pomyslel jsem si. Nejenže jsou rostliny na 
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tomto poli spojeny, ale dohromady toho zmůžou mnohem víc, 
než by dokázala každá sama o sobě. Keřík v údolí ovlivňuje 
pouze malý kousek země, jež ho obklopuje. Dejte jich 
však dohromady statisíce a hned tu máte sílu, se kte
rou je třeba jaksepatří počítat! Společně dokáží změ
nit krajinné prvky, například pH země, tak, aby jim to 
zajistilo přežití. Vedlejší produkt této jejich činnosti -
nadbytečný kyslík - je potom základem našeho bytí. 
Tyto rostliny mohou jako jedna sjednocená rodina 
změnit sVl� svět. 

Přitom vlastně máme s pelyňkem z údolí Nového 
Mexika společného mnohem víc, než si dokážeme 
představit. Máme to�iž stejně jako tyto rostliny indivi
duální i kolektivní moc změnit svět. 

Přibývá výzkumů, jež ukazují, že jsme víc než j en 
kosmickými opozdilci, kteří prostě procház<:;jí vesmí
rem, jenž byl kdysi dávno stvořen. Záznamy těchto 
pokusů vedou k závěru, že ve skutečnosti tím, j ak žije
me, vytváříme vesmír a dotváříme, co již existuje. Jiný
mi slovy, jsme energií, která utváří vesmír, stejně jako 
bytostmi, které zažívají, co vytváříme. Je to proto, že 
jsme vědomí, a vědomíje nejspíš onou "látkou", z nížje 
stvořen vesmír. 

Toto je pravá podstata kvantové teorie, která se to
lik natrápila Einsteina. Ten až do konce života věřil, že 
vesmír existuje nezávisle na nás. V odpovědi na analo
gie o našem působení na svět a na pokusy dokazující, 
že věc se mění, kdyžji pozorujeme, Einsteinjednodu
še prohlásil: "Baví mě vědět, že tam nahoře je  Měsíc, 
i když se na něj nedívám. "2 

I když stále přesně nerozumíme své roli ve vesmíru, 
pokusy v kvantové sféře jasně ukazují, že vědomí má 
přímý vliv na nejzákladnější částice vesmíru. A my jsme 
pramenem vědomí. Naši nově pochopenou roli mož-
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ná shrnul nejlépe Einsteinův kolega a emeritní profe
sor na Princetonské univerzitě John W11eeler. 

Wl1eelera dovedlo jeho bádání k názoru, že možná 
ž�jeme ve světě, který je vytvářen vědomím - tento pro
ces nazval zúčastněný vesmír. "Podle pravidla účasti," 

uvádí Wlleeler, "si ani nelze představit vesmír, který by 
někde na určitý čas nezahrnoval pozorovatele, neboť 
vlastním vesmírným stavebním materiálem jsou právě 
ony úkony pozorovatele-účastníka. "3 A V)jadřuje ústřed
ní bod kvantové teorie, když říká: "Žádný elementární 
jev neníjevem, dokud není jevem zpozorovaným (nebo 
zaznamenaným) . " 4  

uesmln Je ZDROJ 
Pokud je  "vesmírný stavební materiál" vytvořen z po
zorování a účasti - našeho pozorování a naší účasti - co 
to tedy vlastně vytváříme? Abychom mohli něco vyro
bit, musíme mít nejdřív to, z čeho budeme tvořit, tvár
ný základní materiál, něco jako plastelínu pro vesmír. 
Z čeho je vesmír, planeta, naše tělo? Jak to do sebe všech
no zapadá? Opravdu máme kontrolu vůbec nad něčím? 

Abychom na takové otázky dokázali odpovědět,je tře
ba překročit hranice tradičně používaných pramenů 
vědomostí -vědy, náboženství a spirituality - a sjednotit 
je ve vyšší moudro. Tehdy vstupuje do hry Božský zdroj .  
Neznamená to však, že má ve vesmíru nevýznamnou roli 
vedlejšího produktu nebo že je prostou součástí stvoře
ní; ZdrojjE stvoření. Je všezahrnujícím materiálem a záro
veň schránkou pro všechno, co bylo stvořeno. 

Když o Zdroji  tímto způsobem uvažuj i, připomíná 
mi to slova, kterými popsal okamžik vzniku světa kos
molog působící na Kalifornské univerzitě v Santa Cruz 
Joel Primack. Primack polemizuje s názorem, že k vel-
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kému třesku došlo najednom místě,jakje u explozí ob
vyklé: "K velkému třesku nedošlo jen tak někde ve ves
míru; zabral celý vesmír. "5 Velký třesk, to byl sám vesmír, 
co vybuchlo do nové formy energie, byl touto energií. 
Tak jako je púvodcem vesmím sám vesmír, jenž rázně 
pn�jevil sám sebe,je i Zdroj realitou jako takovou-jsou to 
všechny neustále se ro�iející možnosti, představující 
trvalý základ, který všechno spojuje. 

S/LN pŘcn PDčATHCm 
Mezi ll(:istarší posvátné knihy patří starověká sbírka in
dických textú zvaných védy. Někteří odborníci se do
mnív�ji, že jsou staré až sedm tisíc let. Véda zřt:jmě 
m:jznám�jší, Rgvéda, popisl�je sílu, jež stála u zrodu 
všeho, co bylo ve vesmíru vytvořeno - sílu, která tu byla 
před "počátkem". Nazývá se brahma a je  považována 
za "nezrozenou . . .  v níž setrvává vše přítomné."6 Poz
ději z textu vyplyne, že existence všech věcí je možná 
proto, že "se Jediné projeví jako mnohé a beztvarost 
nabude tvarú. "7 

Také vjiném jazyce bychom mohli o Božském zdroji 
uvažovat naprosto stt;.iným zpúsobem -jako o síle, kte
rá předcházela jiným silám. Je to schránka obsahUjící 
svět, stejně jako plán všeho, co se v reálném životě ode
hrává. Protože je Božský zdn�i látkou, z níž je vesmír 
stvořen, je zřt;.jmé, že existl* od počátku světa. Pokud 
tomu tak skutečně je, naskýtá se logická otázka: Proč 
vědci dosud neo�jevili o existenci Zdroje žádný dúkaz? 

Tuto otázku pokládám vědcúm a badatelúm, již se 
zabývají touto oblastí, kdykoli k tomu mám příležitost. 
Pokaždé, když se zeptám, dostanu odpověď natolik 
podobnou, že múžu skoro předvídat, co nastane. Nej
dříve se setkám s nevěřícím pohledem, že si vúbec do-
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voluji naznačit, že věda jaksi přehlédla tak významný 
objev,jakým je vše propojující vesmírné energetické po
le . Poté se debata stočí k vybavení a technologii. "Před
tím jsme prostě neměli příslušnou technologii, aby tak 
nepatrné pole zachytila," zní obvyklá odpověď. 

I když je to možná v určitém smyslu pravda, posled
ních přinejmenším sto let dokdžerne sestavit detektory, 
které by nám dokázaly říci, zda Božský zdrqj (nebo éter, 
pavučina stvoření či jak se jej rozhodneme nazývat) 
existuje. Možná by bylo přesnější říci, že největší pře
kážkou pro objev Božského zdroje byla neochota hlav
ního vědeckého proudu uznat, že něco takového 
existuje. 

Tato prvopočáteční síla energie je základem všeho, 
co prožíváme a vytváříme. Je klíčem k objasnění nej
větších záhad týkajících se toho, kdo jsme, stejně jako 
k odpovědím na nejstarší otázky o tom, jak všechno 
v našem světě funguje. 

lŘI POHUS". H1EHÉ UŠE měnl 
Dějiny budou na minulé století pohlížet jako na století 
objevů a vědecké revoluce. Přelomové objevy, k nimž 
došlo v průběhu posledního století, se totiž prokaza
telně staly základem celých vědních disciplín. Dvacáté 
století je stoletím, jež nemá z hlediska vědeckého po
kroku obdoby. Začalo to v roce 1947 objevením svitků 
od Mrtvého moře, následoval Watson-Crickův model 
dvojité šroubovice DNA a miniaturizace mikročipů. 
Mnohé tyto poznatky však byly učiněny natolik rychle, 
až nám tak trochu zamotaly hlavu. Otevřely sice dveře 
novým možnostem, jenže my sami jsme si ještě nedo
kázali odpovědět na otázku, co vlastně budou pro náš 
život znamenat. 
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Možná zjistíme, že podobně,jako bylo 20. století sto
letím objevů, se 21 .  století stane érou pochopení smyslu 
těchto objevů. Dnes již na tom pracuje spousta vědců, 
učitelů a badatelů hlavního proudu. Ačkoli existence 
univerzálního energetického pole je  již dlouho teore
ticky podložena, popsána a předpokládána - a dokáže
me si je představit - teprve nedávno byly provedeny 
pokusy, které existenci Zdn�je dokázaly jednou provždy. 

V letech 1993-2000 prokázala existenci základního 
energetického pole, jež prostupl�je vesmír, série do
sud nevídaných pokusll. Pro účely této knihy jsem vy
bral tři, které názorně o�jasňl�jí typ bádání měnícího 
naši defInici reality. �dúrazň�ji, žejde pouze () typické 
příklady pokusú, neboť bezmála den co den přicházejí  
nové zprávy o dalších pokusech, přináš�jících podob
né výsledky. 

Jistě, toto bádáníjc samo o sobě Jascim�jící, mě však 
především z�jímá zpúsob myšlení, kterýje v pozadí těch
to výzkumů. Když vědci kupříkladu navrhnou pokus, 
který má určit vztah mezi lidskou DNA a tělesnou hmo
tou, můžeme si být jisti, že nepouvá dlouho a d�jde k vý
znamnému posunu našich vžitých představ. Říkám to 
proto, že dokud nás experimenty nepřesvědčily o opa
ku, mělo se za to, že ve světě je  všechno odděleno. 

Od vědců "staré školy" jsme slýchávali, že nedá-li se 
něco změřit, neexistlye to. V podobném duchu -ješ
tě před zveřejněním pokusú, jež uvádím dále - se nesl 
i názor, že pokud jsou dvě "cosi" od sebe fYzicky oddě
lena, nemá jedno na druhé vliv - neexistlue mezi nimi 
žádné spojení. Poslední roky minulého století to však 
změnily. 

Tehdy informoval kvantový biolog Vladimir Popo
nin o výzkumu, který spolu se svými kolegy, mj . s Pet
rem Garjajevem, prováděl na ruské Akademii věd. Ve 
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studii, jež roku 1995 vyšla ve Spojených státech, popsa
li sérii pokusů, dokazujících, že lidská DNA přímo ovliv
ňuje reálný svět prostřednictvím nového -jak věřili 
energetického pole, které je vz<ljemně spoj�je.8 Osob
ně se domnívám, že pole, s nímž pracovali ,  není "nové" 
v pravém slova smyslu. Pravděpodobnější scénář zní, 
že toto pole tu vždy bylo,jenjsme jejednoduše nezna
li, neboije tvořeno druhem energie, pro jejíž měření 
jsme neměli vybavení. 

Právě v době, kdy byla tato série experimentů zopa
kována a publikována, byl Dr. Poponin byl právě na 
návštěvě v jedné americké instituci. Důležitost studie 
nazvané "Fantomový efekt DNA" vystihují možná nej
lépe slova samého Poponina. V úvodu své zprávy říká: 
"Domníváme se, že tento objev má obrovský význam 
pro vysvětlení a hlubší pochopení mechanizmů zásad
ního, přitom sotva patrného energetického jevu včet
ně spousty pozorovaných alternativních léčivých jevů. "9 

Jak máme Poponinovým slovúm rozumět? Pokus I 
popisuje fantomový efekt a to, co z n�j plyne pro náš 
vztah ke světu, k sobě navzájem a k vesmíru mimo nás . . .  
Vše se přitom týká naší DNA a nás. 

POHUS I 

Poponin a GaI:iajev navrhli svůj průkopnický pokus, 
aby otestovali chování DNA vůči částicím světla (foto
nům) , tedy kvantovému "materiálu", z nějžje náš svět 
utvořen. N�jprve ze speciálně navrženého válce odstra
nili veškerý vzduch a vytvořili v něm vakuum. Pojem 
vakuum v tradičním pojetí znamená, že nádoba j e  
prázdná, avšak vědci věděli, že i když j e  všechen vzduch 
pryč, uvnitř přece jen něco zůstalo - fotony. Díky přes-
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ně sestrojenému zařízení, které částice dokázalo roz
poznat, mohli :gišťovat jejich polohu ve válci. 

Chtěli zjistit, zda budou roztroušeny po celém válci, 
nebo se shromáždí u skleněných stěn, anebo seskupí 
na dně nádoby. Výsledekje zpočátku vůbec nepřekva
pil: fotony byly rozmístěny zcela neuspořádaně. Jiný
mi slovy, částice byly po celé nádobě - právě to Popo
nin a jeho tým čekali. 

V další části experimentu byly do uzavřeného válce 
spolu s fotony umístěny vzorky lidské DNA. A v pří
tomnosti DNA udělaly světelné částice něco, co nikdo 
nečekal. Přítomnost živého materiálu způsobila, že již 
nezůstaly roztroušeny jako předtím, nýbrž se uspořáda
ly jinak. Bylo jasné, že DNA fotony přímo ovlivňuje, 

jako by je neviditelnou silou seskupovala do pravidel
ných formaCÍ. Jedná se o důležitou skutečnost, neboť 
principy klasické fYziky nenabízejí  nic, na základě čeho 
by k tomuto jevu mohlo dojít. A přesto se v takto kon
trolovaném prostředí podařilo pozorovat a zdokumen
tovat, že DNA - látka, z níž je  stvořeno lidské tělo - má 
přímý vliv na kvantový materiál, z nějž je vytvořen náš svět. 

Další překvapení přišlo, když DNA vyňali z nádoby. 
Vědci měli všechny důvody se domnívat, že se částice 
světla znovu vrátí do původního stavu, tzn. opět se roz
trousí po celém válci. Na základě tradiční vědecké lite
ratury vycházejíCÍ z Michelson-Morleyho pokusu (po
psaného v kapitole 1) nebylo možno předpokládat, že 
by se mělo stát něco jiného. Místo toho však byli vědci 
svědky velice zvláštní události: fotony zůstaly uspořá
dány, jako by DNA byla stále ještě ve válci. Sám Popo
nin popsal chování světlajako "překvapivé a odporují
CÍ naší intuici" . 1 0  

Poté, co překontrolovali zařízení a výsledky, byli 
Poponin a jeho kolegové postaveni před úkol n�ít pro 
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to, co právě viděli, vysvětlení. Co ovlivňovalo částice svět
la, když byla DNA z válce odstraněna? Zanechala DNA 
něco ve válci, nějakou reziduální sílu, která se tam stále 
držela, i když byl fYzický materiál ")jmut? Nebo zde do
šlo k ještě záhadnějšímu jevu? Byly DNA a světelné části
ce na úrovni, kterou neznáme, stále spojeny, ačkoli byly 
fYzicky odděleny a nenacházely se ve stejném válci? 

Ve shrnutí Poponin napsal, že byl spolu se svým tý
mem badatelů "přinucen přijmout pracovní hypoté
zu, že dochází k vybuzení nějaké nové struktury pole".u 
Protože vše nasvědčovalo, že má úkaz přímou souvis
lost s přítomností živé látky, byl tento jev pojmenován 
"fantomovým efektem DNA". Poponinova nová struk
tura pole se překvapivě velmi podobá "zdroji", který 
Max Planck objevil o více než padesát let dříve, a také 
jevům, o nichž se zmiňují starověké texty. 

- Shrnutí Pokusu I: Pokus je dúležitý z mnoha dúvo
dú. Tím nt:jzřt:jm�jším asi je, že nám jasně ukazuje 
přímý vztah mezi DNA a energií, z níž je stvořen náš 
svět. Z tohoto púsobivého důkazu můžeme vyvodit 
mnoho závěrú, dva jsou však jisté: 

1 .  Existuje druh energie, o níž jsme předtím 
nevěděli. 

2 .  Buňky / DNA ovlivňují látku právě touto 
energií. 

Pokus byl proveden v přísně kontrolovaných labo
ratorních podmínkách (zřejmě poprvé) a přinesl dů
kaz významného vztahu, o jehož existenci se zmiňují 
posvátné texty vzniklé před mnoha staletími. DNA 
změnila chování světelných částic - podstaty našeho 
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světa. Pokus tak potvrdil, že máme přímý vliv na svět 
kolem nás, právě tak, jak nám už dlouho sdělovaly 
posvátné staré knihy a duchovní texty. 

Dopad tohoto pokusu je  zcela reálný; nespadá ani 
do oblasti zbožných přání, ani do směru New Age. Fan
tomový efekt DNA ukazuje, že při správných podmín
kách a s náležitým zařízením lze tento vztah zdoku
men tovat. (K pokusu sej eště vrátíme v další části knihy.) 
Jakkoli je zmíněný pokus sám o sobě převratný a ná
zorně dokazuje prop�jení života a hmoty, z kontextu 
následujících dvou pokusú vyplyne, že význam fanto
mového efektu DNAje daleko větší. 

POHUS I I  

Výzkum nad jakoukoli pochybnost prokázal, že emo
ce mají př"ímý vliv na zpúsob fungování buněk v těle. 1 2  
V prúběhu 90.  let 20. století zkoumali vědci pracující 
pro americkou armádu, zda vliv našich pocitú na živé 
buňky, zejména na DNA, přetrvává, i když již nejsou 
součástí těla. Jinak řečeno, chtěli přijít na to, zda po 
odebrání vzorku tkání na ně mají emoce stále vliv - ať 
už pozitivní, či negativní. 

Podle obecně vžitého názoru by jej mít neměly. Proč 
bychom měli něco podobného očekávat? Vraťme se 
znovu k Michelson-Morleyho pokusu z roku 1887, je
hož výsledky, jak se věřilo, prokázaly, že "někde tam" 
není nic, co by "něco" na světě spojovalo s "něčím" ji
ným. V souladu s tradičním uvažováním platí, že jakmi
le se jednou z člověka odebere tkáň, kúže, orgány či 
kosti, neměla by již mezi těmito částmi těla existovat 
žádná spojitost. Tento pokus nám však ukazuje, že se ve 
skutečnosti děje něco zcela jiného . 
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Časopis Advances uveřejnil roku 1993 studii infor
mující o pokusech provedených americkou armádou 
kvůli zjištění, zda spqjení mezi emocemi a DNA pokra
čuje i poté, co byly odděleny, a pokud ano, tak na jak 
velkou vzdálenosL13 Badatelé začali shromážděním 
vzorku tkáně a DNA z ústní dutiny dobrovolníka. Vzo
rek byl oddělen a přenesen do jiné místnosti v téže 
budově. Tam začali zkoumat jev, o němž moderní věda 
soudí, že by neměl nastaL Ve speciálně navržené ko
moře byla DNA elektricky změřena, aby se �jistilo, zda 
reag�e na emoce osoby, z níž pochází, nacházející se 
v místností vzdálené několik desítek metrů. 

V této místnosti byl zatím dárci - sul:?jektu pozorová
ní - pouštěn z videa sled obrazú. Vybrány byly tak, aby 
v něm vyvolaly skutečné, nefalšované emoce. Jednalo se 
o živé záznamy z války, erotické fotografie i komické 
obrázky. Cílem bylo, aby dárce během krátkého časové
ho úseku zažil celou škálu skutečných emocí. Zatímco 
dárce sledoval video, v jiné místnosti měřili odezvu DNA. 

Když dárce prožíval emoční "vrcholy" a "propady", 
jeho buňky a DNA vykazovaly ve st�jném okamžiku 
značnou elektrickou odezvu. Přestože dárce a jeho 
vzorky dělila vzdálenost několika desítek metrll, DNA 
se chovala, jako by byla s dárcovým tělem stále fyzicky 
spojena. Otázka zní: "Proč?" 

K tomuto pokusu mám jednu poznámku. Byl jsem 
právě na přednáškovém turné po Austrálii, když l l . zá
ří došlo k útokům na americký Pentagon a Světové 
obchodní centrum. Když jsem přicestoval zpět do Los 
Angeles, bylo okamžitě patrné, že jsem se vrátil do jiné 
země, než jakou jsem pouhých deset dní předtím opus
til. Nikdo nikam necestoval - letiště a parkoviště zela 
prázdnotou. Svět se strašně změnil. 

Krátce po návratu jsem měl hovořit na konferenci 
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v Los Angeles. I když bylo zřejmé, že dorazí jen málo 
lidí, pořadatelé se rozhodli v programu pokračovat.Jak
mile začaly přednášky, jt;jich obavy se naplnily - přišla 
jen hrstka účastníkú. Když vědci a autoři začali diskuto
vat, bylo to, jako bychom si přednášeli navzájem. 

Sám jsem hovořil na téma vzájemné propojenosti 
všech věcí a zmínil jsem se také o armádním pokusu, 
jejž jsem právě popsal. Ten večer ke mně při večeři 
přišel jiný přednášt;jící, poděkoval mi za vystoupení 
a sdělil mi, že byl součástí výzkumu, o němž jsem hovo
řil. Abych byl přesnější, jednalo se o Dr. Clevea Back
stera, který onen experiment pro armádu navrhl jako 
součást jiného, tehqy probíhajícího projektu. Právě 
jeho prúkopnická práce o zpúsobu, jakým lidská vúle 
ovlivňlge rostliny, přiměla armádu, aby se podobnými 
experimenty zabývala. A právě kvúli informacím, kte
ré jsem ten večer od Dr. Backstera získal, vám tento 
příběh vyprávím. 

Při armádních pokusech nebyla vzdálenost mezi 
dárcem ajeho DNA (oba pokusné subjekty byly umís
těny v téže budově) nikdy větší než pouhých několik 
desítek metrú. Dr. Backster a jeho tým však pokračo
vali dál a prováděli výzkum na větší a větší vzdálenost. 
Dostali se až do fáze, kdy vzdálenost mezi dárcem a je
ho buňkami činila téměř šest set kilometrú. 

Čas mezi dárcovým prožitkem a reakcí buňky byl mě
řen atomovými hodinami umístěnými v Coloradu. Při 
každém pokusu se interval naměřený mezi emocí a re
akcí buňky rovnal nule -jednalo se o simultánní efekt. Ať 
už byly bUňky ve stejné místnosti, nebo je od sebe děli
ly stovky kilometrú, výsledek byl vždy stejný. Jakmile 
prožil dárce nějakou emoci, DNA reagovala, jako by 
stále byla s jeho tělem spojena. 

I když nám to na první pohled múže připadat tro-
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chu strašidelné, uvažte následující: Pokud existuje kvan
tové pole, které vše propojuje, pak musí být - a musí 
zůstat - všechno spojeno. Jak v této souvislosti výmluv
ně říká Backsterův kolega Dr. Jeffrey Thompson:  "Ne
existuje místo, kde tělo končí, ani místo, kde začíná." ' 4  

- Shrnutí Pokusu II: Dopad tohoto pokusu je nesmír
ný a pro někoho může být doslova ohromující. Jestliže 
nelze oddělit člověka od části jeho těla, znamená to, že 
když se úspěšně transplantuje žijící orgán do jiné osoby, 
budou tito dva jednotlivci určitým způsobem spojeni? 

Během obvyklého dne přichází většina z nás do sty
ku s desítkami, někdy i stovkami lidí - přičemž se zpra
vidlajedná o fYzický kontakt. Pokaždé, když se někoho 
dotkneme, byť by se jednalo o pouhé podání ruky, ulpí 
na nás stopajeho DNA v podobě kožních buněk. Sou
časně se naše kožní bUňky přenesou na druhou oso
bu. Znamená to, že jsme s těmi ,  jichž se dotkneme, 
spojeni po dobu, kdy žije DNA v buňkách, které jsme 
jim předali? A pokud ano,jak hlubokéje toto spojení? 
Odpověď na tyto otázky zní ano - zdá se, že takové 
spojení existuje.  Kval itu tohoto spojení však určuje 
míra, do níž si jeho existenci uvědomujeme. 

Všechny tyto možnosti názorně ilustrují důležitost 
výsledků takového pokusu. Jsou však i východiskem pro 
něco ještě důležitějšího. Pokud v dárcově těle probí
haj í  emoce a DNA na tyto emoce reaguje, pak se mezi 
nimi musí pohybovat něco, co emocím umožní dostat 
se z jednoho místa na druhé, nemám pravdu? 

Možná . . .  a možná taky ne. Třeba tento pokus pou
kazuje na něco docela jiného - na důležitou myšlen
ku, která je tak jednoduchá, že je snadné ji  pominout: 
dost možná, že dárcovy emoce nemusely vlastně cestovat vů
bec nikam. Možná, že pro uražení vzdálenosti od dárce 
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ke vzdálenému vzorku DNA, tedy k zajištění popsaného 
účinku, není zapotřebí vůbec žádná energie. Je možné, 
že emoce dané osoby jsou v DNA - a vlastně i všude 
jinde - už přítomny v okamžiku jt:;jich vzniku. Uvádím 
zde tuto myšlenku, abych nastínil možnost, kterou s ná
ležitou pozorností prozkoumáme v kapitole 3. 

Dúvod, proč jsem se s vámi o tento pokus poděli1,je 
prostý: aby mezi dárcem a DNA nastalo vúbec n ějaké 
sp�jení, musí existovat něco, co je propojí. Zmíněný 
pokus naznaČlýe čtyři nové informace: 

" : ' f " , ' 
, I ' , " , 

1 .  Mezi živými tkáněmi existuje dosud nepoznaná 
forma energie .. 

2. Buňky a DNA spolu prostřednictvím tohoto 
�nergetického pole k()munik�jí. 

3. Lidská emoce má přímý vliv na živou DNA. 

4. Vzdálenost nemá na výsledek žádný vliv. ,, ' ' I 
" ' , '  , 

. " 

POKUS II( 

'" ,' , ' , ' 

: .. .', � 1 

J •• 

"
. " ", " "

, ' <. : ': 
Ačkoli vliv emocí na zdraví člověka a na imunitní systém 
uznávají duchovní tradice po celém světě, byl jen zřídka 
zachycen zpúsobem, z n�jž by měl běžný člověk užitek. 

V roce 1991 vznikla organizace Institute of HeartMa
th, která má specifický cíl: prozkoumat vliv pocitú na 
naše tělo a roli, již mohou tyto emoce hrát. HeartMath 
se rozhodla zaměřit výzkum na místo, kde v těle postoje 
a emoce vznikají - na lidské srdce. Prilkopnická práce 
jejích badatelú byla hojně publikována v prestižních 
časopisech a citována ve vědeckých studiích. 15 
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Jedním z nejvýznamnějších výsledků oznámených 
HeartMath bylo prokázání energetického pole prsten
covitého tvaru, které obklopuje srdce a sahá až mimo 
tělo. Toto pole elektromagnetické energie se nachází 
v takzvaném toroidním uspořádání a jeho průměr do
sahuje jeden a půl až dva a půl metru (viz obrázek 2 ) .  
Ačkoli pole kolem srdce není tělní aura č i  prána po
psaná ve starodávných sanskrtských textech, může pře
sto projevovat energii, jež v této oblasti začíná . 

.Jakmile badatelé z HeartMath toto pole objevili, 
položili si otázku, zda uvnitř něj může docházet k pře
nosu ještě jiné, dosud neobjevené energie. Aby svou 
teorii vyzkoušeli, rozhodli se podrobit testu vliv lidských 
emocí na DNA, představující samu podstatu života. 

Vyobrazení 2. Ilustrace znázorňuje tvar a poměrnou ve
likost energetického pole obklopujícího lidské srdce. 
(Otištěno s laskavým svolením Institute of HeartMath.)  

56 



Při pokusech, prováděných v letech 1992-1995, byla 
nejprve do skleněné kádinky oddělena lidská DNN6 
a následně vystavena intenzivnímu typu pocitu, zná
mému jako koherentní emoce. Tento psychologický stav 
může být podle vedoucích výzkumu Glena Reina a Rol
lína McCratyho záměrně vyvolán "použitím speciálně 
navržených duševních a emočních sebeovládacích tech
nik, zahrnujících záměrné zklidnění mysli, přenesení 
vědomí do oblasti srdce a zarněření se na pozitivní 
emoce"P Vědci provedli sérii zkoušek, do nichž zahr
nuli pět lidí vyškolených v používání koherentní emo
ce. K dispozici měli speciální technologie, které analy
zovaly DNA jak po cp.emické, tak po vizuální stránce, 
a byli tedy schopni odhalit veškeré proběhnuvší změ
ny. 

Výsledky pokusu byly nevyvratitelné a o jejich dů
sledcích nešlo pochybovat. Závěr zněl: Lidská emoce 
změnila tvar DNA. Účastníci pokusu byli schopni ovliv
nit molekuly DNA v kádince, aniž by se vzorku DNA 
fYzicky dotkli nebo učinili cokoli jiného kromě toho, 
že si v těle vyvolali konkrétní pocity. 

V prvním pokusu, v němž figurovala pouze jedna 
osoba, bylo výsledků dosaženo kombinací "soustředě
né vůle, bezpodmínečné lásky a specifické představy 
molekuly DNA". Jak řekl jeden z badatelů, "pokusy od
halily, že rozdílné prostředky mají na molekuly DNA 
odlišný vliv a jsou příčinou jejich stažení či naopak roz
tažení. "18 Je jasné, že důsledky těchto zjištění přesahují 
hranice všeho, co tradiční věda dosud dovolovala při
jmout. 

Byli jsme zvyklí věřit, že stav DNA v našem těle je da
ný. V souladu se současným názorem se okamžikem 
narození jedná o pevně stanovený "příděl" - "co jed
nou dostaneme, to máme" .  Naše DNA se v reakci na 
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cokoli, co děláme, nemění (V)jimkouje působení drog, 
chemikálií a elektrických polí) . Tento pokus nám však 
ukazuje, že pravda je tomuto tvrzení na hony vzdále
ná. 

unlTŘnl TECHnOLOGIE. HTERA nAm zmĚnl ŽIUOT 
Co nám tedy tyto pokusy sdělují o našem vztahu k svě
tu? Společným jmenovatelem všech tří pokusů je, že 
pracují s lidskou DNA. Obecně vžitý názor o živých lát
kách v lidském těle nepřipouští, že by mohly mít na 
vnější svět sebemenší vliv. Rovněž nám dosud nic ne
naznačilo, že by lidská emoce mohla ovlivňovat DNA 
uvnitř těla jejího nositele, nemluvě o případu, že by od 
něj byla vzdálena stovky kilometrů. Právě to však vý
sledky uvedených pokusů dokazují. 

Už když hodnotíme každý jednotlivě, aniž bychom 
brali v úvahu ostatní, jsou interesantní - vždy poukazují 
na anomálii za hranicemi běžného myšlení. Kdybychom 
neznali širší kontext, mohli bychom být v pokušení 
k nim v seznamu "věcí k vyřízení" napsat poznámku "ne
spěchá". Zamyslíme-li se však nad těmito třemi pokusy 
současně, dojdeme k závěru, že v nich nejde o nic men
šího než o prolomení paradigmatu, neboť před námi 
začínají odkrývat dosud neznámý příběh. Představíme
li si každý jako součást velké hádanky, příběh na nás 
vyskočíjako skrytá vyobrazení na Escherových grafikách. 
Pojďme se na ně tedy podívat podrobněji. . .  

V prvním pokusu nám Poponin dokázal, že lidská 
DNA má přímý vliv na světelné vlnění. V druhém, ar
mádním pokusu jsme poznali, že aťjsme se svou DNA 
ve stejné místnosti, nebo je od nás vzdálena stovky ki
lometrů, jsme s jejími molekulami stále spojeni a pů
sobeníje vždy stejné. Ve třetím pokusu badatelé z He-
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artMath prokázali, že lidská emoce má přímý vliv na 
DNA a ta zase přímo ovlivňuje látku, z níž je vytvořen 
svět. Jedná se o počátek technologie - vnitřní techno
logie - která ukazuje víc nežjen to, že můžeme ovlivňo
vat tělo a svět. . .  ukazuje, že takový vliv vskutku existuje, 
a naznačuje, jak funguje. 

Všechny tyto pokusy docházejí ke dvěma podobným 
závěrům - k závěrům, jež jsou také jádrem této knihy: 

1 .  Něco "tam venku" je: zdroj energie, která 
spojuje cokoli se vším ostatním na světě. Právě 
toto spojovací pole je příčinou nečekaných 
výsledků uved�ných pokusů. 

' ,' "  ' 

2. DNA našeho těla nám umožňuje přístup 
� energii spojující svět; emoce je pak klíčem 
k napojení na toto pole. 

Uvedené pokusy nám rovněž ukazují, že spojení 
s tímto polem představuje základ naší existence. Po
kud porozumíme tomu, jak funguje, a zpúsobu, jak 
jsme na ně napojeni, máme vše potřebné k tomu, aby
chom mohli znalosti o tomto poli využít. 

Zamyslete se, co tyto výsledky a závěry pro vás zna
menají. Existuje tak vúbec problém, který nedokáže
me vyřešit, nemoc, již nedokážeme vyléčit, anebo si
tuace, již nedokážeme zlepšit, budeme-li schopni se 
na tuto sílu napojit a změnit kvantový plán, z nějž to 
vše pramení? Tímto plánem je dříve neznámé pole 
energie, které Max Planck nazval "vědomou a inteli
gentní Myslí". 
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BOŽSH'Í ZDROJ 
Pokusy ukázaly, že Zdrojje tvořen druhem energie, s níž 
jsme se v minulosti nesetkali; to je také důvod, proč ji 
vědci nemohli tak dlouho nalézt. Řfká se jí ,Jemná ener
gie", protože se nechová tak, jak se chová běžné, typické 
elektrické pole. Spíše připomíná pevně utkanou síť, vy
tvářející strukturu světa. Tu právě nazývám Božský zdroj. 

Vyobrazení 3. Pokusy ukázaly, že energie spojující svět 
existuje jako pevně utkaná síť tvořící jeho základní struk
turu. 

Božský zdroj lze definovat mnoha způsoby. Nejjed
nodušší asi je uvažovat o něm ve třech základních po

jmech: ( 1 )  jako o schránce, v níž existuje svět, (2) jako 
o mostu mezi naším vnitřním a vnějším světem a (3)  
jako o zrcadle, jež odráží naše každodenní myšlenky, 
postoje, emoce a názory. 

Existují ještě tři další rysy, které Božský zdroj odlišu
jí od každé jiné energie tohoto druhu. Prvním je jeho 
neustálá všudypřítomnost, tedy skutečnost, že zde stá
le existuje. Na rozdíl od televizního či rozhlasového 
vysílání, které musí nejdříve na jednom místě vznik
nout, aby mohlo být vysláno a přijato někde jinde, je 
toto pole všudypřítomné. 
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Za druhé, toto pole vzniklo v okamžiku stvoření svě
ta - spolu s velkým třeskem, či jak se rozhodneme ten
to "počátek" nazývat. Nikdo u toho samozřejmě nebyl, 
aby nám pověděl, co tu bylo předtím, avšak ryzikové se 
domnívají, že právě uvolnění obrovské energie, které 
vznik našeho světa zapříčinilo, znamenalo počátek ves
míru jako takového. 

Jak se praví v Písni stvoření ze starodávné Rigvédy, 
před počátkem "neexistovalo ani to nic, ani vzduch, 
ani nebe" . Jakmile existence "ničeho" explodovala do 
"něčeho" ve vesmíru, zrodila se v nicotě hmota. Na 
Božský zdroj proto můžeme pohlížet jako na upomín
ku onoho okamžiku, kdy začal čas, stejně jako na časo
prostorové pojítko, které nás spojuje se stvořením vše
ho. Právě podstata tohoto všudypřítomného spojení 
umožňl�je nelokalitu věcí v rámci Zdroje. 

Třetí charakteristickou vlastností tohoto pole, pro nás 
možná nejužitečnější, je, že disponuje "inteligencí" . Ji
nak řečeno, pole reaguje na sílu lidské emoce. Starověké 
texty se nám toto velké tajemství pokoušely jazykem své 
doby sdělit. Dávní lidé vytesali pokyny,jak komunikovat 
s energií, která vše propojuje, do zdí svatyní, napsali je 
na dnes již stářím sešlé pergameny a začlenili je do své
ho života. Předkové se nám snažili předat vědomosti 
o tom, jak uzdravit tělo a vdechnout život nejtajnějším 
přáním a nejodvážnějším snům. Teprve nyní, takřka pět 
tisíc let poté, co byly první rady zaznamenány, objevil 
tento vztah mezi světem a námi znovu jazyk vědy. 

Energie, kterou vědci díky těmto pokusům nalezli 
(a o nížjiní teoretizovali) ,  je natolik novým jevem, že 
se vědecký svět musí teprve shodnout na jednotlivých 
pojmech, kterými ji popíše. V současnosti se pro pole, 
jež vše spojuje, používá spousta rozličných názvů. Ku
příkladu někdejší astronaut z Apolla Edgar Mitchell 
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o něm mluvíjako o "mysli přírody". Fyzik a spoluautor 
teorie superstruny Michio Kaku je popsal jako "kvan
tový hologram". Jsou to současná označení kosmické 
síly, o níž se soudí, že zodpovídá za svět, avšak podobné 
myšlenky, dokonce i podobná slova nalezneme v textech 
vytvořených tisíce let před vznikem kvantové fyziky. 

NaphKlad gnostická evangelia, datovaná do 4. stole
tí, rovněž používají slovo mysl, aby popsala tuto sílu a to, 
jak se "z moci Ticha zjevila ,obrovská síla, Mysl Světa, 
která vše řídí . . . ' '' . 19 I když se tato označení zdají být vzdá
lená, popist�í totéž - živoucí podstatu, jež tvoří struktu
ru našeho světa. 

Právě na uvedenou mysl odkazoval Planck ve Floren
cii krátce před polovinou 20. století. Roku 1944 ve své 
přednášce prohlásil něco, co nejspíš tehdejší vědci plně 
nepochopili. V prorockých slovech,ježjsou v 21 .  století 
stejně prúkopnickájako tehdy, řekl: 

Jako člověk, který zasvětil celý život nejinteligentnější 
vědě, totiž studiu hmoty, vám mohu o výsledku svého 
výzkumu atomů sdělit toto: Hmota jako taková neexis
tuje. Vše vzniká a existuje pouze díky síle,jež rozkmitá
vá částice atomu a drží tu nejmenší sluneční soustavu 
atomu pohromadě . . . .  Musíme předpokládat, že za 
touto silou stojí vědomá a inteligentní Mysl. Tato Mysl 

je zdrojem všeho.20 

To, že Planckův zdroj existuje,je nade vší pochybnost, 
jak ukázaly i pokusy pojednané v této kapitole. Pole, 
jež vše spojuje, je skutečné, bez ohledu na to, jak je 
budeme nazývat či jakými fyzikálními zákony se řídí 
nebo neřídí. Je tady, právě v tomto okamžiku - existuje 
stejně jako vy nebo já.Je to svět uvnitř nás i ten, co nás 
obklopuje, kvantový most mezi vším, co je možné v na
šich myslích a co se stane reálnou skutečností. Tento 
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energetický zdroj ,  který vysvětluje,  proč ony tři pokusy 
vykázaly své výsledky, nám rovněž ukaztTIe,jaký účinek 
mohou mít pozitivní pocity a modlitby uvnitř nás na 
svět kolem nás. 

Naše spojení se zdrojem všeho tím však nekončí. . .  
pokračuje dál, tam, kam už nejsme schopni dohléd
nout. Božský zdroj je všechno a j e  všude. Vše existuje 
v rámci téže schránky reality - Božského zdroje,  ať se 
již jedná o ptáčka letícího vysoko nad námi, či o kos
mické částice procházející naším tělem, jako bychom 
nebyli nic než prázdný prostor. Je to to, co vyplňuje 
prádnotu mezi vámi a slovy na této stránce, to, z čeho 
je stvořen sám vesmí�. Když přemýšlíte o Zdroji a pře
mítáte, kde jej nalézt, můžete si být jisti, že tuto jem
nou energii naleznete všude tam, kde existuje prostor. 

CO TO TEDV UŠECHno znnmEnA1 
Božský zdroj ,jehož prostřednictvímjsme tím nejužším 
možným způsobem spqjeni, se podobá velkému tajem
ství - každý o něm cosi tuší, ale zřídka se o něm mluVÍ. 
Co však toto spojení opravdu znamená? Co s sebou 
nese tak hluboké propojení se světem a životy druhých 
lidí, s nimiž sdílíme onen čistý kvantový prostor, kde 
žijí představy a rodí se skutečnost? A pokud jsme vskut
ku víc než pouhými náhodnými diváky,již sledují  život 
a svět, který se kolem nás "děje", co znamená ono " víc"? 

Předchozí pokusy názorně ukazují, že každý máme 
v sobě sílu, která je naprosto jiná než síly, jež kdy byly 
vytvořeny laboratorními přístroji. Tato síla není vázá
na fYzikálními zákony - alespoň ne těmi, které známe. 
A nepotřebujeme žádný laboratorní pokus, abychom 
poznali, že toto spojení existuje. 

Kolikrát jste šli někomu zatelefonovat a dotyčný už 
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byl "na drátě" ,  když jste zvedli sluchátko . . .  anebo jste 
vytočili číslo a linka byla obsazená, protože kamarád 
vám v ten samý okamžik také volal? 

Kolikrát jste byli s přáteli na rušné ulici, v nákupním 
středisku nebo na letišti a najednou jste měli zvláštní 
pocit, že už jste na tom místě či s těmi lidmi byli a děla
li to, co právě v onom okamžiku? 

I když jsou tyto jednoduché příklady zábavným té
matem k povídání, jedná se o víc než o pouhou shodu 
náhod. Jakkoli nejsme s to vědecky prokázat, proč se 
tyto věci dějí, víme, že se dějí. V okamžicích propojení 
a stavů déja-vu se najednou mimovolně ocitáme za hra
nicemi, jež jsou stanoveny fyzikálními zákony. Tyto 
krátké okamžiky nám připomímýf, že vesmír i my sami 
skrýváme víc, než vědomě připoušúme. 

Táž síla nám říká, že jsme na tomto světě víc než po
zorovateli. Abychom s takovými prožitky dokázali žít, 
musíme je vytvářet úmyslně - musíme tyto transcenden
tální vhledy umět zažívat, kdykoli budeme chút, a ne 
když se zrovna "naskytnou". S vXjimkou několika nada
ných lidí, kteří mezi námi žijí, zřejmě existuje velmi dobrý 
důvod, proč neumíme být na dvou místech najednou, 
cestovat v čase či komunikovat rychleji, než dovolují ty
zikální zákony: vše vychází z toho, v co věříme a jak vní
máme svou roli ve světě. A právě toho se bude týkat ná
sledující kapitola. ' 

My jsme tvůrci - a jsme dokonce ještě víc: jsme pro
pojení tvůrci. Prostřednictvím Božského zdroje jsme 
účastníky nepřetržité změny, která dává našemu životu 
smysl. Nyní již otázka nezní, zda jsme či nejsme pasivní
mi pozorovateli, nýbrž jak můžeme vědomě tvořit. 

----------.. ..----------
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H R P I T O L R  T Ř I  

JSmE PASlunrml POZOROUATELI 
nEBO AHTlUnrm l  TuORcn 

, 

"Proč je vesmír tak velký ? 
Protože jsme jeho součástí. " 

-1ohn Whee1er (*191 1 ) ,  fyzik 

"Představy tvoří skutečnost . . .  
A člověk není ničím jiným, 

než výsledkem představivosti. " 

- NeviIle ( 1905-1972) , 
jasnovidec a mystik 

V roce 1 854 varoval indiánský náčelník Chief Seattle 
washingtonské zákonodárce před následky destrukce 
severoamerické divočiny, které se budou projevovat 
ještě dlouho po nás a ohrozí přežití budouCÍch gene
raCÍ. S hlubokou moudrostí, pravdivou dnes stejně jako 
v polovině 19.  století, podle svědků prohlásil: "Člověk 
neutkal pavučinu života - je pouhým jejím vláknem. 
Cokoli této pavučině provádí, provádí sám sobě. " 1  

Podobnost toho, jak naše místo v "pavučině života" 
popsal Chief Seattle, a naším spojením s Božským zdro
jem, je zcela zřejmá. Jako součást všeho, co vidíme, jsme 
účastníky pokračující konverzace - kvantového dialogu -
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í� se sebou samými, s naším světem a tím, co je za ním. .� V rámci této kosmické výměny jsou naše postoje, emo-
i" 

ce, modlitby a vyznávané hodnoty slovy, kterými v kaž
dém okamžiku hovoříme s vesmírem. A všechno, od ži- . .. 

' 

votaschopnosti lidského těla po světový mír,je odpověď, 
.
.•
.
.
.
. 1\.' 

již nám vesmír dává. \ , " .� 
, " 

CD zonmEoA .. dtnsTOIT SE" UE uEsmlnU1 
Jak jsme již řekli v minulé kapitole, fyzik John Wlleeler 
tvrdí, že naše role není pouze rolí v "zúčastněném ves- "i mím",jakjej nazývá, nybržje rolí nejdÚJRŽitější. Klíčovým )� 
slovem Wlleelerova tvrzeníje "zúčastněny'. V tomto typu ,.� I vesmím jsme vy i já součástí rovnice. J sme katalyzátory ;� 
životních událostí i "proživateli" toho, co stvoříme . . .  
přičemž obOjí se děje současně. Jsme "součástí vesmím, , 
který stále není dokončen". V tomto neukončeném ves- " 
mím ,jsme drobounkými vesmírnými skvrnkami, které 
se na sebe dívají - a vytvářejí se".2 , S  

Wlleelerovo tvrzení otevírá dveře radikální možnos-
ti: Pokud je vědomí to, co tvoří, pak sám vesmír může 'j 
být výsledkem tohoto uvědomění. Názory, které Wlle- ji 
eler předložil koncem 20. století, nás vybízejí vrátit se :� 
zpět k výroku Maxe Plancka z roku 1944, že vše existuje 
díky "inteligentní Mysli", kterou nazval "zdrojem vše
ho". Otázka, která se zde přímo nabízí, zní: Jaké Mysli ? Jj 

V zúčastněném vesmíru znamená akt zaměření po
zornosti - to, že se někam díváme a zkoumáme svět - akt 
tvoření jako takového. My jsme ti, kdo pozomjí a stu-

.� dUjí svět. My jsme tou myslí (nebo alespoň součástí .! 
nějaké větší mysli) , jak ji popsal Planck. Všude, kam se : 
podíváme, nám vědomí pokaždé vytvoří něco, na co se )1! 

o v d' t 

. 
'· ;�i muzeme lVa . , . "  " ' , ' ; Yf� . ' ' � , ,� 
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Klíč 5: Akt zaměření naší pozornosti je aktem 
tvoření. Vědomí tvoří! 

Tento vztah znamená, že při hledání nejmenší částice 
hmoty a pátrání po definici hranice vesmíru nemusíme 
ani vjednom uspět.Jakkoli hluboko nahlédneme do kvan
tového světa atomu a jakkoli daleko dosáhneme v roz
lehlém vnějším světě, může být sám akt očekávání, že něco 
existuje, právě tou silou, která pro nás ono něco vytváří. 

Zúčastněný vesmír. . .  co to vlastně znamená? Pokud 
vědomí skutečně tvoří, kolik máme síly, abychom změ
nili svět? Odpověď vás možná překvapí. 

Naši.schopnost vysnívat si skutečnost a vnášet do života 
představivost zřejmě nejlépe popsal jasnovidec z Barba
dosu, žijící v minulém století a známý jednoduše jako 
Neville. Ve svých četných knihách a přednáškách sejed
noduchou, avšak přímočarou řečí podělil o tajemství,jak 
si poradit se všemi možnostmi, jež nám Božský zdr�j ský
tá. Z Nevilleova pohledu je vše, co prožíváme - doslova 
všechno, co se nám děje či co sami děláme - pouze výsled
kem našeho vědomí a ničeho jiného. Věřil, že to, co stojí 
mezi námi a zázraky života,je naše schopnost použít toto 
poznání prostřednictvím síly představivosti. Stejně jako 
je Božský zdroj schránkou vesmíru, nemůže se podle 
Nevillea ani nic přihodit mimo schránku vědomí. 

Jak jednoduché je ale myslet si něco jiného! Bezpro
středně po teroristických útocích z l l .  září na NewYork 
a Washington se lidé ptali: "Proč nám to udělali?" A: "Co 
jsme jim udělali?" Žijeme v době, kdy je velice snadné 
uvažovat o světě v pojmech "jim" a "nám" a divit se, jak 
se mohou dobrým lidem dít zlé věci. Pokud vskutku 
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existuje jediné energetické pole, které vše v našem svě
tě spojuje, a pokud Božský zdroj opravdu funguje způ
sobem,jak ukazují důkazy, potom neexistuje žádné "jim" 

a "nám", nyorž pouze "my" . 
Ať se již jedná o vůdce národů, kterých jsme se nauči

li bát a které jsme začali nenávidět, či o lidi z cizích zemí, 
kteří se dotkli našeho srdce a vzbudili v něm lásku, všich
ni jsme spojeni tím nejdůvěrnějším způsobem: oblastí 
vědomí, v němž se rodí naše realita. Společně jsme pří
činou uzdravení i utrpení, míru i války. Tento fakt před
stavuje svým způsobem ten nejproblematičtější výsledek, 
který nám moderní věda předkládá. Mohl by však být 
i zdrojem našeho nejvýznamnějšího uzdravení a přežití. 

Nevilleova práce nám připomíná, že hledáme-li pro 
krušné či šťastné chvíle vn�jší důvody, je to chyba naše
ho pohledu na svět. Je zřejmé, že všechny každodenní 
události mají své příčiny a následky, zdá se však, že vzni
kají v čase a místě, které nemají s daným okamžikem 
vůbec žádnou souvislost. Neville se s námi dělí o pod
statu obrovské záhady týkající se našeho vztahu ke svě
tu kolem nás: "Hlavním klamem člověka je jeho pře
svědčení, že existují jiné příčiny než jeho vlastní stav 
vědomí."3 Co to znamená? Jedná se o praktickou otáz
ku, které se při debatě o životě v zúčastněném vesmíru 
samozřejmě nevyhneme. Odpověď na ni bude snad
ná,jakmile vypátráme, kolik síly potřebujeme, abychom 
dokázali změnit život a svět. 

Klíč 6: Máme veškerou sílu, kterou potřebujeme, 
abychom učinili změny, pro něž se 
rozhodneme. 

. , 
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Tato schopnost je nám dána způsobem, jímž po
užíváme sílu vědomí, a zvolením cíle naší pozornosti. 
V knize The Power oj Awareness (Síla vědomí) uvádí Ne
ville řadu příběhů, které se skutečně staly a které jasně 
ukazují, jak tento postup funguje.  

Jeden z nejdojemnějších si pamatuji celá léta. Šlo 
o mladého muže kolem pětadvaceti let, kterému léka
ři diagnostikovali vzácné srdeční onemocnění, v jeho 
případě smrtelné. Muž byl ženatý, měl dvě malé děti 
a všichni, kdo ho znali, ho měli nesmírně rádi. Měl 
všechny důvody věřit, že si ve zdraví užije dlouhého 
života. V době, kdy s ním Neville mluvil, byl již nesmír
ně pohublý, doslova.kost a kůže. Byl natolik zesláblý, 
že i mluvit s někým mu dělalo potíže, nicméně sou
hlasil s rozhovorem, s tím, že bude pouze naslouchat 
a vždy. přikývne na znamení, že porozuměl, co mu 
Neville říká o síle jeho víry. 

V dynamickém a vyvijejícím se světě existuje pouze 
jediný způsob, jak řešit problémy: je to změna postoje 
a přístupu. S tímto vědomím Neville muže požádal, ať 
si sám sebe představí jako již uzdraveného. Jak řekl bás
ník William Blake, mezi představivostí a realitou existuje 
velice jemná hranice: "Člověk je pouhou představou." 
Zatímco fyzik David Bohm předkládá názor, že svět je 
obrazem událostí v hlubší sféře reality, Blake říká, že 
vše, co se nám jeví jako vnější, je uvnitř, v naší vlastní 
představivosti, přičemž smrtelný svět kolem nás je jejím 
pouhým stínem.4 Když svou sílu vědomě zaměříme na 
věci, jež ve své představivosti vytváříme, "postrčíme" je 
za hranici oddělující svět imaginární od reálného. 

Neville stručně vysvětluje, co novému příteli řekl, aby 
u něj došlo ke změně myšlení: "Navrhl jsem mu, ať si 
představí lékařovu tvář a na ní výraz nevěřícího úžasu 
nad tím, že se v posledním stadiu nevyléčitelné nemo-
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ci navzdory všem předpokladům uzdravil; ať si ho před
staví, jak při prohlídce ještě jednou všechno ověřuje, 
a jak ho slyší znovu a znovu říkat: Je to zázrak -je to 
zázrak. "'5 Asi uhodnete, proč vám ten příběh vyprá
vím: Onen chlapík se začal cítit lépe. O několik měsíců 
později obdržel jasnovidec dopis, v němž stálo, že se 
mladý muž vskutku zázračně uzdravil. Když se s ním 
Neville později setkal, muž se těšil ze své rodiny a živo
ta a byl naprosto zdráv. 

Pak nám prozradil své tajemství. Spočívalo v tom, že 
od setkání s Nevillem už nemyslel na to, že si přeje být 
zdráv, nýbrž si představoval, že "mu je dobře a zdravý 
už opravdu je". Právě v tom spočívá tajemství, které 
přenese naše touhy ze stadia představ do reality každo
denního života - v naší schopnosti cítit se tak, jako by 
naše sny ožily, přání se vyplnila a modlitby byly vyslyše
ny. Tak se aktivně podílíme na tom, co Wheeler nazval 
"zúčastněným vesmírem" . 

ŽiT Z oDPoUĚDI 
Mezi směřováním k výsledku a myšlením a vnímáním 
v souladu s ním existl�e nepatrný, leč významný rozdíl. 
Když k něčemu směřujeme, vydáváme se na cestu s otev
řeným koncem. I když si třeba určíme mezníky a sta
novíme cíle, které nám pomohou dostat se blíž k je
jich uskutečnění, v mysli jsme stále "na cestě" k cíli, 
místo abychom jej "prožívali" jako již dosažený. Proto 
je tak důležité Nevilleovo upozornění, že je třeba "vstou
pit do představy" svých tužeb a "myslet podle nich". 

V starodávném učení bojového umění lze nalézt 
nádherný příklad, který přesně vystihuje způsob, na 
jehož základě tento princip ve vědomí funguje.  Určitě 
jste již někdy viděli sportovce vycvičené v těchto disci-
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plínách,jak spojili koncentraci a sílu do jediného oka
mžiku intenzivní pozornosti a dokázali něco - napří
klad přerazit vrstvu cihel či dřevěných desek - čeho by 
za jiných okolností nebyli schopni. Princip, který ty
to výkony umožňuje, je týž jako v Nevilleově příběhu 
o uzdravení mladého muže. 

Jistěže existují "triky", které lze k provedení těchto 
ohromujících činů občas využít, aniž by bylo nutno 
zaměřit se na duchovní stránku věci. Pokud však má 
být provedení nefalšované, je klíčovým faktorem jeho 
úspěšnosti místo, kam zápasník bojových umění sou
středí svou pozornost. Rozhodne-li se například přera
zit cihlu, bude jeho poslední myšlenka patřit bodu, kde 
se ruka dotkne jejího povrchu. Právě tak, jak Nevil1e 
doporučil umírajícímu muži, je klíčem zaměřit pozor
nost na místo již dokonaného činu: to znamená na již 
dosažené uzdravení či již přeraženou cihlu. 

Zápasníci bojových umění toho dosáhnou tak, že se 
soustředí na bod, který je na spodní straně cihly. Potom 
je jedinou možností, jak se k němu může ruka dostat, 
překonat prostor nad ním. Skutečnost, že se v tomto 
prostoru zrovna nach<ízí pevná látka, například hmota 
cihly, je vlastně podružná. Přemýšlejí tedy z pohledu 
již dokončeného úkolu a nepřipoušt�jí si těžkosti spoje
né s jeho provedením. Zažívají radost z dovršeného díla 
a nemyslí na všechno, co ještě musí proběhnout, než 
budou úspěšní. Tato jednoduchá analogie dobře V)ja
dřuje způsob, jakým naše vědomí fungl�e. 

Sám jsem účinnost tohoto principu zažil, když mi 
bylo kolem dvaceti let. V té době přestala být středem 
mého života práce ve válcovně mědi a hraní v rockové 
kapele a duchovně jsem se zaměřil na vnitřní sílu. Ráno 
v den mých jednadvacátých narozenin jsem náhle 
a naprosto nečekaně zjistil, že mě přitah�Í běh na dlou-
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hou trať,jóga, meditace a bojová umění. Začaljsem se 
těmto čtyřem činnostem intenzivně věnovat; staly se 
pro mě jakýmsi záchytným bodem ve chV11ích, kdy se 
zdálo, že se mi hroutí svět. Jednoho dne jsem ve škole 
bojových umění,ještě než začal trénink karate, byl svěd
kem něčeho, co jsem dosud nikdy v takové míře nevi
děl: šlo o sílu soustředěné pozornosti. 

Toho dne vešel instruktor do tělocvičny a chtěl po 
nás, ať uděláme něco, co se naprosto lišilo od dosud 
známých figur a pohybových cvičení. Vysvětlil nám, že 
si sedne doprostřed široké žíněnky, na níž cvičíme, 
zavře oči a začne meditovat. Během tohoto cvičení roz
táhne ruce do stran, dlaně bude mít rozevřené a oto
čené dolů. Požádal nás, ať mu dáme pár minut, aby se 
mohl v T-pozici "ukotvit", a pak nás vyzval, ať jím ja
kýmkoli způsobem zkusíme pohnout. 

Mužů bylo v našem kurzu zhruba dvakrát více než 
žen a mezi oběma pohlavími po celou dobu panovala 
přátelská soutěživost. Toho dne však rivalita nevypuk
la. Sesedlijsme se u instruktora, ztichlijsme a nehýbali 
se. Pozorovali jsme, jak klidně vstoupil na střed žíněn
ky, posadil se s nohama zkříženýma, zavřel oči, roztáhl 
ruce a změnil způsob dýchání. Fascinovaně jsem zblíz
ka sledoval, jak se mu hruď roztahuje a stahuje, s kaž
dým nádechem pomaleji  a pomaleji, až šlo stěží po
znat, zda vůbec dýchá . 

. Nepatrným pokývnutím nás vyzval, ať se přiblížíme 
a odsuneme ho. Zpočátku jsme si mysleli, že to bude 
legrace, a zkusilo nás to jen několik. Chytili jsme ho za 
ruce a za nohy - a tlačili a tahali na všechny strany, ale 
bez sebemenšího úspěchu. Celí užaslíjsme změnili stra
tegii a stoupli si všichni na jednu stranu, abychom ho 
posunuli společnou vahou. Ani teď se nám však nepo
dařilo pohnout byťjen jeho paží či prsty na ruce !  
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Za chvl1i se zhluboka nadechl, otevřel oči a s jem
ným humorem, který jsme se naučili respektovat, se 
zeptal: "Co se stalo? Jak to, že tu pořád sedím?" Pak se 
hlasitě zasmál, aby uvolnil napětí, a s důvěrně známým 
leskem v očích nám vysvětlil, čeho jsme byli právě svěd
ky. 

"Když jsem zavřel oči," začal, "měl jsem vidění po
dobné snu a ten sen se stal realitou. Představil jsem si 
dvě hory, každou zjedné strany těla, a sebe,jak stojím 
mezi jejich vrcholy. " Okamžitě jsem si ten obraz před
stavil a ucítil jsem, jak do mě proniká prožitek jeho 
představy. 

Instruktor pokračo.val: "Na pažích jsem viděl připev
něný řetěz, který mě poutal k vrcholkům těch hor. 
Dokud tam byly řetězy, byl jsem k horám připoután 
tak, že s tím nešlo nic dělat." Rozhlédl se - viseli jsme 
užasle na každém jeho slově - pak se zeširoka zazubil 
a pronesl: "Ani třída nejlepších žáků nedokázala mť� 
sen změnit." 

Touto krátkou ukázkou nám dal ten obdivuhodný 
muž možnost přímo pocítit sílu, s jejíž pomocí můžeme 
předefinovat svůj vztah ke světu. Nešlo ani tak o naši 
reakcí na to, co nám předvedl, jako spíše o vytvoření 
vlastních pravidel pro prožitky, jež si zvolíme. 

Instruktorovo tajemství spočívalo ve schopnosti vžít 
se do představy, že je již k žíněnce připoután. V rozho
dujících okamžicích žil z výsledku své meditace. Do
kud se v představě nerozhodl řetězy zpřetrhat, nic jím 
nemohlo pohnout. A právě na to jsme přišli i my. 

Jediným způsobem,jak dosáhnout takového výkonu, 
je - Nevilleovými slovy - učinit "ze snu o budoucnosti 
realitu současnosti".6 Tento výrok neobsahuje odbornou 
terminologii, a tak může vyznít až ph1iš jednoduše; při
tom přesně popisuje,jak věci fungqjí: vše, co potřebuje-
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me k přeměně představy ve skutečnost, spočívá ve schop
nosti "vžít se do pocitu, že je naše přání vyplněno". 7 Byl 
bych nerad, kdybyste se jednoduchostí jasnovidcových 
slov cítili podvedeni. Proč bychom si ale měli myslet, že 
je složité získat tvořivou sílu, když žijeme v zúčastněném 
vesmíru, který sami vytváříme? 

. mnOHO možnosTI / JEDnR RERL/TR 
Proč by měl způsob přemýšlení a vztah, který chováme 
ke světu, ovlivňovat průběh událostI? Jak může fakt, že 
"sen o budoucnosti proměníme v realitu současnosti", 
změnit běh událostí, které se již dějí? Jestliže se zdá, že 
svět se neodvratně řítí k další světové válce, musí k tako
vému konfliktu opravdu dojít? Když vidíme, že je naše 
manželství těsně před rozpadem nebo že jsme odsouze
ni žít s chatrným zdravím, musí vše dopadnout tak, jak 
tušíme? 

Nebo zde působí faktor - mnohdy nevnímaný - kte
rý hraje významnou roli ve způsobu, jímž prožíváme 
věci, které se již daly do pohybu? Řídí se osud našimi 
předpověďmi, splňuje naše očekávání? Abychom mohli 
prožívat život, v němž se naplňují naše představy a sny, 
musíme nejdříve pochopit způsob existence možností. 
K tomu je zapotřebí se ve stručnosti znovu vrátit k hlav
nímu objevu kvantové fyziky. 

Kvantová fyzika je úspěšná v popisu chování věcí men
ších než atom. Dokonce natolik úspěšná, že byl vytvo
řen soubor "pravidel", jejichž účelem je popsat, jaké 
události můžeme v tomto nepatrném, neviditelném světě 
očekávat. Těch pravidel je pouze několik a na první 
pohled vypad�í jednoduše, nicméně mohou nám při
padat podivně, neboť popisují činnost částic na subato
mární úrovni. Například v nich najdeme, že: 
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• Fyzikální "zákony" neplatí univerzálně, neboť 
v malém měřítku se věci chovají jinak než 
v běžném životě. 

• Energie může mít buď vlnový, nebo částicový 
charakter, někdy však také obojí. 

• Vědomí pozorovatele určuje, jak se bude 
energie chovat. 

Nicméně jakkoli tato pravidla platí, je důležité si pa
matovat, že rovnice kvantové fyziky nepopisují skutečnou 
existenci částic. Jinak řečeno, nemohou nám říci, kde čás
tice jsou a jak se chowýí,jakmile se někam dostanou. Udá
v,yí nám pouze souhrn rrwžností ty1z::yících se jejich exis
tence - tedy kde rrwhou být, jak se rrwhou chovat a jaké 
mohou'mít vlastnosti. A všechny tyto znaky se v průběhu 
času vyvfjejí a mění. To, co zde řľkám,je důležité, neboť 
jsme stvořeni ze stejných částic,jaké tato pravidla popisu
jľ. Pokud dokážeme porozumět způsobu jejich fungová
ní, uvědomľme si také vyšší možnosti naJeho fungování. 

Zde leží klíč k pochopení toho, co kvantová fyzika 
skutečně řľká o naší síle ve vesmľru. Náš svět, život a tělo 
jsou takové,jaké jsou, neboť byly vybrány (zvoleny před
stavou) ze světa kvantových možností. Pokud na nich 
chceme cokoli změnit, musíme si je nejdříve představit 
novým způsobem - to znamená vybrat je z "mixu" mno
ha možností. V reálném světě se pak může zdát, že 
z oněch kvantových možností přicházejících v úvahu 
může nastat pouze jediná, kterou pak prožijeme jako 
vlastní realitu. KuphKladu můj instruktor karate viděl 
v představě sám sebe připoutaného časově i prostorově 
ke koberci na zemi - a skutečně připoutaný byl; nikdo 
jím ani nehnul. 
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Která možnost se stane skutečností, určuje vědomí 
a akt pozorování. Jinými slovy, na co zaměříme pozor
nost, to se pro nás stane skutečností. Jedná se o oblast 
poznání, v níž se sám Einstein dostal do potíží s kvan
tovou teorií. Uvedl: "Domnívám se, že částice musí mít 
svou vlastní, oddělenou realitu, nezávislou na měře
ní. "8 V tomto kontextu je "měření" ekvivalentem pozo
rovatele - tedy nás. 

Klíč 7: Předmět zájmu našeho vědomí se stane 
realitou života. 

, , . 

Je jasné, že naše role ve vesmíru souvisí s otázkou, 
proč se kvantový svět chová tak, jak se chová. A to je 
právě ten důvod, proč musíme pochopit všechny okol
nosti a souvislosti spojené s vědeckým pozorováním, 
abychom je dokázali promítnout do vlastního života. 

Záhadu, proč k popsání světa potřebujeme dva sou
bory pravidel, lze vystopovat až k pokusu, který v roce 
1909 jako první provedl britský fyzik Geoffrey lngram 
Taylor. Ačkoli je tento pokus téměř sto let starý, jeho 
výsledky jsou dodnes předmětem sporů a nejasností. 
Od původního pokusu byl již mnohokrát zopakován 
a výsledky byly vždy identické - a stejně ohromujícíja
ko poprvé. 

Pokus, nazývaný "dvouštěrbinový" experiment, spo
čívá ve vyslání objektů, například kvantových částic, skr
ze překážku, v níž jsou dva malé otvory,. a v zaznamená
ní formy, v jaké jsou detekovány poté, co jimi projdou. 
Zdravý rozum nám říká, že pokud se něco někam vyšle 
jako částice, bude se v této podobě během pokusu také 

78 



šířit a skončí opět jako částice. Výsledky však dokazují, 
že se mezi místem, z nějž se částice vyšlou, a místem, 
kde skončí, děje v určitém bodě něco naprosto neob
vyklého. 

Vědci zjistili, že když překážkou s pouze jedním ot
vorem projde dejme tomu elektron, chová se právě 
tak, jak bychom očekávali: začne a skončí svou cestu 
jako částice. Tady nás žádné překvapení nečeká. 

Vyobrazení 4: Pokud má překážka pouze jeden otvor, 
chová se částice přesně podle očekávání. 

Jsou-li naproti tomu použity dva otvory, učiní týž elek
tron něco, co vypadá jako nemožné. Ačkoli vystartuje 
jednoznačně jako částice, stane se během jeho cesty 
zvláštní věc: elektron projde oběma otvory současně, což 
dokáže pouze energetická vlna, přičemž v cíli vytvoří 
obraz, který opět dokáže vytvořit pouze energetická 
vlna. 
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Vyobrazení 5: Pokud má překážka dva otvory, chová se 
částice jako vlna a prochází oběma otvory současně. 

To je jeden z phKladů chování, které vědci označují 
termínem "kvantová podivnost". Jediné vysvětlení, kte
ré se zde nabízí, je to, že druhý otvor přinutil elektron 
pohybovat se, jako by byl vlnou, a přitom do místa určení 
dorazit stejně jako na začátku - tedy jako částice. Aby to 
bylo možné, musí elektron nějakým způsobem zazna
menat, že má k dispozici i druhý otvor. A to je okamžik, 
kdy do hry vstupuje vědomí. Protože se předpokládá, že 
elektron nemůže v pravém slova smyslu nic "vědět", je 
jediným dalším zdrojem tohoto vědomí člověk, který 
pokus sleduje. Z toho lze vyvodit, že znalost, že má elek
tron dvě cesty, kudy se může vydat,je zakotvena v mysli 
pozorovatele, a jeho vědomí tedy určuje, jak se bude 
elektron pohybovat. 

Hlavní závěr, který můžeme na základě tohoto pokusu 
učinit, je násled�ící: Někdy se elektrony chovají právě 
tak, jak očekáváme. Pokud tomu tak je, pak fungují pra
vidla každodenního života, v němž jsou věci jasně odliše
né a oddělené. Jindy nás však elektrony dokáží překvapit 
a chovají se jako vlny. Když mistane tento případ, musí-
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me pro o�jasnění tohoto chování použít kvantová pravi
dla. Pak se nám naskýtá přI1ežitost vidět náš svět i samy 
sebe v novém světle, neboť to znamená, že jsme součástí 
všeho a že vědomí hr<ýe ve světě klíčovou roli. 

Z historického pohledu používají vědci pro vysvětle
ní výsledků dvouštěrbinového experimentu jednu ze 
dvou hlavních teorií. Každá má své silné stránky a zahr
nuje určité aspekty, které dáv<!jí větší smysl, než je tomu 
v druhém vysvětlení. V době psaní této knihy se obě stá
le řadí mezi teorie, přičemž nedávno byla předložena 
ještě třetí možnost. Pojďme se nyní ve stručnosti podí-
vat na všechny tři vyKlady. . '  

, " 

HODAOSHÁ inTERPRETACE 

V roc� 1927 se fyzikové Niels Bohr a Werner Heisen
berg z Ústavu teoretické fYziky v Kodani pokusili poro
zumět kvantové podivnosti, kterou odhalovaly nové te
orie. Výsledek je:jich výzkumu je znám jako kodaňská 
interpretace. Jedná se o dosud nejrozšířenější přijaté 
vysvětlení, proč se kvantové částice chovají oním záhad
ným způsobem. 

Podle Bohra a Heisenberga je vesmír tvořen neko
nečným množstvím překrývajících se možností. Všech
ny se nacháze:jí v jakési kvantové směsici bez přesného 
místa určení či stavu bytí, dokud něco neurčí jednu 
z těchto možností. 

To "něco" je vědomí člověka -jednoduchý akt po
zorování. Bylo experimentálně prokázáno, že když se 
na něco díváme, třeba na elektron procházející otvo
rem v překážce, je tento akt pozorování tím, co mění 
jednu z kvantových možností v realitu. Vše, co v daný 
okamžik vidíme, je varianta, na niž jsme se zaměřili. 
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Vyobrazení 6: Tím, co podle kodaňské interpretace 
kvantové reality určí, která z možností (A, B, C, D a tak 
dále) se stane skutečností, je zaměření našeho vědo
mí. 

Pro: Tato teorie byla nesmírně úspěšná z hle
diska vysvětlení chování kvantových čás
tic pozorovaných během pokusů. 

Proti: Zásadní kritika této teorie (pokud ji za 
ni lze považovat) se týká jejího tvrzení, 
že svět kolem nás se může projevit pou
ze v přítomnosti někoho nebo něčeho, 
co jej pozoruje. Kodaňská interpretace 
navíc nebere v úvahu faktor gravitace. 

mnOHOSUĚTOUÁ inTERPRETACE 

Druhým nejrozšířenějším vysvětlením záhadného cho
vání kvantových částic je po kodaňské in.terpretaci tak
zvaná mnohosvětová interpretace paralelních vesmírů. 
Tato teorie, s níž v roce 1957 přišel fyzik z Princetonské 
univerzity Hugh Everett III., se těší značné oblibě, ne-
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boť se vypořádává s mnoha záhadamCkvantového svě
ta. Podobně jako kodaňská interpretace, i ona tvrdí, že 
se v kterémkoli okamžiku odehrává nespočet možností 
a že všechny již existují a dějí se současně. 

Vyobrazení 7: Mnohosvětová interpretace, vysvětlující 
kvantovou realitu, pracuje s neohraničeným množstvím 
možností (A, B, C, D a tak dále) ,  které j iž existují. Kaž
dá z těchto možností se vyskytuje ve svém vlastním svě
tě, který ostatní možnosti nemohou vidět. Stejně jako 
kodaňská interpretace i tato teorie tvrdí, že tím, co ur
čuje, která z možností se stane skutečností, je zaměře
ní našeho vědomí. 

Rozch1 mezi touto a kodaňskou interpretací je ten, že 
podle mnohosvětové interpretace se každá možnost ode
hrává ve svém vlastním prostoru a nemůže být spatřena 
ostatními. Tato jedinečná místa se nazývají alternativní 
světy. My se potom pohybujeme podél časové přímky jed
né možnosti v jednom světě a jednou za čas učiníme kvan
tový skok do další možnosti v jiném světě. Z tohoto po
hledu je možné, že člověk plný neduhů a chorob se 
změnou zaměření pozornosti n,yednou "zázračně" uzdra
ví, zatímco svět kolem něj zůstává stejný jako předtím. 
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Everett ve své interpretaci tvrdí, že již žijeme v kaž
dém z těchto alternativních světů. Přihlédneme-li ke 
všem současně, můžeme uskutečnit každý sen a kaž
dou představu, na které jsme kdy připadli. Někteří za
stánci této teorie mají dokonce za to, že sny,jež se nám 
v noci zdají, jsou výsledkem odpočinku pozorností, 
která nás drží zde, v naší realitě, a umožňují nám pro
plouvat dalšími světy paralelních možností. Podobně 
jako pozorovatelé z kodaňské interpretace, i my však 
vidíme pouze možnost, na niž se zaměříme. A právě to 
je klíčem k tomu, jak fixovat konkrétní možnost jako 
"realitu" daného místa. 

Pro: Tato teorie vysvětluje,  proč nevidíme 
onu spoustu možností, o nichž mluví 
kodaňská interpretace. 

Proti: Podobně j ako kterákoli jiná myšlen
ka založená na kvantové teorii, ani tato 
teorie nedokáže vzít v potaz gravitační 
sílu. Něco z toho, co vidíme v kvantovém 
světě, vysvětlit dokáže, jenže dokud ne
bude schopna zdůvodnit všechny přírod
ní síly, bude považována za neúplnou. 

V posledních letech byla předložena ještě třetí teo
rie, která se zabývá nedostatky jak kodaňské, tak mno
hosvětové interpretace. Tato teorie, pojmenovaná po 
svém autorovi, siru Rogeru Penroseovi, profesoru ma
tematiky na Oxfordské univerzitě, hlásá, že gravitační 
síla, kterou kvantoví fyzikové neberou v úvahu, je prá
vě tím, co drží vesmír pohromadě. 

84 



PEnH05EOUA IDTEHPHETACE 

Stejně jako zastánci ostatních pojetí, i Penrose věří, že 
na kvantové úrovni existuje spousta možností či pravdě
podobností. Jeho teOlie se však odlišuje v určení příčiny, 
jež danou konkrétní možnost "fixLýe" do naší reality. 

Podle jeho názoru jsou kvantové možnosti jiných sfér 
určitou formou hmoty. Protože hmota vytváří gravita
ci, má každá možnost své vlastní gravitační pole. K jeho 
udržení je však zapotřebí energie, a čím více energie ur
čitá pravděpodobnost vyžaduje, tím je nestálejší. Pro
tože je nemožné zachovat takové množství energie, aby 
veškeré pravděpodob�osti fungovaly nepřetržitě, zhroutí 
se nakonec všechny do jediného stavu - toho nejstabil
nějšího, který vnímáme jako svou "realitu". 

Vyobrazení 8. V Penroseově interpretaci existuje spous
ta možností (A, B, C, D a tak dále ) ,  které se nakonec 
zhroutí do jediné reality -jednoduše proto, že k jejich 
trvalému udržení je zapotřebí příliš mnoho energie. 
Všechny tyto možnosti existují v určitém časovém oka
mžiku, a nejstabilnějšíje stav, který vyžaduje nejmenší 
množství energie; ten také vnímáme jako svou realitu. 
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Pro: Největší předností této teorie je, že se 
vůbec poprvé zabývá problémem gravi
tace - která představovala sporný faktor 
mezi Einsteinovým přístupem a kvan
tovou teorií - a činí tuto sílu ústředním 
bodem existence reality. 

Proti: Podle některých kritiků Penroseovy teo
rie (pokud ji za ni můžeme považovat) 
je její největší nevýhodou, že může být 
zbytečná. Jakkoli kvantová teorie zůstává 
stále jen teorií, byla dosud v předvídání 
výsledkú kvantových pokusů stoprocent
ně úspěšná. Pro vysvětlení reality tedy již 
životaschopnou teorii máme. Jenže Pen
roseova interpretace ji vysvětluje také 
a na rozdíl od ostatních teorií zahrnuje 
i faktor gravitace. 

I 
' I  . \', : I ;  

H1ENA 2 OICH 10 lEOV BUOEl 
Teoretický fyzik Michio Kaku, spoluautor �ednocující 
superstrunové teorie, popsal dilema kvantové fyziky 
možná nejlépe. Řekl: "Uvádí se, že ze všech teorií, kte
ré byly v tomto století předloženy, je kvantová teorie 
tou nejhloupější. A jediným důvodem, proč si kvanto
vá teorie takové označení vysloužila, je prý skutečnost, 
že je bez nejmenších pochybností správná. "9 

Vysvětluje některá z uvedených hlavních teorií jak 
"anomální" dění v drobnohledné subatomární sféře, 
tak i fungování světa, jakjc::.i známe? Ačje každé pojetí 
sebesprávnější a lze jím vysvětlit laboratorní pozorová
ní, je tu faktor, který může představovat onen "chybě� 
jící článek". Tím faktorem je úloha, již Božský zdroj 
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hraje z hlediska našeho spojení se schránkou obsahu
jící vše pozorované. 

Jistě, zdá se, že záhadným faktorem vyvolávajícím při 
pokusech nečekané výsledky je divák, jenže co když 
ony "anomálie" nejsou vůbec anomálie? Co když "po
divnost" kvantových částic představuje ve skutečnos
ti standardní způsob chování látek? Je možné, že toto 
všechno - počínaje informací pohybující se rychleji než 
světlo a konče dvěma objekty nacházejícími se ve stej
ném okamžiku na dvou různých místech - nám má 
vlastně ukázat naše schopnosti, a nikoli naše omezení? 
Pokud tomu tak opravdu je, musíme si položit otázku: 
"Co je oním prvkem., který všechno spojuje dohroma
dy a zabraňuje nám prožívat stejnou svobodu, jaké se 
očividně těší kvantové částice?" 

To my jsme tím prvkem, který v současných teoriích 
chybí! Konkrétn�ji: je to naše schopnost vědomě vytvá
řet podmínky vědomí (myšlenky, postoje,  emoce a hod
noty) , které jednu námi vybranou možnost zasadí do 
reality života. A právě tím věda navazuje na starověké 
duchovní texty. Jak věda, tak mysticizmus popisLýí sílu, 
která spojl�e vše dohromady a umožňuje nám způso
bem, jakým vnímáme okolní svět, ovlivnit chování věcí i 
reality jako takové. . ,  

Rozdíl je v tom, jak na tuto sílu nahlížt:jí jednak staro
věké duchovní texty a jednak hlavní vědecký proud na 
základě objevů v kvantovém světě. Z důvodů, jež jsem 
již popsal, fYzikové věří, že způsob, jakým se elektrony 
a fotony chov<ýí, má jen málo společného se způsobem 
našeho každodenního života. Na druhou stranu starc>
věké texty naznačují, že právě kvůli tomu, jak věci fun
gují na své prazákladní úrovni, dokážeme měnit stav těla 
a světa. Pokud je to pravda, pak mají události z kvantové 
sféry s každodenním životem společné naprosto všechno. 
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Jak naznačil můj indiánský přítel Josef při setkání 
v kaňonu, k dosažení zázračných výsledků, kterých jsme 
svědky u kvantových částic, nepotřeb�jeme žádné pří
strqje. Mocí naší zapomenuté vnitřní technologie mů
žeme uzdravovat, být na dvou místech současně, být 
všude ve stc;jný okamžik, vidět na dálku, navazovat te
lepatické spojení, ustavit mír a dělat vše, co je mezi 
tím. Vše spočívá v naší moci zaměřit vědomí - a to je '(J 
zároveú velkým t�jemstvím prastaré, dodnes uchová
vané tradice. 

UVTUóŘcof SHUTCČOOSTI 
Mah;ijánový buddhizmus učí, že realita exist�je pouze 
tehdy, když je mysl bdělá. Existt�e dokonce názor, že 
svět ve své ryzí podobě i svět neuspořádaný je výsled
kem režimu vědomí zvaného "subjektivní představi
vost" . lO I když se nám může každý prožitek jevit dos
tatečně reálný, teprve když na daný objekt zaměříme 
pozornost a vnímáme jc;j , stane se potenciální realita 
"opravdovým" prožitkem. Odhlédneme-li od mírné 
odlišnosti v jazykových pC!jmech,je toto starověké uče
ní velmi podobné kvantové teorii z 20. století. 

Pokud jsou všechna ano a ne týkající se kvantových 
možností pravdivá a klíčem ke zvolení reality je emo
ce, můžeme si položit následující otázku: ,Jak se cítí
me, když víme, že se něco stalo, a osoba stojící vedle 
nás se nám podívá zpříma do očí a prohlásí, že to není 
pravda?" Lžeme sami sobě, když například tvrdíme, že 
je člověk, jehož milujeme, j iž zdravý, a přitom se sklá
níme nad jeho nemocničním lůžkem na jednotce in
tenzivní péče? 

Ironií této otázky je, že už svou povahou nepřipou
ští pouze jednu odpověď. Ve světě mnoha možných 
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realit existl!je totiž nespočet potenciálních odpovědí. 
Mezi těmito alternujícími realitami se někde vyskytuje 
scénář, v němž již je náš blízky uzdraven. Nachází se 
tam i realita, v níž nemoc dosud nevypukla. Jenže tato 
realita není - z důvodů, které možná nikdy nepozná
me a nepochopíme -realitou skutečnou, tedy realitou 
ležící před námi na nemocničním lůžku. 

Odpověď na položenou otázku vlastně vypovídá 
o tom, čemu věříme a jsme-li schopni volby. Pak ovšem 
můžeme otázku formulovat takto: "Kterou možnost zvo
líme? Pro kterou realitu se rozhodne náš blízky anebo 
lékař?" Abychom mohli odpovědět, musíme nejprve 
připustit, že je v naší ,moci takovou volbu učinit. 

Jak ukázal Nevil1eův příběh o nemocném muži na 
hranici života a smrti, není současná realita dána jed
nou provždy. Spíše se zdá byt poddajná a tvárná; změ
na může dokonce nastat, i když se zdá, že pro ni není 
žádny důvod. Lékaři, kteří mladého muže ošetřovali, 
stanovili diagnózu s očekávanym vysledkem (zvolili 
realitu) . Mlady muž, aniž tušil, že má možnost volby, 
jim nejprve uvěřil a ztotožnil se s jejich verzí reality. 
Teprve když mu byla nabídnuta jiná možnost a on ji 
přijal, zareagovalo na toto nové přesvědčení ijeho tělo 
- a opravdu rychle. (Další působivou ukázku takové 
možnosti naleznete v kapitole 4. ) 

Einstein v jednom ze svych slavnych vyroků uvedl, 
že není v našich silách vyřešit problém, pokud máme 
myšlení na stejné úrovni jako to, které jej vytvořilo. 
A tak také nemůžeme změnit realitu, pokud je naše 
vědomí totožné s tím, jež ji stvořilo. Abychom mohli 
ukotvit jednu z mnoha možností popsanych kodaň
skou, mnohosvětovou a Penroseovou teorií reality, 
musíme ji přesně vymezit. A to učiníme způsobem,ja
kym ji  "pozorl!jeme" - to jest jak o ní smyšlíme. 
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I,,! 
Jakmile zjistíme, že si můžeme vybrat, co vidíme jako :\i 

svou realitu, znějí zpravidla další otázky následovně: ,Jak :i� 
to uděláme? Jak máme na někoho pohlížet jako na 
uzdraveného, když sejeho tělo zdá nemocné?" Abychom 
našli odpověď, musíme být nejprve ochotni podívat se 
za hranice iluze, kterou nám svět nabízí. V případě ne
moci blízkého člověka musíme být schopni dohlédnout 
dál, než je sama nemoc, kterou trpí, a myslet na něj ja
ko na již uzdraveného a vnímat, jaké je být s ním v této 
nové realitě. 

Abychom však jinou možnost zvolili, musíme udělat 
VÍc, než jen o novém způsobu bytí přerný.flet či si přát, aby 
se dotyčný uzdravil. Zde právě narážíme na největší rizi
ko spojené s takovým nazíráním na svět. V důsledku stra
chu ze ztráty blízkého člověka anebo míst či věcí, jež mi
lujeme, jsme v pokušení vyrovnat se s danou situací 
popřením reality, které bezprostředně čelíme; prohlásit, 
že jí prostě nevěříme. Pokud zároveň neučiníme kroky 
k tomu, abychom hrozivou skutečnost nahradili hojivou 
realitou, přinese nám naše odmítnutí jenom zklamání. 

I já jsem ztratil přátele, kteří se dostali do sVÍzelné 
situace a dnes již nežijí. Samozřt;jmě, to, co se jim ode
hrávalo v srdci a mysli, než zemřeli, vědí pouze oni, já 
jsem však měl možnost být svědkem jejich zápasu s VÍ
rou. "Pokud jsem tak mocná bytost," ptali se, "proč je 
mi pořád takhle? Změniljsem své přesvědčení. . .  tak proč 
jsem se neuzdravil?" 

Jedná se o hodně složitou, citlivou osobní oblast. 
A odpověď vnáší silné emoce do diskuse o tom,  co ,je" 
fungování vesmíru a jak do toho všeho spadá Bůh. 
Z toho vyplývá přinejmenším násled�ící závěr: mezi 
vyběrem nové možnosti a její následnou realizací myš
lenkami, pocity a přesvědčením, které vyvol�jí novou 
realitu, existlye pouze křehká rovnováha. 
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Klíč 8: Jenom říci, že volíme novou realitu, . 
prostě nestačíl 

Zvolit si určitou kvantovou možnost znamená stát se 
bytostí žijící v souladu s ní. 1ak připomíná Neville, pro 
onu novou možnost musíme "opustit" sami sebe a ve 
své "lásce k tomuto stavu. . .  žít v tomto novém stavu 
a nikdy již ve starém".u  Právě k tomu nás vyzývají ně
které starověké texty. Metoda takového propoj ení člo
věka s Bohem se na�ývá modlitba. 

POCITV: RLltouv fBRTOH RUBOTOU/HO SUtTB 
Na zaČátku této kapitoly jsme se seznámili s rozličnými 
výklady, proč se kvantová podivnost děje právě způso
bem, jakým se děje. Zaměřují se zejména na to, proč 
pouhý akt pozorování danou věc mění. Vysvětlení se 
liší ve výkladu, proč se určitý jev děje, nicméně všechna 
mají společného jmenovatele: nás a naši roli pozoro
vatelů světa. 

Když něco pozorujeme - to znamená, když v urči
tém okamžiku vědomě soustředíme pozornost do ur
čitého bodu - fixujeme do tohoto bodu jednu z mno
ha kvantových možností. To, co přitom vnímáme jako 
Realitu (s velkým R) - a je podružné, zda pochází 
z "paralelní reality", nebo ze směsice mihotajících se 
kvantových pravděpodobností - vnímáme v důsledku 
naší přítomnosti. 

Pro současnou vědu jsou to převratné zprávy, nic
méně starověké texty a mnohé domorodé kultury je 
již po staletí přijímají jako něco, co prostě tak je. Pí-
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semné záznamy z minulých dob dokládají, že písaři, 
mystikové, léčitelé a učenci se ze všech sil snažili ucho
vat tajemství našeho vztahu s vesmírem a předat nám 
je. Někdy k nám tato moudrost přichází z míst, kde 
bychom ji nikdy nečekali. 

Slova, která oživují naši představivost, sny a modlit
by, jsou stále s námi - na stěnách chrámů a hrobek 
v egyptské poušti, v gnostických textech ze starověké 
knihovny v Nag Hammádí i v tradiční medicíně, pou
žívané dodnes na americkém jihozápadě. Možná nej
zřetelnější příklad mi poskytl muž z kláštera na tibet
ské náhorní plošině téměř čtyři a půl tisíce metrů nad 
mořem. 

Na jaře roku 1998 se mi dostalo příležitosti napo
máhat s výletem do horské oblasti středního Tibetu, 
jenž trval dvaadvacet dnů a spojoval jak výzkumné, tak 
i poutní prvky. Tehdy jsem se skupinou došel dojedné 
z nejskvostnějších, nejdrsnějších a nejméně dotčených 
oblastí, které ještě zůstaly na této planetě. V průběhu 
putování jsme navštívili dvanáct mužských a dva žen
ské kláštery a setkali se s nejkrásnějšími lidmi, jaké si 
vůbec lze představit, včetně mnichů,jeptišek, kočovní
ků a poutníků. Jednoho dne jsem v mužském klášteře 
stanul tváří v tvář lámovi a mohl mu položit otázku, 
kvůli níž jsme sem cestovali. 

Bylo mrazivé ráno a my jsme se mačkali v malé modli
tebně plné buddhistických oltářů a starodávných thangk 
( thangka je lámaistický nezarámovaný plátěný obraz 
s V)jevy božstev) . Soustředil jsem se na oči muže, který 
přede mnou seděl v pozici lotosového květu a hleděl do 
věčnosti. Prostřednictvím tlumočníka jsem mu položil 
otázku,jižjsem kladl každému mnichovi a každéjeptiš
ce, které jsme cestou potkali. "Když se modlíte," začal 
jsem, "co to děláte? Když zpíváte a čtrnáct šestnáct ho-
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din denně bez ustání přehKáváte stále stejná slova; když 
slyšíte zvony, misky, gongy, zvonkohry a mantry, co se 
s vámi děje uvnitř?" 

Jeho odpověď mi projela tělem jako mocný pocit. 
"Nikdy jsi naše modlitby neviděl," řekl, "protože mod
litbu nelze spatřit." Upravil si pod nohama těžké vlně
né roucho a pokračoval: "To, co vidíš, děláme, aby
chom v těle vytvořili pocit. Pocit je tou modlitbou!" 

Jak nádherné, pomyslel j sem si. A jak jednoduché! Prá
vě tak, jak ukázaly pokusy z konce 20. století, jsou to 
lidské emoce a postoje,  co ovlivňuje věci, z nichž je 
naše realita vytvořena; je  to náš vnitřníjazyk, co mění 
atomy, elektrony a �otony okolního světa. Nejde však 
o sama slova, nýbrž o pocit, který v nás vytvářejí. Právě 
řeč emocí promlouvá ke kvantovým silám vesmíru . . .  
a pocit je to, co Božský zdroj vnímá . 

. Klíč 9: Pocit je řeč, která "promlouvá" 
k Božskému zdroji. Buďte v takovém , 
citovém stavu, j ako byste již svého cíle 
dosáhli a vaše modlitby byly vyslyšeny. 

Láma říkal totéž co významní vědci 20. století. Ne
předával nám však jen stejné myšlenky, jaké zazname
nali badatelé; zašel dál: podělil se s námi o radu, kterak 
hovořit jazykem kvantových možností metodou, j iž 
známe jako modlitbu. Žádný div, že modlitba činí zá
zraky! Spojuje nás s čistým prostorem, ve kterém se 
zázraky mysli stávají realitou světa. 
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SOUCIT: S/LN pA/ROOV N LlDSHV PR01IT&H 
Jasnost lámovy odpovědi mě rozrušila. Jeho slova při
pomínala myšlenky starobylých gnostických a křesťan
ských textů starých dva tisíce let. Aby byly naše modlit
by vyslyšeny, musíme se přenést přes pochybnosti, jež 
mnohdy doprovázejí pozitivní povahu našeho přání. 
Když se naučíme takové pochybnosti překonávat, po
rozumíme Ježíšovým slovúm o síle našich vyslovených 
přání, uchovávaným v knihovně v Nag Hammádí. Je
jich moc nám připomene známý výrok: "Řeknu-li ,Ho
ro, pohni se ! ' , hora se pohne." 12 

Láma mi tak vysvětlil záhadu, co vlastně mniši a jep
tišky při modlitbách dělají: mluví kvantovou řečí po
stojů a emocí, řečí beze slov a vnějšího výrazu. 

V roce 2005 jsem tibetské mužské kláštery navštívil 
znovu, opět se skupinou vy1etníkú a tentokrát na třicet 
sedm dní. Dozvěděli jsme se, že láma, který se s námi 
v roce 1998 podělil o tajemství podtu, zemřel. Nepát
rali jsme po okolnostech jeho smrti, prostě jsme vědě
li, že již s námi na tomto světě není. S mužem, který 
nastoupil na jeho místo, jsme se nikdy předtím nese
tkali, přesto nás přivítal a přichystal se navázat na roz
hovor započatý v roce 1998. 

Druhý den jsme v chladném tibetském ránu stanuli 
tváří v tvář novému lámovi kláštera. Bylo to v j iné mod
litebně než tehdy před lety; do této malé, studené 
a spoře osvětlené místnosti nás vedli klikatou spojova
cí chodbou s kamennou dlažbou. V naprosté tmě jsme 
opatrně, krok za krokem našlapovali na kluzkou pod
lahu, na niž mniši po staletí vylévají jačí máslo a to na 
ní vytvořilo tvrdou vrstvu. Když jsme došlo do prastaré 
místnosti naplněné studeným, řídkým vzduchem, jež 
se nacházela v samém srdci kláštera, položil jsem no
vému lámovi otázky, jimiž jsem navázal na rozhovor 
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s jeho zesnulým předchůdcem: "Co nás spoj�e s ostat
ními, se světem a s vesmírem? Co přenáší modlitby 
mimo naše tělo a drží svět pohromadě?" Zatímco tlu
močník opakoval otázku v tibetštině, láma na mě zpří
ma hleděl. 

Instinktivně jsem se zadíval na průvodce, který nám 
během rozhovoru dělal prostředníka. Na to, co jsem 
uslyšel,jsem nebyl připraven.  "Soucit," řekl láma. " Geše 
[velký učitel; tibetský titul geše zhruba odpovídá zá
padnímu doktorátu] říká, že to, co nás spojuje,je sou
cit. " 

,J ak je to možné?" zeptal jsem se a snažil se to po
chopit. "Myslíte sou<;itjako sílu přírody, nebo emocio
nálního prožitku?" Tlumočník lámovi otázku přeložil 
a vzápětí vypukla vzrušená výměna názorů. 

"Soucit je  to, co všechno spojlBe," zněla konečná 
odpověď. A bylo to ! Po téměř desetiminutovém inten
zivním dialogu, zahrnujícím nejhlubší prvky tibetské
ho buddhizmu, se výsledkem stalo pouhých šest slov. 

O několik dní později jsem absolvoval stejný rozho
vor a kladl stejné otázky vysoce postavenému mnicho
vi z jiného mužského kláštera. Tentokrát byla tatam 
formálnost, kterou se vyznačoval láma. Ocitli jsme se 
v mnichově cele - místnůstce, kde jí, spí, modlí se 
a studuje, když zrovna není ve velké modlitební hale. 

V té době byl již tlumočník lépe obeznámen s mými 
otázkami a s tím, čemu se snažím porozumět. Ve spoře 
osvětlené místnůstce, v níž jsme seděli natěsnáni ko
lem lamp z jačího másla, jsem se zadíval nahoru na 
nízký strop. Byl celý černý od sazí, jež po staletí vylétají 
z lamp, poskytuj ících světlo a teplo. 

Položil jsem mnichovi stejnou otázku jako pár dní 
předtím lámovi: ,Je soucit vesmírnou silou, nebo pro
žitkem?" Mnich zvedl oči a zadíval se do stejného mís-
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ta, kam jsem před ChVl1í hleděl i já. Zhluboka se nade
chl a na okamžik se zamyslel. Snad tak shromažďoval 
moudrost, již získal od doby, kdy jako osmiletý chla
pec vstoupil do kláštera. (Nyní vypadal zhruba na pět
advacet let. ) Náhle sklopil oči ke mně a odpověděl. 
jeho řeč byla krátká a púsobivá a dávala smysl. ,Je to 
obojí," pronesl. "Soucitje obojí - vesmírná síla i lidský 
proži tek." 

Toho dne jsem v mnichově cele na druhém konci 
světa, téměř čtyři a púl tisíce metrú nad mořem a hodi
ny od nejbližšího města, slyšel slova moudrosti, která 
jsou tak prostá, že je dosud mnohé západní texty pře
hlížejí. Láma se s námi podělil o tajemství, že to, co 
nás spojlýe s celým vesmírem a co dává moc postqjúm 
a emocím, je jedno a totéž. 

JED POCIT RESTRČf 
Moderní překlady starých modliteb zaznamenaných 
v aramt:;jštině, jazyce essejcú (tvůrcú svitkú od Mrtvé
ho moře ) ,  potvrzlýí, co nám o tajemství vytváření rea
lity řekl tibetský mnich. Tyto nové výklady rovněž vy
světlují, proč jsou některá sdělení tak mlhavá. Z nového 
překladu púvodních novozákonních textú vysvítá, že 
ke slovúm a záměrúm jejich autorú se přistupovalo po 
celá staletí nesmírně volně. 

jak se říká, mnohé bylo "ztraceno v překladu". (Ten
to a další příklady, o něž se zde s vámi podělím, jsem 
popsal ve své poslední knize Secrets oj the Lost Mode oj 
Prayer, Tajemství původních modliteb. jsou natolik zá
važné, že jsem se je rozhodl zařadit i sem) . 

Pro představu, kolik se toho múže ztratit, srovnej
me současnou biblickou verzi výroku "Proste a dosta
nete", týkajícího se naší účasti na záležitostech života, 
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zdraví a rodiny, a originální text! V moderní, zestruč
něné verzi stojí: " .  

"Budete-li o něco prosit Otce ve jménu mém, 
dá vám to. Až dosud jste o nic neprosili 

v mém jménu. Proste a dostanete, 
aby va-še radost byla plná. "13 

Když srovnáme tento text s púvodním, nalezneme 
podstatnou část, jež byla vynechána. V následujícím 
odstavci jsem chybějící část zvýraznil podtržením. 

, .  " vse, o r:o upřímně a otevřeně prosíte . . .  
mým jménem - dostanete. 

Dosud jste tak neučinili. . . .  
Proste bez skrytých pohnutek 

a nechte se obkloPit odPovědí. o niž stojíte -
nechte se brostoubit svou touhou OL ... 

a va-še radost dojde naplnění. "14 

Ta slova nám připomínají kvantový princip, podle 
nějž je cit řečí řízení a usměrňování našeho vědomí. 
Nejde ani tak o to, co děláme v konkrétním okamžiku, 
jako spíše o stav, kdy jsme "Při tom". 

Když už je jasné, že emoce je  řeč, jíž Božský zdroj 
rozumí, je  také zřejmé, že nestačí jakýkoli pocit. Kdy
by tomu tak bylo, byl by svět velmi matoucím místem, 
v němž by se myšlenky jednoho člověka překrývaly se 
zcela odlišnou představou druhého. Mnich řekl, že 
soucit je vesmírnou silou i prožitkem, který j i  umožňu
je. Nejhlubší moudrost tohoto učení praví, že pro do
sažení soucitu se musíme k situaci postavit, aniž bychom 
očekávali správný či špatný výsledek. Jinými slovy, mu
síme ji  vnímat bez hodnocení a aniž bychom zapojili 
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své ego. Právě tato emoční vlastnost je tím, co smyslu
plně a účinně promlouvá k Božskému zdroji. 

Podle fyzika Amita Goswamiho je k tomu, aby se ' 
určitá kvantová možnost stala stávající realitou, zapo
třebí víc než jen běžný stav vědomí - musí se dojít do 
"změněného stavu vědomí" . 15  

Dostat se do tohoto bodu znamená, jak uvádí ara
mejský překlad, že je nutno "žádat bez skrytých pohnu
tek". Tuto zásadní součást návodu můžeme objasnit 
i současným jazykem; v něm se říká, že rozhodnutí mu
sí vycházet z touhy, jež není založena na našem egu. Ono 
velké tajemství, kterak proměnit vědomí soustředěné 
na představy, přesvědčení, uzdravení nebo mír v reali
tu, spočívá v tom, že tak musíme činit bez vnitřní závis
losti na výsledku. Jinak řečeno, jsme nabádáni, aby
chom se modlili, aniž bychom zaujímali stanovisko 
k tomu, co se má či nemá stát. 

Klíč 10: Jen pocit nestačí. Ten, kdo tvoří, tak musí 
činit nezávisle na svém egu a bez 
posuzování. 

Možná nejlepší popis,jak zažít tuto "nezúčastněnost", 
nalezneme v díle velkého súf�ského básníka Rúmího. 
Jednoduchými, a přitom působivými slovy říká: "Kro
mě prostoru, v němž neustále hodnotíme, co je špatné 
a co dobré, existuje i jiný prostor. Tam se s vámi se
tkám. "16 Kolikrát můžeme upřímně říci, že se nachází
me v Rúmího prostoru nesouzení - zejména je-li osud 
našich blízkých nej�stý? Přesto se ukazuje, že právě to
to je nejpodstatnější poučení, kterého se nám dostalo 
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o našich možnostech a schopnostech; největší život
ní výzva a obrovská podpora naší způsobilosti tvořit 
v zúčastněném vesmíru. 

Zdá se, že čím silnější je naše touha změnit život, tím 
prchavější se stává naše schopnost tak učinit. Je to proto, 
že přání se zakládá na egu. V opačném případě by pro 
nás taková změna nebyla tak důležitá. Platí tedy, že jak
mile si uvědomíme svou schopnost změnit realitu, stá
vá se pro nás tato změna méně důležitou. 

Podobně , jako z nás pozvolna vyprchává touha řídit 
auto, když s řízením skutečně začneme, zmizí i naléha
vá potřeba činit zázraky uzdravení a míru, jakmile tuto 
schopnost získáme. Snad to souvisí se skutečností, že 
s poznáním schopnosti věci měnit začneme přijímat 
svět takový, jaký je. 

. 

Právě svoboda pramenící z vědomí síly - aniž bychom 
jí přikládali přílišnou důležitost - umožní, abychom 
svým modlitbám dali ještě větší účinnost. A zde se skrý
vá odpověď na otázku, jež vytane těm, kdo meditt.ýí, 
zpívají, vyslovují óm, tančí a modlí se za uzdravení svých 
n<::jbližších. 

I když jde o dobře míněnou snahu, bývá v ní až pří
liš patrna závislost na výsledku - aby se naši nejbližší 
už konečně uzdravili. Lidé prostě jsou přesvědčeni, že 
k zázračnému uzdravení musí d�jít. Jenže má-li k uzdra
vení teprve dojít, znamená to, že dosud nenastalo, pro
tože v opačném případě bychom o ně neprosili v mod
litbách. Vynaložené úsilí tak vlastně kvůli přílišnému 
upoutání na výsledek posiluje realitu, v níž je nemoc 
stále přítomna. Dostáváme se tak k druhé části onoho 
starého poučení, jehož význam ve snaze činit zázraky 
mnohdy přehlížíme . 

Další část překladu nás vyzývá, ať se necháme "ob
klopit" svou odpovědí a "prostoupit" touhou, aby naše 
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radost došla naplnění. Tento úryvek dokonale odpoví
dá poznání z experimentů a obsaženému ve starově
kých textech. Uzdravení, hojnost, mír a odpovědi na 
naše modlitby, v nichž prosíme, abychom se měli dob.: 
ře - to vše musíme vnímat v srdci tak, jako by již vše 
nastalo; teprve potom se naše touhy stanou realitou. 

V citovaném úryvku Ježíš říká, že ti, s nimiž hovoří, 
tak dosud neučinili. Stejné poznání učinili i mí přáte
lé, vyzbrojení mocným lékem zvaným modlitba a dob
rými úmysly. Možná i byli přesvědčeni, že prosí o vyslyše
ní svých modliteb,jenže když tak činili pouze slovy Prosím, ať 
se uzdraví, pak podle ježíše nemluvili jazykem, jemuž 
Božský zdroj rozumí.ježíš připomíná svým učedníkům, 
že vnitřní hlas jejich modliteb musí být srozumitelný. 
Teprve když ucítíme, žejsme obklopeni zdravím svých 
blízkých a prostoupeni mírem světa kolem nás, nalezli 
jsme ten správný jazyk a klíč, který nám otevře dveře 
ke všem možnostem. 

Dokážeme-li to takto vnímat, posuneme se z očeká
vání pouhého prožívání událostí, jež nás potkávají na 
cestě k budoucnosti, do stavu, kdy víme, že jsme sou
částí všeho dění kolem nás. 

Dochází tak ke změně energie, kterou lze popsat jako 
klasický "kvantový skok". jde o obdobu elektronu, kte
rý přechází zjedné energetické úrovně do druhé, aniž 
by se pohyboval v prostoru mezi nimi. Když víme, že 
skutečně mluvíme kvantovým jazykem možností a že si 
to jen nemyslíme, ocitáme se v jiném stavu vědomí. 
A právě ten se stává čistým prostorem, v němž začínají 
naše sny, modlitby a zázraky. 
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Jsme pAeouRčeol H TuoAeol 
v rozhovoru s bengálským básníkem a filozofem Rabín
dranáthem Thákurem roku 1930 shrnul Albert Einstein 
dva postoje, zaujímané na počátku 20. století k naší roli 
ve vesmíru. "Existují dvě rozdílné představy o charakte
ru vesmíru," řekl. První vidí svět ,Jako něco, co je závislé 
na lidech", druhá svět chápe ,jako realitu na lidském 
faktoru nezávislou" [do kurzívy převedl autor] .n Pokusy 
popsané v kapitole 2 bezpochyby dokazují, že vědomé 
pozorování všeho, z čeho je náš svět stvořen, včetně ato
mů a elektronů, má přímý vliv na chování těchto věcí. 
Možná ale zjistíme, že existuje i třetí možnost - taková, 
která spadá mezi oba· Einsteinovy extrémy. 

Mohla by ukázat, že vesmír vznikl v procesu, do nějž 
jsme zpočátku nebyli zapojeni. Přestože vesmír tak vzni
kl bez naší přítomnosti, nyní jsme už jeho součástí; 
a vesmír dál pokračuje ve svém výv�ji a růstu. Změna 
je univerzální konstantou, na niž se můžeme spoleh
nout, ať se jedná o hvězdy, od nás tak vzdálené, že pře
stanou existovat dřív, než k nám dorazí jejich světlo, 
nebo o energii mizící v záhadných vírech, kterým říká
me "černé díry" . Je součástí všeho, co vidíme, a probí
há i ve sférách, které jsou našemu zraku skryty. 

Nyní by již mělo být jasné, že v našem světě nemů
žeme být pouhými diváky. Jako vědomí pozorovatelé 
jsme součástí všeho, co vidíme. Navíc všichni vědci tvr
dí, že se svět naší přítomností mění, přestože se ještě 
musí shodnout na teorii vysvětlující způsob, jakým to 
děláme. Vypadá to, že stav bdělého vědomí je vlastně 
aktem tvoření. Jak prohlásil fyzik John Wheeler, žije
me v "zúčastněném" vesmíru - nikoli ve světě, jemuž 
vládneme, vnucujeme mu svou vůli čijej máme napro
sto pod kontrolou. 

Jelikož tvoříme součást dnešního světa, můžeme jej 

101 



do určité míry pozměnit způsobem, jakým žijeme. Ve ...... 1: sféře kvantových možností jsme stvořeni k tomu, abY- i
. chom se podíleli na jeho vytváření. Jsme předurčeni 

k tvoření! Protože jsme na kvantové úrovni všichni se ell" vším propojeni, mohou mít i zdánlivě nepatrné život- ·;· I 
ní změny obrovský vliv na svět a na celý vesmír. Na- .) 
še kvantové propojení s vesmírem je natolik silné, že :!' 
vědce přimělo vytvořit terminologii vysvěth�jící jeho 
skutečný význam. Například "motýlí efekt", uvedený 
v kapitole 1 ,  popisl:ůe, jak i nepatrná změna může mít . . . 
da��:���!�, ������� zvaný citlivá závislost na pOčát�;_ i�\1 
ních podmínkách, spočívá v tom, že i jediná malá změna, \, 
k níž dojde na jednom konci světa, může způsobit na 
jiném místě a v jiném čase obrovské změny. Pochopení 
tohoto jevu napomáhá příměr o moty1u, který mávne 
v Tokiu křídlem a o měsíc pozd�ji způsobí v Brazílii hu
rikán. J H  Oblíbeným příkladem tohoto efektuje ncspráv- \�Ii 
né odbočení řidiče arcivévody Ferdinanda v roce 1914 . •  � 
Tím, že zajel do špatné ulice, zpúsobH, že následník ra
kouského trůnu stanul tváří v tvář atentátníkovi, a jak .. , 
víme z historie, Ferdinandova smrt se stala katalyzáto- � 
rem první světové války. Vše přitom začalo náhodnou, 
obyčejnou chybou, kterou už někdy udělal každý z nás. ({_ 
Tentokrát však špatné odbočení mělo důsledky pro celý 
svět. 

V kapitole 2 jsme zkoumali tři pokusy popisl:ůící náš 
vztah k okolnímu světu. Dozvěděli jsme se, že DNA ovliv
ňuje částice, z nichž je svět vytvořen, a že sama DNA může 
být změněna emocemi. Vojenské experimenty a poku
sy Clevea Backstera prokázaly, že tento mechanizmus 
není nikterak limitován časem ani vzdáleností. Z toho 
vyplývá, že my všichni ovládáme vnitřní sílu působící 
v oblasti, jež není omezena známými fYzikálními 7ákOny.

,
� 
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Výzkumy naznačují, že nejsme vázáni vědeckými zá
kony, tak, jakje dnes chápeme. Snad sejedná o tutéž 
sílu, na niž narážel před téměř šesti sty lety svatý Fran
tišek z Pauly, když říkal: "Existují v nás krásné a divoké 
síly. " 

Máme-li v sobě sílu změnit podstatu vesmíru způso
bem,jenž léčí a vytváří mír,je logické, že musí existovat 
jazyk, který nám to umožní dělat vědomě a podle libos
ti. Ten jazyk skutečně exist�je - a je to týž jazyk emocí, 
představ a modliteb, o němž se Západ nedozvěděl kvůli 
úpravám Bible, k nimž ve 4. století přistoupila křesťan
ská církev. 

I "  

Hovl ZAZHRHV PŘESTROOU fU060URT . 
Účinky prop(�jení mysli-těla s určitým druhem modli
tebjsou náležitě dokumentl�e dostupná literatura. Také 
studie významných univerzit a terénní výzkum v zemích 
poničených válkou doklád�jí, že pocity zasahl�ící tělo 
neovlivňl�jí jenom nás, nyorž i okolní svět. 19 Právě vztah 
mezi vnitřními a vnějšími prožitky je zřejmě důvodem, 
proč nás některé modlitby tolik posih�jí. Nemusíme plně 
chápat j<:jich mechanizmus; tyto modlitby prostě fun
�jí a exist�jí pro to důkazy. Stále tu však přetrvává jed
na záhada. Ukázalo se, že pozitivní účinek modlitby trvá 
pouze po dobu, po kterou probíhá. Jakmile skončí, její 
vliv zmizí. 

Napřfklad pokusy s modlitbami za mír prokázaly sta
tisticky významný pokles sledovaných klíčových ukaza
telů. Snížil se počet dopravních nehod, př!jmů v nemoc
ničnfch pohotovostních oddělenfch, a dokonce klesl 
počet násilných činů. Mír v duši mohl vyvolat zase pou
ze mír. Tyto výsledky jsou bezpochyby zajímavé, avšak 
to, co následovalo, zůstává i nadále záhadou,20 
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jakmile pokusy skončily, násilí se vrátilo, v některých 
případech dokonce ve vyšší míře, než byla před jejich 
zahájením. Co se stalo? Proč účinek meditací a modli
teb ustal? Odpověď může znamenat klíč k pochopení 
kvality vědomí, jež dokáže tvořit. Co se vlastně stalo? 
Účastníci ukončili svou činnost - zanechali meditací 
a modliteb. A to je vysvětlení naší záhady. 

Pokud volíme realitu pouze krátkodobě, je  logické, 
že když s ní přestaneme být v souladu, skončí i účinek 
volby. Představuje-li pocit vyléčení, míru či hojnosti 
pouze několikaminutový prožitek, znamená to, že vy
tváření naší reality je jen krátkodobou volbou. Z novo
dobých experimentů i ze starověkých textů vyplývá, že 
vytváření reality znamená víc než jen to, co děláme; je 
to to, čím jsme! 

Klíč l l :  Musíme se stát tím, co si zvolíme k prožít( 
jako svůj život. 

, 

jestliže je pocit pomocníkem v rozhodování, zname
ná to, že se rozhodujeme stále, protože pocity v nás ne
ustáv<ýí. Můžeme být vděčni za životní harmonii, neboť 
ji lze vždycky někde nalézt. Můžeme vděčit za zdraví svých 
blízkých i své, neboť se do určité míry uzdravujeme 
a regenerujeme každý den. 

Možná právě toto chtěla před téměř dvěma tisíci let 
sdělit lidem příštích věků aramejská verze evangelií. 
Může jít o týž jev, který je  popsán v gnostickém textu 
apokryfního Tomášova evangelia: ,Jestliže zplodíte, co 
je ve vás, to, co máte, vás zachrání. jestliže to v sobě 
nemáte, to, co v sobě nemáte, vás zahubí."21 
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Toto stručné varování má hluboký důsledek. Slovy 
připisovanými Ježíšovi nám připomíná, že moc ovliv
ňovat život a svět máme všichni. 

ŽIUO T se UŽO'l DeI/o/ F'IZIHALD/ml ZAHOD'I 
Co se stane, začneme-li žít způsobem porušujícím uzná
vané fyzikální zákony? Nebo co když ani nebudeme 
vědět, že taková pravidla existují? Můžeme následovat 
příklad kvantových částic, které se právě tak chovají? 

Zdravý selský rozum říká, že pokud se něco nachází 
na jednom místě, nemůže to samozřejmě být ve stej
ném okamžiku něk�e jinde, ať už se jedná o cokoli. 
Jenže právě tento jev byl experimentálně prokázán. 

Takový objev vyvolává otázku: Jestliže stavební ma
teriál, z nějž je svět vytvořen, může být na dvou mís
tech zároveň a my jsme součástí tohoto světa, proč to 
také nedokážeme? Proč nemůžeme plnit pracovní či 
školní povinnosti a zároveň si užívat slunce na pláži 
nebo se toulat na vy1etě v horském kaňonu? I když kaž
dého čas od času napadne, zda k něčemu takovému 
vůbec může dojít, zůstává tato možnost pouhou před� 
stavou . . .  nebo snad ne? 

Když slyšíme o něčem neobvyklém, co se čas od času 
někomu přihodí, obvykle je na tom kus pravdy. Tako
vé události se mohou lišit v detailech, avšak jejich zá
kladní motiv lze vystopovat v čase. Skvělým přfkladem 
je potopa světa. Ta se stala univerzálním tématem le
gend, jež v historii vytvořila řada kultur. Přestože se 
o ní vyprávf na různých kontinentech a různými jazy
ky, phběh a jeho závěr zůstáv�jí téměř identické. 

Podobně jsou dějiny prostoupeny zprávami - lišící
mi se pouze v detailech - o lidech, kteří bilokovali, to 
jest fyzicky ve stej ném okamžiku existovali na dvou 
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různých místech. Tyto činy se připisují jogínům, mysti
kům a ostatním lidem, kteří ovládli skryté schopnosti 
(ne však vždy) . Jejich společným jmenovatelem je fakt, 
že se jedná o mistry ovládající sílu lidských emocí,jaký
mi jsou láska a soucit. Jakožto skutky svatých je  zazna
menávali misionáři, kterým o nich vyprávěli domoro
dí lidé a další hodnověrní svědkové těchto zázraků. 

Jedním z nejlépe doložených případů bilokace, při
pisovaných svatému Františkovi z Pauly, patří událost 
z roku 1507. Když za ním tehdy přišli lidé, nalezli sva
tého muže u oltáře, a jelikož byl v jakémsi hlubokém 
stadiu ro�ímání, rozhodli se ho nevyrušovat. Když však 
vyšli ven, ke svému údivu spatřili Františka před koste
lem. A nestál tam sám - povídal si se sousedy a oslovo
val kolemjdoucí. Vrátili se do kaple, avšak zjistili, že ji 
vůbec neopustil - byl stále na svém místě, "ztracený 
v modlitbě" . František z Pauly se v záhadném stavu vě
domí spojeném s hlubokou meditací ocitl před zraky 
týchž lidí ve stejné chvíli na dvou různých místech. 

Jeptiška Marie,jež žila čtyřicet šest let v ženském kláš
teře ve španělské Agredě, uvedla, že v letech 1620-1631 
podnikla více než pět set výprav přes oceán do vzdále
né země. Její spoluvěřící, které ji znaly a žily s ní, vědě
ly, že klášter ani jednou neopustila. Marie z Agredy 
( 1602-1665) však "létala" do vzdálených míst a potom 
o nich ve "stavu vytržení" -jak tomu říkala - vyprávěla. 

Dnes bychom tento úkaz označili jako vidění na dál
ku (schopnost být přítomen událostem na dálku a vní
mat je vědomím soustředěným na konkrétní místo) ,jen
že tu je jedna zvláštnost: Marie z Agredy před více než 
třemi sty lety nejenže navštívila země, které popsala, ale 
také tam domorodé obyvatele seznamovala s Ježíšovým 
životem. Přestože mluvila pouze rodnou španělštinou, 
Indiáni jejímu vy1dadu o učení Páně rozuměli. 
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Jakmile se o jejích zážitcích dozvěděl mexický arci
biskup Don Francisco Manzo y Zuniga, dal její pozo
rování zdokumentovat. Když na místo došli misionáři, 
které tam arcibiskup poslal, aby záležitost prozkouma
li, užasli, kolik toho Indiáni oJ ežíšově životě znají. Díky 
tomu mohli na místě pokřtít celý kmen. 

O necelých deset let pozd�ji byly záhadné výpravy 
s konečnou platností potvrzeny. Církev vzala Marii 
z Agredy pod přísahu a ta podrobně popsala země, 
které fyzicky nikdy nenavštívila. Její vyčerpávající po
pis zahrnoval i podnebí v rúzných ročních obdobích, 
stejně jako jemné rozdíly v kultuře a náboženství lidí, 
jež učila. Po "přísné� církevním šetření" byly tajuplné 
cesty Marie z Agredy prohlášeny za věrohodné a jí bylo 
přiřčeno "nc::jvyšší postavení mezi mystiky minulosti". 22 

Ne všechny zprávy o bilokaci však pocházejí z tem
ných let 16 .  a 1 7. stole tL Jsou tu případy z druhé světo
vé války, kdy se na více místech zjevovali ve stejný oka
mžik svatí muži.Jedním z nejlépe doložených příkladú 
je příběh italského mystika otce Pia. Kněz slíbil, že 
městečko San Giovanni Rotondo, obsazené Němci, bu
de ušetřeno spojeneckého bombardování, a zjevil se 
za bílého dne zpúsobem, který je nezvyklý dokonce 
i pro bilokaci. 
Když přilétly nad město bombardéry, aby zaměřily ně
mecké opevnění, objevila se před nimi podoba otce Pia 
v hnědém rouchu vznášející se ve vzduchu! Na rozdíl 
od chvilkových zjevení, která byla občas hlášena spíše 
v souvislosti se stresem z bojových podmínek, obraz otce 
Pia trval a všichni letci jej viděli. V době, kdy se vznášel 
ve vzduchu, selhaly všechny pokusy svrhnout na město 
bomby. 

Rozčilení a zmatení piloti změnili kurz a přistáli na 
nedalekém letišti. V letadlech zústal stejný počet bomb 
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jako na začátku mise. Vzápětí se jeden z pilo tú odebral 
do nedaleké kaple . Ke svému údivu v ní našel mnicha, 
kterého předtím viděl, jak se vznáší ve vzduchu před 
letadlem . . .  byl to otec Pio! 

Otec nebyl duch, ba ani duch dávno zesnulého sva
tého, jak se pilot domníval. Byl skutečný, živý. Toho 
dne se mu zkrátka podařilo být ve st<:jném okamžiku 
na dvou místech: na zemi v kapli a ve vzduchu před 
letadly. Když Spojenci osvobozovali Itálii, zústalo měs
tečko San Giovanni Rotondo ušetřeno bojú, tak, jak 
otec Pio slíbil. 23 

Když prožUeme něco, co překraČl* hranice oblasti, 
již považlýeme za skutečnou, vnímáme to jako zázrak. 
Jak tedy naložit s doloženými piipady bilokace ajinými 
zdánlivě zázračnými skutky, zasa}n�jícími až šest set let 
do minulosti? Múžeme je odepsat jako čirou fantazii či 
zbožné přání? . .  Snad. Také je mohli "vykouzlit" lidé, 
jimž se náhle naskytl nadbytek času anebo kteří si upřím
ně přáli, ať se něco takového stane. 

Jenže co když v tomje něco víc? Př�jmeme-li dúkazy, 
že nejsme limitováni fyzikálními zákony, budeme se 
vnímat v novém, intenzivním světle, což se může stát 
základem nových hodnot. 

Jestliže �j istíme, že múžeme jít ve "šlépějích" kvan
tových částic, jež púsobí za hranicemi časoprostoru, 
dokážeme tyto schopnosti jistě využít k uzdravení těla 
a k získání radosti ze života, podobně jako žáci z básně 
v úvodu této knihy, kteří v nečekaných prožitcích na
lezli novou svobodu. Jak na to? Abychom mohli učinit 
něco, co se zdá být nemožné, musí někdo jako první 
posunout hranice možností, jež byly do té doby pova
žovány za nepřekročitelné. Stejně jako žáci po překo
nání strachu z "knýe" objevili, že jsou něčím víc, než 
v co dříve věřili, musíme se i my nejprve přenést přese 
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přesvědčení, že je takový jev nemožný. Teprve potom 
budeme prožívat zázraky. 

Klíč 12: Fyzikální zákony dneška nás nelimitují. 

Abychomje sami mohli činit, musí někdo takový zá
zrak udělat jako první, a ukázat, že je opravdu možný. 
Může to být člověk se zvláštním nadáním pro určitou 
životní oblast, například léčení, anebo jedinec, který 
se zkrátka dokáže d�vat na svět jinýma očima. Ať už se 
to stanejakkoli,jakmile někdo učiní ono zvláštní "cosi" 
- a může to být Ježíš nebo váš soused - stává se ten 
zázrak dostupným pro všechny. 

Toto pravidlo b;lječně ilustruje případ původních 
obyvatel Severní Ameriky, kteří nebyli s to rozpoznat 
lodě prvních Evropanů, kotvící na moři přímo ujejich 
břehů. Představa obrovské dřevěné lodě s vysokými stěž
ni a mohutnými plachtami j im byla natolik cizí, že ne
měli sebemenší záchytný bod, aby poznali, nač se to 
dívají. Podobně, jako je náš zrak schopen zachytit jed
notlivá okénka filmu, mohlijistě i domorodí obyvatelé 
rozpoznat obrysy lodí na horizontu. Tak jako mozek 
pro porozumění viděnému sloučí všechna okénka do 
jednoho celku, mohli i domorodci učinit něco podob
ného. Potíž spočívala v tom, že se před nimi zjevilo 
něco zcela nového. V jejich kolektivní zkušenosti ne
existovalo nic, co by j im řeklo, jak mají  rozpoznat 
evropskou plachetnici. 

Teprve kmenový šaman - když přimhouřil oči a po
užil zrak trochu jiným způsobem - dokázal v nezná
mých předmětech postupně rozeznat tvar lodě. Netr-
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H A P I T O L A  Č T Y Ř I  

JEDnOU SPOJEHI. DDUŽDY SPOJE HI: 
ŽIUOI u HOLOGRDFICHÉID SUĚIĚ 

"jsme tady - vJichni součástí onoho 
velkého hologramu zvaného Svět, 

který je v,šech ostatních jA. . . .  

Vše J.e vesmírnou hrou, 
v níž není nic než vy. " 

-]icchak Bentov ( 1923-1979 ) ,  
vědec, spisovatel, mystik 

Vidět svět v zrnku písku 
A nebe v polní květině 

Držet nekonečno ve své dlani 
A věčnost v jedné hodině. 

- William Blake ( 1 757-1827) , 
básník a vizionářský mystik 

" -

U pokusů popsaných v minulé kapitole jsme narazili 
na záhadu, která dosud nebyla vyřešena. Součástí dů
kazu existence Božského zdroje byly i pokusy, během 
nichž se dvě předtím spojené "věci" (dva fotony, DNA 
a fotony nebo dárce ajeho DNA) chovaly, jako by spo
lu byly stále spojeny, ačkoli je od sebe dělily metry či 
dokonce stovky kilometrů. Otázka zní: Proč? 

I I I  



JE TO SHUTEČoé. OEBO JE TO HOLOGRRm1 
jistě jste již slyšeli, že obrázek vydá za tisíc slov. Pro mě 
jako vizuálně orientovaného člověka to platí určitě. je 
pro mě například mnohem užitečnější, když se mi jed
nou ukáže, jak mám nastartovat motor kamionu, než 
abych četl spoustu stran v příručce, jež popisuje, proč 
se písty po otočení klíčku ve startéru začnou pohybo
vat a zajiskří zapalovací svíčky. jakmile jednou získám 
celkový obraz, mohu se k podrobnostem vždycky vrá
tit, pokud tedy budou ještě důležité; někdy mi prostě 
jen stačí nastartovat auto. 

Myslím, že spousta vás je na tom stejně. I když žije
me v supermoderním světě příruček ,jak na to" a počí
tačových seminářů pojednávajících o tom, pročje něco 
tak, jak je, nej lepším způsobem, jakjasně vysvětlit no
vou myšlenku, stále zůstává bezprostřední zážitek. PŮ
sobivým příkladem takové zkušenosti je seznámení se 
s ideou hologramu. Hologramy se v oblasti výzkumu 
používají od jejich vynálezu na konci 40. let 20. stole
tí. 1 Průměrného, technicky neorientovaného člověka 
však nijak zvlášť nezajímalo, co hologram je a jak fun
guje. K obratu došlo až v roce 1977, kdy byl uveden 
film Hvězdné války. V klíčové scéně na začátku tUmu 
vidíme představitelku planety princeznu Leiu,jak žádá 
o pomoc při záchraně svých lidí. Poselství zakóduje do 
digitálního hologramu uloženého v paměti R2-D2, 
androida, který uchvátil srdce i představivost diváků 
po celém světě. 

Zatímco princezna Leia zůstává v jedné části vesmí
ru, R2-D2 převeze její holografický obraz do světa ve 
vzdálené galaxii. Poselství zůstane tajemstvím až do 
chV11e, kdy je objeví mladý válečník Luke Skywalker. 
V ohromující ukázce nejmodernější tUmové grafiky do
ručí R2-D2 princezninu žádost tak, že promítne její 
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zmenšenou podobu do místnosti, až se zdá, jako by 
v místnosti skutečně byla. 

Její realistický obraz se zničehonic objeví v prostoru 
a začne mluvit. Protože na plátně kina vypadá jako troj
rozměrná, máme pocit, že být tam, mohli bychom na
táhnout ruku a dotknout se jí úplně stejně jako člově
ka, jenž sedí na vedl�jším sedadle. Kdybychom to však 
udělali, prošla by ruka skrze prázdný vzduch. Princez
na je pouhým hologramem. 

V 70. letech 20. století představovala tato scéna pro 
spoustu lidí první zkušenost s holografickou projekcí 
a jejím realistickým zobrazením. Rovněž nabídla před
stavu, jak by moh l  v pepříliš vzdálené budoucnosti vy
padat telefonický hovor. Ještě dnes, o desítky let poz
ději, vyvolává pouhé slovo hologram představu princezny 
Leiy. 

Z praktického hlediska se na hologram pohlíží j ako 
na obraz -jako na trQjrozměrné vyobrazení, Jež vypa
dájako živé; musí být ovšem promítnut určitým způso
bem nebo se na něj musíme dívat za určitého osvětle
ní. Použití ve filmu je jedním z příkladů, co dokáže; 
přitom však je hologram mnohem víc než pouhá foto
grafie.  

Holografický princip je jedním z nejjednodušších, 
současně však nejméně pochopitelných přírodních 
jevů. Skrývá v sobě obrovský potenciál k vytváření změn 
v nejširšún měřítku, a to v takovém čase, že se nám z něj 
zatočí hlava. Chceme-li využít sílu hologramu v osob
ním životě, musíme nejprve pochopit, co je a jak fun
guje. A tak pěkně jedno po druhém: Co je to holo
gram? 
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POCHOPEnI HOLOGRRmU 
Kdybyste od vědců žádali vysvětlení hologramu, nej
spíš by jej popsali jako zvláštní druh fotografie, jež se 
po osvícení přímým světlem náhle stane trojrozměr
nou. Takový obraz vytvoří laserové světlo, které jej roz
loží po celé ploše filmu. Právě tato "rozloženost" činí 
holografický film jedinečným. Každá část povrchu tak 
obsahuje celý obraz, naprosto stejný jako ten, který jsme 
spatřili původně, avšak zmenšený. Jinak řečeno, každý 
kousek je hologram. Kdyby se původní obraz rozdělil 
na libovolný počet částí, každá by - bez ohledu na to, 
jak malá by byla - ukazovala celý původní obraz stále 
v plném rozsahu. 

Vyobrazení 9. Hologram zobrazuje  celý předmět v kaž
dé své části , bez ohledu najt:.iich počet. Vyobrazení uka
zuje, že ať vesmír, galaxii ,  člověka nebo atom rozdělíme 
na sebemenší části (zde je rozdělen do čtyř) , odráží kaž
dá část stále celý vesmír (galaxii, člověka, atom) , pouze 
v menším měřítku. 

Stejně jako platí, že proces startování automobilu 
nejlépe pochopíme, když auto prostě nastartujeme, 
bude i při vysvětlování hologramu nejlepší použít ná
zorný příklad. 

• • 
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V 80. letech minulého století se na trhu objevila sada 
knižních záložek (které jsou dnes předmětem zájmu 
sběratelů) , na nichž byla použita technika holografie. 
Šlo o třpytivý proužek sthbrného papíru, který na prv
ní pohled vypadal jako lesklá hliníková fólie. Když jste 
však papír podrželi pod přímým světlem a nakláněli 
jej vpřed a vzad, stalo se něco, co tyto záložky odlišilo 
od obvyklých. Najednoujako by obrázky na fólii ožily 
a visely ve vzduchu nad papírem. A i když se záložkou 
pohybovalo na jednu či druhou stranu, trojrozměrný 
obrázek, který vypadal jako živý, zůstal. Vzpomínám si, 
že ty obrazy měly spoustu podob: ježíšovu tvář, Pannu 
Marii, delfína skákaJícího přes pyramidu, rozkvetlou 
růži . . .  

Pokud ještě takovou záložku máte, můžete udělat 
pokus, abyste viděli, jak hologram funguje. Musím vás 
ale vaťovat: má to tu nevýhodu, že záložku zničíte. jest
ližejste s tím smířeni, vezměte ostré nůžky a rozstříhej
te svou nádhernou, třpytivou záložku na stovky kous
ků libovolného tvaru. Pak rozstříhejte nejmenší kousek 
na ještě menší části. Pokud šlo skutečně o hologram, 
uvidíte i v tomto miniaturním kousíčku celý obraz, pou
ze v miniaturním měřítku. Obrazje totiž všude, v celé 
záložce.  

Klíč 13: V každé části holografického objektuje 
zobrazen celý objekt. 
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ROZLUšTĚnI TRJEmSTUI DUOJČ/TVCH FOTonll 
Nyní, když už o fungování a složení hologramu něco 
víme, se znovu vraťme k pokusu z Ženevské univerzity, 
popsanému v kapitole 1. Pro připomenutí jej stručně 
shrnu: dvojčité fotony od sebe dělilo dvaadvacet kilo
metrú. Když byl jeden donucen vybrat si na konci trasy 
mezi dvěma cestami, druhý foton vždy učinil přesně to 
samé rozhodnutí, jako by "věděl" , co dělájeho dvojče. 
Stejný pokus byl při rúzných příležitostech znovu a zno
vu opakován a výsledky byly pokaždé identické. Obě 
částice se chovaly, jako by byly stále spojeny, ač se na
cházely kilometry od sebe. 

Podle vžité představy je nutnou podmínkou takové
ho propojení signál, který fotony mezi sebou vysílají. 
A zde nastává fYzikální problém: aby mezi fotony mohl 
proběhnout vzkaz, musel by se pohybovat rychleji než 
světlo. Podle Einsteinovy teorie relativity však něco ta
kového nepřipadá v úvahu .  

Je tedy možné, že tyto částice porušují fYzikální zá
kony - anebo se nám tu dokazuje něco jiného? Možná 
jde jen o něco velmi vzdáleného našemu zpúsobu uva
žování o světě, na jehož základě se stále pokoušíme 
vměstnat záhady, které nás obklopl�í, do vžitých před
stav o zpúsobu přenosu energie z jednoho místa na 
druhé. 

Co když k druhému fotonu nebyl vyslán žádný sig
nál? Je možné, že žijeme ve světě,  v němž se informace 
mezi fotony, modlitba za naše blízké či touha po míru 
kdesi na druhém konci světa zeměkoule vúbec nemu
sejí přenášet, a přesto se dostanou na určené místo? 

Odpověď zní ano !  Právě v takovém světě žijeme. 
Russell Targ, spoluzakladatel programu kognitivních 
věd ve Stanfordově mezinárodním výzkumném insti
tutu (SRl - Stanford Research Institute International) 
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v kalifornském Menlo Parku, popsal toto sp�jení vý
mluvně: "Žijeme v nelokálním světě, v němž mezi se
bou mohou okamžitě komunikovat i věci fyzicky od
dělené. "2 Když objasňl:ge, co takové sp�jení znamená, 
říká: "Nejde o to, že zavřu oči a pošlu vzkaz člověku 
vzdálenému tisíce kilometrú. Jde o to, že jeho a moje 
vědomí není v určitém smyslu odděleno. "3 Dúvod, proč 
si fotony neposílají signály, spočívá v tom, že už tam 
byly - nikdy nebyly odnikud v obvyklém slova smyslu 
vyslány ani nikdy nikam nedorazily. 

Podle deflniccje každé místo v hologramu odrazem 
všech dalších. Rovněž tak vlastnost uložená kdekoli 
v něm se nachází všwle jinde. Základní energie, která 
v nelokálním hologramu našeho vesmíru Sp(�j�je všech
ny věci, je též okamžitě navz�jem proP(�jl�je.  S tímto 
vědeckým pohledem na realitu v podstatě souhlasí 
i duchovní učitelé. Zakladatel systémové filozofie Er
vin Laszlo říká: "Život se vyvijí st�jně jako svět sám 
v ,posvátném tanci' s všudypřítomným polem."4 

Jedná se tedy zřt:jmč o totéž, co mahájánová Ava
tamsaka-sútra popisl�jcjako "úžasnou síť" energie spo
jující vše, co kosmos obsah�je. Pokud je vesmír nelo
kální a holografický, pak tato síť prop�jl* všechno 
navzájem a zároveň každý j�jí bod odráží všechny dal
ší. Na začátku sútry stojí, že kdysi v dávné minulosti 
byla tato síť "zavěšena" a "rozpínala se donekonečna 
všemi směry", stejně jako sám vesmír. 

Síť je vesmírem, ale také j�j v sobě zahrm�e a pro
pújčuje mu holografické vlastnosti. Text sútry popisu
je nekonečné množství drahokamú, jež jsou v síti roz
místěny a slouží jako vesmírné oči - tímto zpúsobem 
je pak všechno pro všechny viditelné. Dále odhaluje 
schopnost každého drahokamu vyvolat změnu v celé 
síti. Jedná se o nejstarší popis hologramu, který byl 
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dosud objeven: "Každý drahokam odražený v tomto 
jednom drahokamu odráží všechny ostatní drahoka
my, a tak vzniká nikdy nekončící proces vzniku dalších 
a dalších odrazů. "5 Tato síť symbolizuje "kosmos, v němž 
se donekonečna opakuje vzájemný vztah mezi všemi 
jeho částmi. "6 

Je to skvělý popis sotva patrného, leč účinného prin
cipu, který příroda používá ke svému přeži tí, růstu 
a vývoji. V holografickém světě, v němž každý kousek 
zrcadlí v menším měřítku celý svět, platí, že "všechno 
je již všude". Holografický princip znamená příslib, že 
vše, co potřebujeme pro přežití a růst, je s námi všude 
a neustále . . .  aťjde o jednoduchost stébla trávy, nebo 
o komplikovanost lidského těla. 

Jakmile pochopíme sílu nekonečně propojeného 
hologramu, nebude již n ic skryto a nebude existovat 
žádné tajemství - obojí je vedlt;jším produktem naše
ho pocitu oddělení. Jakkoli se může zdát, že jsme od
děleni jeden od druhého i od zbytku světa, v oblasti, 
kde hologram vzn iká - to jest uvnitř Božského zdr�je -
takové oddělení neexistuje. Na této úrovni jednoty se 
zkrátka nemúže vyskytovat pojem "tady" nebo "tam". 

Nyní tedy můžeme odpovědět na ono "proč", týkají
cí se záhadnosti pokusů popsaných v první části této 
knihy. Když americká armáda prováděla pokusy s dár
cem a jeho buňkami,  chovala se DNA, jako by byla 
s osobou prožívající emoce stále spojena. A i když dár
ce ajeho DNA dělila vzdálenost téměř šesti set kilome
trů, byly výsledky vždy stejné. Záhada však rozluštěna 
nebyla, a to z toho důvodu, že obvyklá vysvětlení, proč 
DNA reaguje na emoce člověka, jehož je součástí, pro
stě neplatí. 

Dalo by se soudit, že během pokusu dochází ke sdí
lení určité energie. Pojem energie si obvykle spojuje-
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me s představou, že energie vznikne na jednom místě 
a pakje přenesena či dopravena jinam. Stejně jako je 
televizní obraz či hudba v rádiu výsledkem energie vy
sílané z bodu A do bodu B, mohli bychom logicky oče
kávat, že se určitá síla bude pohybovat i od dárce 
kjeho DNA. Jenže přenos z jedn oho místa do druhé
ho vyžaduje čas. I když tento interval není velký -jde 
o pouhé nanosekundy -je to přecejenom určitá doba, 
nutná k tomu, aby energie, jak ji známe, vzdálenost 
mezi oběma místy překonala. 

Klíčovým bodem pokusu se stala skutečnost, že ato
mové hodiny (s  nepřesností jedné vteřiny za milion 
let) žádnou lakoVOl) dobu nezměřily. Výsledek byl si
multánn í, neboť k žádné výměně nemuselo dojít. Na 
kvantové úrovni  byli  dárce i jeho DNA oba součástí 
stejného obrazu a informace od jednoho byla již pří
tomna u druhého - byli již spojeni. Energie emocí pro
žívaných dárcem se nikdy nikam nepřemístila, neboť 
už byla v,�ude. 

Přání uskutečnit  jakoukol i změnu - od uzdravení 
a bezpečí n ašich nej bližších po mír na Blízkém výcho
dě či v některém z více než šedesáti států zapojených 
dnes do ozbrojen ého konfliktu - nemusíme do pří
slušného místa ze svého srdce a mysli "vysílat" . Jakmile 
máme modlitbu v srdci, je  všude. 

Klíč 14: Celosvětově propojený hologram 
vědomí je pro nás příslibem, že 

I 

v okamžiku, kdy mysl zaplníme svým 
upřímně míněným přáním a vyslovíme 
modlitbu, budou okamžitě přijaty tatn, 
kam byly určeny. 
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Důsledky tohoto principu jsou dalekosáhlé a hlubo
ké. Pro poznání, jaký je jeho skutečný význam, musí
me prozkoumat poslední kousek v mozaice fungování 
hologramu: sílu, jež dokáže jeho prostřednictvím vy
volat změnu. A jestliže platí, že všechno je propojeno 
a všechno je neustále všude, co se stane, když v jedné 
části hologramu něco pozměníme? Odpověď vás mož
ná opět překvapí. 

zmĚRO PRUUEDERA U JEDRUm mlSTĚ 
UVUULA zmĚRU UŠUDE 
Ve filmu Roberta Zemeckise Kontakt jsou scény, v nichž 
se hlavní postava vrací ve vzpomínkách do dětství. Je 
z nich patrný vliv, jaký měl na život hrdinky jej í otec, 
ještě než nečekaně zemřel. Podporoval dceřinu ctižá
dost, s níž přistupovala k dosahování svých cílů, a při
pomínal, že velkých věcí, které ji v budoucnu čekají, 
dosáhne po malých krůčcích . 

Je to moudrost, o n iž  by se měli s dětmi podělit všich
ni rodiče, a odráží se v ní způsob, jakým funguje holo
gram vědomí a života. Občas, když uděláme malou 
změnu, najednou cítíme, že se měnf všechno. Je prav
da, že i drobná změna v jednom místě múže vést k tr
valému posunu zavedeného způsobu myšlení. 

Vizionář a filozof Ervin Laszlo vysvěth*, proč tomu 
tak je: "Vše, co se odehrává v jednom místě, probíhá 
i ve všech dalších; vše, co se odehrálo v určitém oka
mžiku, se děje i poté. Nic není ,lokální' , nic není vy
mezeno místem a časem děje."7 Jak výmluvně dokázali 
velcí duchovní učitelé, j ako byli Mahátma Gándhí 
a Matka Tereza, ukázat, že nelokální holografický prin
cip ztělesň�je nesmírnou sílu - "Davida" měnícího se 
v "Goliáše" kvantového světa. 
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Stejně jako všechny části hologramu obsahUjí původ
ní obraz, odrazí se v celém obrazci každá změna v jedi
né z těchto částí. Jde o skutečně silný vztah - jediná 
změna jednoho místa se promítne do všech částí celku. 
Možná nejlepším přfkladcm, jak může nepatrná změna 
ovlivnit celý systém,je DNA lidského těla, s níž jsme všich
ni dobře obeznámeni. 

Stačí zhlédnout kriminální fllm, v němž hrají roli mo
derní vyšetřovací postupy, a poznáme, že identitu lze 
vyčíst i ze zcela nepatrných stop, které po sobě pachatel 
zanechal. Vyšetřovatel potřebl�e ke zjištění totožnosti 
nalézt jen část lidského těla - kapku krve, vytržený vlas, 
skvrnu od spermatu,nebo třebajen kousíček nehtu. 

Podle holografického principu nezáleží na tom, ze 
které části těla DNA pochází - všechny části jsou totiž 
zrcadlem celku. Každý kousek DNA přesně odpovfdá 
ostatním (s výjimkou mutací) . 

Odhaduje se, že průměrný člověk má v těle padesát 
až sto bilionů buněk. Každá tato buňka se skládá z třia
dvaceti párů chromozomů obsahujícíchjeho DNA (kód 
života) . Znamená to, že člověk v těle nosí dva tisíce tři 
sta až čtyři tisíce šest set bilionů kopií DNA. Zkuste si jen 
představit, jak dlouho by trvalo změnit něčí DNA, kdy
bychom se pokoušeli aktualizovat každou kopii, každou 
buňku zvlášť. Když však změnu provede sama DNA, ne
musí tak činit lineárním způsobem, jedno vlákno po 
druhém. Jakmile je DNA změněna, promítne se tato 
změna podle holografického principu všude, 

Klíč 15: Nepatrná změna se prostřednictvím , 
holografického vědomí odrazí v celém 
životě. 
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Vyobrazení 10. V hologramu každá část "něčeho" od
ráží všechny ostatní části a změna jedné části se pro
mítne do všech. I kdybychom kupříkladu rozdělil i  ves
mír na čtyři menší kusy, bude každý kus zrcadlit  celý 
vesmír. Změna provedená na jednom místě (označe
ném světlejší p lochou) je zobrazena v každé části. 

Možná se teď ptáte: Pročje právě toto pro mě dúležilé?.Je 
to sice otázka předvídatelná, ale s odpovědí už je to hor
ší. .Jemná síla hologramu spočívá v tom, že umožňuje 
provádět obrovské změny ve velkém měřítku, a to pou
hou úpravou obrazu v jednom místě. Pochopit holo
grafický princi p  je dú1ežité, protože přesně popisuje 

zpúsob,jakým fungt�eme. Vše, od DNA našeho těla přes 
atomovou strukturu okolního světa po fungov,,'inÍ pa
měti a vědomí, totiž nasvědčt!ie, že jsme hologramy vyš
ší existence, kterou teprve pozvolna začínáme chápat. 

HOLOGRRFlCHV mOZCH U HOLOGRRFlCHÉm SUĚTĚ 
Pamatuji si,jak jsem někdy v 70. letech viděl dokument 
o lidském mozku, který se chirurgové chystali opero
vat. Cílem operace bylo zbavit pacienta tlaku hluboko 
v mozkové tkáni vyvolaného úrazem při nehodě. Muž 
byl vzhúru a zcela při vědomí; části jeho obnaženého 
mozku byly stimulovány elektrickými sondami, aby se 
�istilo, s kterou částí těla souvisejí. Když se elektroda 
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dotkla určitého místa a pacient například "viděl" nával 
barev, bylo zřejmé, že se jedná o zrakové centrum. 

Film byl z;yímavý zejména tím - pominu-li zvláštní 
zážitek plynoucí ze skutečnosti vidět živoucí mozek vy
stavený reflektonlm operačního sálu -jakým způsobem 
mužův mozek pracoval. Při elektrické stimulaci určitých 
míst,jež u pacienta vyvolala například pocit, že vidí bar
vy, se totiž 7jistilo, že neodpovíd;yí místům, jež jsou se 
zrakovým vnímáním sp�jována. Vypadalo to,jako by se 
některé části jeho mozku naučily "vidět" způsobem, který 
bychom normálnč očekávali II jeho jiných částí. 

Převratný výzkum neurofyziolog-a Karla Pribrama 
rovněž prokázal, že rpozkové funkce jsou komplexněj
ší, než se dosud předpokládalo.  Před Pribramovým 
výzkumem se věřilo, že mozek fung-l!ie jako úžasný bi
ologický počítač, uchov(ív�jící konkrétní druhy infor
mací ria přesně daných místech. V tomto mechanic
kém paměťovém modelu existoval vz�jemný vztah mezi 
určitým typem vzpomínek a místy, kde se uchovávaly. 
Potíž byla v tom, že to, co objevily laboratorní pokusy, 
nebyla lokalizovaná paměť. 

Pokusy se zvířaty ukázaly, že zvířata si dokáží zachovat 
paměť a žít jako předtím i po odstranění té části mozku, 
která tuto funkci měla plnit. Podobnost s případem 
pacienta v dokumentárním filmu, o němž jsem se zmí
nil, je zř�jmá. Řečeno jinak: mezi vzpomínkami a fYzic
kým místem v mozku žádný přímý vztah neexistuje. Bylo 
jasné, že mechanický pohled na mozek a vzpomínky 
nepředstavuje hledanou odpověď - musí se zde dít něco 
jiného, něco podivného a zároveň úžasného. 

Začátkem 70. let 20. století přišel Pribram s vyKon
ným novým modelem, který vysvětloval experimentál
ně získané poznatky: na fungování mozku a vzpomínky, 
jež obsahuje, začal pohlížet jako na hologramy. Jedním 
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z klíčových bodů, potvrzujících, že se vydal správnou ces
tou, se stalo laboratorní vysvětlení způsobu,jakým v mysli 
zpracováváme informace. Při testování své hypotézy se 
Pribram inspiroval dřívějším výzkumem Dennise Gabo
ra. Tento vědec použil ve 40. letech 20. století komplex
ní soubor rovnic známých jako Fourierova transforma
ce (pojmenovaná po jejím objeviteliJosephu Fourierovi) 
k vytvoření prvních hologramů, za což mu byla v roce 
1971 udělena Nobelova cena. Pribram usoudil, že po
kud mozek opravdu funguje jako hologram a distribuu
je informace skrze své měkké spoje, měl by informace 
zpracovávat stejným způsobem jako Fourierovy rovni
ce. 

Protože věděl, že mozkové bUňky vytvářejí elektric
ké vlny, mohl otestovat výstupy ze spojů s použitím 
Fourierovy transformace. Nikoho nepřekvapí, že jeho 
teorie byla správná - pokusy prokázaly, že lidský mo
zek zpracovává informace způsobem odpovídajícím 
rovnicím hologramu. 

Pribram svůj model mozku vysvětlil pomocí jedno
duché metafory hologramů uvnitř hologramů. V jed
nom rozhovoru uvedl: "Hologramy uvnitř zrakového 
ústrojí jsou . . .  části hologramů."8 Jsou to menší kousky 
většího obrazu. Celkový obraz je složen podobně jako 
oko hmyzu, které se skládá ze stovek malých čoček mís
to jedné velké . . . .  Celý obraz se vám pospojuje dohro
mady jako jeden kus v okamžiku, kdy jej prožijete."g 

Zaj ímavé je, že ač Pribram i David Bohm Uehož 
myšlenky jsme probrali v úvodní části) začali svůj vý
zkum nezávisle, oba použili k popisu výsledků svých 
pokusů stejné vysvětlení. Oba totiž využívali hologra
fický model k pochopení smyslu života. Bohm pohlí
žel na svět jako na hologram jakožto kvantový fyzik. 
Pribram zkoumal mozek jako holografický procesor 
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a mysl jako vykonavatele holografických procesů jakož
to neurofYziolog. Výsledek sloučení těchto dvou teorií 
je natolik závažný, že může zcela zpochybnit zažité před
stavy. 

Naznačuje také, že jsme součástí mnohem vyššího 
systému mnoha realit uvnitř realit nacházejících se 
uvnitř dalších realit. . .  V tomto systému lze na náš svět 
pohlížet jako na stín či promítnutí událostí, odehráva
jících se v hlubší, spodní úrovni reality. To, co vidíme 
jako svět, jsme ve skutečnosti my sami - naše individu
ální a kolektivní mysl, přeměň1.�ící možnosti hlubších 
sfér do fYzické reality. Tento nový radikální pohled na 
nás samy a okolní sV

,
ět nepřináší nic menšího než bez

prostřední přístup ke každé možnosti, kterou si kdy 
múžeme přát (či se za ni modlit) , o níž múžeme snít 
nebo si ji múžeme představovat. 

Pribram ve svých pracích právě takové možnosti zdú
vodňl�je. Říklí, že holografické uspořádání mozku,jenž 
je v kontaktu s vesmírem, nám umožň�je existenci pro
žitkú přesah�jfcích čas a prostor. V kontextu hologra
fického modelu múže nastat cokoli. Klíčem k využití 
takové možnosti je, že o sobě musíme přemýšlet jiným 
zpúsobem. Když to uděláme, začne se dít něco úžasné
ho: změníme se. 

Není však možné, abychom na sebe pohlíželijen jako 
na "zpola" či "částečně" silné bytosti žijící ve světě mož
ností. Buď jimi jsme, anebo nejsme. A právě na to se 
tato kniha zaměřuje. Přemýšlet o sobě jinak než dosud 
múžeme pouze tehdy, když pro to máme dúvod. Kon
cepce Božského zdroje jako celosvětově propojeného 
hologramu nás ujišťuje, že jsme limitováni pouze svou 
vírou. 

Jak lze vyčíst ze starověkých duchovních textú, mo
hou být naším nejtěžším vězením neviditelné zdi nej-
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základnějších postojů a názorů, které zastáváme. Záro- '!i 
'.l.' 

veň nám však připomínají, že právě naše vnitřní pře- i 
svědčení se může stát nejmocnějším zdrojem svobody. 
A jakkoli se může tradiční moudrost ve světě lišit, kaž
dá nakonec dochází ke stejnému závěru: Člověk může 
žít svobodně či nesvobodně - rozhodnutí je pouze na něm. 

moc HOŘČIČOÉHO scmtoHR 
Průkopnická práce Karla Pribrama a výzkumy badate
lů, kteří ho následovali, ukazl�jí, že lidský mozek fun
guje jako holografický informační procesor. Platí-li to 
i o nás jako jednotlivcích, pak je logické, že naše ko
lektivní mysl a vědomí fungl�í stejným zpúsobem. 
V současnosti obývá planetu více než šest miliard lidí 
(a lidských myslí) . V rámci schránky Božského zdrqje 

je pak každá mysl jednotlivce součástí většího, jediné
ho vědomí. 

Bez ohledu na odlišnosti obsahl* každá mysl obraz 
celého vědomí. A prostřednictvím tohoto propqjení 
máme všichni přímý přístup k úplnému obrazci. Jiný
mi slovy, změnit hologram světa je  v moci kohokoli 
z nás. Zatímco někomu může podobný způsob nazírá
ní na sebe sama připadat neobvyklý, jinému dokonale 
zapadá do přesvědčení a zkušenosti. 

Vědecké výzkumy tyto principy potvrzují. Zjistilo 
se, že když se lidé ve skupině podělí o prožitek vědomí, 
mohou být jeho účinky zaznamenány vně skupiny, 
a dokonce i mimo budovu, v níž se sešli. Vnitřní pro
žitky jsou přenášeny jakýmsi jemným kanálem, aniž by 
tento přenos limitovaly takzvané fyzikální zákony či 
nejbližší okolí. Tento jev je zřejmý na phKladu tran
scendentální meditace (TM) a jejího vlivu na obrov
ské množství lidí. 
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Roku 1972 došlo ve čtyřiadvaceti amerických městech 
s více než deseti tisíci obyvatel k významným změnám, 
když se pouhé jedno procento (sto lidí) stalo dobrovol
nými účastníky vědeckého výzkumu. Tito lidé používali 
zvláštní meditační techniku, aby vytvořili vnitřní prožit
ky míru a harmonie, jež se mají odrazit ve světě kolem 
nich. Tento jev se nazývá "Maharišiho efekt" na počest 
Maharišiho Maheše Jógího, který prohlásil, že pokud 
bude jedno procento obyvatelstva praktikovat meditač
ní metodu, již nabízí, poklesne v dané populaci násilí 
a trestná činnost. 

Tato a podobné studie vedly k historickému "Mezi
národnímu mírovén:m pn�jektu pro Blízký východ", 
uveř<:;jněnému roku 1988 v.Journal ofCoriflíct Resolution 
«(�asopis o řešení konmktú) . l o  Během izraelsko-liba
nonské války na počátku 80. let minulého století byli 
lékaři technikami transcendentální meditace vyškole
ni tak, aby v sobě dokázali vytvořit mír - nestačilo na 
n�j pouze myslet nebo se modlit, aby nastal. 

V dohodnutou hodinu se tito lidé každý den rozmís
tili do válkou zničených blízkovýchodních oblastí. V ča
sovém intervalu, kdy byli mírumilovně naladěni, se sní
žil počet teroristických událostí, násilných činů, p�jmů 
v pohotovostních odděleních nemocnic i dopravních 
nehod. Jakmile účastníci projektu ustali s praktiková
ním meditační techniky, statistiky se opět zvrátily. vý
zkumy tak potvrdily předchozí zjištění: když i malé pro
cento obyvatel dosáhne vnitřního míru a harmonie, 
odrazí se to ve světě kolem nich. 

Výsledky braly v úvahu počet dní v týdnu, svátky, 
dokonce i lunární cykly - a byly natolik shodné, že 
z nich badatelé dokázali určit minimální počet lidí po
třebných k vytvoření vnitřního míru, aby se mohl od
razit v okolním světě: rovnal se druhé odmocnině 
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z jednoho procenta populace. Jedná se pouze o základ
ní číslo nutné pro spuštění účinku - čím více lidí se 
zúčastní, tím výraznější je výsledek. I když třeba plně 
nerozumíme všem důvodům; proč tyto jevy nastávají, 
korelace a výsledky dokazují, že opravdu existují. Ten
to princip lze použít se kteroukoli skupinou lidí, bez 
ohledu na to, jde-li o malou komunitu, církevní kon
gregaci, velkoměsto či celou planetu. Pro �ištění, ko
lik lidí je  v dané skupině zapotřebí pro společné vytvá
ření míru a uzdravování, platí následující postup: 

1 .  Určete celkový počet lidí, které chcete ovlivnit. 

2. Z tohoto počtu vypočtěte jedno procento. 

3.  Vypočtěte druhou odmocninu z tohoto 
jednoho procenta. 

Na základě tohoto vzorce vycházejí mnohem menší 
čísla, než bychom očekávali. Například ve městě s mili
onem obyvatel je celkový výsledek sto. Ve světě se šesti 
miliardami lidí je to pouhých zhruba osm tisíc. A to 
mluvíme jen o minimálním počtu lidí nutných k zahá
jení akce. Čím více lidí se zapojí, tím rychleji se daný 
efekt vytvoří. 

Přestože tato a podobné studie nepochybně vyžadu
jí  hlubší prozkoumání,je z nich zřejmé, že účinek není 
náhodný. 

Klíč 16: Minimální počet lidí nezbytných 
k "nastartování" změny ve vědomí je  
...Jl % z populace. 
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To je možná důvod, proč tradiční moudrost tolik 
zdůrazňuje význam každého jednotlivce pro celek. 
V jednom z nejznámějších podobenství o síle víry po
užil Ježíš princip holografie, aby názorně ukázal, že 
pro otevření dveří vedoucích k větším možnostem sta
čí pouze nepatrně věřit. Řekl: "Pro vaši malověrnost! 
Amen, pravím vám, budete-Ii mít víru jako zrnko hoř
čice, řeknete této hoře: ,Přejdi odtud tam! ' ,  a přejde; 
a nic vám nebude nemožné. " 1 1  Smysl těchto slov pro
zkoumáme v následující kapitole.  Než tak však učiní
me, hodí se zde stručně objasnit, co se rozumí pojmem 

, " "vua . 
Slovo vira obsahl"!j� emocionální náboj ,  protože víra 

je spojována s názory, jež nemají potvrzení. O takové 
víře se mluvfjako o "slepé". Osobně se domnívám, že 
ve skutečnosti žádná absolutně slepá víra neexistuje. 
Každé přesvědčení vzniká hluboko v nás z pocitu hlub
šího propojení mezi tím, co ,tie", a tím, co může být. 
A i když neumíme určit, proč si myslíme, že něco je  
takové, jaké je,  považujeme své přesvědčení za pravdi
vé. Tato pravda je potom základem víry. 

Nicméně existuje víra, která se opírá o pevný základ 
špičkové vědy, podpořené objevy kvantové fyziky. V ka
pitole 3 jsme stručně probrali důvody, proč se reálný 
svět mění pouhým pozorováním. Veškerá následná vy
světlení připouštěla současnou koexistenci mnoha rea
lit v rámci vesmírné směsice možností. Z pokusů vyply
nulo, že to, co fixl!je některou možnost jako realitu, je 
akt sledování - to jest vědomé pozarování. Jinými slovy, 
očekáváni či vira, které během pozorování pociťujeme,je přísa
dou,jež v této směsici "určuje", která z možností se sta
ne naším "opravdovým" prožitkem. 

Jestliže si toto uvědomíme, stane se víra v Ježíšův vý
rok něčím víc než pouhými slovy o pohnutí horou. 
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Téměř dva tisíce let staré podobenství nás tak učí síle 
jazyka, pomocí kterého z nekonečného počtu existují
cích možností zvolíme realitu. Neville ve svém popisu 
víry jasně říká, že když budete "trvat na předpokladu, 
že je vaše přání již vyplněno . . .  váš život se tomuto před
pokladu nevyhnutelně přizpúsobí" . 12 Vraťme se zpět 
k příkladu hory - když opravdu víme, že se již pohnu
la, stává se naše víra/přesvědčení/předpoklad, že se 
tak stalo, energií, jež tuto možnost postrčí do naší rea
lity. V kvantové sféře všech možností pak hora nemá 
na vybranou - musí se pohnout. 

Příběh ,  který nyní uvedu, dokládá, jak jednoduchý 
a přirozený múže být ten to druh víry a přesvědčení, 
otevírající dveře nesčetným možnostem, neboť ukazu
je, jak velkých životních změn múžeme dosáhnout do
cela malou změnou svých postojů.  

Před několika lety jsem měl příležitost být svědkem 
biologického ekvivalentu "pohnutí horou". Horu v tom
to případě představoval pro ženu středního věku životu 
nebezpečný nádor v močovém měchýři . Západní lékaři 
jej diagnostikovali jako zhoubný a byl i přesvědčeni, že 
jej nelze operovat. Skupina, k níž jsem patřil, pak v ha
telovém tanečním sále, z nějž jsme si udělali provizorní 
učebnu, zhlédla film natočený naším učitelem, který byl 
přítomen zázračnému vyléčení tohoto nádoru v peking
ské nemocnici, kde se nepoužív;:yí žádné medikamen
ty. 1 3  

Klinika je v té oblasti jednou z mnoha, jež úspěšně 
uplatňují netradiční léčebné metody. Po uvítacích for
malitách jsme se usadili, abychom zhlédli video. Uči
tel zdúraznil účel filmu, totiž ukázat, že sílu uzdravit se 
má v sobě každý z nás. V žádném případě se nejednalo 
o propagaci kliniky nebo o zpúsob, jak nalákat smrtel
ně nemocné, aby všeho nechali a co nejrychleji  se vy-
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pravili do Pekingu. Toho, co jsme za okamžik viděli, 
bylo možno dosáhnout přímo zde, v naší učebně, ane
bo třeba doma v obývacím pokoji. Klíčem k uzdravení, 
řekl učitel,je schopnost soustředit pocity a energii vlast
ního těla nebo člověka, který je nám blízký (po jeho 
svolení) , neagresivním a účastným způsobem. 

Žena ve filmu vyhledala kliniku, kde se nepoužívá kla
sická medicína, jako svou poslední naději, když všechny 
předchozí pokusy o vyléčení nádoru selhaly. Zde se mís
to toho, aby lidi jednoduše "spravili" a poslali domů, 
klade důraz na osobní odpovědnost za vlastní zdraví 
a seznam�je se s novým, prospěšným životním stylem. 
Pravidla, kterým se �u nemocní učí, zahrnují nové stra
vovací návyky, jemné formy pohybu sloužící ke stimu
laci životní síly (čchi) v těle a nestandardní způsob dý
chání. Díky zavedení těchto jednoduchých změn do 
životního stylu pacientovo tělo zesílí a připraví se na 
možnost vyléčení. Při dodržování popsaných postupů 
najednou nad<:íde okamžik, kdy již má smysl, aby paci
ent podstoupil léčbu, jež byla zaznamenána na videu. 

Když film natáčený ruční kamerou začal, objevila se 
žena s nádorem, ležící na nemocničním lůžku. Byla vzhů
ru, plně při vědomí, bez sedativ a anestetik. Za ní stáli 
tři lékaři v bílých pláštích a před ní seděl technik se sní
mačem, jímž si vytvářet ultrazvukový snímek nádoru. 
Bylo nám řečeno, že obraz není časově upraven,jak bývá 
běžné u přírodních dokumentů, v nichž se celodenní 
proces otevírání poupěte růže zhustí do několika vte
řin. Film bude probíhat v reálném čase a my uvidíme 
skutečné výsledky léčení. 

Nebyl dlouhý, trval necelé čtyři minuty. Během té 
doby jsme viděli něco, co podle kritérií západní medi
cíny lze považovat za zázrak, co však v holografickém 
kontextu Božského zdroje dává dokonalý smysl. Léka-
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ři se dohodli na slově, jež jim v těle každému ještě více 
posílí speciflcký pocit. Připomínalo to Nevilleův pokyn 
"učinit ze snu o budoucnosti realitu skutečnosti . . .  vcí
těním se do pocitu, že je naše přání vyplněno". Pocity 
lékařů V)jadřovaly přesvědčení, že žena je již uzdrave
na. 1 4  Věděli sice, že nádor až do zahájení jejich léčeb
né procedury existoval, rovněž si však uvědomovali, že 
jeho přítomnost je pouzejednou z mnoha exist�jících 
možností. Toho dne nastavili kód pro jinou možnost, 
a učinili tak v jazyce, který Zdroj rozpozná a na nějž 
reaguje - v jazyce lidských emocí řídících energii (viz 
kapitolu 3) . 

Sledujeme-li počínání lékařů, všimneme si, že stále 
opakují slova podobná mantře, která by se dala volně 
přeložit jako ,Již hotovo, již hotovo". Nejdříve to vypa
dalo, že se nic neděje. N�jednou se však nádor začal 
chvět, mizel z obrazu a zase se objevoval, jako by se 
zmítal mezi dvěma realitami. V místnosti bylo napros
té ticho, jak jsme bez dechu sledovali obrazovku. Bě
hem několika vteřin nádor vybledl a pak se z obrazov
ky ztratil úplně . . .  prostě byl pryč. Všechno ostatní 
zůstalo stejné jako okamžik předtím - všechno kromě 
nádoru, který ohrožoval ženin život. Místnost vypada
la stejně. Lékaři a technik byli stále v místnosti a podle 
všeho se nikde jinde nic "strašidelného" nestalo; pou
ze to, co předtím ohrožovalo ženin život, zmizelo. 

Tehdy se mi vybavilo ono prastaré ubezpečení, že 
i s nepatrnou vírou lze pohnout horou. Před touto udá
lostí jsem věřil, že pohnutí horou je pouhá metafora 
teď jsem věděl, že může být naprosto skutečné. Pódle 
vzorce s druhou odmocninou z jednoho procenta do
kázali lidé z kliniky, že vědomí přímo ovlivňuje realitu. 

Když došlo k uzdravení, bylo v místnosti šest lidí (tři 
lékaři, technik, kameraman a pacientka) . Druhá od-
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mocnina z jednoho procenta z celkového počtu lidí 
v místnosti se tedy rovnala pouhým 0,244 člověka! Jeli
kož byla splněna podmínka, že alespoň jedna osoba 
musela absolutně věřit, že uzdravení již nastalo, fyzic
ká realita ženina těla se změnila. 

Přestože v tomto případě vyšlo nízké číslo, vzorec stá
le platil. Jak jsme si již řekli, celkový počet představuje 
rninirnurn potřebné k nastartování nové reality. Pocit 
ženina uzdravení prožilo s největší pravděpodobností 
všech sto procent lidí v místnosti a trvalo dvě minuty 
a čtyřicet sekund, než se jí do těla promítla realita obsa
žená v jejich vědomí. 

Získal jsem svoleni tento film promítat, a předvedl 
jsemjej spoustě diváků po celém světě - lékařský perso
nál neV}jím�je. Jejich reakce se obměňují a jsou před
vídatelné. Jakmile dojde k uzdravení, zpravila nastane 
chvilka ticha, během níž diváci v srdci a mysli vstřebáva
jí, co právě na vlastní oči viděli. Potom ticho prolomí 
úlevné vydechnutí, smích, dokonce i potlesk. Někomu 
film potvrdí, že to, čemu již dávno věřil , je správné. 
A ověření, že je něco takového možné, jeho víru dále 
posiluje. 

Ti skeptičtější se zpravidla ptají: "Pokudje to skuteč
ně pravda, proč o tom nevíme?" Moje odpověď zní: 
"Teď už o tom víte ! "  ,Jak dlouho přetrvává léčebný 
efekt?" zní další dotaz. Výzkum prokázal pětadevade
sátiprocentní úspěšnost po pěti letech u klientů, kteří 
i nadále dodržují životodárné změny pravidel v oblasti 
výživy, dýchání a pohybu, jimž se naučili na klinice. 

Po těžkém povzdechnutí, vycházejícím odkudsi z po
mezí touhy uvěřit a pocitu marnosti, že tolika lidem 
nedokázaly moderní metody pomoci, potom slyšívám: 
,Je to moc jednoduché . . .  přece tohle nemůže být tak
hle snadné !"  
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Na to říkám: "A proč by se to nemohlo stát?" V holo
grafickém světě Božského zdroje je možné všechno 
a my jsme ti, kdo volí mezi možnostmi. 

Pokud jsme však přesvědčeni, že my jsme "zde", za
tímco naše možnosti "tam venku", můžeme mít někdy 
pocit, že jsou tyto možnosti nedosažitelné. Pravidla, 
popisující jak Božský zdroj funguje, nám však říkají, že 
v hlubší realitě to, co nám připadá být "někde jinde", 
je už "tady" a opačně. Jde pouze o způsob,jakým se vidí
me v poli možností. 

Když víme, že již existuje všechno, od nejhroznější
ho utrpení po nejradostnější opojení a veškeré mož
nosti mezi tím, připadne nám naprosto samozřejmé, 
že máme sílu do takového prostoru vstoupit a vnést 
tyto možnosti do svého života. A my tak činíme . . .  ti
chou řečí představivosti, snů a víry. 

---------4. ..---------
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H A  P I T O  L A  P Ě T  

HDVŽ TADV znAmEnA TAm A TEHOV JE nvnl: 
fASOPROSTOROUÉ SHOHV UE ZDROJI 

I; 

I� 

" Čas není vůbec takový, 
jaký se zdd. 

Neplyne pouze jedním směrem, 
a budoucnost existuje 
současně s minulostí. " 

- Albert Einstein ( 1879-1955) ,  
fyzik 

"Je to čas, co zabraňuje, 
aby se dělo vše nardz. " 

-John Wheeler (*191 1 ) ,  fyzik 

"Čas je / Ph1iš pomalý pro ty, kdo čekají / Příliš rychlý 
pro ty, kdo se obávají / Příliš dlouhý pro ty, kdo truch
lí / Příliš krátký pro ty, kdo se radují / Ale pro ty, kdo 
milují / Čas neexistuje." Těmito slovy nám básník Hen
ry Van Dyke připomíná ironii našeho vztahu s časem. 

Čas je snad nejprchavější ze všech lidských prožitků. 
Nejde zachytit ani vyfotografovat. Nelze jej shromáž
dit najednom místě a použít později někdejinde, jak 
by mohl například naznačovat přechod na letní čas. 
Pokusíme-li se popsat,jakývýznam má pro nás čas,jsme 
odkázáni na slova, která jej posuzují v relativním smys-
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lu. Řfkáme, že se něco stalo tehdy v minulosti, děje se 
nynív přftomnosti nebo se stane někdy v budoucnosti. 
Čas můžeme popsat jedině událostmi, které se v jeho 
rámci odehrávají. 

Čas, jakkoli tajemný, zůstává ve středu lidské pozor
nosti již tisíce let. Po nesčetná staleti se snažíme vymys
let a vylepšit způsob jeho sledování a čas zasazujeme 
do cyklů a cyklů v rámci cyklů. Máme pro to ostatně 
dobrý důvod. Abychom napřfklad věděli, kdy máme 
sázet určité plodiny, které m<yí uživit celou populaci, 
je důležité znát, kolik dní, lunárních cyklů a zatmění 
uběhlo od posledního sázení. Ve starověkých systémech 
časomíry jsou tyto údaje přesně zaznamenány. Kupří
kladu mayský kalendář počítá doby cyklu od roku 3 1 1 3  
před naším letopočtem (tedy od doby před více než pěti 
tisíci lety) a hinduistický systém jug sled�je vývoj cyklů, 
které začaly před více než čtyřmi miliony let. 

V západním světě se až do konce 20. století na čas 
hledělo v poetickém smyslu jakožto na artefakt lidské 
zkušenosti. Filozof Jean-Paul Sartre popsal náš vztah 
k času jako "zvláštní druh odloučení; rozdělení, které 
spojuje". V roce 1905, kdy Einstein postuloval svou te
orii relativity, se však tento poetický pohled změnil. 
Před vznikem teorie relativity byl čas považován za sa
most:atný jev, zřetelně odlišený od tří dimenzí - výšky, 
délky a šířky -jimiž je definován prostor. Einstein však 
ve své teorii předložil myšlenku, že prostor a čas jsou 
úzce propojeny a nelze je od sebe oddělit. Prohlásil, 
že jde o soustavu přesahující vžité třídimenzionální 
vnímání, o kombinaci prostoru a času: čtvrtou dimen
zi. Čas se najednou stal víc než jen filozofickým po

jmem; stal se silou, s níž je třeba počítat. 
Jeho tajuplnou povahu popsal Einstein slovy, která 

dala našemu vnímání času nový význam. Stručně tak 
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V}jádřil to, co bylo j iž zřejmé: "Odlišnost minulosti, 
přítomnosti a budoucnosti je pouze tvrdošfjná, vyuva
lá iluze. '' l  Tímto zásadním prohlášením navždy změnil 
způsob,jímž vnímáme svť� vztah k času. Zamysleme se 
nad jeho důsledky . . .  Pokud jsou minulost i budouc
nost přítomny v tomto okamžiku, můžeme se s nimi 
spojit? Můžeme cestovat v čase? 

Možnosti, které tyto otázky přinášejí, zal�aly vědce, 
mystiky i spisovatele ještě před Einsteinovým prohláše
ním. Schopnost vstoupit do proudu času ovládala lid
skou představivost a sny již od dob tajných egyptských 
chrámů zasvěcených prožitkům času; stejné vzrušení 
prožívali i čtenáři kl<\sického románu H. G. Wellse Stroj 
času z roku 1 895. Okouzlení časem je staré jako lidstvo 
samo a otázky, jež s ním souvisejí, neberou konce. 

Je čas reálný? Existl.�je i bez nás? Dává mu smysl naše 
vědomí? A pokud ano, máme moc a právo přerušit je
ho tok vpřed na takovou dobu, abychom byli schopni 
nahlédnout do budoucnosti nebo navštivit lidi v mi
nulosti a hovořit s nimi? Můžeme se spojit s dalšími 
sferami či dokonce s jinými světy, s nimiž sdílíme pří
tomnost? 

Hranice mezi "tady" a "tam" se stává méně zřetel
nou, a to nás nutí znovu se zamýšlet nad významem 
času v našem životě. 

UIHRl 1 DRUHÉ STRRn" ČRSU 
V knize Smalt Miracles: Extraordinary Coincidences from 
Everyday Life (Malé zázraky: Podivuhodné náhody všed
ního života) uvádějí její  autorky Yitta Halberstamová 
a Judith Leventhalová podivuhodný příběh o síle od
puštění.2 I když jsem učinil vše, abych zachytil podsta
tu tohoto úžasného vyprávění, doporučuj i  vám vychut-
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nat si je naplno v původním textu. Přľběh předkládám, 
protože se tyKá odpuštění, jež přesahuje hranice času. 

Zpráva o otcově smrti zasáhla Joeyho jako blesk z čis
tého nebe. Nemluvili spolu od jeho devatenácti let, kdy 
začal zpochybňovat tradiční židovskou víru své rodiny. 
Pro Joeyho otce neexistovala větší hanebnost, než pochy
bovat o této starobylé moudrosti. Pohrozil, že pokud se 
syn nevrátí ke svým kořenům a nepřestane pochybovat, 
jejich vztah skončí. Když Joey zjistil, že otcovy požadav
ky sPlnit nemůže, opustil domov a vydal se poznávat 
svět. S otcem od té doby nepromluvil. 

Po letech se v indické kavárničce potkal s přítelem 
a ten mu pověděl o otcově smrti. Joey se okamžitě vrátil 
domů a začal zkoumat svůj židovský odkaz. Postupně 
pochoPil svůj původ i otcovy názory a hluboce dojatý se 
začal PřiPravovat na pouť do země svých předků - do 
Izraele. 

Právě v tomto bodě začíná mít přľběh hlubší, mys
tický nádech a dává nám poznat sílu Božského zdroje.  

Joey se ocitl v Jeruzalémě u Zdi nářků, jež byla kdysi 
součástí Šalomounova chrámu. Sem se chodí ortodoxní 
židé modlit a oplakávat zničení chrámu, k němuž došlo 
před více než dvěma a půl tisíci lety, a umísťují do zdi 
paPírky s napsanými přáními. 

Joey napsal otci vzkaz, v němž vyjádřil, jak ho má 
rád, a prosil ho za odpuštění bolesti, kterou rodině způ
sobil. Potom začal hledat ve zdi vhodnou štěrbinu po 
vydrolené maltě mezi kameny. Vokamžiku, kdy ji našel, 
se stalo něco úžasného - něco, co z pohledu západní 
vědy postrádá jakékoli racionální vysvětlení. 

Když Joey zasouval svůj vzkaz do zdi, vypadl z ní na-
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jednou svinutý paPírek a přistál mu u nohou. Joey se pro 
něj sehnul, a v tu chvíli se ho zmocnil zv!dštní pocit. 

Jakmile otevřel zprávu a začal číst její obsah, poznal 
rukopis - rukoPis svého otce! Zprávu, kterou měl Joey 
v ruce, napsal jeho otec a zanechal ji ve zdi Před svou 
smrtí. Na paPírku stálo, že syna miluje a prosí Boha 
o odpuštěni. Otec sem přijel poměrně nedávno a náho
da tomu chtěla, žejej umístil právě tam, kam chtěl nyní 
svůj vzkaz vložil Joey. 

Působivý příběh! Jak může dojít k něčemu tak neob
vyklému? Patrně musí existovat komunikace mezi reali
tami a světy. Joey žij� ve sféře přítomnosti, které říKáme 
"náš svět" .  Ačkoli již jeho otec nežije, podle judaizmu 
nadále přebývá v ha-.5amajirn, v jiné sféře čili nebi, jež se 
nachází mimo náš svět. Obě tyto sféry existují v přítom
nosti a jedna s druhou komunikují. 

Dost možná, že konkrétní způsob, jak se vzkaz od 
Joeyho otce dostal kJoeymu, zůstane záhadou, nicmé
ně jedno je  jisté: aby se Joey mohl dozvědět, že otec je 
s ním stále v kontaktu, musí zde být něco, co je oba 
spojuje; médium,jež schraňuje prožitky z obou oblas
tí. Tím médiem je Božský zdroj - odpovídá popisu 
místa, které starověké civilizace nazývaly nebem; je to 
domov duše, jež je schránkou pro minulost, přítom
nost a budoucnost. 

Mezi Joeym a jeho otcem se prostřednictvím Bož
ského zdroje, který je propoj il, událo něco nádherné
ho. Proběhla mezi nimi komunikace, jež zahojila rány 
a ukončila spor otce a syna, přesahující čas, prostor 
a dokonce (v tomto případě) i život a smrt. Abychom 
pochopili, jak se to stalo a proč, musíme ještě hlouběji 
prozkoumat náš vztah k prostoru, který vytváří tady 
a tam, a času, jenž připouští tehdy a nyní. 
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HDVí TRDV zORmcoA TRm 
Jestliže platí výsledky experimentů a schra'nka Božské
ho zdroje skutečně obsahuje svět a vše, co se v něm 
nachází, pak možná brzy začneme znovu definovat své 
představy o prostoru a čase. Třeba 7Jistíme, že vzdále
nosti, které nás zdánlivě dělí jednoho od druhého, 
oddělují pouze naše těla. Jak jsme poznali z příběhu 
Joeyho ajeho otce, někde uvnitř nás exist�je něco, co 
není omezeno vzdáleností ani limitováno tradičními 
fyzikálními zákony. 

I když to vypadá jako science-fiction, jsou tyto mož
nosti předmětem vážného vědeckého výzkumu - tak 
důležitého, že v posledních letech studené války vyna
ložily jak Spojené státy, tak bývalý Sovětský svaz obrov
ské částky peněz a podnikly rozsáhlé výzkumy, aby zjis
tily, nakolik reálný je Zdroj , který vše spojuje.  Jednou 
z oblastí, jimiž se jej ich vědci zabývali ,  bylo cestování 
Zdr�jem na velké vzdálenosti prostřednictvím vnitř
ního vidění, což je určitý druh telepatie, známý jako 
viděni na ddlhu. Výsledky,jež by beze všeho mohly slou
žit jako předloha pro některé oblíbené filmy z posled
ních let, zapříčinily, že se již tak nejasná hranice mezi 
skutečností a fikcí stala ještě neurčitější. 

Roku 1 970 začaly Spojené státy oficiálně zkoumat 
"surfování" Zdrojem, jež by umožnilo vidět nepřátel
ské cíle ve vzdálených zemích. Právě tehdy začala CIA 
financovat první pokusy, v nichž se psychicky citlivíje
dinci, například lidé s vysokou mírou empatie (schop
nost vnímat prožitky druhých bez potřeby slovních či 
zrakových podnětů) , zaměřovali myslí na utajovaná 
místa.3 Jakmile se jim to podařilo, byli vedeni k po
drobnějšímu a podrobnějšímu popisu výsledků svého 
hledání. Tento program, který dostal akronym SCANA
TE (scan by coordinate - souřadnicové pozorování) , 
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byl jedním z předchůdců dnes již známých výzkumů 
Stanfordského výzkumného institutu, jež se týkaly vi
dění na dálku. 

Ač se vidění na dálku může v některých ohledech je
vit jako "vytržené z reality", je ve skutečnosti založeno 
na spolehlivých kvantových principech,jež jsme již v této 
knize zčásti probrali. Nicméně i odborníci přiznávají, 
že nikdo přesně nevÍ,jak vidění na dálku funguje. Jeho 
úspěch je z velké části připisován myšlence kvantové fy
ziky, podle níž jsou všechny zdánlivě pevné a oddělené 
věci vzájemně propojeny univerzálním energetickým 
polem. Zvedneme-li například nádhernou lasturu, 
existuje její energeti�ká část z kvantového pohledu všu
de. A protože tato lastura existuje i mimo místo, kde ji 
držíme v ruce, říkáme o ní, že je "nelokálnf'. 

Stále větší počet vědců uznává experimentální dů
kazy, že svět, planeta a dokonce i lidské tělo jsou nelo
kální. Jsme všude - nyní a napořád. Jak řekl Russell 
Targ (viz kapitolu 4) , i když jsme od sebe fyzicky oddě
leni, stále můžeme udržovat trvalé spojení - a právě 
toho se týká vidění na dálku. 

Účastníci programu SCANATE byli školeni ve snění 
v bdělém stavu, tedy "se zapojenými smysly". Změněné 
vědomí se jim uvolnilo a dokázalo se soustředit na zvo
lená místa, ať se nacházela ve vedlejší místnosti, nebo 
na opačném konci světa. Když Targ objasňoval propo
jenost našeho světa v kvantovém prostoru, uvedl: "Po
psat, co se děje v dalekých končinách Sovětského sva
zu, není o nic těžší, než popsat, co se děje naproti přes 
ulici."4 Než mohli být účastníci programu SCANATE 
nasazeni na tajné mise, absolvovali minimálně tříletou 
výuku. 

Podrobnosti o amerických vojenských projektech 
vidění na dálku byly zpřístupněných široké veřejnosti 
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teprve nedávno a zahrnují přinejmenším dvě metody. 
První, nazvaná souřadnicové vidění na dálku, spočívá 
v účastníkově popisu toho, co nalezl na konkrétních 
zeměpisných souřadnicích, určených šířkou a délkou. 
Druhá, pojmenovaná rozšířené vidění na dálku, je zalo
žena na řadě relaxačních a meditačních technik. 

Jakkoli se obě metody liší v detailech, začíná vidění 
na dálku zpravidla tím, že se pozorovatel dostane do 
přfjemně uvolněného stavu, v němž se smyslovým \je
mům ze vzdálených míst více otevře. Sezení se účastní 
průvodce, který pozorovatelovu pozornost navádí na 
konkrétní podrobnosti. Pokusná osoba je pak podle 
přesně stanoveného postupu,jenž jí umožní odlišit \je
my pro danou "misi" důležité od nepodstatných, schop
na popisovat své vidění stále podrobněji. Právě prů
vodcova nápověda odlišuje řízené vidění na dálku od 
běžných živých snů ve spánku. 

V důsledku ut€Yení tohoto výzkumu mohla začít nová 
éra získávání špionážních údajů, při němž byli lidé v te
rénu vystaveni menšímu riziku. To však platilo jen do 
poloviny 90. let, kdy byly programy vidění na dálku -
nesoucí krycí jména jako Projekt Stargate (Projekt 
Hvězdná brána) - zastaveny. Poslední "oficiálně" skon
čil roku 1995. Ačkoli řada lidí považuje uvedenou me
todu za "periferii vědy" a skeptici z řad armády jí nepři
kládají žádný význam, nelze úspěchy značného počtu 
experimentů s viděním na dálku považovat za pouhé 
dílo náhody. Některé možná dokonce zachránily život. 

Pozorovatelé "na dálku" dokázali během první války 
v Perském zálivu roku 1991  přesně určit rozmístění ne
přátelských raket v pouštích západního Iráku,5 a tak vy
loučili další uvažované oblasti. Vy110dy takového pátrá
ní jsou zřejmé. Zúžením počtu míst, kde mohly být 
zbraně uschovány, se dosáhlo značných úspor času, pa-
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liva i financí. Největším přínosem však byly zachráněné 
životy. Metoda vidění na dálku výrazně snížila riziko,jež 
vojáci při pátrání po smrtících raketách podstupují. 

O těchto projektech se zmiň�ji, protože dokládcyí 
dvě skutečnosti, které jsou pro porozumění Božské
mu zdroji  klíčové. Za prvé, je tu další signál, že Zdroj 
existuje. Aby mohla část našeho já cestovat do vzdále
ných míst a pozorovat reálné detaily, aniž vstaneme ze 
židle, musí existovat médium, skrze něž naše vědomí 
put�je.  Tím chci říct, že pozorovatel má přístup k cílo
vému místu, ať je kdekoli. Za druhé, sama podstata 
energie umožň�jící vidění na dálku dokaztúe hologra
fickou propqjenost,ježje součástí naší identity. Dřívěj
ší představy o tom, kdo jsme a jaká je naše úloha v ča
soprostoru, se tak na základě důkazů o Božském zdroji 
začín�jí hroutit. 

JRZVH. H1EHV OOHAž/ SHU1EČnOSl 
Zatímco západní věda teprve začíná chápat, co zname
ná náš vztah vůči času a prostoru v kontextu propqje
nosti, naši předkové si těchto souvislostí byli velice 
dobře vědomi. Například když jazykovědec Benjamin 
Lee Whorf prozkoumal jazyk Hopiů, zjistil, že jeho slova 
přímo odrážejí způsob, jakým příslušníci tohoto kme
ne vnímají svět. Jejich představa, kdojako lidé jsme, se 
výrazně liší od našeho typického nahlížení na sebe sama. 
V jejich očích svět představuje jedinou entitu, v níž je 
vše spojeno u zdroje. 

Ve své průkopnické práci Language, Thought, and 
Reality Qazyk, myšlení a realita) Whorf stručně shrnul 
přístup tohoto indiánského kmene ke světu: "V pohle
du Hopiů čas miZÍ a prostor je pozměněn, takže se již 
nejedná o homogenní a okamžitý věčný prostor odpo-
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vídající naší intuici nebo klasické newtonovské mecha
nice. "6 Jinak řečeno, Hopiové nepřemýšlejí o čase, pro
storu, vzdálenosti a realitě stejně jako my. Myslí si, že 
žijeme ve světě, kde je vše v chodu, propojené a děje se 
"nyní" . A jejich jazyk tento pohled odráží. 

Uvidíme-li třeba na moři vlnu, múžeme říci: "Podí
vej se na tu vlnu." Přitom víme, že ve skutečnosti vlna 
sama o sobě neexistuje -je tam díky ostatním vlnám. 
"Bez promítnutí do jazyka," říká Whorf, "by osamoce
nou vlnu nikdo nikdy neviděl. "7 To, co vidíme,je "hla
dina neustále se měnících vlnivých pohybů". V jazyce 
Hopiů se však řekne, že se oceán "vlní" , čímž se popíše 
stávající činnost vody. Abychom byli ještě přesnější, 
podle Whorfa "Hopiové řeknou walalata, tedy ,děje se 
víc vlnění' , čímž upozorní na jedno místo vlnění, prá
vě jako my. "8 Jejich popis světa je velice přesný, jakkoli 
nám může připadat zvláštní. 

Také pojmu "čas" přisuzuje tradiční myšlení Hopiů 
zcela jiný význam, než jak na něj pohlížíme my. Whorf 
zjistil, že "projevené v sobě zahrnuje vše, co je nebo 
bylo smyslúm dostupné, historický reálný svět .  . .  bez 
snahy rozlišit mezi přítomným a minulým a zároveň 
s vyloučením všeho, co nazýváme budoucností."9 Jinak 
řečeno, Hopiové používají stejná slova pro to, co je, 
i pro to, co se již stalo. Takový pohled na čas a jazyk 
dává ve světle dřívějších diskusí o kvantových možnos
tech jasný smysl. Hopiové popisují možnosti, jež byly 
zvoleny, a budoucnost nechávají otevřenou. 

Z poznatků o jazyce Hopiú a z doložených příkladú 
vidění na dálku vyplývá, že za naším vztahem k časo
prostoru je něco víc, než co jsme dosud připouštěli. 
Základem moderní fYziky je tvrzení, že čas a prostor 
od sebe nelze oddělit. Budeme-li tedy znovu přemýš
let nad tím, co pro nás v kontextu Božského zdroje 
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znamená vzdálenost, je  jasné, že stejně tak musíme 
znovu zvážit svlB vztah k času. Možnosti, které se tak 
naskýt:<ýí, j sou už doopravdy zéŮímavé. 

',.' , :<" , \ 'i 'j .!�}, ;: \ 

Hovl TEHOV JE DVDf 
Spěcháme s dětmi na fotbalový trénink, dokud je  muž
stvo ještě na hřišti, řítíme se na letiště, abychom stihli 
letadlo - a potom nás napadne: Co je vlastně čas? Jsou 
to vteřiny, minuty, hodiny atd. ,  bránící věcem, aby se 
dčly všechny n�jednou, jak říkáJohn Wheeler ve výro
ku, j ímžje uvedena tato kapitola? Existlye čas nezávis
le na našem vědomí? 

Ještě složitě;jší je otázka, zda j sou věci, které se dějí 
v čase, "flxované", či nikoli. Jsou události světa vepsány 
do časové přímky, jež se od�jí st<-:jně jako náš život? 
Nebo je čas určitým způsobem tvárný? A pokud ano, 
lze události , které se vjeho rámci odehréŮí, změnit? 

Všeobecně se má za to, že čas plyne pouze jedním 
směrem - vpřed - a že to, co se již stalo, je v podstatě 
vryto do struktury časoprostoru. Z experimentálních 
dúkazú však vyplývá, že naše představy o minulosti 
a přítomnosti nemust;jí být vůbec přesné a správné. 
Podle Einsteina se čas pohybuje dvěma směry, což zna
mená, že dnešní volba tak múže změnit události, které 
se odehrály včera. Roku 1983 byl navržen pokus, kte
rý měl takové možnosti vyzkoušet. Jeho výsledky jsou 
v naprostém rozponl se vším, k čemu jsme byli v sou
vislosti s pojetím času vedeni, a důsledky doslova pře
vratné. 

Když chtěl fyzik John WheeIer otestovat účinky pří
tomnosti na minulost, navrhl obměnu známého dvouš
těrbinového experimentu. Zde je stručné shrnutí pů
vodního pokusujak jsme jej popsali v kapitole 2. 
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Kvantová částice (foton) byla vystřelena na cíl, který 
dokázal rozpoznat, v jaké formě dorazila - zda jako 
částice hmoty, nebo jako energetická vlna. Před dosa
žením cíle však musela částice projít otvorem v překáž
ce. Zvláštnost pokusu spočívala v tom, že foton "po
znal", kdy byla v překážce pouze jedna štěrbina a kdy 
tam byly dvě. 

Když měl před sebou pouze jednu, pohyboval se 
a dorazil na místo určení právě tak, jak svou cestu za
čal -jako částice. V případě dvou štěrbin začal pokus 
jako částice, skrze oba otvory však prošel naráz jako 
vlna energie a také v cíli se choval jako vlna. 

Závěr: Jelikož o otvorech v překážce věděli pouze 
vědci, kteří pokus prováděli, je  zřejmé, že právě tato 
jejich vědomost ovlivnila chování fotonu. 

Když potom chtěl Wheeler ověřit své domněnky 
o minulosti a přítomnosti, učinil u pokusu zásadní změ
nu, totiž že foton byl pozorován až poté, co prošel pře
kážkou, avšak ještě předtím, než dorazil do cíle. Jinak 
řečeno, v době rozhodnutí, jak se na něj bude nahlí
žet, hyl již na cestě k cíli. 

Wheeler navrhl dva způsoby, jak poznat, že foton 
dosáhl cíle: použití objektivu, který jej zachytí" vizuál
ně jako částici, a použití obrazovky, která jej zachytí 
jako vlnu. Šlo o důležitý krok, neboť dřívější pokusy 
ukázaly, že foton se chová způsobem, který se od něj 
v závislosti na jeho pozorování očekává, tedy jako čás
tice, když byl pozorován jako částice, nebo jako vlna, 
když byl pozorován jako vlna. 

Jestliže se tedy během pokusu pozorovatel rozhodl 
nahlížet na foton jako na částici, použil objektiv, a fo
ton prošel pouze jedním otvorem. Pokud se pozoro
vatel rozhodl pohlížet na něj jako na vlnu, použil ob
razovku, a foton prošel oběma štěrbinami jako vlna. 
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A nyní přichází to hlavní: rozhodnutí bylo učiněno až 
poté, co pokus začal (přítomnost) , ovlivnilo však cho
vání částice na začátku pokusu (minulost) . Wheeler 
tento test nazval experimentem se zpožděnou volbou. 

Z toho vyplývá, že čas, jak jej známe ze svého života 
(reálná úroveň) , nemá na kvantovou sféru žádný úči
nek (energetická úroveň) . Wheeler soudí, že když poz
dější volba může určit, co se odehraje v minulosti, bude 
na něm samém, jestli se rozhodne "ovlivnit svou vol
bou to, co už vlastně mělo nastat". 10 Je to zásadní zá
věr, neboť otevírá dveře zcela novým možnostem na
šeho vztahu k času. Podle Wheelera může volba, již 
učiníme dnes, přím9 ovlivnit události, které již v mi
nulosti proběhly. Pokud je to pravda, může se tak změ
nit úplně všechno. 

Jak to tedy je? Ovlivňují či dokonce určují rozhod
nutí učiněná právě teď to, co se již odehrálo? Známe 
slova velkých mudrců, že se dokážeme přenést i přes 
největší utrpení, jež nás potkalo. Je tato schopnost roz
šířena o možnost přepsat dřívější události, které k utr
pení vedly? Připomeňme si film Návrat do budoucnosti, 
jehož hrdina Marty McFly (ztvárněný Michaelem J. 
Foxem) takovou možnost dostal. Zkusme si předsta
vit, co by nastalo, kdybychom dostali možnost poučit 
se z hrůz světových válek v minulém století anebo 
z bolestného rozvodu, který máme právě za sebou, 
a mohli dnes učinit takové volby, aby se nic takového 
nebylo mohlo stát. Získali bychom tak kvantový vyma
závač, který by nám umožnil změnit běh událostí, jež 
nakonec vyústily v bolestné prožitky. 

Právě tento nápad přispěl k další obměně dvouštěr
binového experimentu. Není bez zajímavosti, že tento 
této variantě říká pokus s "kvantovým vymazávačem". 
I když takový název vypadá složitě, je snadno vysvětli-
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telný a neznamená nic menšího než boření dalšího pa
radigmatu. Půjdu ale rovnou k věci. 

Ukázalo se, že chování částic je na začátku pokusu 
zcela předurčeno událostmi, které nenastanou dokon
ce ani v okamžiku, kdy je pokus ukončen. I I Jinak řeče
no, přítomnost má moc změnit to, co se již odehrálo 
v minulosti. Právě to je takzvaný efekt kvantového vy
mazávače: okolnosti,jež nastanou po určité skutečnosti, 
mohou změnit ("vymazat" ) dřívější způsob chování 
částic. 

V této souvislosti se nabízí otázka: Vztah�je se tento 
efekt pouze na kvantové částice, nebo se týká také nás? 

Možná nás naše vědomí navzdory tomu, žejsme stvo
řeni z částic, drží jako přilepené k událostem - válce, 
utrpení, rozvodu, chudobě či nemoci - které vnímá
me jako realitu. A my již tím, že se učíme ze svých chyb, 
měníme svou minulost, a děláme to tak odjakživa. Dost 
možná, že naše volby mají vlastnost promítat se zpět 
v čase, aniž bychom o tom věděli. 

Je možné, že svět, jak jej vidíme dnes, je výsledkem 
toho, co jsme se již jednou naučili a co se odráží v mi
nulém čase. Nad tim bychom se měli zamyslet. Navíc 
tuto možnost podporují výsledky výzkumu. Pokud je 
to pravda a náš svět se skutečně chová jako vesmírná 
smyčka se zpětnou vazbou, v níž poučení získané v sou
časnosti mění minulost, znamená to přinejmenším, že 
svět, jak jej známe dnes, je výsledkem toho, co jsme se 
již naučili. A že bez tohoto poučení by mohlo být mno
hem hůře, je to tak? 

Ať už však máme či nemáme vliv na minulost, je ne
pochybné, že volby, které činíme nyní, určují přítom
nost a budoucnost. A všechny tři tyto prvky - minulost, 
přítomnost a budoucnost - se nacház�jí ve schránce 
Božského zdroje. Je proto zcela logické, že bychom 
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měli se Zdrojem, jehož jsme součástí, smysluplně 
a užitečně komunikovat. A my to skutečně děláme,jak 
ukaz�jí vědecké pokusy i prastaré duchovní texty. vý
zkumy uvedené v předchozích kapitolách m�jí dva spo
lečné jmenovatele, které 

1 .  ukaz�jí, že jsme součástí Božského zdroje; 

2. dokazt�í, že lidské emoce (přesvědčení, 
očekávání a pocity) jsou jazykem, jemuž Božský 
zdroj rozumí. 

Je z�jímavé - jakkpli se může jednat o pouhou sho
du náhod - že právě emoce byly z křesťanských biblic
kých textů vypuštěny a odrazovala od nich i západní 
kultura. Dnes se ale vše mění. Mužijsou vedeni k tomu, 
aby si své emoce hýčkali, a ženy hledají nové cesty, 
kterak vyjádřit sílu jakožto přirozenou součást jejich 
bytí. Je zh;jmé, že emoce, post(�je a přesvědčení jsou 
jazykem Božského zdroje. 

A také platí, že právě kvalita emocí nám umožňuje 
vnímat energetické pole propojl�ící vesmír, a vnímat 
je výrazným, uzdraVl�j ícím a přirozeným způsobem. 

Otázka teď zní: "Když hovoříme k Božskému zdroji, 
jak poznáme, že nám odpovídá?" Jestliže jsou postqje, 
emoce, přesvědčení a modlitby předlohou kvantové 
podstaty vesmíru, co se potom dozvíme o naší roli 
v tomto dialogu od těla, života, vztahů? Abychom moh
li tuto otázku zodpovědět, musíme pochopit druhou 
část naší rozmluvy s vesmírem. Jak tedy máme inter
pretovat vzkazy z Božského zdroje? 

---------.. ..---------
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H A P I T O L A  Š E S T  

UEsm(R H nóm PRomLouuó: 
UZHAZY ZE ZDROJE 

"Když není lásky ani nenávisti 
vše se stává jasným a nezastřeným. 

Leč učiň byť jen drobnou změnu 
, " a nebesa budou oddělena od země 

nekonečnou vzdáleností. " . 

- Čchien-č' Seng-cchan, 
třetí čínský zenový patriarcha, 

6.-7. století 
(upraveno dle překladu knihy 

Dennise Cenpo Merzla 
Oko nikdy nesPí - Přímo do srdce zenu, 

již vydalo nakladatelství Dharmagai.l) 

I� -
,Jsme zrcadlem 
i tváří v něm. " 

- Rúmí, 
perský básník, 13.  století .. 

Zatímco k Božskému zdroji mluvíme jazykem pocitů 
a hodnot, jež vyznáváme, Zdroj nám odPovídá událostmi, 
které nastanou,jak je popsáno v předchozích kapitolách. 
Naše nejhlubší přesvědčení se v tomto dialogu stává plá
nem pro vše, co zažíváme. Rozprava se světem je nepřetr-
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žitá a nikdy neskončí, ať již jde o životní hannonii, uzdra-1il 
vení těla, vztahy a milostná dobrodružství či kariéru. Pro
tože je tento rozhovor trvalý, nemůžeme se nikdy stát 
pasivními pozorovateli vlastního života. Pokud jsme při 
vědomí, pak - v souladu s definicí - neustále tvoříme. 

Někdy je rozmluva jemná, jindy zase ne. Ať užje ale 
jakákoli, život v zrcadlené realitě nás ujišťuje, že svět není 
ničím víc - a také ničím míň - než Zdrojem odrážejícím 
naše nejhlubší a nejopravdovější vnitřní hodnoty. 

To také zahrnuje naše důvěrné vztahy. Jsou věrnými 
obrazy nás samých, jakje vidíme v lidech kolem sebe. 
Smířit se s nimi však bývá mimořádně obtížné,jakkoli 
mohou představovat i nejrychlejší cestu k uzdravení. 

, " "  ' :':,' i: , ·' ,' ; ,  

nRšE ZRCRDlEnA RERl/TR 
Roku 1 998 jsem v Tibetu prožil něco, co může poslou
žit jako působivá metafora fungování kvantové "kon
verzace". Naše výprava byla na cestě do hlavního měs
ta Lhasy, když jsme zabočili na cestu vedoucí k jezírku 
na úpatí útesu. Vzduch se ani nehnul, a takjezerní hla
dina dokonale odrážela vše kolem. 

Z vyvýšeného bodu jsem ve vodě spatřil obrovský ob
raz nádherně vytesaného Buddhy. Bylo jasné, že obraz 
je vytesán někde na útesu tyčícím se nad jezerem, i když 
jsem jej v tom okamžiku neviděl - jenom ten odraz. 
TepIVe když jsme projeli zatáčkou a cesta se zase srov
nala, uviděljsem na vlastní oči zdroj onoho odrazu. Teď 
tu byl: Buddha vytesaný ve vysokém reliéfu a vystupující 
ze skály se tyčil nad jezerem jako němý svědek všech, 
kdo tudy prošli. 

V té chvI1i se obraz na hladině jezera stal symbolem 
viditelného světa. Když jsme \jeli do zatáčky a já jsem 
ve vodě uviděl Buddhu, představoval jeho odraz jedi-
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ný způsob,  j ak poznat, že zde ta socha existqje. I když 
jsem předpokládal, že obrazje odrazem něčeho hmot
ného, nemohl jsem z místa, kde jsem se zrovna nachá
zel, předobraz vidět. Podobně je tomu i s každoden
ním životem,jenž je odrazem hlubší reality promítnuté 
na plátno světa - reality, kterou z místa uvnitř ní pros
tě nemůžeme vidět. 

Vyobrazení 1 1 .  Zrcadlící se Buddha vytesaný do útesu 
poblíž tibetské Lhasy. 

Jak starověké texty, tak současná věda nám říkají, že 
to, co vnímáme jako viditelné vztahy "života", není víc 
ani méně než odraz věcí z jiné sféry - z místa, které ze 
svého postavení ve vesmíru nemůžeme vidět. A stejně 
jako jsem s jistotou věděl, že obraz ve vodě zrcadlí něco 
skutečného a jednoznačného, můžeme si být jisti, že 
život nás informuje o událostech, j ež se dějí v jiné sféře 
bytí. To, že nemůžeme tyto události pozorovat, nezna
mená, že nejsou skutečné. Starověké texty dokonce tvr
dí, že nespatřený svět je skutečnější než ten, který vidí
me. Jak víme od Bohma z úvodu této knihy, odtud, 
kde se v časoprostoru nacházíme, prostě nelze "hlubší 
realitu" zpozorovat. 
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Jakkoli však nedokážeme nahlédnout přímo do ne
viditelné sféry, máme představu o tom, co se v ní ode
hrává, neboť můžeme pozorovat její  odraz v každoden
ním životě. Naše denní prožitky z tohoto pohledu slouží 
jako vzkazy z hlubších realit -je to komunikace vychá
zející z nitra vlastního Božského zdroje. A stejně jako 
musíme porozumět slovům jazyka, abychom chápali 
jejich obsah, musíme rozumět jazyku Božského zdro
je, abychom měli z jeho sdělení užitek. 

Vzkazy, které skrze něj přicházejí, jsou někdy přímé 
a nelze se v nich mýlit, jindy zase jsou tak málo zřetel
né, že je ani nezaznamenáme. Nezřídka však z jejich 
sdělení vyrozumíme něco úplně jiného, než co nám 
skutečně říkají. 

, , 

I , '.\" 

olC oEol uiov TRHoUt. JRH UVPRoÚ 
V tom okamžiku jsem ucítil náraz větru a začaly mě pálit oči. 
Upřeně jsem hleděl oním směrem, ale nespatřil jsem naprosto 
nic neobvyklého. 

"Nic nevidím, " řekl jsem. 
,Jenom jsi to cítil, " vysvětlil mi. [. . .  J 
"Co, ten vítr?"  
"Nejen vítr, " odPověděl stroze. "Možná se ti to jeví jako 

vítr, protože vítr je jediné, co znáš. "I 

V rozhovoru poučuje indiánský medicinman kme
ne Yaqui DonJuan svého studenta Carlose Castanedu 
o jemné realitě neviditelného světa. Castaneda, antro
polog dokumentující v knize Cesta do lxtlanu svůj po
byt u tohoto šamana, brzy pochopil, že se nemůže spo
léhat na filtry svých \jemů,jak byl dosud zvyklý, protože 
svět funguje nejen na viditelných, nýbrž také neviditel
ných úrovních. 
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Castaneda se napříKlad vždy učil, že když se keřům 
pohupují větve a člověk cítí, jak se mu o tváře otírá stu
dený vzduch, je to vítr. Medicinman ho však upozorňu
je, že mu to jako vítr pouze připadá, protože je to jediné 
vysvětlení,jež zná. Jistě, může to být vítr, jenže pocit vě
tru vanoucího do obličeje a čechr<yícího vlasy může být 
i energie ducha, který o sobě dává vědět. Castaneda 
poznal, že podobný prožitek už nikdy nebude vnímat 
"pouze jako vítr". 

Skrze filtry \jemů se snažíme milostná dobrodružství, 
přátelství, finance nebo zdraví vsadit do rámce vytvoře
ného minulou zkušeností. A i když může tato hranice 
platit, jak dobře nám ve skutečnosti slouží? Jak často 
reagujeme naučeným

' 
zpúsobem, a ne na základě zku

šenosti? Kolikrát jsme se zřekli bohatšího života, hlubší
ho vztahu či zajímavějšího zaměstnání jenom proto, že 
ph1ežitost, která se nám naskytla, připomínala jinou, 
kterou jsme kdysi zamítli? 

Jsme ROLOOĚRI RO RAš SOĚT 
V kontextu Božského zdroje jsme součástí každého 
stébla trávy, každého kamene v potoku či říčce. Jsme 
součástí každé kapky deště i studeného vzduchu, který 
se nám otírá o tváře, když ráno vyjdeme z domu. 

Pokud je naše spojení se vším, co ve světě existuje, 
opravdu tak hluboké, potom bychom logicky měli den 
co den vidět důkazy takového spojení. Ostatně, třeba 
takové důkazy opravdu vidíme, a možná denně, jenže 
v podobě, kterou nemusíme vždy rozpoznat anebo ji 
vúbec nezaznamenáme. 

Je nám známo, že čím déle se nacházíme v přítom
nosti určitého člověka, na určitém místě či okolo urči
tých věcí, tím přfjemněji se cítíme. Pro většinu z nás je 
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bezesporu přfjemnější vstoupit do obýváku doma než 
do "obývacího pokoje" hotelu v cizím městě. I když jde 
o nově postavený hotel s nejmodernějším vnitřním sys
témem, s novými koberci a krásným čalouněním, do
mov to prostě není. Ve ChV11i, kdy něco takového pro
žíváme, určuje náš pocit pohody citlivé naladění jemné 
energie, která nás uvádí do rovnováhy s okolním svě
tem; takovou vyváženost nazýváme rezonancí. 

Rezonujeme do jisté míry se vším, aťje to auto, dům 
či dokonce spotřebiče, na něž každý den spoléháme. 
Proto také pouhou přítomností ovlivňujeme ostatní 
lidi, své okolí a svět. Nemělo by nás tedy překvapit, že 
když se změní něco v nás nebo v okolí, projeví se tyto 
změny v našem životě. 

Někdy se však takové změny projeví nepříliš zřetel
ně. Kdysi jsem byl majitelem "ameriky" , a když jsem 
potom v roce 1995 auto prodával, měl původní motor 
najeto téměř půl milionu kilometrů. Vždy jsem o své
ho "starého kamaráda" co nejlépe pečoval. Byl to spo
lehlivý vůz a stále vypadal jako nový. Bezpečně jsem 
v něm projel coloradské pohoří až ke kopcům Napa 
Valley v Kalifornii a potom zase zpátky do vysoce polo
žených pustin Nového Mexika. 

Auto startovalo na první otočení klíčkem a jezdilo 
naprosto bez problémů, ale jakmile jsem je někomu 
půjčil, nikdy se nezapomnělo "rozbít". Scénář byl vždy 
stejný - v motoru se začal ozývat neznámý zvuk a na 
palubní desce se rozblikala výstražná kontrolka, ane
bo se auto jednoduše zastavilo a nejelo. Jakmile jsem 
za volant usedl já, abych vůz zavezl do servisu, problém 
se rychle "sám urovnal" - prostě záhadně zmizel. 

Automechanik mě ujišťoval, že "takové věci se dějí 
pořád", jenže já jsem si jistý, že když po několika fa
lešných poplaších uviděl, jak se můj pontiac s půl mi-
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Honem kilometrů na tachometru říti k němu na par
koviště, začal o svém tvrzení pochybovat. I když to 
nedokážu vědecky dokázat, mluvit jsem s dostatečným 
počtem lidí, abych �istil, že se nejednalo o nic neob
vyklého. Předměty, které j sou nám důvěrně známy 
(a my zase jim) , prostě fung�í lépe, když jsme s nimi. 
Někdy se však naše souznění se světem projeví způso
bem, který už tak jemný není, a vzkaz,jenž k nám míří, 
lzejen těžko přehlédnout. Ostatně, o tomje i následu
jící příběh. 

Na jaře roku 1990 jsem opustil svou kariéru v obran
ném průmyslu v Denveru a přechodně se zabydlel 
v San Francisku. Přes den jsem vylepšoval své přednáš
ky, psal první knihu 'a v noci pracoval jako poradce. 
Má poradenská činnost spočívala v napomáhání lidem, 
aby pochopili sílu emocí a roli, již hrají v jejich vzta
zích.Jedna z mých prvních klientek popsala vztah, kte
rý může posloužit jako nádherná ukázka, jak hluboké 
- a úplné - dokáže být naše souznění se světem. 

Svůj dlouhotrvající poměr s jistým mužem vylíčila 
jako "rande, které nikdy neskončí". Byli spolu přes deset 
let, kdyžjejich vztah najednou beznadějně uvízl ve sle
pé uličce. Debaty o sňatku vždy skončily hořkou hád
kou, jenže sami být nechtěli, chtěli žít spolu. Jednoho 
večera mi klientka popsala tak jasný a intenzivní záži
tek souznění, že o existenci propojení se světem neby
lo možno vůbec pochybovat. 

"Povězte mi, co jste prožila za uplynulý týden," vybí
dljsemji. ,Jak to jde doma?" 

"Tomu nebudete věřit, co se doma stalo," spustila ta 
žena. "Byl to opravdu zvláštní týden! Nejdřív, když jsme 
já a můj přítel seděli na gauči a dívali se na televizi, 
jsme uslyšeli z koupelny hlasitou ránu. Běželi jsme se 
tam podívat, a představte si, co j sme viděli ! "  
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"Vubec si netroufám hádat, natož si to představo
vat,"  odpověděl jsem. "Ale skutelnějste probudila mou 
zvědavost. . .  co se přihodilo?" 

"No, trubka s horkou vodou, co vede pod umyva
dlem, explodovala a vyrazila z pantů dvířka koupelno
vé skříňky. Ta pak dopadla na stěnu proti umyvadlu," 
řekla. 

"Opravdu?" podivil jsem se. "O něčem takovém jsem 
ještě neslyšel." 

"A to není všechno," chrlila ze sebe. "Ono to pokra
čovalo !  Kdyžjsme sešli do garáže, protože jsme někam 
chtěli jet, byla podlaha plná horké vody - vybuchl bo
Her a voda byla všude. Vycouvali jsme tedy s autem na 
přfjezdovou cestu a přitom praskla hadice od chladi
če. Po cestě najednou tekla horká nemrznoucí kapali
na! "  

Naslouchal jsem ženiným slovlim a hned jsem roz
poznal modelovou situaci. "Co se u vás tehdy dělo?" 
zeptal jsem se. "Popište mi,jaký byl toho dne váš vztah." 

"To je jednoduché," vyhrkla. "V domě to bylo jako 
v papiňáku." Najednou ztichla a jen se na mě dívala. 
"Nemyslíte si, že to napětí v našem vztahu má něco 
společného s tím, co se stalo, že ne?" 

"V mém světě," odvětil jsem, "všechno souvisí se vším. 
Jsme naladěni na svlij svět a ten nám fyzicky ukazuje 
energii, kterou emocionálně prožíváme. Někdy je jem
ná, ale ve vašem případě šlo o doslovnou ukázku toho, 
co jsem teď řekl - ty události odrážely vypjatou situaci, 
ve které se s přítelem nacházíte. A stalo se tak prostřed
nictvím média, které po tisíciletí ztělesňuje emoce: 
pomocí vody. Energetické pole vám poslalo působivý, 
nádherně zřetelný vzkaz! Teď mi řekněte: co s tím 
uděláte?" 
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Klíč 17: Božský zdroj sloužíjako zrcadlo ve světě 
vztahů, které si svými postoji vytváříme. ,; 

, . , ' .. 

Nezáleží na tom, jestli své rezonanční spojení s re
alitou kolem nás rozpoznáme, či nikoli; v Božském 
zdroji existuje. Pokud jsme natolik moudří, abychom 
porozuměli vzkazům, jež k nám přicházejí skrze okolí, 
může se nám vztah se světem stát významným učite
lem - a někdy dokonce zachránit život! 

UZHRZ JRHU URRUuAnl 
Nejlepším přítelem mé matky byl hned po dvou synech 
pětikilový balík energie v podobě border teriéra zva
ného Corey Sue (zkráceně "Corey") .  Jezdím často na 
autorské čtení a podnikám přednášková turné, ale vždy 
se snažím matce alespoň jednou týdně zavolat, abych 
se ohlásil a zjistil, jak jde život, a pověděljí, co je nové
ho u mě. 

Roku 2000 jsem jednou v neděli odpoledne, těsně 
před autorským čtením mé knihy The IsaiahEffect (Izajá
šův efekt) , zavolal domů a matka se mi svěřila, že má 
o Corey strach.  Corey se vůbec nechovala jako obvykle, 
dokonce ani moc nežrala, a tak j i  matka vzala k veteri
náři, aby se na ni podíval. Vyšetření zahrnovalo i sérii 
rentgenových snímků, které ukázaly něco, co nikdo 
nečekal. Z jakéhosi nevysvětlitelného důvodu byly na 
snímcích plic vidět malé bílé tečky, které tam neměly co 
dělat. "Nic podobného jsem u psa ještě neviděl," řekl 
veterinář zmateně a rozhodl se provést další testy, aby 
se zjistilo, co ty tečky pro Coreyin stav znamemýí. 
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Poslouchal jsem matčino úzkostné vyprávění a začal 
jsem se znepokojovat z jiného důvodu. Pověděl jsem 
jí o principu souznění a o tom, jak jsme naladěni na 
okolní svět, automobily, domov, dokonce i na zvířecí 
miláčky. Uvedl jsem případy, kdy zvířata prokazatelně 
převzala zdravotní stav svých majitelů, a to o týdny nebo 
i měsíce dříve, než byl stejný problém objeven v těle 
člověka, který se o ně staral. Něco mi říkalo, že podob
né to bude s Corey a mou matkou. 

Po delším přesvědčování, že život je plný takovýchto 
vzkazů, matka slíbila, že se v týdnu půjde dát vyšetřit. 
Ačkoli  necítila žádnou bolest a z vnějšího pohledu 
neměla sebemenší důvod jít k lékaři , souhlasila, že se 
objedná na prohlídku zahrn�jfcí i rentgen hrudníku. 

Asi už tušíte , kam tento příběh směřtýe a proč vám 
jej tu vyprávím. K matčinu překvapení jí rentgen od
halil na pravé plíci podezřelou skvrnu, která tam před 
necelým rokem, kdy absolvovala obvyklé vyšetření, 
nebyla. Po dalším vyšetření se matka dozvěděla, že se jí 
na plíci v poj ivové tkáni tvoří j izva, j�jíž příčinou je 
dávno zapomenuté onemocnění v dětství. Tehdy se sice 
uzdravila, ale ta skvrnka byla rakovinotvorná. O tři týd
ny pozd�ji podstoupila matka operaci, při níž jí od
stranili celou spodní třetinu pravé plíce. 

Když jsem později v postoperačním pokoji mluvil 
s lékařem, opakoval mi už poněkolikáté,jaké měla mat
ka štěstí, že se na nádor přišlo tak brzy, zejména když 
tu nebyly žádné příznaky, které by ji na problém upo
zornily. Před operací se cítila skvěle a spokojeně žila 
s Corey, syny a nádhernou zahradou, aniž v nejmen
ším tušila, že se děje něco nedobrého. 

To je jeden z příkladů, jak lze využít zrcadla. Díky 
tomu, že jsme se s matkou naučili číst vzkazy, jež nám 
život v určitém okamžiku zasílal, a věřili jsme té řeči 
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natolik, že jsme ji dokázali použít v praxi, skončil ten
to příběh šťastně: matka se po operaci uzdravila. Do
dnes, kdy toto píšu, se má skvěle a žije bez rakoviny j iž 
šest let. 

Není bez zajímavosti, že skvrnky na Coreyiných plí
cích po operaci rovněž úplně zmizely. Corey žila s mat
kouještě dalších šest let; obě se těšily dobrému zdraví 
a užívaly si jedna druhé a všedního, každodenního ži
vota. 

(Pozndmka: Corey Sue opustila tento svět sešlostí vě
kem v době, kdy tato kniha procházela redakčními 
úpravami. Když zemřela, zbývalo jí půl roku do pat
náctých narozenin, c<?ž je v "psích letech" u jej í  rasy 
téměř sto let. Obdobf,jež následovalo po matčině ope
raci, prožila v dobrém zdraví a s j iskrou, která přinesla 
radost každému, komu vstoupila do života. Jak matka 
říkávala, pro Corey Sue nebyl nikdo cizí. Milovala kaž
dého, koho potkala, a dávala mu to najevo něžným 
mokrým polibkem, který nyní bude scházet každému, 
kdo ji znal.)  

Ačkoli se nedá vědecky dokázat, že Coreyin zdravot
ní stav souvisel s matčinou nemocí, lze říci, že synchro
nie těchto dvou událostí je velmi zřetelná. Protože se 
nejedná o ojedinělý případ, musíme připustit, že jak
mile takovou synchronii zaznamenáme, jde o korela
ci. Tomuto spqjení ani dnes plně nerozumíme a moh
li bychom je zkoumat dalších padesát let, aniž bychom 
je plně pochopili. Co však můžeme udělat, je použít to, 
co známe. Potom se události všedního dne promění 
v bohatý jazyk, jenž nám dovolí nahlédnout do našich 
nejdůvěrnějších tajemství. 

Znovu opakuji: ve světě, v němž sám život zrcadlí 
naše nejhlubší hodnoty, může skutečně existovat ta
jemství. Nakonec však stejně příliš nezáleží na tom,jak 
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nám nečekané okliky změní cestu životem, jako spíše 
na tom, zda dokážeme či nedokážeme rozpoznat ja
zyk, který nás před nimi varuje. 

ORŠE OEJUĚTŠ/ OBRUV 
Jelikož Božský zdroj prostřednictvím životních událos
tí bez přestání zrcadlí naše vnitřní hodnoty, postoje 
a emoce, přináší každodenní život nahlédnutí do nej
hlubších sfér našeho skrytého já. Je to osobní zrcadlo, 
zobrazující naše nejpravdivější hodnoty, vášně a oba
vy. Svět je zrcadlo, před něž není vždy snadné se posta
vit. Život nám s maximální upřímností dává pohléd
nout do podstaty našich hodnot, přičemž někdy k nám 
vyslaný odraz přichází způsobem, který bychom sotva 
čekali. 

• • 

Vzpomínám si na událost, k níž jednou večer v roce 
1 989 došlo v potravinářství Safeway na předměstí Den
veru. Cestou z práce jsem se tam jako obvykle zastavil, 
abych koupil něco k večeři. Když jsem procházel po
dél regálů s konzervovanými potravinami, zvedl jsem 
na okamžik oči od nákupního lístku a zaznamenal, že 
v uličce jsem jen já a mladá maminka s holčičkou usa
zenou ve vozíku. Zjevně spěchaly a nejspíš byly nadše
né stejně jako já, že musí na konci dlouhého dne ještě 
nakupovat. 

Když jsem se vrátil k seznamu, abych jej porovnával 
s nápisy na plechovkách v regálech, zničehonic mě vy
děsil dětský křik. Nebyl to však jen ledajaký křik; hlasi
tostí a srdceryvností připomínal Smolíčka, kterého 
unášejí jezinky. Dívenka seděla v nákupním vozíku sama 
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a byla vyděšená . . .  naprosto vyděšená. V mžiku oka byla 
matka zase u ní a začala ji uklidňovat. Dítě přestalo 
křičet a všechno se opět vrátilo k normálu. 

I když jsme každý jistě někdy byli svědkem podobné 
scény, něco se mi nezdálo. Buhvíproč se mi nechtělo 
tu běžnou phnodou jen tak přejít, a proto jsem se za
myslel, co se stalo, a očima bezděčně projel uličku. 
Uviděl jsem matku, jak na okamžik poodstoupila od 
vozíku a svou dvou nebo th1etou dcerku nechala sa
motnou. To bylo všechno - dívka prostě byla sama. 

Proč byla tak vystrašená? Matka poodešla za roh ulič
ky jen na okamžik. Proč se dítě v takové situaci tolik 
vystraší, když je obklQPuje svět pestrobarevných ple
chovek s hezkými etiketami a nikdo mu nebrání v jeho 
pruzkumu? Proč si holčička prostě neřekla: .IUPíí, teď 
jsem tady sama se vJemi těmi krásnými červenobílými plechov
kami CamPbellovy polévky. Asi prozkoumám každou řadu, 
hezky jednu Plechovku po druhé, a Pěkně si to užiju! Proč se 
představa, že bude sama, byť jen na chvilinku, dotkla 
kdesi hluboko v jejím nitru něčeho, kvuli čemu začala 
ječet, jako by ji  na nože brali? 

Na další večer jsem si naplánoval poradnu s asi pěta
třicetiletou ženou, s níž jsem pracoval již mnohokrát 
předtím. Naše sezení začalo jako obvykle. Když se žena 
uvelebila v proutěném křesle naproti mně, požádal 
jsem ji, ať mi popíše, co se událo v týdnu od naší po
slední rozmluvy. Spustila o vztahu s manželem, s nímž 
tehdy byla téměř osmnáct let. Celou tu dobu se větši
nou hádali, občas se to neobešlo bez násilí. Bezmála 
denně schytávala za všechno kritiku, ať šlo o oblečení, 
vedení domácnosti nebo vaření. Dokonce i v posteli 
cítila, že nikdy není dost dobrá. 

Ačkoli jednání, jež popsala, nebylo v jejím vztahu 
nic nového, minulý týden se situace vyhrotila. Když 
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začala manželovi klást nepřfjemné otázky, jak je to s je
ho "přesčasy" a s prací do pozdních nočních hodin, roz
zuřil se. Svého muže milovala a dlouho mu věřila, byla 
s ním však nešťastná. Teď její neštěstí ještě znásobila fy
zická újma, protože manžel nad sebou ztratil kontrolu. 

V rozčilení ji  srazil k zemi a odešel bydlet ke kama
rádovi. Nenechal jí telefonní číslo, adresu ani vzkaz, 
kdy a zda vůbec se vrátí - prostě zmizel. Muž, který 
jí dělal ze života peklo a ohrožoval ji výbuchy emocí 
a urážek, byl tedy konečně pryč. 

Když dovyprávěla, čekal jsem, že spatřím náznak úle
vy. Místo toho se začalo dít něco nepochopitelného. 
Jakmile ženě došlo, že jí muž zmizel ze života, začala 
neovladatelně vzlykat. Když jsem se jí zeptal, jak se cítí, 
neodpověděla s odhodláním ani s úlevou, jak jsem če
kal. Místo toho řekla, že prožívá bolest z osamění 
a touhy. Začala líčit, jak se bez manžela cítí "zdrcená" 
a "naprosto zničená". Teď, když měla příležitost žít bez 
kritizování, urážek a týrání, byla nešťastná. Proč? 

Odpověď na ono "proč" je u obou popsaných situa
cí stejná. Sice se jedna od druhé liší, mají však společ
ného jmenovatele. Je dost dobře možné, že hrůza, kte
rou zažila dívenka v potravinářství Safeway, a pocit 
zničení, jenž posedl ženu, když ji opustil hrubiánský 
manžel, měla jen málo společného s lidmi, kteří je 
v danou chV11i opustili. Matka a manžel posloužili jako 
katalyzátor ke spuštění sotva patrného, leč intenzivní
ho vzorce chování, který každý nosíme tak hluboko, že 
je sotva rozpoznatelný . . .  a často si jej vůbec neuvědo
mujeme. 

Tím vzorcem je strach. 
Strach má v naší kultuře mnoho tváří. Hraje klíčo

vou roli ve způsobu, jakým budujeme přátelství, karié
ru, milostné vztahy, zdraví, přičemž se objevuje prak-
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ticky denně jako určující motiv našeho života, aniž si 
to vúbec uvědomíme. A dokonce tento vzorec chování 
nemusí být ani náš. 

Když prožijeme něco, co v nás vyvolá silné emoce, 
múžeme si být skoro jisti, že ať si o příčině strachu mys
líme cokoli, velmi pravděpodobně na povrch vyplulo 
něco zcela jiného, něco tak závažného a zásadního, že 
je snadné to přehlédnout -dokud nám to nezkříží ces
tu zpúsobem,  který už prostě přehlédnout nelze. 

STRRCH R JEHO UZORCE 
Když nyní čtete tuto knihu,je dost pravděpodobné, že 
jste již mnohé své vztahy podrobili zkoumání a získali 
tak cenné poznatky o tom, jací lidé ve vás vyvolávají  ty 
které reakce a proč. Sami se nepochybně znáte nato
lik dobře, že kdybych se vás zeptal na vaši současnost 
a minulost, dali byste mi "správné" odpovědi, na je
jichž základě bychom dospěli ke "správným" závěrúm, 
bez ohledu na druh terapeutického testu. A právě 
v těchto dokonalých a přijatelných odpovědích vám 
múže uniknout jeden z nejniternějších motivú chová
ní, který se od narození táhne životem jako červená 
nit. Právě z toho dúvodu vybízím účastníky seminářú, 
ať v předtištěném formuláři popíší u lidí, kteří se o ně 
v dětství nejvíce starali, ty nejvýraznější vzorce chová
ní, jež považují za "negativní" . 

Na negativní vzorce se ptám proto, že jen zřídka ví
dám lidi lapené v pozitivních vzorcích radosti. Takřka 
všeobecně platí, že situace, v nichž si lidé připadají 
bezradní, pocházejí  z něčeho, co lze považovat za ne
gativní pocity. Jedná se o emoce, které pociťujeme 
v souvislosti s negativními zkušenostmi a s tím, co pro 
nás znamenají. A i když to, co se stalo, nedokážeme 
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změnit, můžeme pochopit, proč se tak cítíme, a tomu,
!1 

co to pro nás náš životní příběh znamená, dát nový 
náboj.  

Když cvičení skončí, požádám posluchače, ať začnou 
hlasitě vyvolávat negativní vlastnosti svých pečovatelů, 
které si poznamenali. Většina lidí vyrústala u vlastních 
rodičů, jiní u pěstounú, pro někoho je  však tím pod
statným starší bratr nebo sestra, další příbuzní anebo 
rodinní přátelé. V každém případě jde o lidi, kteří se 
o mé seminaristy starali v době, kdy na ně měli největší 
vliv - tedy zhruba do puberty. 

Jakmile posluchači začnou vykřikovat poznamenané 
negativní vlastnosti, zmizí z místnosti všechen ostych 
a zároveň se ukáže něco zvláštního: řada lidí má na to, 
co v dět.,tví cítili, velice podobné vzpomínky a k popisu 
svých pocitú často volí naprosto st(jná slova. Zapísl�ji ta 
takřka identická přídavná.im61a na tahu li - třeba: 

rozzuřený 
předpqjatý 
panovačný 

chladný 
vulgární 
nepřístupný 

nedostupný 
žárlivý 
vystrašený 

kritický 
přísný 
falešný 

Místnost se pr<�jasň�je a lidé se tomu, co vidí na ta
buli, začínají smát. Skoro to vypadá, jako bychom všich
ni pocházeli zjedné rodiny. Podobnost slovje víc než 
náhodná. Jak múže mít tolik lidí pocházc:;jících každý 
z jiného prostředí natolik podobnou zkušenost? Od
povědí na tuto záhadu je vzorec chování, uložený hlu
boko ve struktuře našeho kolektivního vědomí. Může
me jej popsat jako prvotní obavu, základní strach. 

Vzorce strachu se prqjevují  nenápadně, když si je 
však vybavíme, bývají natolik bolestné, že se je snažíme 
zastřít, aby se staly snesitelnějšími. Podobně jako exis
tují nepřljemné rodinné vzpomínky, ale málokdy se 
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o nich mluví, nevědomky zakrýváme svou minulost spo
lečensky přijatelným způsobem. V utajování obav do
kážeme být natolik úspěšní, že původní příčiny bolesti 
vlastně zapomeneme a jediné, co zůstává, jsou jej ich 
nevědomé vnější projevy. 

Stejně jako žena, kterou opustil manžel, či dívenka 
z obchodu netušily, proč cítily strach a reagovaly svým 
způsobem, ani my to nevíme. Strach různě maskt�eme, 
a tak nás nic nenutí hovořit o bolestech, jež jsme zažili . 
.Jenže s námi zůstávají - nevyřešené a stále se připomí
n<yící - dokud se něco nestane a na jejich řešení je už 
pozdě. Když se odvážíme nahlédnout hlouběji do svých 
intenzivních prožitků, - aniž bychom sami před sebou 
něco skrývali - 7Jistíme, že přes zdánlivou různost obav 
je lze rozdělit do tří základních vzorců (a jejich kombi
nací) : strachu z odloučení a opuštění, strachu z nízké 
sebeúcty a strachu z odevzdání se a důvěry. 

Pojďme je nyní podrobně prozkoumat. 

PRunr UZUREC: 
S TRACH Z ODLOUČEnI A oPušTĚnI 

Takřka v každém z nás je zakořeněn pocit samoty. Člo
věk, ba i celá rodina v sobě nese nevyřčený strach, že 
jsme určitým způsobem odděleni od toho, kdo nebo 
co nese odpovědnost za naši existenci. Máme pocit, že 
tam někde v mlze dávných vzpomínek jsme sem byli 
přineseni a pak bez vysvětlení opuštěni. 

Proč bychom měli čekat, že se budeme cítit j inak? 
Máme sice vědu, která dokáže vynést člověka na Měsíc 
a přeměnit náš genetický kód, přitom ale stále netuší
me, kdo vlastně jsme. A rozhodně ani nevíme jistě, jak 
jsme se sem dostali. Vnitřně cítíme, že jsme duchovně 
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založení, a snažíme se ten pocit v sobě potvrdit. Stále I 
rozlišujeme mezi místem tady na Zemi a vzdáleným :*í 
nebem - v literatuře, ve filmu, v hudbě, v celkové kul
tuře. Na Západě své oddělení od Stvořitele dotvrzuje
me modlitbou, jež tento vztah popisuje: otčenášem. 

Jeho západní překlad začíná slovy: "Otče náš, jenž 
jsi na nebesích," a tím je oddělení potvrzeno. V tomto 
pojetí jsme my "zde" a Bůh jinde, daleko od nás. Pů
vodní aramejský text však na náš vztah s nebeským ot
cem nabízí jiný pohled. Překlad téže věty začíná slovy: 
"Ty zářící, jenž svítíš uvnitř nás a vně / i tma svítí / 
když se rozpomeneme . . .  "2 Podle původního textu tedy 
Stvořitel od nás není ani oddělen, ani vzdálen. Tvůrčí 
síla našeho Otce - ať jí přiřkneme jakýkoli význam -
není pouze s námi; to my jsme tou silou, a ona prostu
ptýe vším, co známe jako náš svět. 

Tento překlad byl podpořen i o�jevem božího kódu 
učiněným v roce 2004 a vzkazem, jenž vzešel z převo
du DNA do starověké hebrejské a arabské abecedy. 
Budeme-li se držet vodítka, jež nám nabízí mystická 
kniha z prvního století Sefer1ecira, př�jdeme na �o, že 
každý prvek, z nichž se naše DNA skládá, přísluší urči
tému písmenu těchto abeced. Když je takto nahradí
me, 7Jistíme, že první vrstva DNA potvrz�je dávné po
znání, že moudrost se nachází všude, i uvnitř nás. 
V lidské DNA doslova stojí: "Bifh / Věčný uvnitř těla."3 

Když máme z něčeho strach, a nemusíme ani znát 
jeho příčinu, vzniká v těle emoční napětí - stav, ozna
čovaný rovněž jako "nabuzení" či "horké tlačítko" .  To 
se pak projeví jako silné tušení, že je něco "správně" 
nebo "špatně", případně jako vize cesty, jíž by se daná 
situace "měla" ubírat. Naše nabuzení neboli horké tla
čítko je příslibem, že vytvoříme vztahy, které nám uká
ží, jaký strach má být léčen. Řečeno jinak, nabuzení 
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nám ukáže naše obavy - čím jsou větší, tím je strach 
podvědomější. A jen málokdy se my1í. 

jestliže si tedy vědomě neuvědomujete strach z od
loučení a opuštění, je značně pravděpodobné, že se 
projeví způsobem, který nejméně čekáte, a v nejméně 
vhodné době. Zamyslíte-li se nad svými milostnými 
a přátelskými vztahy nebo nad kariérou - patříte mezi 
"ty, co opouštějí" ,  nebo mezi "opouštěné"? 

jste to vy, kdo se vždycky dozví jako poslední, že je 
vztah u konce? Máte dojem, že se vám bez sebemenšího 
varování či viditelné příčiny rozpadá před očima doko
nalé, "spořádané" manželství, že vám uniká b<lječné pra
covní místo a vadne př;itelství? Zničí vás, když se nakonec 
tyto vztahy a nabídky skutečně rozpadnou a zkrachují? 

Možní ale jste na té druhé straně. jste ten, kdo sám 
odchází ze vztahu a přátelství a opouští kariéru, jen aby 
se vyhnul případné bolesti? Přistihli jste se, že říkáte něco 
ve smyslu: "Totoje dokonalé [doplňte podle 
sebe] . Radši to skončím už teď, dokud je všechno v po
řádku, než se něco stane a já se budu trápit." Pokud 
jste již takový scénář prožili nebo jej právě prožíváte, 
je velmi pravděpodobné, že tímto mistrovsky vytvoře
ným a společensky přijatelným způsobem zakrýváte 
strach z opuštění a odloučení. 

Opakujete-li tento model znovu a znovu v každém 
vztahu, asi se vám podaří snížit bolest ze strachu na 
zvládnutelnou úroveň. Třeba tak proplujete celým ži
votem.jenže se může stát, že svůj strach pouze zakryje
te pláštíkem zábavy a rozpty1ení. Stane-li se to vaší spe
cifickou metodou, jak se zbavit strachu z odloučenosti 
od celosti Stvořitele, z opuštění a nakonec ze zapome
nutí, opustíte-li člověka (nebo jste jím opuštěni) po
každé, jakmile se trochu sblížíte , jak potom chcete 
nalézt lásku, důvěru a blízkost, po nichž tolik toužíte? 
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DRUHÝ UZOREC: 
STRACH Z nfzHt SEBEÚCTV 

V každém z nás, ať pocházíme z jakékoli kultury a spo
lečnosti, je zakořeněn pocit, že prostě nejsme dost 
dobří. Myslíme si, že za svůj přínos rodině, společnosti 
a pracovišti nezasloužíme uznání. Cítíme, že jako lid
ské bytosti nejsme hodni úcty a respektu. Občas nás 
dokonce překvapí pocit, že nejsme dost dobří k tomu, 
abychom vůbec žili. 

Tento pocit nízké sebeúcty nebývá vždy vědomý, 
existuje však nepřetržitě a tvoří základ našeho postoje 
k životu a vztahů s ostatními lidmi. Občas se přistihne
me,jakjako mistři emocionálního přežití přehráváme 
skutečné životní scénáře tak, aby se shodovaly s imagi
nárními hodnotami, jež jsme si přisoudili. 

Každý kupříkladu sníme o dosažení něčeho veliké
ho, doufáme v to a toužíme po tom,jenže většinou hle
dáme všemožné důvody, proč toho nikdy nemůžeme 
dosáhnout. Jak jsme již poznali v předchozích kapito
lách, emoce jsou samy o sobě jazykem. Je to týž jazyk, na 
který reaguje Božský zdroj. Když máme pocit, že své 
n�jvětší sny nedokážeme realizovat, Zdroj nám jedno
duše pošle zpět to, o co si vlastně říkáme: odklady, po
chyby a překážky. 

Jistě, přejeme si velké věci, jenže odněkud z hlubin 
našeho nitra se vynoří pochybnost, jejíž příčinou je níz
ká sebeúcta, a my si začneme lámat hlavu: Jsem dost dobrý 
na to, abych měl takové štěstí? Konečně, proč bychom měli 
čekat, že se budeme cítit jinak? Židovsko-křesťanské 
náboženské texty, kterým důvěřujeme a jichž si vážíme, 
praví, že jsme svým způsobem "podřadnější" bytosti. 
Nejsme tak dobří jako andělé z nebes anebo svatí, kteří 
nám jsou vzorem. Tytéž texty hlásají, že pouhé bytí na 
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tomto světě znamená nutnost vykoupit se ze života jako 
takového, a to z důvodů,ježjsou mimo naše chápání. 

Prostřednictvím dva tisíce let starého Ježíšova ph1Jě
hujsme konfrontováni s upravenými, zhuštěnými vzpo
mínkami na život muže, jemuž se nemůžeme rovnat 
a jehož osudy nemůžeme nikdy prožít. Takové srovná
ní zpravidla van�e, že když nebudeme žít určitým způ
sobem, dostane se nám odsouzení k těžkému posmrt
nému životu. Jindy se jedná o mírnější pokárání, které 
jen poněkud sarkasticky připomene naše nedostatky. My 
z toho potom vyrozumíme, že i když povedeme sebe
slušnější život, nikdy nebudeme tak dobří a vážení jako 
On. Jakkoli takové p�)známky bereme jen zřídkakdy 
vážně, kdesi v hloubi do nás vrývají podvědomé pře
svědčení, že si radosti, jež nám život nabízí, prostě ne
zasloužíme. 

Uvěří tomu ostatně i ten, kdo má vysokou sebeúctu. 
Na určité úrovni jsme totiž takovým přesvědčením vyba
veni všichni. Výsledkem je, že svou cenu vyjadřtyeme 
očekávanými úspěchy, tím, kolik radosti si dovolíme, 
a úspěšností svých vztahů. Nakonec však převáží strach 
z toho, že nejsme hodni být milováni a nezasloužíme si 
dožít se ve zdraví vysokého věku, a projeví se navenek. 
Děje se tak způsoby, které by nás ani ve snu nenapadly. 

Kolikrát jste se například smířili se vztahem, který 
nebyl právě šálek vašeho čaje ,  ale zdůvodnili jste sijej 
slovy "Prozatím to stačí" nebo ,Je to jen odrazový můs
tek k něčemu lepšímu"? Přistihli jste se,jak hKáte "Straš
ně rád bych žil s milujícím, soucitným, pečujícím a sta
rostlivým partnerem, ale . . .  " nebo "Tohle není zrovna 
práce, kde bych mohl ukázat své nadání a talent, ale . . .  ", 
a vyjmenováváte všechny možné důvody, proč se váš 
sen nemůže v dané chvI1i vyplnit? 

Hrát podle podobného scénáře znamená vytvořit si 
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zástěrku ke zpochybnění své důležitosti, své vlastní hod
noty. Prostřednictvím osobních a pracovních vztahů si 
tak připomínáte své základní názory na sebe sama -
názory, které si říkají o zásadnější uzdravení. 

IRnr UZOREC: 
SIRACH Z ODEUZDÁnr SE A DOU�HY 

Zažili jste někdy vztah, v němž byla vaše míra důvěry 
tak naplněna, že jste své já dokázali odevzdat výměnou 
za poznání něčeho vyššího? Abychom si rozuměli, ne
tvrdím, že byste se měli v nějaké situaci vzdát sebe sa
mých a své osobní síly. Právě naopak, ptám se vás na 
zkušenost, v níž jste měli natolik jasnou představu, kdo 
jste, že jste odhodili přesvědčení o tom, kým nebo čím 
se máte stát, výměnou za lepší možnost toho, kým bys
te se stát mohli. 

Snad všichni cítíme, že přijmout takovou možnost 
není bezpečné, stejně jako není bezpečné důvěřovat 
jiným lidem nebo věřit v moudrost těla či světový mír. 
Proč bychom si také měli myslet něco jiného? Stačí se 
podívat na večerní zprávy, a hned máme dostatek dů
vodů,jež tento pocit ospravedlňují. Každý den vídáme 
ukázky chování, potvrzující, a dokonce utvrzující naši 
představu, že žijeme v hrozivém a nebezpečném světě. 
Tato planeta, nazývaná "domov", se může vskutku zdát 
hrůzným místem - vezměme sijen terorizmus, vraždy 
a loupežná přepadení, o nichž se dozvídáme. 

Abychom se ve světě cítili bezpečně, musí pocit bez
pečí vzejít z pocitu jistoty v nás samých. K tomu je však 
třeba věřit - zeptejme se sami sebe, zda věříme v inteli
genci vesmíru, která je za všech okolností a u všeho živé
ho neodmyslitelná. Pokud odpovíme ne, pak bychom 
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se měli zeptat proč? Od koho nebo od čeho jsme se nau
čili, že svět není bezpečný a není mu radno důvěřovat? 

Věříte například, že se život vyvfjí? Když :qistíte, že 
vám, vašemu partnerovi či zvířecímu mazlíčkovi začaly 
nečekaně létat klacky pod nohy, budete pro svůj vnitř
ní klid raději klást vinu sami sobě? Když vaše děti vyra
zí ráno do školy, bojíte se , že se jim něco stane, že ne
budou v bezpečí, anebo jste si j isti, že jsou v bezpečí 
a že je opět přivítáte doma, jakmile je autobus v půl 
čtvrté odpoledne přiveze zpět? 

Jakkoli jsou všechny ty děsivé věci, které kolem sebe 
vidíme, bezesporu součástí reality, je klíčem k překoná
ní strachu vědomí, že. nemusí být nutně součástí naší 
reality. Tato myšlenka sice připomíná naivní filozofii 
hnutí New Age, patří však ke starodávné víře a dnes ji 
potvrzuje špičková věda. Víme, že Božský zdroj existuje 
a že odráží vše, nač myslíme, co cítíme, co předstíráme 
a čemu v srdci i mysli věříme. Uvědomujeme si, že k to
mu, aby se tato změna odrazila na našem zdraví, kariéře 
a vztazích, stačí nepatrná změna pohledu na nás samé. 
A právě zde začíná být patrna absurdnost tohoto zača
rovaného kruhu strachu. 

Klíč 18: Podstata našich "negativních" zkušeností 
může být shrnuta do jednoho ze tří 
vzorců strachů (nebo jejich kombinace) : 
strachu z opuštění, strachu z nízké 
sebeúcty a strachu ze ztráty dúvěry. 

Chceme-li, ať se něco změní, musíme prolomit kruh 
a nabídnout Zdroji  k odrážení něco jiného. Zní to jed-
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noduše, že? Jenže zdání klame, protože změnit zpiI
sob,jakým na sebe nahlížíme,je ten nejobtížnější úkol, 
před jaký kdy budeme postaveni. Ve vnějším světě pro
bíhá kviIli přesvědčení velká bitva v srdci a mysli kaž
dého myslícího člověka -je to boj ,  který určí, jak se sa
mi budeme vnímat. 

Navzdory všemu, co nám našeptává, abychom nevě
řili, musíme nalézt cestu z vězení, do n�jž nás uzamkl 
náš vlastní strach. Každodenní zkušenost nás vybízí, 
ať sami sobě ukážeme, jak silně dokážeme dúvěřo
vat. . .  nikoli slepě a bezdúvodně, nýbrž reálně vnímat 
jistotu a bezpečí, jež nám náleží. 

----------.. ..----------
, ' . 

' " ,' 
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H R P I T O L R  S E D m  

JAH Cf  Sl U ZRCADLECH UZIAHO: 
UZHAZV. HIERĚ SI P OSrLÁmE 

L .• \ 
"Život je zrcadlo, 

a cokoli mu ukážeme, 
I' nám zase vrátí zpět. ,,1 

- Ernest Holmes ( 1887-1960) , 
zakladatel Církve náboženské 

vědy neboli Vědy Mysli 

"Království je ve vás 
I' a mimo vás ' "  

Není nic skrytého, 
co nebude zjeveno. " 

-JežÍŠova slova, jež zaznamenal 
Juda Tomáš řečený Didymos; 

knihovna v Nag Hammádí 

Božský zdroj nejenže schraňuje naše zkušenosti, ale 
slouží také jako kvantové zrcadlo, v němž se odráží vše, 
cojsme vytvořili v souladu s našimi vnitřními hodnota
mi a přesvědčením. Skutečná podstata těchto hodnot 
se nt:jzřetelněj i  projeví ve vztazích s ostatními lidmi. 
Někdy je odraz jasný, a pak si řekneme: ,,Aha! Takhle 
tedy věci fungují." Jindy nás naopak překvapí, když se 

1 77 



ukáže pouze zjemněná podoba úsudku, která se pod
statně liší od toho, čemu jsme mysleli, že věříme. 

Ať už nás však tyto odrazy učí čemukoli, spouštěcím 
mechanizmem pravých emocí a postojů se stanou tepr
ve tehdy, když budeme trávit čas s ostatními. Pak vy
vstanou v pravý čas, aby nám pomohly překonat nej
větší bolesti a zahojit nejhlubší rány. Vztahy ukazují 
naše radosti, vášně a obavy. Ve šťastném vztahu se však 
jen zřídka "zasekneme", a proto se zpravidla nestane 
spouštěčem hlubší životní lekce. 

Vztahy představují příležitost poznat se ze všech úhlů. 
Každý člověk včetně kolegů v práci, spolužáků a život
ních druhů nám ukazuje něco o nás samých, ať se to 
týká zklamané důvěry či zoufalé snahy zaplnit prázd
notu. Budeme-li dost moudří, abychom rozpoznali sdě
lovaná poselství, odhalíme hodnoty, kvůli nimž trpí
me. 

Potkal jsem lidi, kteří mi říkali, že si od vztahů dali 
pohov nebo že už nikdy žádný vztah nenaváží, protože 
jim působí příliš velkou bolest. Přitom však jsme s ně
kým nebo s něčím ve vztahu neustále . I kdybychom žili 
na vrcholu hory a široko daleko nebylo živáčka, muse
li bychom alespoň s horou určitým způsobem spolu
pracovat. V takové interakci se ukáže skutečný obraz 
našich hodnot. Proč? Zrcadlo nikdy nepřestane fun
govat - pracuje bez ustání. Není před ním úniku! 
A zrcadlo nikdy nelže. 

Klíč 19: Naše skutečné vnitřní hodnoty se odrážejí 
v našich nejintimnějších vztazích. 
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Povrch Božského zdroje je neutrální a odrazí vše, co 
na něj bylo promítnuto. Otázkou je,  zda rozumíme jeho 
řeči. Možná by bylo lepší se zeptat: Rozpoznáme vzka
zy, které posíláme sami sobě, neboť i my jsme součástí 
Božského zdroje? 

Ernest Holmes, zakladatel Vědy Mysli, ve 20. století 
pronesl: "Život je zrcadlo; všechno, co mu ukážeme, 
nám zase vrátí Zpět."l Toto spojení připouštějí mnohé 
starověké texty a hodnotí odrazy vztahů jako cestu 
k celistvosti a jednotě s Božským. V koptských textech 
sekty essejců, objevených roku 1945 v hornoegyptském 
Nag Hammádí jako součást tzv. gnostické knihovny, se 
můžeme například d�číst o skupině zrcadel,  před ni
miž v určitém bodě života každý staneme. I když jsou 
přítomna neustále, ve způsobu, jakým je budeme po
znávat, existuje určitý řád. 

Zmíněné náboženské texty věří, že překonáním ne
přfjemných pocitů ovládneme vzorce, které připouš
tějí bolest. Jinak řečeno, abychom překonali strach, 
musíme nejprve zvládnout vzorce, které povolují jeho 
existenci. 

pET SIAROUĚHOCH ZRCADEL UZlAnO 

První zrcadlo: Odrazy okamžiku 

Druhé zrcadlo: Odrazy kritických postojů 

Třetí zrcadlo: Odrazy toho,. co jsme 
ztratili, čeho jsme se vzdalt 
nebo co nám bylo vzato 
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Čtvrté zrcadlo: Odrazy Temné noci duše 

Páté zrcadlo: Odrazy největšího soucitu 

Vyobrazení 12. Zrcadla vztahů jsou uvedena v pořadí, 
v jakém je poznáváme. Obecně platí, že ta nejzřejměj
ší rozpoznáme jako první; díky tomu se pak projeví síla 
jemnějších, hlouběji uložených zrcadel a stane se zře
telnější. 

V následujících odstavcích budeme zkoumat pět zr
cadel vztahů, od nejviditelnějších až po ta nejméně 
patrná. Ostrost každého, takjakjdou za sebou, odpo
vídá tomu skrytému vztahu, podle nějž dochází k nej
výraznějšímu uzdravení v n�jkratší době . Na základě 
vědeckého výzkumu se �istilo, že změnou úhlu po
hledu na minulé události se mění chemické složení 
těla. Více než kdy jindy je důležité pochopit, co nám 
naše vztahy říkají, a naučit se rozumět poselstvím Bož
ského zdroje. To platí o to víc , uvědomíme-li si, že 
způsob, jakým o sobě přemýšlíme, se promítá do svě
ta kolem nás. 
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PRunI 2RCRDLo: , 
oDRR2V oHRIŽIHU 

\ " Zkoumáte tvářnost nebe i země, ale toho, 
který je před vámi, jste nepoznali. 

Ani tento okamžik neumíte prozkoumat."2 
- Tomášovo evangelium 

Skvělým prostředkem k vyvolání emocí, kterým říká
me "problém", jsou zvířata. Ve své nevinnosti, v níž si 
na nic nehrají, nás vedou k zamyšlení, nakolik ovládá
me a jak hodnotíme věci kolem sebe. V tomhle jsou 
velice zdatné kočky. . 

Má první zkušenost s kočkou začala v zimě roku 1980. 
Pracoval jsem jako počítačový geolog projednu ropnou 
společnost a bydlel v malém bytě v Denveru. Jako člen 
čerstvě vytvořeného technicko-poradenského oddělení 
jsem většinu dní, večenl a víkendů trávil studiem počí
tačových novinek a přemýšlením, jak získané poznatky 
uplatnit v tradičních postupech ropné geologie. O do
mácím zvířeti jsem nikdy neuvažoval, protože jsem ne
býval moc doma, abych se o ně mohl starat. 

Jednou mě o víkendu navštívil kamarád a přivezl ne
čekaný dárek: pětitýdenní oranžovo-bílé koťátko. Bylo 
n�jmenší z celého vrhu a jmenovalo se Tygr, po tygrovi 
z Medvídka Pú. Nesměl jsem v bytě chovat zvířata, jenže 
Tygr si mě okamžitě získal. Jeho velký duch ukrytý v drob
ném tělíčku mě natolik okouzlil, že mi začal chybět, když 
jsem s ním zrovna nebyl. Řekl jsem si, že to třeba bude 
jen nakrátko, trochu jsem obešel pravidla a nechal si 
ho. A tak jsme s Tygrem vytvořili rodinu. 

Svého nového přítele jsem okamžitě začal učit re
spektu vůči "zakázaným zónám" v bytě. Zakázal jsem 
mu skákat na pohovku, na pracovní stúl a na vršek led-
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nice a především nesměl sedat na okenní parapet, aby 
ho nikdo neviděl.  Vždycky, když jsem přišel domů, spal 
na některém ze schválených míst. Zdálo se, že náš taj
ný vztah báječně fungľýe. 

Jednou jsem se vrátil z práce dřív než obvykle a když 
jsem otevřel dveře, probudil jsem Tygra z hlubokého 
kočičího spánku přímo na kuchyňské lince vedle dře
zu - na místě, které jsme jasně definovali jako zakáza
né. Byl stejně překvapený, že mě vidí vcházet, jako já, 
že ho vidím ležet na lince. Okamžitě seskočil, protáhl 
se na své místo na posteli a čekal, co udělám. Začal 
jsem být zvědavý: Je to jen V)jimka, nebo ukázka toho, 
co se tu děje, sotva \')jdu z bytu? Zná mé návyky tak 
dobře, že jakmile přijdu večer domů, je vždycky tam, 
kde má? 

Rozhodl jsem se ho vyzkoušet. Vykradl jsem se na 
balkon, schoval se za závěsy a předstíral, že jsem zase 
odešel do práce. Nemusel jsem čekat dlouho. Za pár 
minut Tygr seskočil z postele a vydal se rovnou do ku
chyně. Tam vyskočil na linku a pohodlně se uvelebil 
mezi toustovačem a odšťavňovačem. Bylo mu tam tak 
dobře, že za chvilku začal klimbat a brzy usnul - vedle 
dřezu, kam by za nic na světě nevlezl, kdyby věděl, že 
jsem doma. 

Probral jsem příběh s přáteli, kteří také chovají koč
ky, a zjistil jsem to, co nutně objeví každý, kdo si toto 
zvíře opatří: kočku nevychováte! Možná se najde vý
jimka, obecně si ale kočky dělají, co chtějí. Milují vyso
ko položená místa a ta nejvyššíje doslova magnetizují 
- kuchyňské linky, lednice, okenní římsy; všechno, co 
jsem prohlásil za zakázané zóny. Když jsme doma, ob
vykle pravidla respektují, jakmile však zůstanou o sa
motě, stávají se pány situace. 
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ZRCADLA JSOU UŠUDE 

Vyprávím vám to, abych ukázal, co se  mnou Tygrovo 
chování provedlo. Zjistil jsem, že mě rozčiluje, skoro 
dohání k vzteku. Když se mi díval zpříma do očí, věděl 
jsem, že moc dobře ví, kde jsou jeho hranice.  Přesto si 
v rozporu s tím, čemu byl naučen, dělal, co chtěl a kdy 
chtěl. 

Možná nebyla náhoda, že v době, kdy jsem se potý
kal s Tygrem, jsem začal mít podobný pocit marnosti 
také v práci. Podřízení, kterým jsem zadával výzkumné 
úkoly, mi dělali totéž co Tygr: nevšímali si toho. Jedno 
obzvlášť nepříjemné odpoledne za mnou přišla kole
gyně a zeptala se, proč ji prostě nenechám pracovat. 
Zadal jsem jí úkol a ona měla pocit, že všechno musí 
dělat právě tak, jak si já přeju. Toho dne jsem večer 
přišel domů a Tygr byl znovu v zakázané zóně na ku
chyňské lince. Tentokrát se na mě jen podíval a ani se 
nenamáhal seskočit. Dostal jsem příšerný vztek! 

Usedl jsem na pohovku, abych si promyslel, co se 
mi tu dává najevo. Po chvilce jsem si uvědomil ana
logii mezi Tygrovým nerespektováním mých pravidel 
a chováním spolupracovníků. Prostřednictvím dvou 
současných, i když zdánlivě nesouvisících zážitků jsem 
se díky Tygrovi a kolegům v práci o sobě dozvěděl něco 
opravdu důležitého. V obou se odrážel sotva patrný 
obraz, kterého jsem si dosud vůbec nebyl vědom. Stal 
se pak prvním z řady dalších, které jsem v sobě musel 
objevit, abych ve vztazích dokázal řešit věci důležitější 
a citlivější. 

Psychologové ve svépomocných (self-help) komuni
tách 60. a 70. let tvrdili, že když nejsme spokojeni 
s tím, co nám život předvádí, měli bychom se podívat 
na sebe. Učili, že všechno - od zlé vůle spolupracovní-
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ků po zklamání důvěry -je odrazem nejhlubších hod
not, které vyznáváme. Vzory, s nimiž se nejvíce ztotož
ňujeme, jsou zpravidla ty, které u druhých nedokáže
me vystát. A právě tento scénář se odehrál v případě 
Tygra a mých spolupracovníků. Netvrdím, že mi kole
gové vědomě nastavovali zrcadlo nebo že věděli, co pro 
mě takový vzorec chování znamená. Prostě mi jen v dů
sledku napětí, které mezi námi vyrostlo, umožnili po
hlédnout na sebe jinýma očima. Tehdy šlo o zrcadlo 
kontroly. Díky tomu, že mě zobrazilo během okamži
ku, a ne v průběhu hodin či dnů,jsem dokázal rozpo
znat sp�jitost mezi svým chováním a jejich reakcemi. 
Klíčem k ponaučení mi byla okamžitá zpětná vazba. 

ZRCADLO OHAmŽIHU 

Význam schopnosti rozpoznat sp�jitost mezi tím, co 
děláme a co se d�je ve světě, si můžeme ukázat na pří
kladu antropologických studií o neznámých asUských 
kmenech. Když badatelé objevilijeden ze "ztracených" 
kmenů (za ztracené jsme je samozřejmě považovali 
pouze my; oni sami velice přesně věděli, kdo jsou a kde 
se nacházejí) , překvapilo je, že jeho příslušníci nekla
dou do souvislosti sexuální styk a těhotenství. Několi
kaměsíční časová prodleva mezi sexuálním aktem 
a okamžikem zrození pro ně byla natolik velká, že tyto 
dvě události spolu vůbec nespojovali. Právě proto jsou 
zrcadla cenná - jejich bezprostřednost nám pomáhá 
porozumět skutečným, zásadním spojitostem mezi 
zdánlivě různorodými událostmi. 

Pokud v zrcadle spatříme své přesvědčení a názory, 
jde o přesvědčení a názory aktuální. Ať potom uvidíme 
cokoli, vnímejme to jako mimořádnou ph1ežitost. Jak-
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mile si jednou uvědomíme negativní vzorec chování, 
snadno sejej dokážeme zbavit. Tím, žejej rozpoznáme, 
jsme se dostali na stopu jeho příčiny. Ve většině přípa
dú zjistíme, že negativní vzorce, které se nám promítají 
do života, mají původ v jednom ze tří základních typů 
strachu, které jsme probrali v minulé kapitole. 

Vidíme-li ve vztazích s druhými své niterné hodnoty 
ryjádřené v reálném čase, setkali jsme se s prvním zrca
dlem - zrcadlem okamžiku. Někdy nám však obraz 
okamžiku ukáže něco jemnějšího než to, co děláme -
odhalí, co posuzujeme. Tehdy se setkáváme s druhým 
zrcadlem vztahů. 

DRUHÉ ZRCRDLo: 
oDRRZV HRIT/CHPCH PoSToJO 

"Poznej, co je před tvou tvář[, 
a to, co je ti skryto, se ti odhalí. "3 

- Tomášovo evangelium 

V 70. letech se jeden z mých instruktorů bojového umě
ní se mnou podělil o tajemství, jak "přečíst" protivníka: 
"Každý, s kým soutěžíš, je pro tebe osobním zrcadlem: 
ukáže ti, kdo v tom okamžikujsi. Sledl�, jak k tobě při
stupl�je, a zjeho reakcí poznáš, jak tě vnímá." 

Ta slova si dodnes pamatl* a často o nich přemýš
lím. Pozd�ji jsem instruktorovu radu začal aplikovat 
na způsob, jakým se lidé chovají. V roce 1 992 jsem se 
ocitl v situaci, v níž první zrcadlo nedávalo žádný smy
sl, a tehdy jsem objevil jemné nuance druhého zrcadla 
vztahů. 

Na podzim toho roku mi v krátké době vstoupili do 
života tři noví lidé. Jejich prostřednictvím jsem prožil 
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tři nejintenzivnější - a také nejbolestnější - vztahy, kte
ré jsem v dospělosti poznal. I když jsem si to tehdy ne
uvědomoval,  stal se mi každý z nich velkým učitelem. 
Dovedli mě k poznání, že nic už nikdy nebude jako 
dřív. Ačkoli mi každý tento vztah sloužil jako zrcadlo 
právě v době, kdy toho bylo nejvíc zapotřebí, zpočátku 
jsem nerozpoznal, co si z něj mám odnést. 

První byla žena s natolik podobnými cíli a zájmy, že 
jsme se rozhodli žít a pracovat společně. V druhém 
vztahu šlo o spolupráci při přípravě a organizování se
minářů po celé zemi. Třetí vztah byl kombinací přátel
ství a obchodní dohody. Týkal se muže, který se mi 
staral o nemovitý majetek, když jsem byl na cestách, 
výměnou za to, že mohl bydlet v jedné z nepoužíva
ných a právě renovovaných budov na mém pozemku. 

Skutečnost, že všechny tři vztahy začaly současně, mi 
měla napovědět, že se něco děje - něco významného. 
Takřka okamžitě začaly všechny tři osoby testovat mé 
hranice trpělivosti, asertivity a rozhodnosti. Občas jsem 
měl pocit, že mě ti lidé chtějí dohnat k šílenství! Hád� 
ky a neshody byly na denním pořádku. Protože jsem 
často cestoval, nepřikládal jsem těmto napjatým situa
cím velkou váhu a nehledal jsem způsob, jak je řešit. 
Dokudjsem se nevrátil z další cesty, zaujaljsem prostě 
vyčkávací postoj v naději, že to nějak dopadne. Jenže 
když jsem se vrátil, bylo všechno jako předtím, a někdy 
ještě horší. 

Po skončení série seminářů jsem vždycky nasedl do 
letadla, po přistání jsem si v zavazadlovém prostoru vy
zvedl své osobní věci, z bankomatu vybral peníze na ben
zín a jídlo a vyrazil autem domů. Cesta mi potom trvala 
ještě čtyři až pět hodin. Jednou se však stalo něco, co 
mě přimělo, abych těmto vztahům začal věnovat náleži
tou pozornost. Vyzvedl jsem si zavazadla a vydal se pro 
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peníze k bankomatu. K mému zděšení však z přístroje 
jen \')jel potištěný proužek papíru, z nějž jsem pocho
pil, že nemám na kontě už ani dvacet dolarů na benzín! 

Bylo to strašné, protože jsem si nedávno objednal 
firmy, které se měly pustit do renovace stoletých vep
řovicových budov na mém pozemku, a zaplatil šeky 
vypsanými na vrub právě tohoto účtu. Přístroj mi ohlá
sil, že nemám nic - vůbec nic, čím bych pokryl své zá
vazky, pominu-li výdaje na hypotéku, kancelář, cesto
vání a běžný život. Řfkal jsem si, že to musí být omyl. 
Také mi však bylo jasné, že se s tím v Novém Mexiku 
v neděli v půl šesté odpoledne nedá vůbec nic dělat; 
všude bylo až do ponc,lělka zavřeno. Jakmile se mi po
dařilo přesvědčit hlídače parkoviště, že svůj dlouhodo
bý parkovací účet zaplatím poštou, vyrazil jsem domů 
a cestou přemýšlel, co se stalo. 

Kdyžjsem druhý den ráno zavolal do banky, čekalo 
mě ještě větší překvapení. Nulový zůstatek na účtu ne
byl žádný omyl - opravdu na něm nic nezůstalo. Vlast
ně tam bylo j eště méně; žena, jíž jsem svěřil své ob
chodnf záležitosti, vyzvedla víc, než činil zůstatek, a za 
to banka vyměřuje vysoké penále. Takjsem se najed
nou stal majitelem záporného konta. 

Byl to pro mě šok. Ten se zakrátko proměnil ve vztek 
a vztek v zuřivost. Před očima mi pobíhali všichni, komu 
jsem vypsal šek, a teď jsem nemohl svým závazkům 
dostát. Zneužití důvěry a naprostá lhostejnost vůči mně 
a mým povinnostem bolely víc, než jsem čekal. 

Aby toho nebylo málo, téhož dne se má obchodní 
činnost ocitla v kritickém stavu. Když jsem pročetl poš
tu a prošel vyúčtovánI' odvedených seminářů, nalezl 
j sem nesrovnalosti ve výd<ýích. Krátce nato j sem - už 
telefonicky - položku po položce bojoval o svůj podíl 
na zisku. 
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Ještě v tom týdnu jsem zjistil, že se můj nájemce cho
vá v přímém rozporu s naší dohodou, a nejen to: tato 
dohoda ani neodpovídala ustanovením platným v No
vém Mexiku. Bylo jasné, že v mých vztazích došlo k udá
lostem, které už nebylo možno ignorovat . .. 

EXISTUJE ulc nEŽ JEn JEDnO ZRCADLO 

Další den ráno jsem se vydal po zaprášené cestě vedou
cí z mého pozemku k vysoké hoře, jež se tyčí nad údo
lím za domem. Opatrně jsem v blátě překračoval hlu
boké \')jeté kolt;je a rozházený štěrk a v tiché modlitbě 
jsem prosil, ať dokážu rozpoznat vzorec, který se mi 
tak očividně předkládal a já jsem si jt:j uvědomoval. 
Ptal jsem se, co mají tyto vztahy společného. Pakjsem 
si vzpomněl na slova svého instruktora b�jových umě
ní a položil jsem si otázku: Jaký obraz mi ti tři lidé svými 
činy opakovaně ukazují? 

V hlavě se mi začala míhat slova, některá tak rychle, 
že hned zmizela, jiná byla zcela zřetelná a zůstala. Bě
hem okamžiku se ustálila čtyři hlavní: čestnost, poctivost, 
pravda a důvěra. Ptal jsem se v duchu dál: jestliže se v těch 
lidech zrcadlí, jaký v určité chvíli jsem, dávají mi tak najevo, 
že nejednám čestně? Nejednal jsem z nějakého důvodu nepo
ctivě nebo nedůvěryhodně? Nelhal jsem ? 

Tehdy z hlubin mého nitra začínalo vystupovat jisté 
tušení. Nějaký hlas - můj hlas - ve mně křičel:  Ne! jistěže 
jsem čestný! jistěže jsem poctivý! jistěže jsem pravdomluvný 
a důvěryhodný! Právě tyto vlastnosti jsou základem mé prá
ce, o kterou se dělím s druhými. 

Vzápětí se mě zmocnil jiný pocit - zpočátku byljen 
prchavý, potom však nabyljasu a zřetelnosti, až se pev
ně ustálil, abych jej mohl spatřit a poznat. V tom oka-
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mžiku již byl odraz naprosto jasný: ti tři lidé, které jsem 
tak šikovně vtáhl do svého života, mi neukazovali,jaký 
v dané chvíli jsem, nýbrž méně zřetelný obraz, o němž 
mi nikdy nikdo nepověděl. Místo aby předvedli, kdo 
jsem, ukazovali mi prostřednictvím našich názorových 
střetů to, co odsuzuji! V důsledku nečestného chování 
těchto lidí jsem si znovu uvědomil, jak moc si vážím 
vlastností, které jim nic neříkají. 

V tehdejší životní etapě jsem se velice trápil tím, jak 
lidé přistupují k zásadám čestnosti a poctivosti, a odsu
zoval jsem je za to. Tento můj kritický postoj se začal 
rozvljet nejspíš již v dětství. Najednou se mi oživily dáv
né vzpomínky. Rozp�mněl jsem se na všechny událos
ti spojené s nedodržováním těchto zásad: na milostné 
vztahy, v nichž mi partnerky lhaly o lidech z našeho 
společného okolí, na sliby dospělých, jež nebyly nikdy 
dodrženy, na přátele, kteří to mysleli dobře, a na nad
řízené v práci, kteří toho naslibovali tolik, že by to ne
dokázali splnit ani za sto let. . .  Můj postoj k těmto vě
cem se vytvářel po celá léta tak nenápadně, že jsem si 
jej vlastně ani neuvědomoval. Nyní se stal ústředním 
bodem událostí, které jsem již nemohl nevidět. 

Prázdné bankovní konto se změnilo ve výstražně 
zdvižený ukazováček a já jsem pochopil, že když se budu 
chtít posunout dál, musím poznat, co pro mě tyto vzta
hy znamenají. Toho dne jsem také pochopil nenápad
nou, avšak zcela zásadní podstatu druhého zrcadla vzta
hů - zrcadla toho, co odsuzuji. 

poznÁTE SUOJ ODRAZ� 

Zkuste se blíže podívat na své vztahy s nejbližšími lid
mi. Vximen-qjte jejich rysy a charakterové vlastnosti, 
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které vás tak rozčilují, že vás až dovádějí k šílenství. Až 
skončíte, položte si otázku: Ukazují mi tito lidé v dané 
chvíli mě samého ? 

Dost možná ano. Pokud tomu tak je, hned to Ín
stinktivně vytušíte. Bude-li však odpověď znít ne, zna
mená to, že odkrývají něco ještě hlubšího a význam
nějšího než odraz toho, kdo jste - ukazují vám věci, 
které posuzujete. Náprava vašich postoJů začne, jak
mile tento odraz rozpoznáte a vezmete na vědomí. 

HosnÁnouO EFEHT O nÁPHOUO 

Den poté, co jsem rozpoznal odraz svých kritických po
stojů,jsem navštívil přítele, který žije a pracuje v nedale
kém Taos Pueblu. Toto místo je bez přerušení osídleno 
přinejmenším patnáct set let a patří k nejstarším původ
ním komunitám v Severní Americe. Robert, vfjimečně 
nadaný umělecký řemeslník (jeho pravé jméno je jiné ) ,  
vlastnil přímo v centru města obchod se sochami, "lapa
či snů", nahrávkami hudby a šperky, které patřily k pue
belské tradici po celá staletí předtím, než vznikla ,,Ame
rika". 

Když jsem vešel dovnitř, právě pracoval na zhruba 
dva metry vysoké soše. Pozdravili jsme se, já jsem se 
optal, co rodina a jak jde obchod, a pár minut jsme 
probírali, co se mu přihodilo od doby, kdy jsme se vi
děli naposledy. Pak se na oplátku zeptal on, co se při
hodilo mně. Řekl jsem mu o událostech posledního 
týdne, o těch třech lidech a chybějících penězích. Když 
jsem skončil, na okamžik se zamyslel a pak mi pověděl 
příběh. 

"Můj pradědeček," začal, "lovil bizony na pláních 
severního Nového Mexika." Věděl jsem, že musí jít 
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o hodně dávnou dobu, protože bizoni, pokud je mi 
známo, se v této části země netoulají již léta. "Než ze
mřel, daroval mi svůj nejcennější majetek: hlavu prv
ního bizona, kterého jako mladý chlapec ulovil." Ro
bert pokračoval a svěřil se mi, že ta bizoní hlava se stala 
jeho pokladem. Po pradědečkově smrti to byla jedna 
z mála hmotných památek, které ho spojovaly s od-
kazem minulosti. , . ( . , 

Jednoho dne přijela Roberta navštívit majitelka ga
lerie z nedalekého města. Když uviděla nádhernou bi
zoní hlavu, zeptala se, zda by ji mohla použít pro výsta
vu, kterou chystá. Robert souhlasil. Uplynulo několik 
týdnů a Robertova noyá známá se neozvala. Vypravil 
se proto do města podívat se,jak se jí vede. Když přijel 
ke galerii, zjistil ke svému údivu, že je prázdná. Dveře 
byly zamčené, okna zakrytá - zkrátka galerie mimo 
provoz. Majitelka i s jeho bizoní hlavou byla pryč. Ro
bert zvedl oči od modelování a pohlédl na mě tak, 
abych poznal, jak ho ta zkušenost zabolela. 

"Cos udělal?" zeptal jsem se . Čekal jsem, že mí poví, 
jak galeristku vypátral a cenný majetek získal zpátky. 

Odpověď byla jednoduchá, avšak hluboce moudrá: 
"Neudělal jsem nic, protože žije s tím, co provedla." 
Kdyžjsem z Taos Puebla toho dne odjížděl, mysleljsem 
na Robertův příběh a přemýšlel, jaký význam pro mě 
má. 

Koncem týdne jsem začal zkoumat, jaké mám práv
ní možnosti, abych získal zpět alespoň část zmizelých 
peněz. Brzy jsem zjistil, že ač je můj případ z právního 
hlediska jasný, čeká mě zdlouhavý, rozvláčný a náklad
ný proces. V první řadě musí být řešen nikolijako ob
čanskoprávní, nýbrž jaká trestní záležitost. Od toho 
okamžiku by již všechno probíhalo mimo mou kont
rolu. Pokud by žena byla uznána vinnou, hrozilo by jí 
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vězení. To by pak vytvořilo dlouhodobý vztah s někým, 
ke komu jsem již nic necítil. 

Jak jsem zvažoval své možnosti, zamyslel jsem se zno
vu nad slovy svého přítele z Puebla a nad ponaučením, 
které z nich vyplynulo. Netrvalo dlouho a dospěl jsem 
k závěru, který mi jediný připadal správný: rozhodljsem 
se nechat to být. Téměř okamžitě se zač.alo dít něco 
nečekaného - všichni tři lidé, kteří zrcadlili mé kritic
ké postoje, se mi začali ze života vytrácet. Už jsem na 
ně neměl vztek ani jsem jim nic nezazlíval. Začal jsem 
vůči nim pociťovat zvláštní druh prázdnoty, ačkoli jsem 
se je nikterak nesnažil vytěsnit. Když jsem si �jasnil, co 
se mezi námi stalo, ovšem z hlediska skutečných pro
žitků, nikoli mých soudů, nezbylo nic, co by tyto lidi 
u mě udrželo. Všichni tři se prostě začali z mých kaž
dodenních aktivit vytrácet. Najednou jsem od nich do
stával méně dopisů, méně mi volali a také já jsem na 
ně v průběhu dne myslel stále míň. To, co jako mag
net drželo tyto vztahy pohromadě, byly mé postoje. 

I když byl vývoj událostí zajímavý, během několika 
dní se začalo dít něco ještě neobvyklejšího. Uvědomil 
jsem si, že i ostatní lidé, kteří dlouho patřili k mému 
světu, se z něj začínají vytrácet. Znovu opakuji, že z mé 
strany nešlo o vědomou snahu tyto vztahy ukončit; pro
stě pro mě najednou přestaly mít význam. Když jsem 
s někým z těchto lidí vfjimečně zapředl hovor, bylo to 
celé nepřirozené a falešné. Místo společné řeči nastou
pila rozpačitost. 

Skoro současně s tím, jak jsem zaznamenal posun 
v těchto vztazích ,  jsem si všiml něčeho, co mi zatím 
unikalo. Každý z těch vytrácejících se vztahú byl zalo
žen na stejném vzorci chování, který mi původně při
vedl i ony tři lidi, a tím vzorcem byl kritický postoj .  
Ten postoj byl nejen magnetem, který ke mně tyto vzta-
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hy přitáhl ;  byl i lepidlem, které je drželo pohromadě. 
jakmile zmizel, lepidlo se rozpustilo. Všimljsem si, že 
dochází k tomu, čemu se h1zá kaskádový efekt: jakmile 
jsem vzorec rozpoznal najednom místě, v jednom vzta
hu, odrážela se jeho ozvěna i v dalších úrovní mého 
života. 

Odraz kritických postojů je sotva patrný a těžko za
chytitelný, a ne každému, kdo si jej uvědomí, dává 
smysl. Když se rodina a přátelé dozvěděli o mém roz
hodnutí "nechat to být", soudili, že se snažím popřít, 
co se stalo. "Vzala ti peníze! "  říkali. "Zneužila tvé důvě
ry! Nenechala ti vůbec nic !"  Najednu stranu měli prav
du - to všechno se st4lo. Tušil jsem ale ,  že kdybych 
postupoval podle typického vzorce odplaty, ocitl bych 
se v začarovaném kruhu, který podobná zkušenostješ
tě upevní. Na druhou stranu mi každý z těch tří lidí, 
kteří bylijednoduše sami sebou, napověděl něco o mně 
samém, což se později ukázalo jako zásadní v mých 
budOUCÍch obchodních rozhodnutích. Tím "něčím" 
byla účinná lekce o vnímání důvěry. 

Před těmito událostmi jsem chtěl věřit, že důvěra je 
dvojího druhu. Tedy že člověku buď věříme, nebo ne
věříme - a když mu věříme, pak mu můžeme důvěřovat 
na sto procent. Ačkoli se mi nelíbila představa, že bych 
měl uvažovat o světě jinak, tyto tři vztahy mě poučily, že 
existují úrovně důvěry, které se musíme naučit rozlišo
vat. Často druhým lidem důvěřujeme víc, než si věří oni 
sami. A právě to se mi přihodilo. 

Rozpoznání kritického postoje, jenž se zrcadlí ve 
vztahu, znamená významný objev, jehož důsledky se 
dotýkají všech aspektů života. Lidem, kteří mi pomoh
li dospět k tomuto poznání, patří můj dík. A těm, již 
mi ukázali mé lidské kvality, vyjadřuji svou nejhlubŠí 
úctu a vděk za to, že přede mnou tak bezvadně drželi 
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zrcadlo. Bylo to opravdu báječné potvrzení tajemství 
druhého zrcadla vztahů! 

(Poznámka: V přfběhu jsem se zmínil o vyrovnání se 
s břemenem hodnocení, aniž bych plně vysvětlil, jak 
toho dosáhnout. Vše je popsáno v mé knize Secrets of 
tke Lost Mode of Prayer (Tajemství původnfch modliteb) ,  
vydané v roce 2006 nakladatelstvím Hay House, v části 
"Třetí tajemství: Modlitba znamená úlevu".  Mám-li 
stručně popsat tento klíč ke změně kritických postojú, 
musím uvést, že právě modlitba představuje prastaré 
tajemství, které nás zprošťuje životního utrpení na dost 
dlouhou dobu, aby je mohl nahradit jiný pocit. Modlí
me-li se za ty, kdo nás ranili, přerušujeme dočasně kruh 
bolesti. A je nepodstatné, zda přerušenI" trvá nanose
kundu nebo celý den. Ať je jakkoli dlouhé či krátké, 
modlitba nám otevírá prostor k vyrovnání se s vlastní
mi kritickými postqji a dovoluje postoupit dál. Nejdů
ležitější je, že jsme na určitou dobu zbaveni bolesti 
a že tato doba je dost dlouhá na to, abychom si do 
srdce a mysli mohli vpustit něco jiného: sílu "krásna". )  
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TAETI ZRCRDLO: ODRRZV TOHO. 
CO JSmE ZTRRTlLI. ČEHO JSmE SE UZDRLI 
OEBO CO olm BVLO UZRTO 

"Království Ot[cej je podobné ženě, 
která nesla [džbján plný mouky. 

Když šla dlouhou cestu, ucho džbánu se utrhlo 
a mouka se sypala za ní [poj cestě. 
Nevěděla to, problému si nevšimla. 

Když dorazila domů, 
postavila džbán na zem 

a zjistila, že je prázdný. " 4  
- Tomášovo evangelium 

Vaše láska, soucit a starostlivost se podob;:yí mouce ze 
džbánu. Jsou součástí vašeho já, které v těžkých dobách 
ostatní lidi (stejně jako vás) utěšuje, stará se o ně a pod
poruje je. Ztratíme-li lidi, místa a věci, které jsou nám 
drahé, je to právě naše milující a soucitná přirozenost, 
co nám pomůže přežít a s těmito prožitky se vyrovnat. 

Láska, soucit a starostlivost zároveň představují tu 
naši část, o niž lze přijít, bláhově ji promarnit nebo si ji 
nechat vzít těmi, kdo mají nad námi moc. Pokaždé, 
když důvěřujeme natolik, že druhého člověka začne
me milovat a starat se o něj ,  a naše láska je zneužita, 
přicházíme o část sebe samých.  Neochota vystavit se 
znovu podobnému zranění je zároveň naší ochranou 
- způsobem, jak přežít zranění a zradu. Pokaždé, když 
uzavřeme přístup ke své soucitné a starostlivé přiroze
nosti, jsmejako ta mouka, která se usypává ze džbánu, 
jejž nese ta žena. 

Až konečně nastane okamžik, kdy se budeme chtít 
doopravdy otevřít a společně s druhou osobu vše sdí
let, sáhneme do svého nitra pro lásku a zjistíme, že 
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zmizela. Zbude po ní prázdnota. Poznáme, že jsme 
kousek po kousku ztráceli sami sebe právě kvůli poci
tům, jimž jsme důvěřovali natolik, že jsme si je  vpustili 
do života. 

Dobrá zpráva však je, že ony části náš samých, jež se 
zdají být nenávratně pryč, ve skutečnosti nikdy nezmize
ly. Není to tak, že by byly navždy zničeny . . .  jsou součástí 
naší nejniternější podstaty, součástí naší duše. A stejně 
jako nelze zničit duši, nemůže se ztratit ani jádro naší 
přirozenosti. je pouze dobře zamaskované a ukryté, pro
tože je tak chceme chránit. jakmile poznáme, že svým 
chováním vlastně jenom chráníme něco, co je ukryto 
v hloubi naší duše, znamená to, že jsme vykročili po ces
tě k dosažení vnitřního klidu a míru. Vrátit se ke zdánli
vě ztracené součásti vlastního já může být nejsilnějším 
důkazem našeho osobního vítězství . 

• • 

Na začátku své kariéry v obranném průmyslu jsem pra
coval v týmu, jenž vyvíjel software pro zbraňové systé
my. Mí kolegové a já jsme sdíleli nevelký pracovní pro
stor typický pro vojenské letectvo - přepážky, židle, kóje 
- a tak jsme v těsně blízkosti společně trávili dlouhé 
hodiny. jistě si dokážete představit, že takové uspořá
dání skýtalo jen málo prostoru pro soukromí. Telefo
nické hovory rezonovaly na holých stěnách ze sádro
kartonů a přenášely se do vedlejších kójí, takže jsme se 
všichni docela dobře poznali - dokonce tak dobře, že 
jsme si nakonec ve všem navzájem radili: od pracov
ních záležitostí po rodinný a soukromý život. 

jednou jsem během přestávky na oběd uviděl na 
vlastní oči, co s člověkem udělá, když náhle na někom 
najde něco, co už dávno považoval za ztracené. Pozo-
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roval jsem to na kolegovi, příteli, jemuž se právě kvůli 
tomu změnil život v peklo . .  

Můj přítel se dokázal kdykoli "zamilovat" do libovol
né ženy, již potkal při svých pochůzkách. Mohla to být 
servírka, která nás obsluhovala, pokladní v krámě s po
travinami. . .  upřímně řečeno, byl to skoro každý ( tedy 
každý rodu ženského) , kdo mu během dne přišel do 
cesty. Docházelo k tomu všude a schéma bylo vždy stej
né - prostě se dotyčné ženě podíval do očí, a n�jednou 
to "byl ten pocit", který nedokázal vysvětlit. Protože po
řádně nechápal, co se s ním děje, vysvětloval si to jedi
ným způsobem, na který dokázal přijít, totiž že se zami
lovává. Několikrát den.ně. 

Mělo to však háček, a ne led;:yaký: byl ženatý. Měl krás
nou, milující ženu a nádherného, nedávno narozené
ho synka. Nesmírně mu na nich záleželo a to poslední, 
co by si přál, bylo ublížit jim a zničit, co spolu vytvořili. 
Zároveň ho však zaplavovaly city k druhým ženám. 

Tehdy jsme se vrátili do kanceláře z rychlého obě
da, před nímž jsme se ještě stavili u benzínky a v ban
ce. A právě v bance do toho zabředl. U přepážky, kde 
jsme ukládali šeky, seděla nádherná pokladní (bylo to 
ještě v době, kdy se neprováděly elektronické vklady) . 
Kdyžjsme se vrátili do kanceláře, nedokázal na ni pře
stat myslet. Nemohl pracovat, nesoustředil se, zkrátka 
ji  nedokázal pustit z hlavy. "Co když na mě zrovna teď 
myslí?" opakoval už poněkolikáté. "Co když zrovna ona 
je ta pravá?" Nakonec zvedl telefon, zavolal do banky, 
našel pokladní a zeptal se, zda by mohli po práci zajít 
na šálek kávy. Souhlasila. Když však seděli v kavárně, 
střetl se pohledem se servírkou, která jim nápoj při
nesla, a zamiloval se do nz1 

Jeho phběh vyprávím, abych poukázal na příčiny, 
které on nechápal. Přítel byl nucen navazovat kontakt 
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se ženami, k nimž,jak upřímně věřil, začal chovat city. 
Riskoval tak vše, co mu bylo drahé, včetně ženy, syna 
a kariéry. Co se s ním dělo? 

Zažili jste někdy něco podobného (i když, doufej
me, v menší míře)?  Stalo se vám, že jste žili v dokonale 
šťastném svazku a náhle se "to" stalo? Nebo jinak: tře
ba s nikým právě nejste a ani nikoho nehledáte, jdete 
po rušné ulici nebo procházíte nákupním střediskem 
či letištní halou, když "to" najednou - bez varování -
"zažijete". Někdo, koho jste neviděli, projde okolo vás, 
vaše oči se v tu chvíli střetnou a - prásk! - už to je. Mož
ná jde pouze o pocit spřízněnosti či nabízené příleži
tosti, anebo to je neovladatelné nutkání přiblížit se, 
prohlédnout si dotyčnou, zavést s ní rozhovor. Při pra
covních seminářích jsem se na tuto záležitost mnoho
krát ptal. A zjistil jsem, že -jsme-li k sobě vskutku upřím
ní -tento druh kontaktů není zase tak neobvyklý. 

Zpravidla probíhá následovně: dva lidé se střetnou 
pohledem a zjevně se jich dotkne onen "pocit" , jeden 
z nich však nebude tomuto okamžiku přikládat žádný 
význam. Na kratičký zlomek vteřiny však nastane něco, 
co nelze popřít; je to stav změněného vědomí a pocit 
vytrženosti z reality. V tom prchavém okamžiku, který 
náhodným pohledem nepostřehnete, si jejich oči po
šlou vzkaz. Oba si v té chvI1i - možná naprosto neuvě
doměle - cosi vzájemně sdělují. 

Vzápětí jako na zavolanou přinese jejich racionální 
mysl nějaké rozptýlení, které přeruší rozpačitost toho 
kontaktu. Může to být zvuk automobilu, někdo, kdo 
projde kolem, list letící ve větru ulicí, kýchnutí nebo 
třeba úkrok stranou kvůli žvýkačce na chodníku. Jde 
o to, že každá taková maličkost přenese pozornost ji
nam, a chVl1e vzájemnosti je pryč, než se kdo naděje!  

Co se vlastně děje, když něco podobného prožíváme? 
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HDYŽ U DRUHÝCH HLEDÁmE TO. CO JSmE ZTRATILI 

Jakmile se ocitneme v podobné situaci, stojíme před 
možností zajímavým způsobem se poznat - pokud 
ovšem pochopíme, co ona chvíle vlastně znamená. 
V opačném případě nám může zamotat hlavu a do
konce připravit horké chvíle, jak by mohl vyprávět ko
lega z práce. Tajemství podobných setkání je podsta
tou záhady třetfho zrcadla. 

Chceme-li přežít, musfme potlačit velkou část svého 
já. Pokaždé, když se tak stane, něco ze sebe ztrácíme, 
a to společensky přijatelným, nicméně bolestivým způ
sobem. Když jako malí zažijeme rozpad rodiny, bereme 
na sebe roli dospělých a přicházíme o dětství; násilným 
slučováním kultur ztrácíme svou etnickou identitu; po
tlačováním bolesti, zloby a hněvu se snažíme překonat 
první traumata - to vše jsou příklady, jak se kousek po 
kousku sami sobě ztrácíme. 

Proč něco takového děláme? Proč zrazujeme svou 
víru, lásku, dúvěru a soucit, když víme, že je to sama 
naše podstata? Odpověď je jednoduchá: Abychom pře
žili.Jako děti jsme poznali, že je jednodušší zůstat poti
chu, než říci nahlas svúj názor a čelit riziku, že nás 
budou rodiče, bratři, sestry nebo kamarádi zesměšňo
vat. Jsme-li v rodině zneužíváni, je mnohem bezpeč
nější "vzdát to" a zapomenout, než těm, kdo nad námi 
mají moc, vzdorovat. Jako společnost tolerujeme zabí
jení lidí ve válce a odůvodň�eme to zvláštními okol
nostmi. Všichni jsme uvykli v případě konfliktu, nemoci 
či zdrcujících emocí poddávat se způsobem, kterému 
teprve nyní začínáme rozumět. V každém případě je 
na nás, jestli v takových situacích spatřujeme úžasnou 
příležitost, anebo pobídku k posuzování toho, co je 
špatné a co dobré. Neustále hledáme něco, co zaplní 
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naši prázdnotu, ať je to, co je to. Najdeme-li člověka? 
který má právě to, čeho jsme se vzdali, dělá nám dobře 
být v jeho blízkosti. Sám fakt, že existuje někdo, kdo 
může doplnit, co ve svém nitru postrádáme, nám dá
vá znovu zakusit pocit celistvosti . A právě to je klíčem 
k porozumění tomu, co se dělo s mým přítelem z prá
ce, i dalším příkladům, o nichž jsem se zmínil. 

Jakmile své "chybějící" části objevíme u jiných lidí, 
jsme k nim silně a neodolatelně přitahováni. Dokonce 
si myslíme, že je "potřebujeme", ale jen do chVl1e, než si 
uvědomíme, že to, co nás k nim tolik láká, máme stále 
uvnitř sebe . . .  jen to spL Uvědomíme-li si, že i v násjsou 
tyto vlastnosti a rysy, můžeme je odkrýt a znovu uplat
nit. Jakmile to uděláme, �jistíme najednou, že k osobě, 
jež tyto vlastnosti v našich očích původně ztělesňovala, 
nás to už tak silně, neodolatelně a nevysvětlitelně nepři
tahl�e. 

Vyznat se ve svých citech vůči druhým, abychom vě
děli, jací doopravdy jsou, a nikoli jak jsme si je přáli vi
dět,je klíčem k třetímu zrcadlu vLtahů. Onen nevysvět
litelný pocit, který zažíváme v přítomnosti někoho 
dmhého - ta přitažlivost ajiskření, díky nimž jsme plni 
života - to jsme ve skutečnosti my! Je to podstata těch 
částí, které jsme ztratili, a poznání, že chceme, aby se 
znovu staly součástí našeho světa. Když to nyní víme, 
vraťme se k příběhu mého věčně zamilovaného kolegy. 

Je dost pravděpodobné, že v těch ženách mimoděk 
viděl kousky sebe samého, které ztratil, vzdal se jich nebo 
které mujiní vzali. ]e možné, že na ně narazil i u mužů, 
ale vzhledem k tomu, jak byl vychován, si vůči nim stej
né city nepřipustil. To, co ztratil, bylo v jeho životní zku
šenosti natolik běžné, že to v určitém náznaku viděl té
měř v každém, s kým se seznámil. 
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Protože však nechápal, co jeho pocity znamenají, 
pociťoval nutkání následovat je tím jediným způsobem, 
který znal. Upřímně věřil, že s každým dalším setká
ním se mu nabízí možnost dosáhnout štěstí, neboť se 
s dotyčnou ženou vždycky cítil velíce dobře. Manželku 
a syna stále nadevše miloval, a když jsem se ho jednou 
zeptal, jestli by je dokázal opustit, zatvářil se pohorše
ně. Neměl vůbec v úmyslu s manželstvím skoncovat, 
přesto se však nechal silou svých pocitů zahánět do 
kompromitujících situací, až se ztráta rodiny stala reál
ným nebezpečím. 

co nÁm Ř[HAJ[ CITV H PŘITAŽllUÉ osoof 
A JAH TO ZJISTIT 

Každý z nás se ve chvI1ích důležitých pro fyzické a emo
cionální přežití bez váhání vzdáme těch svých vnitřních 
částí, o nichž se domníváme, že je nutné je obětovat. 
Jakmile to však učiníme, můžeme sami sebe vnímat jako 
"méněcenné" a uvíznout v pasti pochybností o tom, co 
z nás vlastně zbylo. U někoho tento výměnný obchod 
proběhne, aniž si uvědomí, co se vlastně stalo; ujiných 
se jedná o vědomou volbu . 

.Ještě stále jsem pracoval v obranném prúmyslu spo
lu se svým přítelem technikem, když se mi jednou od
poledne objevila na stole nečekaná pozvánka . .Jednalo 
se o neformální prezentaci nově financovaného obran
ného systému pojmenovaného Strategická obranná 
iniciativa (SDl; tzv. hvězdné války) pro pracovníky Bí
lého domu a armádní generalitu. Při rautu jsem pak 
vyslechl rozhovor jistého vysoce postaveného vojenské
ho činitele s výkonným ředitelem naší společnosti. 

Ředitel mu položil dost osobní otázku: ,Jaké oběti 
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jste musel přinést, abyste se dostal tam, kde jste dnes?" 
Důstojník popsal, jak jeho postavení v armádě a pak 
i Pentagonu postupně rostlo, až se dostal do vedení 
velké nadnárodní společnosti . Napjatě jsem naslouchal, 
protože ten muž mluvil neobvykle upřímně a otevře
ně. 

"Abych se dostal tam, kde jsem dnes," začal, "musel 
jsem se odevzdat systému. Vždycky, když jsem povýšil, 
ztratil jsem další kus sebe sama. Jednoho dne jsem si 
uvědomil, že už jsem na vrcholu, a ohlédl se zpět. 
A zjistil jsem, že už jsem toho ze sebe obětoval tolik, že 
už nic nezbylo. Stal jsem se majetkem korporací a ar
mády. Vzdal jsem všeho, co jsem miloval: své ženy, dětí, 
přátel - a nakonec i zdraví. Vyměnil jsem je za moc, 
bohatství a řízení jiných." 

Jeho upřímnost mě ohromila. I když není pochyb, 
že ho celá ta mašinerie pohltila, dohře věděl, do čeho 
jde. Rmoutilo ho to, avšak to, co zaplatil, mu za jeho 
vlivné postavení stálo. Každý možná uděláme něco 
podobného, i když z jiných důvodú. Pro většinu z nás 
nebude cílem moc, nyorž spíše snaha přežít. 

Pokud potkáte někoho, kdo ve vás vzbudí dúvěru, 
měli byste to prožít opravdu naplno. Vám i tomu dru
hému se totiž dt::je něco V)jimečného a vzácného: prá
vě jste našli někoho, kdo si nechal ty vaše části, které 
hledáte. Taková zkušenost bývá nezřídka oboustran
ná, neboť druhou osobu to k vám přitahl�e ze stt;jné
ho důvodu. Usoudíte-li, že je to vhodné, dt;jte se s ní 
do řeči. Začněte mluvit o čemkoli, jen abyste udrželi 
oční kontakt. Během hovoru si v duchu položte jedno
duchou otázku: Vidím na tom člověku něco, oč jsem sám 
přišel, čeho jsem se vzdal nebo co mi vzali ? 

Takřka ihned se vám dostane odpovědi. Může se jed
nat o něco tak prostého,jako je pocit pochopení, nebo 
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jasného jako vnitřní hlas, který poznáte a který je s vámi 
již od dětství. Odpovědi zpravidla přicházejí v podobě 
jednotlivých slov nebo krátkých frází, a to, co je důleži
té, rozezná vaše tělo. Třeba vnímáte něčí krásu, proto
že máte pocit, že se vám jí právě nedostává. Nebo vás 
u dotyčné osoby zal�jme bezelstný přístup k životu, 
šarm, s jakým prochází uličkou v obchodě, sebedůvě
ra, s jakou udělá, co je třeba, nebo prostě jen její záři-
vá vitalita. I .  ' 

Vaše setkání nemusí trvat n�jak dlouho, stačí pár vte
řin nebo nant;jvýš minut. Tyto krátké okamžiky vám 
umožní prožít radost a potěšení z dané chVl1e, protože 
v druhé osobě nacház.fte část sebe sama, něco, co již 
máte, stejně jako pocit, jaké je ono "něco" v sobě opět 
probudit. 

Ten, kdo si v těchto letmých okamžiCÍch připustí, že 
zažívá něco dúvčrně zncímého, se zřt.:jmě den co den 
dívá do zrcadla odrážejícího věci, jež jsme kdysi ztrati
li. Tím, že nám druzí zrcadlí naši pravou podstatu, 
v sobě nalézáme úplnost. Společně všichni hledáme 
celistvost a každý z nás vytváří situace, jež nás vedou 
k jejímu nalezení. Každý je katalyzátory pocitů, ať už 
se jedná o kněze, učitele, staršího člověka, teenagera, 
rodiče nebo dítě. 

V těchto pocitech nacházíme to, po čem vnitřně tou
žíme, to, co je stále s námi, avšak ukryto pod maskou 
člověka, kterým si myslíme, že jsme. Je to přirozené 
a lidské. Když porozumíme, co naše pocity vůči dru
hým vypovídcyí o nás samých, můžeme získat význam
nou pomůcku při objevování své skutečné síly. 
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lTIJNTt ZNCRDLO: 
ODNRZV TEmnt nocI DUŠE 

\ I 

"jestliže zplodíte, co je ve vds, 
t 't '  k ' .( " 5  o, co ma e, vas zac rant. . 
- Tomášovo evangelium 

Na počátku 90. let 20. století, v době technologického 
boomu, pracoval Gerald (jméno je  smyšlené) jako tech
nik v Silicon Valley v Kalifornii. Měl dvě krásné dcerky 
a neméně krásnou ženu. Byli spolu již téměř patnáct 
let. Když jsem se s ním seznámil, obdržel zrovna od 
společnosti vyznamenání za pětiletou práci jako vedou
cí poradce pro odstraňování problémů specializova
ného druhu softwaru. Ve své funkci byl pro společnost 
nepostradatelným přínosem a poptávka pojeho odbor
ných znalostech sahala daleko za osmihodinovou pra
covní dobu. 

Aby ji dokázal uspok(�jit, začal Gerald pracovat dlou
ho do noci a o víkendech se svým softwarem o�j ížděl 
obchodní výstavy a veletrhy mimo město. Zakrátko �jis
til, že se spolupracovníky tráví víc času než s vlastní ro
dinou. Líčil mi, jak se doma jeden druhému vzdalují, 
a já jsem viděl v jeho očích bolest. Když Gerald přijíž
děl pozdě večer domů, žena a děti už spaly, a ráno, 
ještě než vstaly, už zase seděl v kanceláři. Brzy se začal 
doma cítit jako cizinec. O rodinách lidí z kanceláře 
toho věděl víc než o své vlastní. 

Pak nastal v Geraldově životě dramatický zvrat. Při
šel ke mně do poradny zrovna v době, kdy jsem psal 
knihu nazvanou Walking Between tke Worlds: Tke Science 
oj Compassion (Putování mezi světy: Nauka o soucitu) , 
která popisuje roli, již v životě hrají "zrcadla" vztahů. 
Před více než dvěma tisíci dvěma sty lety identifikovali 
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autoři svítků od Mrtvého moře sedm konkrétních vzor
ců chování, které lze vypozorovat přijednání s ostatní
mi lidmi. Když Gerald dopověděl svůj příběh, bylo jas
né, že popis�je jeden z těch vzorců, totiž životní odraz 
našeho nejsilnějšího strachu, běžně známého jako 
"Temná noc duše".  

Mezi techniky u n�j v kanceláři byla i velmi nadaná 
mladá programátorka, zhruba v jeho věku. Společně 
byli zařazeni do týmu, jehož práce někdy zabrala celé 
dny v jednom kuse, a začali být vysíláni do měst po 
celé zemi. Zanedlouho se mu zdálo, že tu ženu zná lé
pe než svou vlastní. Když došel do tohoto bodu, začal 
jsem se obávat, že vím, kam míří. Nevěděljsem ale, co 
se stalo potom a proč byl Gerald tak rozrušený. 

Postupně nabyl pocitu, že se do kolegyně zamiloval, 
a rozhodl se ženu a dcery opustit a s ní začít nový život. 
Toto rozhodnutí se tehdy zdálo naprosto logické, ne
boť toho mčli spoustu společného. Za několik týdnů 
byla však jeho nová přítelkyně převedena na projekt 
v Los Angeles. Geraldoví nicméně stačilo zavolat ně
kolika lidem, aby byl převeden do stejné kanceláře jako 
ona. 

Vše se ale začalo ubírat nesprávným směrem a Ge
rald poznal, že přišel o víc, než čekal. Přátelé, které se 
ženou měli již roky, byli najednou daleko a těžko k za
stižení. Kolegové ho považovali za podivína, který se 
vzdal postavení a projektů, na nichž se těžce nadřel, 
a rodiče se zlobili, že rozvrátil rodinu. I když ho to 
bolelo, říkal si, že to prostě je cena za změnu. Měl před 
sebou báječný nový život. Co víc si mohl přát? 

A zde přichází ke slovu zrcadlo rovnováhy a Temná 
noc duše. Gerald zjistil, že ač se zdálo, že do sebe všech
no zapadá, všechno se naopak rozpadalo! Během ně
kolika týdnů mu jeho nová láska oznámila, že jejich 
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vztah není to, co čekala. Rázně jej ukončila a požádala
. 

ho, ať od ní odejde .  Než se nadál, ocitl se Gerald sám, 
opuštěný a zlomený. "Po tom všem, co jsem pro ni udě
lal -jakjen mohla?" naříkal. Opustil ženu, děti, přátele 
- během krátké doby se vzdal všeho, co miloval. 

Brzy nato začal odvádět nekvalitní práci. Po několi
ka výstrahách a ne právě prvotřídním pracovním po
sudku ho z oddělení nakonec propustili. Když Gerald 
dokončil svůj příběh, bylo zřejmé, co se ve skutečnosti 
stalo: jakmile se mu sny rozplynuly, jeho život se z nej
vyšších výšin - nový vztah, nová práce, vyšší přijem -
propadl do největších hlubin, neboť všechny jeho sny 
vzaly za své. Tu noc, kdy ke mně Gerald přišel, mi po
ložil jedinou otázku: "Co se to stalo?" Jak mohlo něco, 
co vypadalo tak nadějně, dopadnout tak špatně? 

TEmnA noc DUŠE: 
RozpoznAnr SPOUŠTĚČE 

V době, kdy jsem Geralda potkal, už přišel o všechno, 
co miloval. Zásadní otázka tohoto příběhu zní proč. 
Nechtěl se vzdávat věcí, které miloval, jenom kvůli po
citu, že už mu nemohou nabídnout nic nového; tako
vá rozhodnutí činil, pouze když si myslel, že za ně má 
lepší náhradu. Řečeno jinak, hrál na jistotu. Protože 
se bál, že nen�de nic lepšího, zůstával fyzicky stále 
s rodinou, ačkoli citově ji už dávno opustil. Rozdíl mezi 
odchodem ze zaměstnání, opuštěním přátel a ukonče
ním milostného vztahu, protože už nám nic nového 
nenabízejí, a tím, že zůstaneme, protože se bojíme, že 
nic jiného pro nás není k mání, je  sice nepatrný, avšak 
podstatný. 

V každém vztahu lze nalézt tendenci držet se zavede-
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ného, dokud se neobjeví něco lepšího. Takový přístup 
pramení buď z toho, že vlastně nevíme, co chceme, nebo 
z toho, že se bojíme zčeřit klidnou hladinu a čelit nej is
totě neznámého. Ač může jít o vzorec chování,jehož si 
nejsme vědomi, stále je to vzorec. V práci, v milostných 
vztazích či zaběhnutém životním stylu se můžeme ocit
nout v zajetí vzorce, kdy vlastně nejsme moc šťastni, ale 
nikdy jsme to svému okolí upřímně neřekli. I když si 
ostatní mohou myslet, že žijeme jako obvykle, někde 
uvnitř voláme po změně a dtíme se frustrováni, neboť 
nevíme, jak to sdělit svým nejbližším. 

Jedná se přitom o vzorec, který je zdrojem negativiz
mu. Své skutečné pocity ukrýváme pod maskou napětí 
a nepřátelství, a někdy prostě už ve vztahu ani nejsme. 
Denně předstíráme, že s někým sdílíme život a domov, 
zatímco emocionálně žijeme v jiném, vzdáleném světě. 
Ať už se náš problém tyKá šéfa, partnera nebo nás sa
mých, pro všechno máme zdůvodnění, děláme kompro
misy a čekáme. Pak se to jednoho dne zničehonic sta
ne - a bum! To, nač jsme čekali a po čem jsme toužili ,  se 
zčistajasna objeví před námi a my se po tom vrhneme 
jako zběsilí. 

Gerald to vyřešil tak, že se odstěhoval za novou lás
kou do jiného města. Zbyla po něm nevyřešená prázd
nota, do níž se jeho svět zhroutil. Teď, když ztratil všech
no, na čem mu záleželo, seděl proti mně a po tvářích se 
mu koulely slzy jako hrachy. ,Jak můžu získat zpátky svou 
práci a rodinu? Řekněte mijen, co mám udělat!" 

Zatímco jsem mu podával krabici s papírovými ka
pesníčky, kterou j sem měl pro podobné případy polo
ženou na vedlejším stolku, řekl jsem něco, co ho za
skočilo: "Tentokrát nejde o to, získat zpátky, co jste 
ztratil, i když i to se může stát. To, co jste teď udělal, 
sahá mnohem hlouběji  než jenom k vaší práci a rodi-
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ně. Právě jste v sobě probudil sílu, která se může stát . 
vaším mocným spojencem. Až si touto zkušeností pro
jdete, získáte novou, neotřesitelnou sebedůvěru. Vs tou
piljste do období, které znali už naši předkové. ŘI'kali 
mu Temná noc duše." 

Gerald si otřel oči a opřel se o opěradlo židle. "Co 
myslíte tou ,Temnou nocí duše'?" zeptal se. ,Jak to, že 
jsem o ní nikdy neslyšel?" 

"Temná noc duše představuje obdobI', kdy se zaple
tete do situace, která pro vás ztělesňuje vaše nejhorší 
obavy; to, z čeho máte největší strach," odpověděljsem. 
"Toto období přichází, když je nejméně čekáte, a ob
vykle bez varování. Problém je v tom," pokračovaljsem, 
"že do víru těchto událostí můžete být vtažen jenom 
tehdy, když vaše životní znalosti signalizují, že jste už 

. připraven. Zrovna když se zdá, že je život dokonalý, 
stane se dosažená rovnováha znamením, že jste při
praven na zrněnu. Pokušení provést zrněnu se stane 
něčím, po čem toužI'te, čemu prostě nemůžete odolat. 

Jinak byste ten skok nikdy neudělal." 
"Myslíte tím pokušením třeba nový vztah?" zeptal se 

Gerald. 
"Právě něco jako nový vztah," odpověděljsem. "Vztah 

představuje určitý druh katalyzátoru, který v sobě cho
vá příslib, že se pohneme vpřed."  Pak jsem pokračoval 
dál a vysvětlil mu, že i když víme, že jsme způsobilí pře
žít všechno, co nám život postaví do cesty, není v na
ší povaze se prostě jednoho dne probudit a říci si: 
"Hmm . . .  tak dnes se vzdám všeho, co miluji a čeho si 
vážím, a vstoupI'm do Temné noci duše." Tak prostě 
nefungujeme! Největší zkoušky našI' Temné noci při
cházejI', když je nejméně čekáme. 

Možnost, že nám život přinese právě to, co potřebu
jeme, a zrovna ve chVl1i, kdy to potřebujeme, dává do-
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konalý smysl. Podobně jako nenaplníme pohár vodou, 
dokud neotočíme kohoutkem, platí, že otevřeme-li 
skříňku plnou citového náčiní, vypustíme tak signál ke 
změně. Dokud kohoutkem neotočíme, nic se nestane. 
Druhou stranou této dynamičnosti je skutečnost, že 
nacházíme-li se v Temné noci duše, můžeme se ales
poň utěšovat tím, že si za to můžeme sami, protože 
jsme to my, kdo otočil kohoutkem. Ať si to uvědomuje
me, nebo ne,jsme vždy připraveni na všechno, co nám 
život může přinést. 

nnŠE n&JuĚTšf oonuv 

Smyslem Temné noci duše je prožít největší obavy a pře
konat je. Každý z nás se bojí něčeho jiného a co může 
být pro jednoho člověka děsivou zkušeností, znamená 
pro druhého jen poněkud nestandardní zážitek. Právě 
to je na Temné noci zajímavé. 

Gerald se kupříkladu přiznal, že má největší strach 
z toho, že zústane sám. Ten večerjsem o něco dřív mlu
vil se ženou, jež se mi svěřila, že n<:;jvětší radost jí dělá 
b '  " " yt sama . 

Pro člověka, který má strach zůstat sám, není zase tak 
neobvyklé stát se mistrem vztahů, v nichž bude tento 
strach prožívat. Když mi Gerald popsal své lásky, přátel
ství a zaměstnání, bylo jasné, že prostě nemohly trvat 
dlouho! Přesto si pokaždé, když vztah skončil, myslel, 
že "dopadl špatně". Ve skutečnosti však byly jeho vztahy 
natolik úspěšné, že mu umožnily, aby si s� strach ze 
samoty náležitě prožil. Protože j<=:i ale nikdy nepřeko
nal, dokonce ani nerozpoznal podobu s vzorci, které se 
opakovaly již dříve, ocital se v situaci,  kdy se jeho strach 
stával stále zřetelnějším. Nakonec se dostal do bodu, kdy 
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už byla tato emoce natolik přítomná, že se s ní musel . 
vypořádat, aby mohl jít dál. 

• • 

V životě můžeme projít řadou Temných nocí duše, ta 
první však bývá nejtěžší. Mnohdy se také jedná o nej
účinnější hybnou sílu změny. Jakmile pochopíme, proč 
se tolik trápíme, začne tato zkušenost dostávat nový 
význam. Poznáme-li náznaky Temné noci, můžeme si 
říci: "Aha! Tenhle vzorec znám! To musí být určitě Tem
ná noc duše. A co se tedy po mně chce, abych zvládl?" 

Znám lidi, kteří po překonání zkušeností z Temné 
noci zůstali natolik posilněni, že téměř vyzývali vesmír, 
aťjim přinese další. Dělají to, neboťjednoduše vědí, že 

. přežili-li první, dokáží přežít všechny. Pouze tehdy, když 
prožíváme podobnou zkušenost, aniž bychom věděli, 
oč v ní běŽÍ a proč jí  procházíme, můžeme na celá léta 
nebo dokonce na celý život uVÍznout v určitém vzorci. 
Ten nás pak doslova připraVÍ o vše, co je nám nejdraž
ší. . .  i o sám život. 

pATÉ ZHCRDLo: 
oDHRZV OCJUĚTŠ/Ho SOUCITU 

" Ukažte mi kámen, který stavitelé zavrhli: 
To je kámen úhelný. "6 

- Tomášovo evangelium 

Ke konci 80. let 20. století jsem měl kancelář v obrov
ské mnohapatrové budově nacházející se v předhůří 
Denveru. I když byla budova veliká, konec studené vál
ky a snížení vládních výdajů zapříčinily, že společnost, 
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pro niž jsem pracoval, začala snižovat stavy a došlo v ní 
ke slučování. Když se do našeho podniku přestěhova
ly ostatní divize společnosti, stal se prostor vzácnou zá
ležitostí. Měl jsem společnou kancelář se ženou, která 
v oddělení zastávala úplně j inou funkci, než byla ta mo
je. Protože jsme si nekonkurovali a neměli stejné úko
ly, stali se z nás rychle dobří přátelé, kteří si vyprávěli 
o VÍKendech strávených s rodinou, přátelích a rados
tech a strastech života mimo společnost. 

Jednoho dne, když jsme se vrátili z oběda, si kolegy
ně jako obvykle pustila vzkazy z hlasové schránky, na
hrané v době, kdy jsme byli pryč. Koutkem oka jsem 
uviděl, jak najednou znehybněla a pak se skelným po
hledem v očích usedla na židli. Tvář jí celá zbělela, 
kromě líčidla na rtech a tvářích. Když zavěsila, počkal 
jsem chvilku, než se uklidní, a pak se zeptal, co se při
hodilo. Podívala se na mě a začala vyprávět smutný 
a zároveň působivý příběh.  

Její dobrá přítelkyně měla mladou dceru, u níž se 
snoubila záviděníhodná kombinace krásy, sportovního 
nadání a uměleckých vloh, podporovaných již od rané
ho dětství. Když dívka vyrostla, snažila se n<ýít způsob, 
jak všechny tyto dispozice sloučit do jediné profese, 
a rozhodla se stát modelkou. Rodina ji v jejím rozhod
nutí podporovala a v dosažení jejího snu jí pomáhala, 
jak jen to šlo. Když dívka nabídla své portfolio reklam
ním agenturám, mnohé jí odpověděly s nadšením. Do
stala spoustu nabídek na cestování a vzdělávání a větší 
podporu, než si vůbec dokázala představit. Pro člověka 
zvenčí nemohlo být lepšího života. 

Ti, kdo ji znali, ale viděli, že se mění, i když šlo jen 
o nenápadnou, sotva postřehnutelnou proměnu. Její  
nadšení vystřídaly starosti. Agentury, pro něž pracova
la, chtěly ženy určitého vzhledu, a ty prosazovaly. Dív-
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ka, přestože byla nesmírně krásná, jejich požadavky . 
z konce 80. let na celých sto procent nesplňovala. Ne
ustále přemítala, jak onen chybějící kousek získat. Na
konec požádala rodinu o pomoc, aby mohla podstou
pit řadu kosmetických úprav, ježji měly zformovat do 
podoby diktované módním průmyslem. 

Začala běžnými vylepšeními - menšími plastickými 
operacemi, při nichž se tu něco ubralo a jinde zase 
přidalo. I když ji postrčily blíž k cíli, stále to nebylo 
"ono", a tak se pustila do radikálnějších zákroků. Již 
od dětství měla mírný předkus, tedy bradu a čelist po
sazenou více dozadu. Souhlasila s nápravou, což zna
menalo zlomit čelist a následně ji usadit symetričtěji. 
Ústa pak měla zhruba šest týdnů zadrátovaná, aby se 
kosti zacelily, a mohla přijímat pouze tekutou stravu. 
'Po odstranění drátů měla tvář krásně symetrickou, se 
zvýrazněnými lícními kostmi, a předkus byl pryč. Když 
mi kolegyně ukázala její fotografie z doby před opera
cí a po ní, sám jsem ten rozdíl viděl. 

Po absolvování několikatýdenní diety v podobě te
kuté stravy, po níž výrazně zhubla, si ta krásná mladá 
žena všimla, že její tělo začíná ztrácet tvar písmene V, 
které mělo před operací. Skutečnost byla taková, že kvůli 
váhovému úbytku jí z horní části těla zmizel svalový 
tonus, díky němuž měla "míry modelky". Ona to však 
vníII)ala jako chirurgicky vyřešitelný problém, a pod
stoupila zákrok, který odstranil spodní "pohyblivá" žeb
ra, aby se jí postava znovu lépe vykreslila. 

Stres ze všech zákroků jí v těle vyvolal chaos. Zjistila, 
že nemá pod kontrolou, ,zda tu a tam kilo dvě přibere 
nebo naopak shodí. Její tělo bylo nastaveno do "štlhli
cího" režimu a ona denně ubývala na váze. Než rodiče 
poznali, co se děje, a dali ji hospitalizovat, bylo už poz
dě. Kvůli celé řadě komplikací, nikoli z jedné konkrét-
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ní příčiny, známá mé kolegyně toho dne ráno zemře
la. To byl ten vzkaz, který dostala po obědě. 

Možná znáte lidi, kteří nastoupili podobnou cestu, 
i když snad ne tak radikální. Uvádím tento příklad, 
abych zdůraznil určitou věc. Mladá žena z phběhu měla 
v mysli nastaven dokonalý obraz, který se jí stal měřít
kem. Držela se tak neustále v jeho stínu, neboť obraz, 
který si v duchu vytvořila, srovnávala se svým fYzickým 
vzhledem. Setrvávala v přesvědčení, že její  vzhled je 
nedokonalý a že tyto "nedostatky" dokáží odstranit jen 
zázračné moderní technologie . To, co se jí stalo, však 
sahá mnohem hlouběji nežjen k zákrokům, které měly 
údajné nedostatky vyře�it - jde to přímo k podstatě 
tohoto zrcadla. 

Proč měla ta žena pocit, že podobné extrémní zá
kroky jsou pro úspěch nevyhnutelné? Proč ji rodina 
a přátelé v její touze po dokonalosti podporovali? Proč, 
když byla již krásná od přírody, měla takové nutkání 
být jiná, než jaká se narodila? Jaká obava byla natolik 
intenzivní, že měnila s�j vzhled, aby tak získala uzná
ní? A ještě dúležitější otázka zní: Jak se můžeme z její zku
šenosti poučit ?Jaká srovnávací měřítka sami používáme? 
Co je tím vztažným bodem, směrodatným pro pomě
řování životních úspěchú a neúspěchů? 

.. nEDOSTRTHV" JSOU DOHonALOST SAmA 

Vyprávím ten příběh na seminářích a hned poté požá
dám účastníky, ať vyplní jednoduchou tabulku, v níž 
sami sebe posuzují v různých oblastech - ve vzdělání, 
milostných vztazích,  zaměstnání a sportu. Hodnotí se 
ve čtyřech kategoriích, od "opravdu dobré" po "oprav
du špatnou". Důležité je, že na vyplnění dotazníků je 
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jen velmi málo času, a to z následujícího důvodu: sama 
odpověď na papíře není tak důležitá jako úsudek, kte
rý je do ní promítnut. 

Ať jsou odpovědi jakékoli, mnohdy se v nich zbyteč
ně promítá účastníkovo kritické sebehodnocení. Jedi
ným způsobem,jak se mohou lidé zhodnotit jako úspěš
né či neúspěšné, je srovnání s něčím, co sami nezažili. 
Jak víme, svými největšími kritiky jsme my sami. Proto 
se toto zrcadlo oznaČl�je jako nt:jvětší projev soucitu. 
Jedná se o soucit týkající se nás samých - o soucit s tím, 
co jsme a čím jsme se stali. 

Právě prostřednictvím vlastního odrazu jsme žádáni, 
abychom soucitně připustili dokonalost, která je přítom
na v každém okamžiku života, bez ohledu na to,jak tuto 
ChVl1i vnímají jiní či jak nakonec dopadne. Pokud bu
deme přisuzovat význam spíše konání jako takovému 
a nebudeme lpět na výsledku, stane se každá naše zku
šenost pĎ1ežitostí, jak V)jádřit sami sebe . . .  nic víc a nic 
míň. 

Umíte si představit, jak by se náš život změnil, kdy
bychom byli ochotni připustit, že to, co jsme udělali, 
je prostě to nejlepší, ať už se věci později vyvinou tak, 
nebo onak? Pokud vše děláme a vytváříme v souladu 
se svými nejlepšími schopnostmi, pak do doby, než vý
sledky srovnáme s něčím jiným, nemohou být jiné než 
skvělé. Jestliže pracovní projekt, vztah nebo domácí 
úkol nedopadne podle našich představ, můžeme se 
z této zkušenosti poučit a příště to provést jinak. V Bož
ském zdroji platí, že způsob, jakým o sobě smýšlíme -
naše chování, vzhled a dosažené úspěchy - se k nám 
odráží zpátky jako životní realita. Máme-li to na pamě
ti, může se smíření se sebou samými stát rovněž naším 
největším projevem soucitu .Je to ten největší dar, kte
rý můžeme sami sobě dát. 
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zn ZRenOL V 
I když exist�jí další zrcadla, jež ukazují ještě jemnější ta
jemství naší podstaty, oněch pět zrcadel, která jsem vám 
zde nabídl , vám umožní zásadním způsobem upravit ži
votní vztahy. Jako tvůrci v Božském zdrqji nalezneme 
v tomto procesu svou skutečnou sílu. Každé zrcadlo je 
odrazovým můstkem k vyšší úrovni osobního mistrov
ství. Jakmile je jednou poznáte, nemůžete předstírat, že 
je "neznáte". Kdyžjejednou uvidíte, nemůžeteje "nevi
dět" . Pokaždé, když v konkrétním okamžiku života ně
které z těchto zrcadel rozpoznáte, existl�e velká prav
děpodobnost, že se stejné schéma odehrává i v jiných 
oblastech. 

Zdrqjem silných emocí bývají v rodině debaty o tom, 
kdo má mít hlavní slovo. Podobné emoce, i když méně 
intenzivní, mohou vyplout na povrch, i když třeba bu
dete jednat s cizím člověkem o prod�ji qjetého vozu. 
Mírnější budou, protože k osobě prodejce nejspíš ne
máte stejně důvěrný vztah,jaký chováte k rodině a přá
telům. Ačkoli se všakjedná o méně intenzivní vzorec, 
stále tu je. A to je právě na holografickém vzorci vědo
mí to krásné. Zarputilost, kterou lze vystopovat ve va
šem vztahu s prodejcem aut, s pokladní v potravinách 
nebo číšníkem, který vám přinese připálenou večeři, 
pro sákne i do vašich rodinných vztahů. Musí, neboť 
v tom spočívá podstata hologramu. Jakmile svť'� vzorec 
chování změníte v jednom bodu, bude to prospěšné 
i pro všechny další vztahy založené na stejném vzorci. 

Změny se někdy objevují tam, kde je nejméně čeká
me. I kdyby to tak ale nebylo, stejně bychom ráno ne
vstávali se slovy: "Tak, a dneska se poperu se vztahy, do 
kterých se promítají mé nejniternější názory." Tak to 
prostě nefunguje!  Ph1ežitost k nápravě, kterou nám 
nabízí obraz nás samých v zrcadlech vztahů, přichází 
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ve chV11i, kdy vybíráme dopisní schránku nebo dofu
kt�eme pneumatiky auta. 

Není to tak dávno, co jsem potkal kamaráda, který 
se vzdal kariéry, rodiny, přátel a vztahu v jiném státě, 
aby se odstěhoval do divočiny severního Nového Mexi
ka. Zeptal jsem se ho, proč toho tolik opustil jen kvůli 
tomu, aby mohl žít o samotě někde v pustině. Začal mi 
vyprávět, že se vydal hledat svou "duchovní cestu" . Jed
ním dechem z něj však zároveň vypadlo, že se na ni 
ještě nevydal, protože se zatím nic nedařilo. Měl pro
blémy s rodinou, obchodními plány, dokonce i s naja
tými firmami, které stavěly jeho nový "duchovní" dúm. 
Kamarádovo zklamání bylo očividné. Když jsem poslou
chal jeho příběh, podělil jsem se s ním o postřeh, kte
rý by mu podle mě mohl pomoci. 
, Jsem přesvědčen, že nedokážeme žít jiný než duchov
ní živoL Abych to řekl ještě jinak, jako duchovní bytosti 
jsme schopni zažívat pouze duchovní prožitky. Ať už náš 
život vypadá jakkoli, věřím, že každé úsilí a všechny na
še cesty vedou do jednoho a téhož místa. Z toho plyne, 
že každodenní činnost nelze oddělit od duchovního vý
voje - ona náš duchovní vývoj zosobňuje! 

Obrátil jsem se na přítele a naznačil mu, že třeba všech
nyvýzvy,jimž právě čelí, jsou jeho duchovní cestou. I když 
takovou odpověď nečekal, zajímalo ho, co tím mám mys
lím. Jeho představa, jak svou duchovnost realizovat, byla 
žít v naprostém osamění a tiše každý den r07Jímat. 

Vysvětlil jsem mu svůj názor blíže a připomněl, že 
i když se všechno, co plánuje, stane součástí jeho života, 
mohl by být způsob, jakým své problémy vyřeší, právě 
cestou, již se vydal hledat. Překvapeně se na mě podíval 
a když jsme se pak loučili, jenom prohodil: "Možná, že 
ano!"  

---------4. ..----------
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H A P I T O L A  o s m  

pŘEPsÁni HÓDU REALITV: 
20 ULlčO  H UĚDomÉmu TuoŘEnl 

" Teďjsi nalezl podminky, 
za nichž se touha tvého srdce může 
stdl realitou tvého byli. Zůstaň tu, 

dokud neziskdš vnitřni silu, 
kterou nic n,ezniČi. " 

- U�itel ke svému žákovi, 
mystiku Gurdžijevovi " 

( 1873-1949 ) ,  
v Meetings with Remarkable Men: 

Gurdjieffs Seareh 
for Hidden Knowledge 

(Setkání s pozoruhodnými muži: 
Gurdžijevovo hledání skrytého 

vědění) I skrytého vědění) 112 

Slova populární rockové balady ze 70. let od skupiny 
Ten Years Mter odrážejí tutéž upřímnou touhu, kterou 
jsem slýchal od lidí po celém světě; zoufale dychtili po 
změně, ale cítili se bezmocní ji provést. "Rád bych změ
nil svět," začíná refrén písně, "ale nevím jak / ty na to 
přijdeš však. "2 Doufám, že na následujících stránkách 
dáme společně dohromady vše, co potřebujeme k zís
kání znalostí, abychom dokázali udělat svět lepším. 
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V první kapitole jsem vám vyprávěl příběh svého in
diánského přítele o tom,jakjsoujeho lidé přesvědčeni, 
že jsme již kdysi dávno nějakým záhadným způsobem 
začali zapomínat na svou moc změnit svět. Vyslovil ná
zor, že všemi těmi složitými technologiemi, které dnes 
používáme, se jen snažíme tuto dávnou schopnost zno
vu získat, a přitom by stačilo provést změny v sobě sa
mých. V tomto kontextu nás proto nepřekvapí, že počí
tače se staly nedílnou součástí našeho života. V podstatě 
jenom kopímjí způsob, jakým uchováváme vzpomínky 
a komuniklyeme s dmhými. 

Při porovnávání vnitřních postupů a vnější techno
logie však můžeme zajít ještě dál, než můj přítel tušil 
(nebo alespoň dál, než mi tenkrát řekl) . Náš mozek 
a dokonce i samo vědomí lze v mnoha ohledech srov-

. nat se způsobem, jakým pracuje moderní počítač . Ře
ditel Centra kognitivních výzkumů na Tuftově univer
zitě Daniel Dennett ve své prúkopnické knize Consciousness 
Explained (Poodhalené vědomí) říká, že na lidský mo
zek můžeme nahlížet jako na ,Jakýsi druh počítače" 
a že na základě tohoto příměru můžeme pochopit,jak 
používáme informace.3 Myšlenky, jež zahrmye počíta
čová věda, nám v mnoha ohledech poskytují právě to, 
co potřebujeme, abychom nalezli cestu do míst, jimž 
se říká " terra incognita" neboli "neznámá země". Jde 
o to zmapovat "prostor" mezi tím, co nám o mozku ří
ká věda a co jeho prostřednictvím zažíváme. Je zřejmé, 
že úspěšnost počítače jako paměťového a komunikač
ního prostředku nabízí účinnou analogii, jež nám na
pomáhá porozumět záhadám vědomí. 

V násled�jících odstavcích naleznete stručný popis, 
jak fungt* moderní počítač. Ačkoli bude značně zjed
nodušen, jsou veškeré údaje přesné. Tento jednodu
chý model nám umožní srovnat vnější svět hardwaru 
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a softwaru s vnitřním fungováním našeho vědomí. Ta 
spojitost je fascinující a podoba zcela zřejmá. 

Pro začátek si řekněme, že všechny počítače, mají-li 
sloužit n�jakém účelu, potřebují pouze tři základní věci. 
Ať je velký či malý a ať vypadá sebesložitěji, vždy ke své 
činnosti potřebuje hardware, oper"ační systém a software. 
Zatím to zní dost jednoduše . .  , abychom však vrhli nové 
světlo na podstatu vědomí,je důležité pochopit, co tyto 
tři části v počítači opravdu dělají. 

Operační systém nám umožňuje komunikovat s po
čítačovými čipy a obvody a v závěru provést určitou čin
nost v tiskárně, na obrazovce a podobně. Ať už se jed
ná o známé operační. systémy Macintosh a Windows 
nebo o systémy méně obvyklé, vyvinuté pro zvláštní 
účely, je právě zásluhou operačního systému, že nám 
počítač rozumí, když do klávesnice ťukáme své příka
zy. Naše pokyny přeloží tak, aby jim počítač rozuměl. 

Hardware tvoří fyzické části počítače. Patří k nim 
monitor a klávesnice, stejně jako obvody, čipy a proce
sory - tedy součásti, jejichž prostřednictvím operační 
systém pracuje. výstup činnosti počítače lze vidět na 
některém hardwarovém zařízení. Kromě obrazovky jím 
může být tiskárna, plotr a projektor, které zobrazí, co 
jsme vytvořili. 

Software zahrnuje programy, např. dnes už notoric
ky známé Word, PowerPoint či Excel. Teprve používá
ním těchto programů, jimiž předáváme počítači pří
kazy, to vše dohromady dává smysl. 

A zde leží klíč k této analogii: počítačový operační 
systém je prakticky vzato neměnný. Jinými slovy: ,je", 
co je. Chceme-li po počítači, ať dělá něco jiného, ne
začneme měnit jeho operační systém, nýbrž změníme 
příkazy, které do něj vstupují. Uvádím to proto, že naše 
vědomí funguje naprosto stejným způsobem. 
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Jestliže si lidský život představíme jako obrovský "po� 
čítač vědomí", pak právě vědomí představuje operační 
systém a realita je výstup. Stejně jako je operační sys
tém počítače neměnný a změny musí přijít z progra
mů, které s počítačem komunikují, musíme i my, chce
me-li změnit svůj život, pozměnit programy, kterým 
realita rozumí: postoje, emoce, modlitby a přesvědče
ní. 

, 

Funkce 

Hardware 

Operačnf systém 

Elektronický 
počítač 

CPU (centrálnl 
procesorová 
jednotka) . obrazovka, 
tiskárna atd. 

XP, Windows, 
Macintosh 

Programy (software) Word, Excel, 
PowerPolnt 

Počítač vědonú 

Realita (Božský zdroj) 

Pocity, emoce, 
modlitby, přesvědčení 

Chceme-li změnit SVOll realitu, musíme změnit příkazy pro 
programy - tj. pro postoje, emoce, modlitby a přesvědčení -

které ji vytvářejí 

-' 
. 

Vyobrazení 13. Srovnání počítače vědomí a elektronic
kého počítače: Pro oba platí, že výstup lze změnit po
mocíjazyka, jemuž systém rozumí. 

, 

Klíč 20: V životě se nevyhnutelně staneme právě . .  
tím, co se rozhodneme prožít. 

f 
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Když na sebe budeme pohlížet tímto způsobem, 
bude možné všechno, co jsme si kdy dokázali předsta
vit, dokonce i věci, o nichž nás nikdy ani nenapadlo 
přemýšlet. Stejně jako pomocí programů Word a Works 
upravujeme výstup z počítače, představují pocity, pře
svědčení a modlitby programy, jež mění výstup vědo
mí jako Božského zdroje. Půvab této analogie spočívá 
v tom, že tyto programy pro vytváření reality již máme 
a denně je také používáme. 

V každém okamžiku vysíláme k vědomí vzkazy emo
cí, postojů, modliteb a přesvědčení; kód, v němž je posí
láme, potom vědomí převede do denní reality v podo
bě těla, vztahů, života '!- světa kolem nás. Teď již není 
důležitá otázka, zda tento jazyk existuje, nybrž jak jej 
používáme. 

Abychom pochopili, proč má naše přesvědčení tako
vou moc a jak můžeme něco změnit ve světě, v němž 
žije zhruba šest miliard lidí, musíme své poznatky o ho
logramu posunout ještě o krok dál. 

UZORCE CELRU 
Nyní by již mělo být zřejmé, že jsme holografické by
tosti. Stejně tak by mělo být jasné, že jsme holografic
ká těla žijící v holografickém vědomí holografického 
vesmíru. Jsme aktivní stvoření, V)jadřující se těly, jež 
přesahují hranice buněk, abychom se stali samým ves
mírem. To, že prostě ,jsme", kýmjsme, nám umožňu
je pojmout v sobě celý svět, v němž se všechno odráží 
od největších jevů po nejbanálnější události, od nej
světlejších chvil po chVl1e nejponuřejší. Součástí toho
to celku jsou naši přátelé, partneři, rodiče, děti. Naše 
tělo odráží vesmírné vzorce zasazené do dalších vzor
cú,jež jsou zasazeny do ještě dalších vzorcú a tak dále. 
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Naše holografická existence však nepředstavuje žádné 
tajemství; stala se námětem těch nejhlubších a nejdojí
mavějších próz a básní v dějinách. 

Například v gnostické básni Hrom, dokonalá mysl pro
hlašuje žena žijící ve 3. století, že není ničím víc ani méně 
než ztělesněním možností, které již jsou v každém člo
věku. ,Já jsem to první a poslední," říká. ,Já jsem děvka 
a svatá.Jájsem manželka a panna . . . .  Jsem matka svého 
otce a sestra svého muže . . . .  Neopouštějte mě pro mou 
slabost a nebojte se mé moci. . . .  Proč jste mě při svých 
soudech nenáviděli?"4 

Ač byla tato slova sepsána v době počátků křesťan
ské církve, předstihla značně svou dobu a dokonale 
vystihla naši holografickou existenci. Jestliže si to uvě
domíme, nebude těžké pochopit, proč církevní patri-

. archa, když ho požádali, ať vybere dokumenty, které 
budou z "oficiálních" náboženských textů vypuštěny, 
nechal dílo Hrom, dokonalá mysl zmizet ze světa. Bylo 
objeveno o téměř sedmnáct set let později v knihovně 
v Nag Hammádí. 

Každý z nás - a to je důležité - je ve vztahu k sobě 
úplný a dokonalý. A právě to je klíč k ještě významn�j
ším vzorcům pozitivních změn, které se nacházejí uvnitř 
ještě větší celosti. Tento účinný princip vyvolává pro
žitky a emoce, jež mají jen málo společného s tím, za 
co je považuj eme. 

Existuje například vysoká pravděpodobnost, že smu
tek, který pociťujeme při sledování filmu líčícího něja
kou ztrátu, má jen málo společného s konkrétní scé
nou, která je ve filmu vykreslena. Výborným příkladem, 
jak se tento princip uplatňtBe v životě, je strhující scé
na z filmu Tanec s vlky z roku 1 990, v níž vojáci střílejí  
na vlka,jehož s i  ochočil John Dunbar (ztvárněný Kevi
nem Costnerem) . Dunbarovýma očima sledujeme,jak 
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v�jáci, kteří ho zajali, nyní útočí na vlka,jenž mu začal 
důvěřovat. . .  . . .  

, , I' " 

Viděl jsem tento film vícekrát a tato scéna pokaždé 
vyvolala v publiku silné, nefalšované - a pro někoho 
snad i záhadné - pocity. Proč při pohledu na vlka, kterého 
loví a nakonec zabijí, cítírne tak velký srnutek ? pt;yí se lidé. 
Odpověďje možná překvapí. Důvodje ten, že smutek, 
který pociťují, má jen málo společného s dějem na plát
ně. Je dost pravděpodobné, že v nich tato několikami
nutová filmová scéna vyvolala pocity, které uzamkli 
kdesi ve svém nitru pokaždé, když ztratili něco cenné
ho nebo když jim to někdo vzal. 

Koneckonců, není �o zas tak překvapivé �ištěnÍ. Po
city, které v nás při sledování určitého filmu vznikají, 
mají více do činění s námi - s tím, čeho jsme se sami 
vzdali, abychom dokázali projit životem - než s filmo
vými postavami. I kdybychom si neuvědomovali, kolik 
věcí jsme si odepřeli, přistihli bychom se možná, že 
reagt�eme na "spouštěče" v podobě knih, filmů nebo 
situací, s nimiž se ztotožňujeme. Je to náš způsob, jak 
si připomenout, že stále poznáme to, oč jsme přišli, aby
chom překonali bolestné okamžiky života. 

Život zřejmě funguje tak, že každý odrážíme pro 
ostatní různé části celku. Připomíná to i prastarý her
metický princip ,jak nahoře, tak dole; jak uvnitř, tak 
vně". Podle fYzika Johna Wheelera možná fungujeme 
jako vesmírné smyčky se zpětnou vazbou, které se zno
vu a znovu opakují, avšak na různých úrovních. Staro
věké texty uvádějí, že "zkušenostní" smyčka života tlVá, 
dokud naši duši nenaplní klid a mír. TeplVe potom 
opustíme tento koloběh - či,jak hlásá hinduistická víra, 
naplní se naše karma. 
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nĚHDD TO musl UDĚLRT PRunl 
Každá část živého hologramu v počítači vědomí, ať je 
sebemenší, žije ve svém vlastním prostoru. A jako ta
ková slouží vyššímu celku. Vezměme si subatomární 
částice.jsou to částice ovlivňující funkci atomů,jež jsou 
z nich stvořeny; atomy zase tvoří molekuly a určují, jak 
ty fungují; molekuly tvoří buňky našeho těla a stanovu

jí, jak fungujeme my; naše tělo je pak odrazem vesmí
ru . . .  a tak dále. 

Změna na každé úrovni se odrazí v celku, jak plyne 
z podstaty hologramu vysvětlené v části II. K tomu, aby
chom v rámci celkového vzorce vědomí zavedli nový způ
sob myšlení či přesvědčení, není proto zapotřebí mno
ho lidí. Na výsledek společné reality může mít obrovský 
vliv i relativně malý počet osob vytvářejících ve vědomí 
nový program. Připomeňme si Indiány 15. století, kteří 
se naučili "vidět" nezvyklý obraz cizích plavidel, když 
jejich šaman přišel na způsob,jak se na ně dívat. Anebo 
pokusy prováděné v 80. letech v Izraeli a Libanonu, při 
nichž zdejší obyvatelé prožívali chvilky míru vyvolané 
speciálně trénovanými jednotlivci, kteří si v předem sta
novených časových intervalech intenzivně představova
li mír. Celý trik spočívá v tom, že někdo musí začít. 

jedinec si musí vybrat nový způsob bytí a podle něj žít 
v přítomnosti druhých, aby ho viděli a aby se tento způ
sob vtiskl do příslušného vzorce. Tak zlepšujeme své 
programy víry a posíláme vědomí plán nové reality. 
V minulosti jsme již mnohokrát viděli, jak tento princip 
funguje; řada lidí žila v přítomnosti druhých novým způ
sobem, přičemž měli ve vědomí obraz toho, čeho chtěli 
dosáhnout. Stačí jen vyslovit jména Buddha, ježíš, Mo
hamed, Gándhí, Matka Tereza nebo Martin Luther 
King. Dost možná, že už jsme slyšeli tolik působivých 
přľkladů změny, že je pokládáme za samozřejmost. 
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Podíváme-li se však zblízka, jak tito učitelé zasévali 
mezi zažité názory nové myšlenky, zjistíme, že šlo o jedi
nečný způsob. Když bychom si něco podobného před
stavili v naší analogii s počítačem, bylo by to stejné,jako 
kdyby se software na zpracování textu ncycdnou sám 
přeprogramoval a začal se zabývat vědou o raketách . . .  
jako kdyby se o�jevil protot)'P umělé inteligence! Pova
žujme proto za zázrak, když se nám při současné exis
tenci názorů, jež nás omezovaly již v minulosti, podaří 
něco velkého změnit. 

Nalezneme-li způsob,jak věřit okolnímu vesmíru, kte
rý skýtá dost dúvodů k obavám, a přijdeme-li na to, jak 
nalézt odpuštění na pl�netě, na níž pevně zakořenila 
pomsta, a soucit ve světě, který se naučil zabfjet vše, čeho 
se obává a čemu nerozumí, získáme velkou moc. Prá
vě to naši velcí učitelé dokázali. Tím, že žili v souladu 
s moudrostí, soucitem, důvěrou a láskou, změnili "soft
ware" přesvědčení, který promlouval k "operačnímu sys
tému" vědomí. Ze semínek nových možností provedli 
"upgrade" reality. 

Dnes máme stejnou příležitost i my. A nemusíme být 
svatí, abychom něco změnili. Mezi volbami minulými 
a tím, co volíme dnes, existuje zajímavá odlišnost. Vě
decké výzkumy ukaz�í, že čím více lidí přijme nový ná
zor, tím jednodušší je ukotvit tento názor jako realitu. 
Gak již bylo řečeno v části II, rovnice druhé odmocniny 
z jednoho procenta pouze ukazlůe, kolik lidí je zapotřebí, 
aby se změna začala uskutečňovat. ) Buddha,Ježíš a dal
ší učitelé byli možná první, kdo dosáhl takových úžas
ných výsledků;jejich přfklad se stal katalyzátorem, který 
přiměl další lidi, aby učinili totéž. I sám Ježíš prohlásil, 
že příští generace budou dělat věci, které by lidem jeho 
doby připadaly jako zázrak. 

Přfklad těchto vizionářů následovala celá řada lidí. 
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Podnět, který nám poskytli, se stal výhodou, již oproti 
nim máme. Dnes víme, že dokážeme léčit tělo a žít do 
pokročilého věku. Víme, že láska, porozumění a vděč
nostjsou životně důležité vlastnosti, které naplňují tělo 
vitalitou a život harmonií. A víme, že se znalostmi, jak 
vylepšit komunikaci s Božským zdrojem, dosáhne rela
tivně malé množství lidí velkých změn. 

Jak tedy s těmito znalostmi naložíme? Co se stane, 
rozhodne-li se někdo reagovat na staré a bolestné vzor
ce odlišným způsobem? Co když třeba odpoví na "zra
du" nebo "zneužití důvěry" jinak než ublížeností a hně
vem? Co myslíte, že se stane v rodině, jejíž jeden člen 
začne sledovat večerní zprávy, aniž by při nich cítil nut
kání pomstít se těm, kdo někomu ublížili nebo ho poní
žili? Stane se následující: tento jedinec bude živým mos-

. tem - průkopníkem i porodní bábou - pro každého, 
kdo se odváží zvolit si stejnou cestu. Pokaždé, když ně
kdo další učiní stejné rozhodnutí, bude to mít o trochu 
snazší, neboť to před ním již někdo udělal. 

Jak jsme si již řekli, klíčovým faktorem úspěchu je 
přenést se přes věci, které zraňují; nenechat se jimi po
hltit. Řečeno jinak, Martin Luther King by nezastavil 
nenávist tím, že by nenáviděl. Nelson Mandela by ne
přežil více než dvě desetiletí v jihoafrickém vězení, 
kdyby opovrhoval těmi, kdo ho uvěznili. Stejně tak 
nelze ukončit válku zahájením další války. Působivým 
dokladem této myšlenky byla ve 20. století naše ne
schopnost dosáhnout míru. A jaké z toho plyne pou
čení? Ve vesmíru, který zrcadlí naše přesvědčení, ne
mohou lidé plní zloby stvořit svět bez násilí. Zkusili 
jsme to, a výsledkem je nestabilita dnešního světa. 

Z příkladů těch, kdo změnili koloběh útisku, když 
sami byli jeho součástí, vyplývají  dva významné závěry: 
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l .  Rozhodnutí povznést se nad nenávist má 
původ ve stejném systému, ze kterého se 
nenávist rodí, a není k tomu tedy zapotřebí 
vnější zdroj .  

2. Osoby, jež takové rozhodnutí učiní, se stávají  
živými mosty pro lidi, které milují. Skutečnou 
sílu nalézají žitím v souladu se svou pravdou 
v systému, který není jejich vnitřnímu 
přesvědčení nikterak nakloněn. 

Jak působivý model! Holografické vědomí zajišťuje, 
že změna učiněná v systému kdekoli se v něm stává změ
nou všude. Ačkoli na iemi nyní žije více než šest mili
ard lidí, všichni máme do určité míry prospěch z toho, 
že si několik jedinců zvolí harmonii a uzdravení. A to 
mohu říci s určitostí, neboť jsme viděli, že tento prin
cip funguje. Díky znalosti Božského zdroje máme nyní 
vše, co potřebujeme, abychom mohli přijmout tvoři
vou sílu a využít své poznatky pro velké výzvy naší doby. 

Ať si již zvolíme harmonii ve světě nebo v rodině či 
uzdravení blízkých nebo sebe samých, jsou základní 
myšlenky vždy stejné. Přirovnáváme-li vesmír k počítači 
vědomí s postoji, emocemi, názory a modlitbami před
určujícími realitu, bylo by logické mít příručku, v níž 
budou jednotlivé kroky vytváření reality důkladně po
psány. A my ji máme: po celé věky se o ni s námi dělili 
nejosvícenější mistři. Klíče uvedené v následující části 
pramení z jejich učení. Jsou sestaveny tak, aby nás po
stupně provedly postupy, jež prokazatelně přinášejí 
změnu. 

I když samozřejmě existují i jiné klíče, tato časem 
prověřená posloupnost se osvědčila již v minulosti 
a potvrzují ji i mé vlastní zkušenosti. Proto ji zde uvá-
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dím jako jakýsi stručný návod ,jak na to" při zlepšová
ní vlastních programů pro vytváření reality a proměnu 
světa. 

DURCET HLlčú PRO UVTuAŘEOI RERL/TV . 
Zde jsou klíče, které shrnují to nejdůležitější z této 
knihy. Zajímavé jsou již samy o sobě. Spolu ale vyprá
vějí příběh - náš příběh - který nám připomíná naši 
sílu tvořit. Můžeme je považovat za software, který náš 
počítač vědomí používá k vytváření reality . . .  za náš vlast
ní kód změny. Ajako u každého kódu, i tyto klíče mají 
pro své pořadí určitý důvod. Jednoduše řečeno, stejně 
jako si nejdřív potřebujeme připravit všechny ingredi
ence, než začneme péct koláč, fungují tyto klíče pro 

. vytváření reality pouze tehdy, jestliže každý jednotlivý 
krok pochopíme a budeme jej mít po ruce pokaždé, 
když bude zapotřebí. 

V této souvislosti si vzpomínám na působivou posloup
nost vědění popsanou v kabalistickém spise Sefer ]ecira. 
Kniha systematicky líčí vznik světa a vybízí čtenáře, ať se 
zamyslí nad každým jednotlivým krokem stvoření. Čte
nář je tak schopen každému kroku přiřadit odpovídají
cí význam. "Prověřuj s nimi / a zkoumej z nich," praví 
text starověkého učenÍ. "Postav věc na její podstatu. "5 

Podobně ijá vás teď vybízím, abyste se zamysleli nad 
následující posloupností klíčů, nad každým zvlášť. Při
pusťte, že každý má svůj význam jako účinný katalyzá
tor změny. 

Pracujte s nimi, dokudje nepochopíte . Tyto klíče se 
pak stanou vaším přístupovým kódem ke změně světa 
a vás samých.  
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DunCET HUf O uĚDomÉHO TUOŘEnr 

Klíč 1 :  Božský zdroj je schránkou obsahující 
vesmír, mostem mezi veškerými věcmi 
a zrcadlem, jež nám ukazuje, co jsme 
stvořili. 

Klíč 2: V našem světě je všechno propojeno se 
vším. 

Klíč 3: Abychom mohli čerpat sílu přímo 
z vesmíru, musíme sami sebe vidět spíše 
jako součást světa, a ne jako jedince, který 
je od něj oddělen. 

Klíč 4: Jakmile je jednou něco spojeno, je to 
spojeno jednou provždy, ať to fyzicky zůstane 
připojeno, nebo nikoli. 

Klíč 5: Akt zaměření pozornosti je aktem 
tvoření. Vědomí tvoří! 

Klíč 6: Máme veškerou sílu, kterou 
potřebujeme, abychom učinili změny, 
pro něž se rozhodneme. 

Klíč 7: Předmět zájmu vědomí se stane realitou 
života. 

Klíč 8: Jenom říci, že volíme novou realitu, 
prostě nestačí! 

Klíč 9: Pocit je  jazyk, který " promlouvá" 
k Božskému zdroji. Buďte v takovém 
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citovém stavu, jako byste již svého cíle 
dosáhli a vaše modlitby byly vyslyšeny. 

Klíč 10:  Jen pocit nestačí. Ten, kdo tvoří, tak músí 
činit nezávisle na svém egu a bez 
posuzování. 

Klíč 1 1 :  Musíme se stát tím, co si zvolíme, že 
chceme prožít jako svůj život. 

Klíč 12: Nejsme limitováni dosud známými 
fYzikálními zákony. 

Klíč 13: V každé části holografického o�jektu je  
zobrazen celý o�jekt. 

Klíč 14: Celosvětově propojený hologram vědomí 
je pro nás příslibem, že v okamžiku, kdy 
v mysli vytvoříme nc::j lépe míněná přání 
a vyslovíme své modlitby, budou 
okamžitě přijaty v tom místě, pro něž byly 
určeny. 

Klíč 15: Nepatrná životní změna se 
prostřednictvím holografického vědomí 
odrazí v celém životě. 

Klíč 16: Minimální počet lidí nezbytných 
k "nastartování" změny ve vědomí je -{í % 
z populace. 

Klíč 17: Božský zdroj slouží jako zrcadlo ve světě 
vztahů, které si svými postoji vytváříme. 
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Klíč 18: Podstata "negativních" zkušeností může 
být shrnuta do jednoho ze tří základních 
vzorců strachu (nebo jejich kombinace) : 
strachu z opuštění, strachu z nízké 
sebeúcty a strachu ze ztráty důvěry. 

Klíč 19: Skutečné vnitřní hodnoty se odrážejí 
v těch nejintimnějších vztazích. 

Klíč 20: V životě se nevyhnutelně staneme právě 
tím, co se rozhodneme prožít . 

• • 

Prakticky všichni sdílíme pocit, že v sobě skrýváme 
něco víc, než lze spatřit pouhým okem. Někde hlubo
ko, v mlžném závoji dávných vzpomínek, víme, že se 
v nás skrývá zázra<:ná, podivuhodná moc. Již od dětství 
sníme o schopnosti dělat věci, které přesahují rozumo
vý a logický rámec. A proč ne? Vždyť se jako děti teprve 
musíme "naučit" pravidlům, která říkají, že zázraky ne
existují. 

Ukázky našich zázračných schopností nalezneme 
všude kolem. V části II jsem naznačil , že "anomálie" 
kvantových částic by mohly znamenat víc než jen "po
divné" a "záhadné" chování. Nadhodil jsem otázku, 
zdali volnost, kterou tyto částice při pohybu v časopro
storu mají, nám neukazuje svobodu dosažitelnou i pro 
nás. S odpovědí jsem záměrně čekal až do této chV11e. 
Po všech pokusech, výzkumech a příkladech lidí, kteří 
překročili hranice vlastního přesvědčení, věřím, že 
odpověď zní ano. 

Pokud částice, z nichž jsme stvořeni, mohou jedna 
s druhou okamžitě komunikovat, být současně na dvou 
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místech, žít v minulosti stejně jako v budoucnosti, 
a dokonce pomocí současné volby minulost měnit, pak 
totéž dokážeme i my. Jediný rozdíl mezi izolovanými 
částicemi a námi je ten, že naše tělo sestává z velkého 
množství těchto částic, které drží pohromadě sama síla 
vědomí. 

Starověcí mystikové připomímýí srdci a novodobé 
pokusy to dokázaly mysli, že uvnitř každého z nás pře
bývá nejmocnější síla celého vesmíru. A to je to veliké 
tajemství tvoření: dokázat vytvořit to, co si vysníme ve 
svých představách. I když to možná zní příliš jednodu
še, než aby to byla pravda, jsem přesvědčen, že vesmír 
právě tímto způsobem funguje. 

Když si súf�ský básník Rúmí všiml, že se bojíme ne
smrtelnosti, možná měl na mysli, že to, co nás doo
pravdy děsí, je možnost nesmrtelnost si zvolit. 

Podobně jako žáci Christophera Loguea v úvodu této 
knihy zjistili, že k tomu, aby dokázali létat, potřebují 
udělat poslední, drobný krůček vpřed, je možné, že 
i my potřebujeme jen malou změnu k poznání, že jsme 
strůjci svého života a osudu, vesmírní umělci, kteří svou 
vnitřní víru V)jadřují na plátně vesmíru. Pokud doká
žeme mít na paměti, že jsme uměním a umělci záro
veň, pak si také dokážeme zapamatovat, že jsme počát
kem zázraku, stejně jako zázrakem samým. Jestliže 
dokážeme učinit tuto malou změnu, znamená to, že 
jsme jako součást Božského zdroje nalezli sami sebe. 
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---------4. ..----------

Běžte dál, i když není 
kam dojít. Nesnažte se 

dohlédnout konce. 
To není v lidských silách. 

Králejte po své vnitřní cestě, 
její směr však nesmí určovat strach. 

RúmÍ 

---------4. ..----------



P O D Ě H o u Á n (  

Božský zdroj je syntézou výzkumu, objevů a přednášek, 
na jejichž počátku byl v roce 1986 malý obývací pokoj 
a několik posluchačú v coloradském Denveru. Od té 
doby mi cestu zkřížila řada lidí, kteří mi předali zkuše
nosti, jež vyústily ve významné a povzbuzující poselství 
této knihy. Často se na něm podíleli zpúsobem, které
ho si ani nejsou vědomi. Výčet všech by vydal na další 
knihu, proto tyto stránky využiji k tomu, abych podě
koval těm, jejichž úsilí bezprostředně přispělo ke vzni-
ku knihy. . 

Obzvláště jsem zavázán: 
Všem báječným lidem z Hay House. Mé upřímné uzná
ní a mnoho díkú patří Louise Hayové, Reidu Tracymu 
a Ronu Tillinghastovi za jejich vizi a nadšení pro vskut
ku výjimečný zpúsob vedení podniku, který se stal 
známkou úspěchu Hay House. Řediteli Reidu Tracy
mu patří mi� nejupřímnější dík za podporu a neochvěj
nou víru ve mne a mou práci. Šéfredaktorce Jill Kra
merové mnoho, mnoho díkú za upřímné názory a rady; 
za to, žes tu pro mě byla vždy, když jsem zavolal, a za 
roky zkušeností, které promítáš do každého našeho 
rozhovoru. 

Dále jsou tu Angela Torrezová, jež vypracovala lek
torský posudek, editor Alex Freemon, šéfka propaga
ce Jacqui Clarková, obchodní ředitelka Jeannie Libe
ratiová, marketingová ředitelka Margarete Nielsenová, 
šéfredaktorka ediční řady Nancy Levinová a skvělý au
diotechnik Rocky George - nemohl jsem si ke spolu
práci přát oddanější tým! Vaše profesionalitaje nepře-
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konatelná a já jsem hrdý, že jsem součástí toho dobré
ho, co rodina Hay House přináší světu. 

Mému literárnímu agentovi Nedu Leavittovi: Tisí
ceré díky za moudrost a integritu,jež promítáš do kaž
dého milníku, který spolu překonáme. Díky tvým ra
dám,jak mají naše knihy cestovat vydavatelským světem, 
jsme tímto poselstvím oslovili víc lidí než kdy předtím. 
Hluboce si cením tvých skvělých nápadů a obzvlášť 
vděčný jsem za tvé přátelství a důvěru. 

Stephanii Gunningové, mé editorce a přítelkyni .  . .  
velký dík za péči, dovednost a energii, které vkládáš do 
všeho, co děláš. Především ale děkuji za to, žes mi po
mohla porozumět složitosti vědy a nalézt slova, jimiž 
se o ně lze podělit. Žasnu nad tím, jak vždy položíš 
správnou otázku správným způsobem, který pak vede 

. k jednoznačné volbě. 
Jsem hrdý na to, že jsem součástí virtuálního týmu 

a rodiny, která se za ty roky vytvořila, aby mě podporo
vala v mém díle, včetně mé oblíbené (ajediné) office 
manažerky Lauri Willmotové. Za to, že tu pro mě j si -
hlavně kdyžje toho opravdu třeba - ti patří můj obdiv 
a nesčetné díky! Robin aJerrymu Minerovým ze Sour
cebooks: Velký dík za to, že s námi po ty roky držíte 
a vymýšlíte báječné akce a vyoornou prezentaci mate
riálů. Lidem z The Conference Works M. A. Bjarkma
novi, Rae Baskinové, Sharon Kriegové, Vick Spauldin
gové a všem ostatním patří můj hluboký vděk za to, co 
dělají, aby nám pomohli podělit se o naše poselství 
s tak skvělými posluchači po celé zemi. 

Mé matce Sylvii a bratru Erikovi . . .  díky za vaši neu
tuchající lásku a víru ve mne. I když je naše pokrevní 
rodina malá, společně jsme zjistili, že naše rodina přá
telstvíje větší, nežjsme si kdy dokázali představit. Můj 
vděk za to, co denně vnášíte do mého života, se nedá 
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V)jádřit slovy, jež by mohla být na těchto stránkách vy
psána. Erikovi, audiovizuálnímu technikovi a mimo
řádnému technickému guru patří mimořádné podě
kování za trpělivost se spoustou mnohdy náročných 
míst, v nichž se při práci ocitáme. Jsem hrdý na to, že 
pracujeme spolu, ale zvlášť pyšný jsem, že se mohu 
nazývat tvým přítelem. 

Kennedy, mé milované ženě a životní partnerce, je
dinému člověku, který je se mnou, když je mi nejlíp 
i nejhůř: Díky za tvou stále přítomnou lásku a neochvěj
nou podporu i za trpělivost s dlouhými dny, krátkými 
nocemi a přáním dobrého jitra na dálku. Nejvíc ze vše
ho ti však děkuji za to) co děláš, abys náš vztah udržela 
pevný a zdravý, a za to, že mi pomáháš vydávat ze sebe 
vždy jen to nejlepší. Tvá slova povzbuzení přicházejí 
v pravou chvI1i a v podobě, o které často ani neviS. 

Samostatné poděkování patří všem, kdo po celá ta 
léta podporovali naši práci, knihy, nahrávky a živé před
nášky. Jsem poctěn vaší důvěrou a žasnu nad vaší vizí 
lepšího světa. Díky vaší přítomnosti jsem se naučil lépe 
naslouchat a slyšet slova, která mi umožňují podělit se 
o naše povzbuzující poselství naděje a možností. Všem 
vám jsem za to navždy vděčen. 

----------�. ..----------
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zenovému patriarchovi Čchien-č' Seng-cchanovi, žijícímu 
v 6.-7. století. Citovaný výrok je uveden v Hfin-Hsin Ming: 
Seng-ts 'an Third Zen Patriarch (Buffalo, NY: White Pine Press, 
200 1 ) ,  překlad Richard B. Clarke, ilustroval Gyoskusei 
Jikihara. 

1 2. Tamtéž. 
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ČÁST I 
KaPitola 1 
1 .  Dean Radin V pořadu s producenty filmu Podezřenf nula "jrí 

(Suspect Zero, 2004, režie E. Elías Merhige, Paramount 
Studios, na DVD od dubna 2005) .  Dějovou osu filmu tvořÍ 
dálkové pozorování kriminálního vyšetřování. Radin se 
v rámci svého působení na univerzitách Princetonské, 
Edinburské a Nevadské, jakož i v SRl lnternational patnáct 
let zabýval experimentálními výzkumem faktoru psí. 
V současné době působí v Institutu gnozeologických věd, kde 
vede výzkum "hranic vědomí k urychlení individuální, 
společenské a světové transformace". 

2. Neville, The Law and the Promise (Marina del Rey, CA: 
DeVorss, 1961 ) :  s. 9. 

3. Tamtéž, s. 44. 
4. The Expanded Quotable Einstein, s. 75. 
5. Francis Harold Cook, Hua-yen Buddhism: The jewel Net of Indra 

( University Park, PA: Pennsylvania State University Press, 
1 977) : s. 2 .  

6. James Clerk Maxwell, "otec" elektromagnetické teorie. Tímto 
výrokem začíná článek, o jehož sepsání na téma éter byl 
Maxwell požádán pro deváté vydání Encyclopedie Britanniky, 
vydané Cambridge University Press v roce 1 890. Webová 
stránka: 
www.mathpages.com/home/kmath322/kmath322.htm. 

7. Fyzik Hendrik Lorentz v roce 1 906, citováno v on-line sbírce 
stanovisek k éterovému poli "Physics - On Absolute Space 
(Aether, Ether, Akasa) a lts Properties as an lnfinite Eternal 
Continuous Wave Medium". Webová stránka: 
www.spaceandmotion.com/Physics-Space-Aether-Ether.htm. 

8. Albert Einstein v přednášce z roku 1 928. Tamtéž. 
9. Tamtéž. 
10. A. A. Michelson, "The Relative Motion of the Earth and the 

Luminiferous Ether", Americanjournal oj Science, sv. 22 
( 1 88 1 ) :  s. 1 20-129. 

l l . A. A. Michelson a Edward W. Morley, "On the Relative 
Motion of the Earth and the Luminiferous Ether", American 
joumal ojScience, sv. 34 ( 1887) : s. 333-345. 

12. E. W. Si1vertooth, "Special Relativity", Nature, sv. 322 ( 1 4. 
srpna 1986) : s. 590. 

13. Konrad Finagle, What�5 the Void? (Barney Noble, 1 898) 
[Výňatky znovu otištěny v D. E. Simanek aJ. C. Holden, 
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Science Askew (Boca Raton, FL: Institute of Physics Publishing, 
2002] . Webová stránka: 
www.lhup.edu/-dsimanek/cutting/grav.htm. 

14. Albert Einstein v přednášce z roku 1928. "Physics - On 
Absolute Space (Aether, Ether, Akasa) and lts Properties as 
an InHnite Eternal Continuous vVavc Mcdium." 

15.  Max Planck, proslov ve Florencii z roku 1944 "Das Wesen der 
Materie" (The Essence/Nature/Character of Matter) . Zdroj :  
Archiv zur Geschichte der Max-Planck-Gesellschaft, Abt. Va, 
Rep. I I  Planck, Nr. 1 797. 

Původní německý text: "Als Physiker, der sein ganzes Leben der 
niichternen Wissenschaft, der Erforschung der Materie 
widmete, bin ich sicher von dem Ve"dacht frei, fůr einen 
Schwarmgeist gehalten zu werden. Und so sage ich na ch 
meinen Erforschungen des Atoms dieses: Es gibt keine 
Materie an sich. Alle Materie entsteht und besteht nur durch 
eine Kraft, wclche die Atomteilchen in Schwingung bringt 
und sie zum winzigsten Sonncnsystem des Alls zusammenhalt. 
Da es im ganzen Weltall aber wedcr eine intclligente Kraft 
noch eine ewige Kraft gibt - es ist der Menschheit nicht 
gelungen, das heiBersehnte Perpetuum mobile zu erflnden -
so mussen wir hinter diescr Kraft eincn bewuj3fen inrelligenfen 

Geist annchmen. Dieser Geist ist der Urgrund aller Materie." 
Překlad: ,Jakožto muž, jenž zasvětil celý svúj život střízlivé vědě, 

totiž studiu hmoty, vám mohu o výsledku svého výzkumu 
atomú sdělit toto: Hmotajako taková neexistuje! Vše vzniká 
a existuje pouze díky síle, jež rozkmitává částice atomu a drží 
tuto n�jmenší sluneční soustavu atomu pohromadě . .  " 
MusÍmc předpokládat, že za touto silou stojí vědomá 
a inteligentní Mysl. Tato Mysl je zdrojem všeho." 

1 6. Albert Einstein, citován fyzikem Michio Kakuem v on-line 
článku "M-Theory: Thc Mother of all SuperStrings: An 
introduction to M-Theory" (2005) . Webová stránka: 
www.mkaku.org/article_mtheory.htm. 

1 7. The Expanded Quotable Einstein, s. 204. 
18. Zhi Zhao, Yu-Ao Chen, An-Ning Zhang, Tao Yang, HansJ. 

Briegel aJian-Wei Pan, "Experimental Demonstration of 
Five-photon entanglement and Open-destination 
Teleportation", Nature, sv. 430 (2004) :  s. 54. 

19. Eric Smalley, "Five Photons Linked", Technology &search News 
(srpen/září 2004) . Webová stránka: www.trnmag.com/ 

Stories/2004/082504/five_photoDS_linked_082504.html. 
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20. Malcolm W. Browne, "Signal Travels Farther and Faster Than 
Light", Thomas Jefferson National Accelerator Facility 
(Newport News, VA) on-line zpravodaj (22. července 1997) . 

Webová stránka: 
www.cebaf.gov/news/internet/1997 / spooky.html 

21 .  Gisinúv výrokje vypújčen z článku popisujícího experiment. 
"Geneva University Development in Photon Entanglement 
for Enhanced Encryption Security and Quantum 
Computers" (2000 ) .  Webová stránka: 
www.geneva.ch/Entanglement.htm. 

22. Malcolm W. Browne, "Signal Travels Farther and Faster Than 
Light". 

Kapitola 2 
1 .  The Illuminated Rumi, přel. Coleman Barks (New York: 

Broadway Books, 1997) : s. 13.  
2. Citováno Carlem Seeligem, A lbert Einstein (Barcelona, 

Španělsko: Espasa-Calpe, 2005 ) .  
3 .  John Wheeler, z interview s MiIjanou R .  Gearhartovou 

z Cosmic Search, sv. 1 ,  č. 4 ( 1 979) . Webová stránka: 
www.bigear.org/vollno4/wheeler.htm. 

4. Tamtéž. 
5. KosmologJoel R. Primack, Kalifornská univerzita v Santa 

Cruz, "According to the big bang, space itself is expanding. 
I don' t  understand: If space is expanding, into what is it 
expanding?" (Podle teorie velkého třesku se vesmír jako 
takový rozpíná. Tomu nerozumím: Pokud se rozpíná, kam se 
rozpíná?) ,  on-line článek ze sekce "Ask Experts" (Zeptejte se 
odborníkú) webových stránek Scientific American: 
www.sciam.com (zařazený 21 .  řljna 1 999) . "Podle moderní 
kosmologické teorie, založené na Einsteinově obecné teorii 
relativity (naší moderní gravitační teorii) , se velký třesk 
neodehrál prostě někde ve vesmíru; obsáhl celý vesmír. A ve 
skutečnosti jej tímto vytvořil." 

6. Rigvéda, citováno z "Hinduism - Hindu Religion: Discussion 
of Metaphysics & Philosophy of Hinduism Beliefs & Hindu 
Gods". Webová stránka: www.spaceandmotion.com/ 
Philosophy-Hinduism-Hindu.htm. 

7. Tamtéž. 
8. Tento jev byl poprvé oznámen v Rusku: P. P. GaIjajev, 

K V. GrigoIjev, A. A. Vasiljev, V. P. Poponin a V. A. Šcheglov, 
"Investigation of the Fluctuation Dynamics of DNA Solutions 
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by Laser Correlation Spectroscopy", Bulletin of the Lebedev 
Physics Institute, č. 1 1-12 ( 1992) : s. 23-30, citováno 
Vladimirem Poponinem v on-line článku "The DNA 
Phantom Effect: Direct Measurement of a New Field in the 
Vacuum Substructure" (Update on DNA Phantom Effect / 
Aktualizace fantomového efektu DNA: 19 .  března 2002) .  The 
Weather Master Website: www.twm.co.nz/DNAPhantom.htm. 

9. Tamtéž. 
10.  Vladimir Poponin, "The DNA Phantom Effect: Direct 

Measurement of a New Field in the Vacuum Substructure", 
provedl ruský experiment znovu v roce 1995 pod záštitou 
Institute of HeartMath, divize pro výzkum, Boulder Creek, 
Kalifornie. 

ll .  Tamtéž. 
12 .  Glen Rein, Ph.D., Mike Atkinson a Rollin McCraty, 

M. A., "The Physiological and Psychological Effects of 
Compassion and Anger", .1ournal of Advancement in Medicine, 
sv. 8., č. 2 (léto 1 995) :  s. 87-103. 

1 3. Julie Motz, "Everyone an Energy Healer: The Treat V 
Conference", Santa Fe, NM, Advances: The Journal of Mind
-Body Health, sv. 9 ( 1993) . 

14. Jefťrey D.  Thompson, D.C.,  B.FA, on-line článek "The 
Secret Ufe ofYour Cells", Center for Neuroacoustic 
Research / Středisko neuroakustického výzkumu (2000) . 
(;lánek se odvolává na práci Thompsonova kolegy Dr. Clevea 
Backstera a na knihu o Backsterově výzkumu, nesoucí stejný 
název. Webová stránka: 
www.neuroacoustic.org/articles/articlecells.htm. 

15.  Institute of HeartMath byl založen v roce 1991 jako nezisková 
výzkumná organizace "zajišťující škálu jedinečných služeb, 
výrobků a technologií ke zvýšení vyKonu, produktivity, zdraví 
a duševní pohody za významného snížení stresu". Pro více 
informací navštivte webovou stránku: 
www.HeartMath.com/company /index.html. 

16. Glen Rein, Ph.D. ,  "Effect of Conscious Intention on Human 
DNA", Sborník Mezinárodního fóra o moderní vědě 
(Denver, CO: 1996) . 

1 7. Glen Rein, Ph.D. a Rollin McCraty, Ph.D., "Structural 
Changes in Water and DNA Associated with New 
Physiologically Measurable States", Journal of Scientiflc 
Exploration, sv. 8, č. 3 ( 1994) : s. 438-439. 

18.  Rein, "Effect of Conscious Intention on Human DNA". 
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19. Elaine Pagels, The Gnostic Gospels (New York: Random House, 
1 979) :  s. 50-51 .  

20. Planck, "Das Wesen der Materie". 

ČÁST II 
KaPitola 3 
1 .  Chief Seattle, "A Message to Washington from Chief Seattle". 

Webová stránka: www.chiefseattle.com. 
2. Z interview Tima Folgera sJohnem Wheelerem, "Does the 

Universe Exit if We're Not Looking?" Discover, sv. 23, Č. 6 
(červen 2002):  s. 44. 

3. Neville, The Power oj Awanmess (Marina del Rey, CA: DeVorss, 
1961 ) :  s. 9. 

4. Neville, The Law and the Prornise, s. 57. 
5 .  Neville, The Power oťAwareness, s. 1 03-105. 
6. Tamtéž, s. 10 .  
7. Tamtéž. 
8. Seelig, Albert Einstein. 

· 9. Michio Kaku, Hyperspace: A Scientific Odyssey Through Pamllel 
Universes, Tirne Wmps, and the 1 0th Dirnension (New York: 
Oxford University Press, 1 994) : s. 263. 

10. C. D. Sharma, A CriUcal Suroey oJ Indian PhilosoPhy (Dillí, 
Indie: Motilal Banarsidass Publishers, 1992) :  s. 109. 

l l .  Neville, The Law and the Prornise, s. 1 3. 
1 2. "The Gospel ofThomas" (Tomášovo evangelium) ,  přeloženo 

a předloženo členy Koptsko-gnostického knihovního 
projektu z Institutu pro starověk a křesťanstvi (Claremont, 
CA) . Z knihovny v Nag Harnrnádf, ed. James M. Robinson (San 
Francisco, CA: HarperSanFrancisco, 1990) : s. 1 37; v češtině 
použita kniha Marvina Meyera Evangeliurn svatého Tornáše 
(Volvox Globator) . 

13. Jan 1 6:23-24, Bible. Pí srno svaté Starého a Nového zákona. 
Ekurnenický překlad. Ekumenická rada církví v Československu, 
Praha, 1985 : s. 108. 

14. Prayers oť the Cosrnos: Meditations on the Ararnaic Words oj Jesus, 
Neil Douglas-Klotz, překl. (San Francisco, CA: 
HarperSanFrancisco, 1 994) : S. 86-87. 

15.  Amit Goswami, "The Scientific Evidence for God Is Already 
Here", Light oJ Consciousness, sv. 1 6, Č. 3 (zima 2004) : S. 32. 

16. The lllurninated Rurni, S. 98. 
1 7. The Expanded Quotable Einstein, s. 205. 
18 .  Jack Cohen a lan Stewart, The Collapse oj Chaos: Discovering 
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Simplicity in a Complex World (New York: Penguin Books, 
1994) : s. 1 9 1 .  

19.Jeden z nejpádnějších důvodů spojení mysli a těla byl 
zdokumentován v přelomové studii provedené Jamesem 
Blumenthalem z Duke University "Chill Out: It Does the 
Heart Good"; tiskové prohlášení Duke University 
(31 .  července 1999) cituje technickou studii vztahu mezi 
citovou odezvou a zdravotním stavem srdce, jež byla poprvé 
uveřejněna vJournal oj Consulting and Clinical Psychology. 
Webová stránka: www.dukemednews.org. 

20. Skvělý phldad aplikace znalostí o vnitřním míru na válečnou 
situaci obsaht* průkopnická výzkumná práce Davida W. 
Orme:Johnsona, Charlese N. Alexandcra, .Johna L. Daviese, 
Howarda M. Chandlera a Wal1ace E. Larimora "International 
Peace Project in the Middle East", TheIournal oj Conflict 
Resolution, sv. 32, č. 4 '(prosinec 1988 ) :  s. 778. 

21 .  "The Gospel of Thomas" (Tomášovo evangelium) , Knihovna 
v Nag Hammádí, s. 1 34 ; v češtině použita kniha Marvina 
Meycra Evangelium .l'vatého 1'omáJe (Volvox Globator) . 

22 . .Joan Carroll Cruz, Mysteries, Marvels, Miracles in the Lives ofthe 
Saints (Rockford, lL: TAN Books and Publishers, 1997 ) .  

23. Existuje nespočet zpráv o zázračném životě otce Pia, 
zahrn�jících proroctví, zázračná tušení, sti�ata i bilokaci. 
Zdr�jem příběhu z druhé světové války je webová stránka 
Eternal Word Television Network: 
www.ewtn.com/padrepio/mystic/bllocation.htm. 

Kapitola 4 
1 .  Techniku holografie vynalezl v roce 1948 maďarský vědec 

Dennis Gaboľ. O třiadvacet let později, roku 1971 , získal 
Gabor za tento objev Nobelovu cenu za fyziku. 

2. Russell Targ v pořadu s producenty filmu Podezření nula 
(režie E. Elias Merhige, Paramount Studios) . 

3. Tamtéž. 
4. Ervin Laszlo, "New Concepts of MaHer, Ufe and Mind", 

studie zveřejněná se svolením Physlink na webové stránce: 
www.physlink.com/Education/essay_laszlo.cfm. 

5. Francis Harold Cook, Hua-yen Buddhism, s .  2.  
6. Tamtéž. 
7. Laszlo, "New Concepts of Matter, Life and Mind". 
8. Karl Pribram, úryvek z interview vedeného Danielem 

Golemanem "Pribram: The Magellan of Brain Science" na 
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webové stránce SyberVision: 
www.sybervision.com/Golf/hologram.htm. 

9. Tamtéž. 
10. "International Peace Project in tbe Middle East", The JouTnal 

of Conjlict Resolution, s. 778. 
l l .  Matouš 1 7:20, Bible. Písmo svaté Starého a Nového zákona. 

Ekumenický překlad. Ekumenická rada církví v Československu, 
Praha, 1985: s. 26. 

12. Neville, The Power of Awareness, s. 1 18. 
1 3. 101 Miracles of Natural Healing ( 101 zázraků přirozeného 

uzdravení) , instruktážní video krokových Chi-Lel™ metod 
uzdravení, natočené Dr. Pang Mingem. Webová stránka: 
www.chilel-qigong.com. 

14. Neville, The Power of Awareness, s. 10. 

KaPitola 5 
1 .  The Expanded Quotable Einstein, s .  75. 
2. Yitta Halberstam aJudith Leventhal, Smalt Miracles: 

Extraordinary Coincidences from Everyday Lije (Avon, MA: 
Adams Media Corporation, 1997) . 

3. Jim Schnabel, Remote Viewers: The Secret History of America 's 
Psychic Spies (New York: Bantam Doubleday DeB, 1997): 
s. 12-13. 

4. Russell Targ, z DVD Podezření nula (Suspect Zero) . 
5. Jim Schnabel, Remote Viewers, s. 380. 
6.  Benjamin Lee Whorf, Language, Thought, and Reality, ed. 

John B. Carroll, (Cambridge, MA: MIT Press, 1964) : 
s. 58-59. 

7. Tamtéž, s. 262. 
8. Tamtéž. 
9 .  Tamtéž, s. 59. 
10. "Mathematical Foundations of Quantum Theory: 

Proceedings of the New Orleans Conference on the 
Mathematical Foundations of Quantum Theory", Quantum 
Theory and Measurement, ed. J A. Wheeler a W. H. Zurek 
(Princeton, NJ: Princeton University Press, 1983 ) :  
s. 182-213. 

l l .  Yoon-Ho Kim, R. Yu, S. P. Kulik, Y. H. Shih a Marian O. 
Scully, "Delayed ,Choice' Quantum Eraser", Physical Review 
Letters, sv. 84, č. 1 (2000) : s. 1-5. 



ČÁST III 
Kapitola 6 
1 .  Carlos Castaneda, Journey to lxtlan: The Lessom of Don Juan 

(New York: Washington Square Press, 1972) : s. 61 .  
2 .  Douglas-Klotz, Prayers of the Cosmos, s .  12. 
3. Gregg Braden, The Cod Code: The Secret of Dur Past, tke Promise 

of Dur P'uture (Carlsbad, CA: Hay House, 2005) ,  s. xv. 

Kapitola 7 
1 .  Ernest Holmes, The Science of Mind (z původní verze z roku 

1926, část lID, lekce čtvrtá: Rekapitulace) .  Webová stránka: 
ernestholmes.wwwhubs.comj sompart2d.htm. 

2. "The Gospel of Thomas" (Tomášovo evangelium) ,  Knihovna 
v Nag Hamrnádí, s. 1 36; v češtině použita kniha Marvina 
Meyera Evangelium svatého Tomáše (Volvox Globator) . 

3. Tamtéž, s. 126. 
4. Tamtéž, s. 1 36 
5. Tamtéž, s. 1 34. 
6. Tamtéž. 

Kapitola 8 
1 .  Meetings with Remarkable Men: Gurdjieffs Search for Hidden 

Knowledge (Corinth Video, 1987 ) .  Film vychází z Gurdž*vova 
života ajcho neúnavného pátrání po tajných učeních 
minulosti. ]eho cesty ho zavedly do celého světa, až se 
nakonec ocitl v tajném klášteře, který se údajně nachází 
v daleké divočině hornatého Pákistánu. Tato slova mu řekl 
jeho učitel, když dospěl k mistrovství, kterého tak dlouho 
toužil dosáhnout. 

2.  Ten Years Mter, zjejich alba A SPace In Time (Capitol 
Records, 197 1 ) .  

3. Daniel Dennett, Consciousness Explained (Boston: Back Bay 
Books, 1 991 ) :  s. 433. 

4. "The Thunder: Perťect Mind", Knihovna v Nag Hammádí, 
s. 297-303. 

5.  Sefer Yetzirah: The Book of Creation, ed. Aryeh Kaplan, (York 
Beach, ME: Samuel Weiser, 1997) : s. 1 65; v češtině použita 
kniha Aryeha Kaplana Sefer Jecira (Volvox Globator) . 
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o A U T O R O U I 

Gregg Braden se věnuje otázkám propojení dávné 
moudrosti s vědou, uzdravováním a harmonií budouc
nosti. Živil se jako vedoucí projektant počítačových sys
témů (Martin Marietta Aerospace) , počítačový geolog 
(Phillips Petroleum) či manažer technických činností 
(Cisco Systems) ,  poté přes dvacet let pátral ve vesni
cích vysoko v horách, v odlehlých klášterech a ve staro
bylých chrámech a studoval pozapomenuté texty, aby 
odkryl jejich tajemství. V knize The Cod Code (2004) 
odhaluje starověké poselství zakódované do DNA. Kni
ze Secrets oj the Lost Mode oj Prayer (2006) předcházely 
v letech 1998 až 2005 výpravy do klášterů středního Ti
betu, kde Braden nalezl zapomenutý druh modlitby, 
ztracený při biblických úpravách prováděných raně 
křesťanskou církví -je to modlitba, jež nepoužívá slo
va ani j iné výrazové prostředky, a přesto umožňuj e  
bezprostřední přístup ke kvantové síle, která vše spo
juje. 

Bradenovy knihy - jmenujme ještě alespoň Awake
ning to Zero Point, Walking Between the Worlds a The lsai
ah Effect - probouzejí v člověku jeho nejlepší síly a vy
zbrojují ho nástroji k budování lepšího světa. 
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